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ACTA  DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 12/2019 
Caràcter:  ordinari  
Data: 26 de setembre de 2019 
Horari: de 10.03 a 17.55 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Assistents: 
Juana María Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
Montserrat Amat Ortega (VOX ACTUA- PALMA) 
Sandra Barceló Schwarz (VOX ACTUA- PALMA) 
Josep Lluís Bauzá Simó (Cs) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma) 
Juana Maria Capó Navarro (Cs) 
Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX ACTUA- PALMA) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
David Díez Herreros (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Alejandro Escriche Cots (Cs) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Alberto Jarabo Vicente (UNIDES PODEM) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE)  
Antoni Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma) 
Montserrat Oliveras Ballarin (PP) 
María del Carmen Palomino Sánchez (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Lydia Pérez Martínez (PP) 
Ramon Vicenç Perpinyà Font (PSIB-PSOE) 
Eva María Pomar Juan (Cs) 
Sergio Rodríguez Farré (VOX ACTUA- PALMA) 
Rodrigo Andrés Romero (UNIDES PODEM) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma) 
Sonia Vivas Rivera (UNIDES PODEM) 
 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretària suplent 1a: Esther Rotger Sureda 
 
 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 25 de juliol de 2019 
 
2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 25 de 
juliol de 2019 
 
3. Donar compte dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
4. Aprovar la creació de la Comissió no Permanent relativa a les Vivendes del Camp 
Redó i nomenament dels seus membres 
 
5. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament del 
representant municipal a l'entitat Colonya Caixa d'Estalvis de Pollença 
 
6. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament dels 
membres del Consell de Capitalitat de Palma 
 
7. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament del 
representant municipal a la Red Española de Ciudades por el Clima 
 
8. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament dels 
representants a la Junta Rectora del Consorci Velòdrom Illes Balears 
 
9. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 31 07 19 de nomenament del 
representant municipal al Consell Territorial de la Propietat Immobiliària de la Gerència 
Regional del Cadastre 
 
10. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament dels 
representants municipals al Patronat de la Fundació Teatre Principal de Palma 
 
11. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament del 
representant municipal al Consell de Direcció de l’Agència d'Estratègia Turística de les 
Illes Balears 
 
12. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament del 
representant municipal al Patronat de la Fundació Minyones 
 
13. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament del 
representant al Consell General i a la Comissió Tècnica del Conveni de Col·laboració 
del Comitè de Desenvolupament de Rutes Aèries de l'Aeroport de Palma 
 
14. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament del 
representant municipal al Patronat del Parc Nacional Maritimoterrestre de l'Arxipèlag 
de Cabrera 
 
15. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de modificació de 
l'acord de nomenament dels membres del Consell Rector del Patronat Municipal 
d’Escoles d'Infants (PMEI) 
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16. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de nomenament del 
representant municipal a la Comissió de Coordinació de l'Aeroport de Palma de 
Mallorca (AENA) 
 
17. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de nomenament del 
representant municipal al Fòrum Balear del Voluntarietat 
 
18. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de nomenament del 
representant municipal a la Ponència Tècnica de Patrimoni Històric 
 
19. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 2019 de nomenament 
del representant municipal al Patronat de la Fundació per als Estudis Superiors de 
Música i Arts Escèniques de les Illes Balears (FESMAE-IB) 
 
20. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 11 09 19 de nomenament del 
representant municipal al Consell Social de la UIB 
 
21. Donar compte del Decret de batlia núm. AJT201916505, de dia 30 08 19 de 
nomenament dels representants de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA) 
 
22. Donar compte de la relació de decrets des de dia 19 de juliol al 19 de setembre de 
2019 
 
23. Donar compte al Ple del veredicte de l'Acte núm. 72 de la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia dictat en el procediment núm. 445/17 
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient se'n dóna per assabentada. 
 
24. Donar compte al Ple del veredicte de la sentència núm. 156/19, dictada pel Jutjat 
contenciós administratiu núm. 2 
 
25. Informe sobre compatibilitat de membre de la Corporació Sra. Maria Mercedes 
Celeste Palmero 
 
26. Informe sobre compatibilitat de membre de la Corporació Sra. Montserrat Oliveras 
Ballarín 
 
27. Informe sobre compatibilitat de membre de la Corporació Sr. David Díez Herreros 
 
28. Reconèixer al Sr. B. Calafat Vich, TAE superior Cap de Secció de Benestar Social, 
la compatibilitat per a l'exercici d'activitat pública de professor associat a la UIB durant 
el curs acadèmic 2019/2020 
 
29. Reconeixement de deute a diversos proveïdors per un import de 3.058,58€ 
 
30. Reconeixement de deute a l'empresa AGA TRAVEL per un import de  124,60€ 
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31. Reconeixement de deute a l'empresa T-Systems ITC Ibérica SAU per un import de 
27.729,09 € 
 
32. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu per un import de 13.125€ 
 
33. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu per un import de 12.300€ 
 
34. Reconeixement de deute a diversos proveïdors  en concepte prestació de serveis i 
subministraments efectuats a la Policia Local per un import de 5.920,07€ 
 
35. Reconeixement de deute a la Sociedad Estatal Correos y Telégrafos SA per un 
import de 545.054,38€ 
 
36. Reconeixement de deute a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) per un 
import de 30.936€ (juny 2019) 
 
37. Reconeixement de deute a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) per un 
import de 30.936€ (mes juliol 2019) 
 
38. Reconeixement de deute amb l'empresa CANON ESPAÑA, SA per un import de 
11.374,81€ 
 
39. Reconeixement de deute amb l'empresa Balear de Ascensores, SL per un import de 
266,59€ 
 
40. Reconeixement de deute amb l'empresa DYRECO PALMA, SL per un import de 
1.097,46€ 
 
41. Reconeixement de deute al procurador Sr. J. Tomàs Tomàs per un import de 
4.398,18€ 
 
42. Reconeixement de deute al Despacho Jesús González Pérez Abogados per un import 
de 2.000€ 
 
43. Reconeixement de deute a l'entitat Cruz Roja Española per un import de 72.444,06€ 
 
44. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR MALLORCA, SL per un 
import de 707€ 
 
45. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR MALLORCA, SL per un 
import de 43,08€ 
 
46. Reconeixement de deute a l'empresa AUTOS NIGORRA, SLU (NISSAN) per un 
import de 1.890,89€ 
 
47. Reconeixement de deute a l'empresa CALIBRATEST ASESORAMIENTO Y 
CONTROL SL per un import de 2.341,71€ 
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48. Reconeixement de deute a l'empresa ELÉCTRICA PUIGCERCÓS, SAU per un 
import de 591,76€ 
 
49. Reconeixement de deute a l'empresa OSIFAR, SL per un import de 156,09€ 
 
50. Reconeixement de deute a l'empresa OSIFAR, SL per un import de 544,50€ 
 
51. Reconeixement de deute a l'empresa AUTO SERVE TALLERES MALLORCA 
2015, SA per un import de 2.107,43€ 
 
52. Reconeixement de deute a l'empresa TAPICERIAS TOYSA, SL per un import de 
169,40€ 
 
53. Reconeixement de deute a l'empresa MALLORCA MOTOS, SA per un import de 
263,61€ 
 
54. Reconeixement de deute a l'empresa CARROCERÍAS FRANCISCO HIJOS, SL per 
un import de 76,29€ 
 
55. Reconeixement de deute a l'empresa TALLER AC/DC, SL per un import de 
108,90€ 
 
56. Reconeixement de deute a l'empresa Esports 85 per un import de 112.530€ 
 
57. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 7519/18) 
 
58. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 5187/18) 
 
59. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 5779/18) 
 
60. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 5187/18) 
 
61. Reconeixement de deute SAMSIC juliol 2019 
 
62. Reconeixement de deute SAMSIC agost 2019 
 
63. Aprovar l'expedient de baixa de drets pendents de cobrament corresponents a 
l'exercici 2014 per un import de 9.516,93€ 
 
64. Aprovar l'expedient col·lectiu de baixa de saldos de valors rebuts en dipòsit 
corresponents a avals rebuts als anys 1991, 1992, 2006 i 2007 per un import total de 
70.107,33€ 
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65. Rectificar els punts primer i tercer de la part dispositiva de l'acord de reconeixement 
de deute de 126.187,94€ aprovat pel Ple de dia 25 de juliol de 2019 
 
Sentit del vot 
66. Declarar que l'obra subjecte a ICIO de dotació de serveis consistents en 
pavimentació d'un tram de voravia al C/ Forn d'es Vidre, és d'interès i utilitat municipal 
 
67. Autoritzar a l'Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma SA per subscriure 
operació d'endeutament a llarg termini per import de 11.339.440€ 
 
68. Aprovar la modificació de crèdit n. 9, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
69. Aprovar la modificació de crèdit n. 10, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
70. Aprovar la modificació de crèdit n. 11, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
71. Aprovar la modificació de crèdit número 17 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
72. Aprovar la modificació de crèdit número 18 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
73. Aprovar la modificació de crèdit número 19 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
74. Donar compte al Ple de les modificacions de plantilla que s'han duit a terme des de 
l'1 de gener de 2019 fins a dia d'avui 
 
75. Aprovar definitivament el projecte de modificació del PGOU de Palma per tal 
d’incorporar el SUP 22-01, Sa Teulera al sòl urbà. PA17/0008. 01PRAD44 
 
76. Denegar  la tramitació de la proposta de Modificació puntual del PGOU de Palma, 
referent a la modificació de la Fitxa de Catàleg 25/08 corresponent a l’Església de la 
Immaculada Concepció, al carrer Sant Magí. PA18/0005. 01prde15 
 
77. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida a la supressió de l’ 
alineació oficial definida en el carrer Metge Sbert a Son Sardina.  PA18/0013. 
01prai264 
 
78. Aprovar inicialment la modificació del PGOU, referida al canvi d’ús de 
l’equipament municipal situat al C/ Golf de Biscaia, 5. PA18/0015. 01PRAI263 
 
79. Denegar l’aprovació inicial del projecte d’Estudi de Detall de reordenació de 
volums d’edifici existent, situat al Passeig des Born, núm. 9. PE19/0001. 05prden27 
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80. Aprovació definitiva de la modificació del PGOU referent al canvi d’ús del 
SGEC/CO-P 46-07 (S’Escorxador). PA18/0014. 01 prad45. 
 
81. Adherir-se al nou "Pacte de batles i batlesses (Mayors Adapt)”, per continuar amb la 
lluita contra el canvi climàtic 
 
91. Grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS - Estimam Palma relativa a "Palma 
pacta contra la violència cap a les dones" 
 
84. Grup Cs relativa al barri de Camp Redó 
 
99. Grup Cs relativa a abocaments a la badia de Palma 
 
100. Grup VOX relativa a abocaments a les platges de Palma 
 
101. Grup PP relativa a la construcció d'una nova depuradora a Palma 
 
109. Grup PP relativa a la recollida de fems a la zona de les vivendes del Camp Redó 
 
93. Grup Cs relativa a accessos des de la Rambla a la plaça Major 
 
95. Grup Cs relativa a reposició de faroles de la pista de patinatge i multiusos d'es 
Molinar 
 
107. Grup PP relativa a les feines per desterrar les rates de Palma 
 
83. Grup Cs relativa a pisos destinats a les víctimes de violència de gènere 
 
103. Grup Cs relativa a diverses actuacions a dur a terme al centre sanitari municipal de 
protecció animal de Son Reus 
 
110. Grup PP relativa a la redacció i aprovació d'una ordenança d'estètica per a la Platja 
de Palma 
 
111. Grup PP relativa a Son Bordoy 
 
112. Grup PP relativa a la recuperació de son Busquets 
 
82. Sobre la taula. Grup Cs relativa al nomenament de representants del Patronat de la 
Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca 
 
85. Grup VOX relativa a sol·licitud de creació d'espais de recolzament i assessorament 
a les famílies 
 
86. Grup VOX relativa a sol·licitud d'espais públics per a la pràctica de l'esport de boxa 
 
87. Grup VOX relativa a increment de la criminalitat a Palma 
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88. Grup PP relativa a l'aniversari de la caiguda del mur de Berlín 
 
89. Grup PP relativa a pavelló de Son Ferragut 
 
90. Grup PP relativa a la tolerància religiosa 
 
92. Grup VOX relativa a la defensa i reconeixement de la tasca dels funcionaris 
municipals 
 
94. Grup Cs relativa a la il·luminació del camí dels Reis 
 
96. Grup VOX relativa a realitzar un pla director que reculli totes les deficiències a les 
voravies i vials de la ciutat de Palma amb la valoració del cost de la seva reparació 
 
97. Grup VOX relativa a que l'Ajuntament, les diferents regidories i empreses 
municipals tenguin una presentació oficial de la seva organització i funcionament 
 
98. Grup PP relativa a que s’iniciïn amb caràcter d'urgència els tràmits necessaris per 
complir amb la normativa de contractació de les administracions públiques 
 
102. Grup Cs relativa a mesures per a la resolució sobre el tema de l'aprofitament de la 
urbanització Bellavista 
 
104. Grup Cs relativa a la senyalització dels vianants 
 
105. Grup Cs relativa a camins escolars 
 
106. Grup VOX relativa a la protecció i conservació del centre històric de Palma 
 
108. Grup PP relativa a modificar el nomenament de vocal al Consell d’Administració 
d’EMAYA 
 
113. Grup PP relativa a la millora dels accessos a Palma al solar de l'antiga presó 
 
114. Grup PP relativa a la revocació dels poders ampliats al gerent de l'SMAP 
 (VOX-ACTUA PALMA). 
 
115. Grup PP relativa a proposta d'acord per a la Llei d'universalitat descompte resident 
transport aeri i marítim Illes Balears 
 
116. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor 
responsable de l'Àrea de Mobilitat Sostenible 
 
117. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX i Grup Cs de la regidora de 
l'Àrea de Seguretat Ciutadana 
 
118. Donar compte al Ple del "Pla d'ajust de l'article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de 
febrer  informe del seguiment del Pla 2n trimestre 2019 
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119. Donar compte al Ple acord Junta Govern 5/6/2019 "Pròrroga i revisió preus 
contracte prestació Servei seguretat i vigilància immobles i instal·lacions Ajuntament" 
adoptat amb informe Intervenció amb objeccions (reparo) Inf. n. 133/2018 
 
120. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 26/06/2019  de “SEGONA 
PRORROGA EXTRAORDINARIA del contracte de servei de prevenció d’accidents, 
salvament i socorrisme...”, adoptat amb informe d'Intervenció amb OBJECCIONS 
(Reparo):  inf. nú. 151/2019 
 
121. Donar compte al Ple de l’informe de morositat del mes de juny de 2019 
 
122. Pregunta oral Grup VOX relativa al pressupost per arreglar voravies i vies 
públiques 
 
123. Pregunta oral Grup VOX relativa a la seguretat a la Platja de Palma 
 
124. Pregunta oral Grup VOX relativa a la cessió d'ús de l'antiga presó a l'entitat "SOM 
SA PRESÓ" 
 
125. Pregunta oral Grup VOX relativa a la firma per part del Sr. Carrió d'un document 
conjunt de sanció d’AENA 
 
FOD 1. Proposta de nomenament de representants a la Fundació Turisme Palma de 
Mallorca 365. 
 
FOD 2. Aprovar la modificació de crèdit número 25 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019. 
 
FOD 3. Aprovar la modificació de crèdit número 30 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019. 
 
FOD 4. Aprovar la modificació de crèdit núm. 12, de suplement de crèdit finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost propi de la Corporació per a 2019. 
 
FOD 5.  Aprovar la modificació de crèdit n. 12, de crèdit extraordinari finançat amb 
romanent de tresoreria per despeses generals en el Pressupost Propi de la Corporació per 
a 2019 
 
FOD 6. Moció Grup VOX relativa al cessament de la regidora de Justícia Social, 
Feminisme i LGTBI Sonia Vivas 
 
FOD 7. Moció Grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma relativa a 
l’adhesió de l’Ajuntament de Palma a la vaga mundial pel clima. 
 
FOD 8. Presa en consideració de la renúncia al càrrec de la regidora Sra. María del 
Carmen Palomino Sánchez, amb efectes a partir de dia 27 de setembre de 2019, 
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sol·licitant a la Junta Electoral Central la credencial del nou  regidor del Grup Municipal 
PSIB-PSOE 
 
6. PRECS I PREGUNTES  
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Abans de començar la convocatòria de la sessió Plenària, s’ha acordat pels grups municipals, 
fer un minut de silenci, en memòria de dos regidors de l’Ajuntament de Palma, el Sr. Rogelio 
Araujo y Maria Crespo, que ens han deixat en aquest mes anterior, i que volem recordar. També 
en memòria de Ika Hofmann, que va esser assassinada en la Colònia de San Jordi. Moltes 
gràcies. Comencem el minut de silenci.” 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 25 de juliol de 2019 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 25 de juliol de 2019" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 25 de 
juliol de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de dia 25 de juliol de 2019 de l’Ajuntament." 
 
3. Donar compte dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"La Secretaria General del Ple dóna compte dels convenis rebuts i inscrits al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1653 Conveni de col·laboració de 12 06 19 entre la Conselleria de Serveis Socials i 
Cooperació i l’Ajuntament de Palma per gestionar el Servei d’Ajuda a Domicili per a 
persones en situació de dependència (Registrat 31 07 19) 
 
1654 Addenda al conveni intermunicipal amb l’Ajuntament d’Andratx de 5 de juliol de 
2018 (Registrat el 19 09 2019)" 
 
4. Aprovar la creació de la Comissió no Permanent relativa a les Vivendes del 
Camp Redó i nomenament dels seus membres 
 
Es proposa: 
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"1. Constituir la Comissió no Permanent relativa a les Vivendes del Camp Redó per fer 
un seguiment periòdic dels acords presos pel Ple sobre aquesta zona. 
 
2. Composició de la Comissió: 
 
- Presidència: El regidor del Districte Nord 
- Vicepresidència: El regidor de Cultura i Benestar Social 
- Membres: 
-  La regidora de l’Àrea de Model de Ciutat, Habitatge Digne iSostenibilitat 
-  La regidora de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat 
-  El regidor de l’Àrea de Medi Ambient i Benestar Animal 
-  La regidora de l’Àrea de Seguretat Ciutadana 
-  La regidora de l’Àrea de Justícia Social, Feminisme i LGTBI 
-  El regidor de l’Àrea de Cultura i Benestar Social  
-  La regidora de l’Àrea de Turisme, Sanitat i Consum 
-  Un/a representant del Grup Municipal Popular (PP) 
-  Un/a representant del Grup Municipal Ciutadadanos – Partido de la Ciudadanía (Cs) 
-  Un/a representant del Grup Municipal VOX ACTUA-BALEARES 
 
Hi podrà assistir qualsevol altra regidora o regidor amb veu i sense vot, quan assisteixi 
per petició pròpia.  
 
Actuarà de secretari la Secretària General del Ple o funcionari en qui delegui. 
 
3. A aquesta Comissió també hi estarà convidada una persona representant de l’Institut 
Balear de la Vivenda  (IBAVI) i la Defensora de la Ciutadania. 
 
4. La Comissió estarà assistida per una Comissió Tècnica per a l’estudi i proposta de les 
qüestions que se li encarreguin per la Comissió no Permanent.  
 
La composició serà la següent: 
 
- Presidència: President del Districte Nord.  
   En cas d’absència, el coordinador del Districte podrà asumir la Presidència. 
- Coordinació: Coordinador del Districte Nord 
- Secretaria: Secretària oficina Districte Nord 
- Personal tècnic: 
 - Representant de Benestar Social 
 - Representant d’EMAYA 
 - Representant de Seguretat Ciutadana 
 - Representant d’Urbanisme i Patronat RIBA 
 - Representant de Joventut 
 - Representant de Justícia Social 
 - Representant de Participació Ciutadana 
 - Representant de Sanitat i Consum 
 - Representant d’Infraestructures i Accessibilitat 
 - Representant de Fires i Mercats 
- Altres assistents: 
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 - Representant de l’Oficina de la Defensora de la Ciutadania 
 - Representant de l’Oficina Balear de la Infància i  l’Adolescència 
 - Representant de l’IBAVI 
 -Representant de la Policia Nacional 
 
5. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent i la Comissió Tècnica es 
regularan el seus respectius funcionaments." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
5. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament del 
representant municipal a l'entitat Colonya Caixa d'Estalvis de Pollença 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma a l’entitat Colonya Caixa 
d’Estalvis de Pollença: 
 
- El funcionari, director tècnic de Benestar Social, Sr. Jaume Payeras Vives. 
 
2. Comunicar el present acord a l’entitat Colonya Caixa d’Estalvis de Pollença i a 
l’interessat. 
 
3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
6. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament 
dels membres del Consell de Capitalitat de Palma 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a integrants d’aquest Ajuntament al Consell de Capitalitat de Palma 
als següents titulars de regidories d’àrees: 
 
Sr. José F. Hila Vargas, president 
 
Sr. Alberto Jarabo Vicente, regidor de l’Àrea de Participació Ciutadana i Govern 
Interior 
 
Sr. Antoni Noguera Ortega, regidor de l’Àrea de Cultura i Benestar Social 
 
Sr. Adrián García Campos, regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació 
 
2. Sol·licitar a la Presidència de la Comunitat Autònoma i a la Presidència del Consell 
de Mallorca la designació de tres titulars de conselleries autonòmiques i de tres titulars 
de conselleries insulars respectivament. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme, i 
comunicar-ho als  interessats." 
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7. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament del 
representant municipal a la Red Española de Ciudades por el Clima 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma a la Red Española de 
Ciudades por el Clima de la Federación Española de Municipios y Provincias (FEMP): 
 
- El regidor de l’Àrea de Medi Ambient i Benestar Animal, Sr. Ramon Vicenç Perpinyà 
Font, com a representant polític. 
 
- El tècnic de Medi Ambient i Benestar Animal,Sr. Roland Bahón Menéndez, com a 
representant tècnic. 
 
2. Comunicar el present acord a la Secretaría Técnica de la Red Española de Ciudades 
por el Clima de la FEMP i als interessats. 
 
3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
8. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 24 07 19 de nomenament 
dels representants a la Junta Rectora del Consorci Velòdrom Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma a la Junta Rectora del 
Consorci Velòdrom Illes Balears: 
 
- El regidor de l’Àrea Delegada d’Esports, Sr. Francisco Ducrós Salvá, titular 
  El director general d’Esports, Sr. Antoni Martín Martínez, suplent 
 
-La regidora de l’Àrea de Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat, Sra. Neus 
Truyol Caimari, titular 
 El director general d’Habitatge, Sr. Josep M. Rigo Serra,suplent  
 
-El regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, Sr. Adrián García Campos, 
titular 
 El coordinador general d’Economia, Hisenda i Innovació, Sr. Martí Siquier Sastre, 
suplent  
 
2. Comunicar el present acord al Consorci Velòdrom Illes Balears. 
 
4. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme."   
 
9. Donar compte de l'acord de Junta de Govern de dia 31 07 19 de nomenament del 
representant municipal al Consell Territorial de la Propietat Immobiliària de la 
Gerència Regional del Cadastre 
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El Ple de l’Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representant municipal del Consell Territorial de la Propietat 
Immobiliària de la Gerència Regional del Cadastre a: 
Titular, el Sr. Adrián García Campos, regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i 
Innovació 
Suplent, el Sr. Martí Siquier Sastre, coordinador general d’Economia, Hisenda i 
Innovació 
 
2. Comunicar el present acord al Centro de Gestió Cadastral i donar-ne compte al Ple de 
l’Ajuntament."   
 
10. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament 
dels representants municipals al Patronat de la Fundació Teatre Principal de 
Palma 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació 
Teatre Principal de Palma: 
 
- El batle, Sr. José F. Hila Vargas, com a titular 
- El regidor de Cultura i Benestar Social, Sr. Antoni Noguera Ortega, com a primer 
suplent 
- El director general de Música i Arts Escèniques, Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis, 
com a segon suplent 
 
2. Comunicar el present acord a la Fundació Teatre Principal de Palma i als interessats. 
 
3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que dugui a terme." 
 
11. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament 
del representant municipal al Consell de Direcció de l’Agència d'Estratègia 
Turística de les Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma al Consell de Direcció de 
l’Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears: 
 
- El batle, Sr. José F. Hila Vargas, com a titular. 
- La regidora de l’Àrea de Seguretat Ciutadana, Sra. Joana Maria Adrover Moyano, com 
a suplent. 
 
2. Comunicar el present acord a l'Agència d'Estratègia Turística de les Illes Balears i als 
interessats. 
 
3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme."  
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12. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament 
del representant municipal al Patronat de la Fundació Minyones 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació 
Minyones: 
 
- La coordinadora general de Benestar Social, Sra. Catalina M. Trobat Sbert 
- La directora general d’Infància, Comunitari i Projectes, Sra. Margalida Gayà Vicente 
 
2. Comunicar el present acord a la Fundació Minyones, al Bisbat de Mallorca i a les 
interessades. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
13. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament 
del representant al Consell General i a la Comissió Tècnica del Conveni de 
Col·laboració del Comitè de Desenvolupament de Rutes Aèries de l'Aeroport de 
Palma 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar vocal en representació de l’Ajuntament de Palma al Consell General del 
Conveni de Col·laboració del Comitè de Desenvolupament de Rutes Aèries de 
l’Aeroport de Palma a la Sra. Elena Navarro Duch, regidora de l’Àrea Delegada de 
Turisme, Sanitat i Comerç. 
 
2. Nomenar vocal en representació de l’Ajuntament de Palma a la Comissió Tècnica del 
Conveni de Col·laboració del Comitè de Desenvolupament de Rutes Aèries de 
l’Aeroport de Palma a la Sra. Maribel González Carrasco, directora general de Turisme. 
 
3. Notificar el present acord a la Direcció General de Transport Marítim i Aeri de la 
Conselleria de Mobilitat i Habitatge i a les interessades. 
 
4. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
14. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 04 09 19 de nomenament 
del representant municipal al Patronat del Parc Nacional Maritimoterrestre de 
l'Arxipèlag de Cabrera 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representants al Patronat del Parc Nacional Maritimoterrestre de 
l’Arxipèlag de Cabrera: 
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- El regidor de l’Àrea de Medi Ambient i Benestar Animal, Sr. Ramon Vicenç Perpinyà 
Font,  titular 
- El coordinador general de Medi Ambient i Benestar Animal, Sr. Nicolau Sebastià 
Cañellas Serrano, suplent.  
 
2. Comunicar el present acord a la Conselleria de Medi Ambient i Territori i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
15. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de modificació 
de l'acord de nomenament dels membres del Consell Rector del Patronat 
Municipal d'Escoles d'Infants (PMEI) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar membres del Consell Rector del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants:  
 
President: 
Llorenç Carrió Crespí, regidor de l’Àrea Delegada d’Educació i Política Lingüística 
 
Vicepresident: 
Jaume Ribas Seguí, director general d’Educació i Política Lingüística 
 
Vocals amb veu i vot: 
Elena Navarro Duch, regidora de l’Àrea Delegada de Turisme, Sanitat i Consum 
Jordi Vila Albareda, expert, representant del Grup Municipal UNIDES PODEM 
María de las Mercedes Celeste Palmero, regidora del Grup Municipal PP 
Sergio Rodriguez Farré, regidor del Grup Municipal VOX-ACTUA PALMA 
Juana Cristina Fiol Fluixà, experta, representant del Grup Municipal Cs 
Representant del Comitè d’Empresa del PMEI 
Representant de la Conselleria d’Educació 
 
Vocals amb veu i sense vot: 
Miquel Perelló Oliver, expert de l’àmbit d’Educació. 
Representant d’AMIPA 
Representant de la UIB 
Representant de FAPA Mallorca 
Representant de la Associació Assemblea 0-3 
  
Els representants d’institucions i associacions acreditaran la seva representació davant la 
Secretaria del Consell Rector. 
 
Règim de suplències:  
Podran assistir com a suplents qualsevol regidor del respectiu grup polític municipal. 
Els coordinadors i directors generals podran substituïr-se i, eventualment, podran 
substituir els regidors de l’equip de govern. 
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Aquesta suplència es comunicarà al president i al secretari abans de l’inici de la sessió 
corresponent. 
 
2.Comunicar aquest acord a l’organisme autònom, el qual notificarà als interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
16. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de nomenament 
del representant municipal a la Comissió de Coordinació de l'Aeroport de Palma 
de Mallorca (AENA) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament a la Comissió de Coordinació de 
l’Aeroport de Palma de Mallorca (AENA): 
 
- La regidora de l’Àrea Delegada de Turisme, Sanitat i Consum, Sra. Elena Navarro 
Duch,  titular 
- La directora general de Turisme, Sra. Maria Isabel González Carrasco, suplent  
 
2. Comunicar el present acord a l’Aeroport de Palma de Mallorca i als interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
17. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de nomenament 
del representant municipal al Fòrum Balear del Voluntarietat 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament al Fòrum Balear del Voluntarietat: 
 
- El regidor de l’Àrea de Participació Ciutadana i Govern Interior, Sr. Alberto Jarabo 
Vicente,  titular 
- La directora general de Participació Ciutadana, Sra. Claudia Costa del Río, suplent  
 
2. Comunicar el present acord a la Direcció General de Participació i Voluntarietat i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
18. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 19 de nomenament 
del representant municipal a la Ponència Tècnica de Patrimoni Històric 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma a la Ponència Tècnica de 
Patrimoni Històric: 
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- El cronista de la ciutat, Sr. Bartomeu Bestard Cladera,  titular 
- La TAE, cap de negociat del castell de Bellver, Sra. Magdalena Rosselló Pons, suplent  
 
2. Comunicar el present acord a la Direcció Insular de Patrimoni del Consell de 
Mallorca i als interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
19. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 18 09 2019 de 
nomenament del representant municipal al Patronat de la Fundació per als Estudis 
Superiors de Música i Arts Escèniques de les Illes Balears (FESMAE-IB) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament al Patronat de la Fundació per als 
Estudis Superiors de Música i Arts Escèniques de les Illes Balears (FESMAE-IB): 
 
- El director general de Música i Arts Escèniques, Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis 
 
2. Comunicar el present acord a la Direcció General de Formació Professional i 
Ensenyaments de Règim Especial i a l’interessat. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
20. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern de dia 11 09 19 de nomenament 
del representant municipal al Consell Social de la UIB 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma al Consell Social de la 
Universitat de les Illes Balears: 
 
- El regidor de l’Àrea Delegada d’Educació i Política Lingüística, Sr. Llorenç Carrió 
Crespí, titular 
- El director general d’Educació i Política Lingüística, Sr. Jaume Ribas Seguí, suplent 
 
2. Comunicar aquest acord a la Direcció General de Política Universitària i Recerca i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
21. Donar compte del Decret de batlia núm. AJT201916505, de dia 30 08 19 de 
nomenament dels representants de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
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"1. Actualitzar la composició dels membres de la Comissió de Protecció CivilMunicipal 
(PLATERPALMA), que és la següent: 
-  Direcció: el batle, José F. Hila Vargas 
- Direcció Delegada: La regidora de l’Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana, Sra. Joana 
Maria Adrover Moyà, i com a suplent, la coordinadora  general de Seguretat Ciutadana, 
Sra. Joana Maria Adillón Sastre 
 
- Direcció General d’Emergències i Interior del Govern de les Illes Balears: el director 
general d’Emergències, Sr. Jaime Barceló Huguet, i com a suplent, el cap del 
Departament d’Emergències, el Sr. Antonio Bernat Girad 
 
- Gabinet d’Informació: el director general de Comunicació, Sr. José Juan Alcover 
Pons, i com a suplent, el director general de  Protocol, Sr. Jorge García Roca 
 
- Secretaria Tècnica: l’oficial cap de Bombers, Sr. Manuel Ángel Nieto Izquierdo, i com 
a suplent, l’oficial de Bombers, Sr. Luís Miguel Ortega Ballester 
 
- Secretaria administrativa: el secretari adjunt i general del Ple actal. de l’Ajuntament de 
Palma, Sr. Miquel Ballester Oliver, i com a suplent, la cap del Departament de la 
Secretaria de la Junta de Govern, Sra. Esther Rotger Sureda 
 
Vocalies permanents 
 
- El regidor de l’Àrea de Mobilitat,Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny, i com a suplent, 
el cap del Departament, Sr. Miquel Femenias Reus 
 
- El cap de la Policia Local, Sr. Josep Palouzié Vizcaya, i com a suplent, el major de la 
Policia Local, Sr. José Antonio Bravo López 
 
- El coordinador de Bombers, el Sr. Alex Bergas Ribas, i com a suplent, l’oficial de 
Bombers, Sr. Luis Miguel Ortega Ballester 
 
- El gerent d’Urbanisme, Sr. Joan Riera Jaume, i com a suplent, el subgerent director 
general d’Urbanisme i en funcions de director tècnic,Sr. Gabriel Horrach Estarellas 
 
- El coordinador general d’Infraestructures, Sr. Luis Sureda Díaz, i com a suplent, el cap 
del Departament d’Infraestructures, Sr. Urbano Sánchez Pastor-Dotor 
 
- La coordinadora general de Benestar Social, Sra. Catalina Maria Trobat Sbert,  i com a 
suplent, el director general de Benestar Social, Sr. Joan Antoni Salas Rotger 
 
- La directora general de Participació Ciutadana, Sra. Claudia Costa del Río, i com a 
suplent, el/ la cap del Departament de Participació Ciutadana 
 
- El coordinador general de Medi Ambient i Benestar Animal,  Sr. Nicolau Sebastià 
Cañellas Serrano, i com a suplent, el director general de Sanitat i Consum, Sr. Joaquín 
de María Arrebola 
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- El director dels Serveis Jurídics, Sr. Miquel Àngel Dot Ramis, i com a suplent, el 
lletrat assessor, Sr. Jaime Barceló Llompart. 
  
Vocalies eventuals 
 
- El director gerent de Mercapalma, Sr. Jeroni Barbón Juan 
 
- El director gerent de l’Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma (EMT), Sr. 
Mateu Marcús Fiol i com a suplent, la directora general de Mobilitat, Sra. Irene 
Nombela Ovalle 
 
- El president de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA), Sr. Ramon 
Vicenç Perpinyà Font, i com a suplent, el director del Cicle de l’Aigua Sr. Jaume 
Femenias Blanch 
 
- El gerent de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), Sr. Job Torres San Julián, i com a 
suplent, l’administrador,Sr. José Llull Pastor 
 
- La coordinadora general de Cultura, Sra. Francisca Niell Llabrés, i com a suplent, el 
director general de Cultura, Sr. Marcos Augusto Lladó 
 
- El gerent de l’Institut Municipal d’Esports (IME), Sr.  Rafael Navarro Roig, i coma 
suplent, el director general d’Esports, Sr. Antoni Martín Martínez 
 
- El gerent de l’Empresa Funerària Municipal (EFM), Sr. Jordi Vilà Albareda, i com a 
suplent, el cap del Departament Tècnic, Sr. Miquel Gomila Ginard 
 
- La presidenta de l’Associació d’Hotelers de la Platja de Palma, Sra. Isabel Vidal 
Tomás, i com a suplent, el/la gerent de l’Associació d’Hotelers de la Platja de Palma 
 
- La coordinadora general de Batlia, Sra. Patricia López Sánchez, i com a suplent, el 
coordinador general de govern municipal, Sr. Oscar M. Cereijo Méndez 
 
- El coordinador general d’Economia, Hisenda i Innovació, Sr. Martí Siquier Sastre, i 
com a suplent, el coordinador de l’Oficina de Control de la Despesa, Sr. Pep Lluís 
Cortès Fleixas 
 
- El coordinador general de Promoció Econòmica i Ocupació, Sr. Miquel Àngel Capó 
Navarro, i com a suplent, la gerent de PalmaActiva, Sra. Susana Rincón Otero 
 
- El/la director/a general de Funció Pública, i com a suplent, el cap del Departament de 
Personal, Sr. Antoni Pol Coll 
 
- El director general d’Educació i Política Lingüística, Sr. Jaume Ribas Seguí, i com a 
suplent, el director general de Justícia Social, Feminisme i LGTBI, Sr. Alberto Rosauro 
Vivandos 
 
2. Comunicar el present decret a les persones interessades. 
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3. Donar-ne compte a la Junta de Govern i al Ple de l’Ajuntament d’aquest decret a la 
primera sessió que es dugui a terme." 
 
22. Donar compte de la relació de decrets des de dia 19 de juliol al 19 de setembre 
de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 19 de 
juliol al 19 de setembre de 2019." 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSTES 
 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156) (RMEC) (No UPM) 

Punts 4, 9, 12, 15, 32, 33 (Maties Colom Ribas)  
 
Senyora representant de la Comisión de Seguimiento Animalista: 
 
“En primer lugar quiero agradecer a los compañeros de STOP Desahucios y UCR que cedan su 
tiempo a la Comisión de Seguimiento Animalista para intervenir en este Pleno. Cuando un 
Regidor de Bienestar Animal del tripartito gobernante, después de visitar son Reus dice en los 
medios de comunicación que “no está tan mal”, a las 2.666 personas que pedimos por escrito al 
Ayuntamiento mejoras en la perrera municipal, ya en su primera legislatura, no nos queda otro 
remedio que pedir su dimisión. Son Reus está mal, en primer lugar porque los animales que 
están allí no están a salvo: para que no se tenga que tomar la molestia de leer las memorias de 
2011 a 2017 que están en su Web, le resumo los datos: en esos 6 años han escapado 35 
animales, 44 han desaparecido y 36 fueron robados. Además murieron 989, se eutanasió a 2.714 
y se sacrificaron otros 2.775. Estos datos reflejan que está mal. Muy mal. Cualquier persona que 
tenga dos dedos de frente y un mínimo de sensibilidad, comprende que cualquier animal está 
mejor en un hogar que en una jaula de son Reus, y por eso está mal que todavía no se haya 
puesto en marcha la medida humanitaria de las casas de acogida, a pesar de que en el primer 
Pleno de su segunda legislatura, se aprobara por unanimidad y con carácter de urgencia, ya hace 
2 meses. Y lo que te rondaré morena. Desconozco el concepto de urgencia que tiene el Regidor 
de Bienestar Animal, pero quizá si se imaginara a si mismo dentro de una jaula durante 60 días 
o lo que tarde en poner en marcha la medida humanitaria, se ponía un poquito las pilas. Pero ya 
que no lo hace con los animales que están bajo su custodia, igual sí que puede empatizar con su 
antecesora en el cargo porque ya tiene un pie en la cárcel. Quizá, empatizando con ella, a pesar 
de haberle dejado en herencia la empresa pública más contaminante de la historia de Baleares, 
se dé un poquito más de brío, porque su lentitud de movimientos evoca claramente a la del oso 
perezoso. Demorar una medida humanitaria que ahora mismo puede beneficiar a 80 perros y 12 
gatos sólo porque lo propuso el PP, es mezquino y extraordinariamente impropio de un político 
cuya obligación es velar por el bienestar de los animales que tienen a su cargo. Ampararse en 
que esta medida se está estudiando en los servicios jurídicos y en que las cosas de palacio van 
despacio, es inadmisible por varias razones: esta medida se hace en Natura Parc, en Calviá, en 
Inca, etcétera, etcétera, etcétera, y se lleva a cabo a través de convenios con las asociaciones 
porque la ley autonómica no menciona el tema, así que aprovechando el vacío legal, todos ellos 
han decidido optar por beneficiar a los animales. Si ellos lo hacen, el Ayuntamiento de Palma 
puede hacerlo exactamente igual. Se les llama, se informa uno y se hace lo mismo. Punto pelota. 
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No hace falta romperse mucho la cabeza ni demorarlo durante meses en el limbo de los 
servicios jurídicos. De hecho, la ley autonómica está tan alejada de la realidad que vivimos que 
ni siquiera menciona a los gatos ferales. En este punto, aprovecho para decir que hay colonias 
por doquier. Incluso en muchos patios particulares, donde les dan de comer pero rara vez les 
esterilizan. Calculamos que ahora mismo en Palma hay unos 200.000 gatos ferales y muchos de 
ellos sin control de natalidad. Y les recuerdo que estos animales son responsabilidad del 
Ayuntamiento, no del voluntariado. Y hablando de gatos pero volviendo a Son Reus, tener una 
epidemia de panleucopenia felina está mal. Pero está peor sacar esa epidemia a la calle, dando 
en adopción gatos enfermos que han fallecido en su nuevo hogar, con el peligro de contagio que 
esto supone. Parece que el director de Son Reus desconoce los protocolos sanitarios más 
elementales. Por otra parte, no entendemos cómo es posible que sean tan estrictos a la hora de 
poner en marcha esta medida humanitaria de las acogidas y luego no se cumplan otras leyes en 
Son Reus, como por ejemplo la ley del voluntariado. De hecho, el voluntariado de Son Reus no 
cumple ninguno de los requisitos que exige la ley: no tienen seguro, no tienen contrato y no 
tienen formación. En estas circunstancias es imposible evitar que personas con malas 
intenciones puedan acceder a los perros. De no ser así ¿cómo sabían los ladrones de Áxel y 
Tigger que encajaban con el perfil que buscaban y las jaulas en que estaban? Porque, según 
hemos sabido, van golpeando jaula por jaula provocando a los perros para ver cómo reaccionan. 
Sin la ley del voluntariado seguirá siendo imposible evitar dramas como el que ocurrió el 
sábado pasado, cuando un perro mordió a una niña en la cara. La no aplicación de la ley 
desampara al voluntariado en caso de accidente, porque no es la primera vez que un perro 
muerde a una persona que le saca a pasear con muy buena voluntad pero sin ninguna formación. 
Por tanto, en este tema, Son Reus también está mal. Otro asunto que nos saca de las casillas a 
las personas que amamos a los animales, es el de las jaulas ocultas. Allí, Pedro Morell mete a 
los animales que, según su peculiar y vengativo criterio, no pueden estar a la vista del público ni 
de los voluntarios, y que, en consecuencia, son borrados de la lista de animales adoptables. Este 
mes metió a Rocco porque una voluntaria publicó un post en Facebook, mostrando que estaba 
esquelético y que alguien debería llevar algo de comida para ver si cogía peso. Así castiga a la 
gente que publica en redes o le critica, porque sabe que ellas sufren por el animal. Entrar en las 
ocultas significa estar aislado, no poder pasear ni relacionarse con nadie. Y especialmente con la 
voluntaria que tuvo la osadía de publicar su mal estado en una red social. Por cierto, que en las 
jaulas ocultas ahora mismo hay una perrita que llegó preñada, con sus 7 cachorritos desde hace 
más de un mes que es cuando nacieron. Allí también acaba de morir aislado el perro que estaba 
en la jaula 92. Y es que la represalia de encerrar a los animales en las jaulas ocultas nos recuerda 
mucho a Guantánamo. Y además hace un rato me acaban de decir, que ayer les amenazó con 
sacrificar a los animales que están pasados de plazo. También está mal que los animales 
abandonados sin chip tengan que esperar 15 días para ser adoptados, sobre todo si hay personas 
dispuestas a llevarlos a su hogar desde el primer día. Ellos también podrían beneficiarse de las 
acogidas. Por supuesto, está mal que los tejados de las jaulas sean de uralita, en primer lugar 
porque está prohibido. En segundo lugar, por su alto nivel de toxicidad, y en tercero porque con 
su nula capacidad aislante, hace que los animales pasen mucho calor en verano y mucho frío en 
invierno. Está mal que haya dos montañas de escoria de la incineradora justo delante del centro, 
porque cuanto sopla el viento, aquello se convierte en una nube tóxica. Esto incumple ley de 
prevención de riesgos laborales, la del voluntariado y la de protección animal, porque se 
contamina el aire que respiran y el agua que beben los animales. Está mal que limpien las jaulas 
con una manguera sin sacar a los perros. Está mal que todos los animales coman; el mismo 
pienso sin tener en cuenta su edad o su estado de salud. Está mal prohibir que los voluntarios les 
lleven mantas, o multar a una voluntaria con 600 euros por dar una chuche a un perro que no 
conoce para que el paseo sea más fácil. Pero lo que está peor en Son Reus, porque es quien lo 
empeora todo, es su Director Pedro Morell, que debería haber sido cesado hace tiempo. Hemos 
presentado pruebas de mala praxis y fraude en el registro de este Ayuntamiento, pero se ve que 
al Regidor no le parece que esté tan mal, por ejemplo, este funcionario ha facturado por hacer 
una ovariotomía a Aretha y que luego cuando esta perra llegó a Barcelona desangrándose, y la 
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operó un veterinario de verdad, se diera cuenta de que le habían hecho una ligadura de trompas 
y tenía todos sus órganos genitales. Esto se llama estafa. Está mal que la gente tenga miedo de 
llevar a operar gatos ferales a Son Reus porque sabe que en cualquier veterinario tienen más 
posibilidades de sobrevivir. Y finalmente, está mal que tenga que ser el voluntariado quien 
compre las medicinas que necesitan los animales porque no hay presupuesto. Por todas estas 
razones, cuando un Regidor de Bienestar Animal de la segunda legislatura del tripartito, dice 
públicamente que Son Reus no está tan mal, no nos queda más remedio que pedir su dimisión.” 
 
Senyor representant de Stop Desahucios: 
 
“Ahora hablamos como grupo STOP Desahucios. De nuevo el grupo STOP DESHAUCIOS 
acude a este Pleno con montones de casos de desahucios habidos desde la última vez que se 
convocó. A veces en cuestión de menos de una hora nos vemos obligados a convocar a los 
vecinos y gente solidaria en frente del portal del próximo desahuciado. Gente que se expone a 
recibir la violencia policial y las multas correspondientes sólo por defender el derecho a la 
vivienda, a que familias con menores o miembros enfermos no sean desahuciados de su hogar. 
Y mientras tanto, ¿qué hacen ustedes? Lo primero que hicieron tras ganar las elecciones fue 
subirse el sueldo. ¿Cómo pueden tener esa desfachatez? La ciudad sucumbe cada vez más y más 
a la especulación. Cada vez más y más barrios de Palma se convierten todos ellos en zonas de 
servicio para los turistas. Se vacían de sus gentes, de sus variados comercios para dedicación 
exclusiva al turista o al residente de lujo. Grandes promotores e inmobiliarias hacen su agosto 
desde hace ya años. El precio de la vivienda y del alquiler suben como la espuma, los fondos 
buitre campean a sus anchas. No les queremos ver en fiestas, pasándolo bien. No les queremos 
ver celebrando Nits de l’Art, cuando una parte importante de la población en Palma pasa 
carencias debido al capitalismo desbocado que vivimos en nuestra ciudad. Sin reglas claras, sin 
normas contundentes que impidan la burbuja especuladora que a tantas familias está 
destrozando sus vidas. Y ahora cedo el tiempo restante a mi compañero Juan.” 
 
Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Para empezar, constatar que mientras se habla mucho de Camp Redó, y se hacen obras 
cosméticas, que desde luego tienen la posibilidad de mejorar la imagen del barrio, y hasta cierto 
punto algunas otras cuestiones, seguimos sin vivienda pública en Camp Redó. Las familias 
siguen siendo expulsadas de Camp Redó, las viviendas públicas siguen siendo mal mantenidas, 
las familias que tienen vivienda pública que era del IBAVI, no saben si su vivienda pública ha 
sido cedida al ayuntamiento, no saben ni a quien exigir responsabilidades. Esa es la realidad del 
acceso a la vivienda en Camp Redó. Mientras la izquierda no hace una política de izquierdas, 
para promover vivienda pública, siempre vienen los demagogos de derechas, a proponer más 
vivienda de protección oficial privada, a proponer más alturas, a proponer otras soluciones que 
lo único que hacen es engordar la burbuja y preparar más desahucios en el futuro. Todas estas 
propuestas demagógicas, por desgracia, o por lo menos algunas de ellas, van teniendo calado en 
el banco de la izquierda. Por desgracia escuchamos, como se propone ceder solares públicos a 
constructores privados, para que se haga un tercio de vivienda de protección oficial privada. 
Esto es un fraude, porque es dilapidar patrimonio público, destinado a los más necesitados, que 
sería para vivienda pública, y para infraestructuras públicas, para bienes para utilidad pública, 
que se destinaría al negocio privado, con una pequeña regalía de vivienda de protección oficial, 
que para que no hubiera un fraude constante con el límite de precios de alquiler, o incluso de 
venta, tendría que ser inspeccionada constantemente por una administración, que no tiene 
medios para inspeccionar, como se ha visto en todo el tema de las irregularidades urbanísticas, y 
relacionadas con el turismo vacacional en vivienda. Es por eso que cuando se toman medidas 
posibilistas, se dice que no hay presupuesto, que se dice tal, se está justificando precisamente las 
políticas de la derecha. Ir metiendo por la patita de abajo, con un discurso de izquierdas, las 
políticas especulativas de toda la vida, con cierto maquillaje. Y lo que es más importante, 
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aquellas medidas sociales, sirven de maquillaje a esta política, sin aspirar ni en la pequeña parte 
a revertir la política de siempre especulativa que se está realizando, sobre todo desde los años 90 
en esta ciudad, gobierne quien gobierne. Sobre todo porque todos los, prácticamente todos los 
solares que se han cedido al IBAVI para que construya vivienda pública, que acabamos de saber 
que llevamos un par de años de anuncios de inminente construcción, inminente construcción, en 
Ibiza, en Palma, etcétera, no están solo paralizados por cuestiones burocráticas referentes a la 
construcción, los proyectos, los presupuestos, etcétera, sino por el problema de la licencia, las 
licencias de construcción. Entonces, cómo se atreve el Govern Balear a decir que se van a 
construir cada año esas viviendas, si el ayuntamiento aún no le ha dado las licencias. Y por qué 
el ayuntamiento de Palma, siempre responde a los constructores, a los promotores privados, que 
sí, que sí, que va a agilizar las licencias, pero por qué no se preocupa de las licencias de 
vivienda pública. Es incomprensible para la ciudadanía, todas estas cuestiones. Y les deja en un 
callejón sin salida.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Tiene que ir acabando, ya llevan 15 minutos de intervención.” 
 
Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Voy. Haré un exprés. Esperemos, en cuanto al punto 12, esperemos que el representante 
municipal que se nombre para el Patronato de la Fundació Minyones, inspeccione mejor lo que 
se hace en las fundaciones, que lo que inspeccionaban, que dirimían los representantes en las 
Cajas de Ahorros, previo a la crisis. O en los bancos públicos nacionalizados ahora, privatizados 
y que han provocado desastres como el YACO POLICE BUSINESS. Que el otro día tuvimos 
que parar por cuarta vez, el lanzamiento del compañero Murcel Celim, en las viviendas que 
ahora son de alquiler en Sa Gerreria. Aquella mafia a la que le dio todo el poder el Consell 
Insular, el Ayuntamiento de Palma, el Govern Balear, con fondos de la Unión Europea, con un 
proyecto patrocinado por la derecha, que ahora la izquierda en la práctica ni denuncia en los 
juzgados, ni ofrece paliativos, ni alternativa habitacional a los desahuciados. Me refiero a las 51 
viviendas de Sa Gerreria, cuya supuesta protección oficial de 10 años, absolutamente 
fraudulenta, está acabando y dejando en la calle a muchas familias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Tiene que acabar ya. Por favor ya se ha acabado el tiempo.” 
 
Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“¡Pues no nos falta nada! Bueno, solo una cuestión.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Han tenido tiempo suficiente con 17 minutos, para exponer todo lo que querían exponer.” 
 
Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“¿Me deja 30 segundos? es que son muchos puntos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Los regidores hablarán en cinco minutos en el suyo, usted ha tenido 17.” 
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Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“¿Permite 30 segundos?” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Permito en 5 explicarlo todo, le dejo 10 segundos, acabe.” 
 
Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Sobre la cuestión de violencia de género, hoy tenía que venir, hay cuatro puntos, tenía que 
venir la compañera Alma Vives. No puede venir, porque está con el caso que surgió ayer, bueno 
fue público anteayer en la prensa, en Felanitx, y con otros casos igualitos, de secuestros de 
menores, de víctimas de violencia machista que están sucediendo en Felanitx, en Palma y en 
muchos otros lugares, y que hay un repunte especialmente grave ahora a principio de curso.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muy bien, ya está.” 
 
Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Les exigimos que dejen de tener vacías instalaciones públicas como la de Son Pontivic para 
víctimas de violencia de género.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, muy bien, muchas gracias. Se ha acabado el tiempo, hay más personas.” 
 
Sr. Juan representant de Unitat Cívica per la República: 
 
”Cuatro años vacía.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Hay más personas que han pedido la palabra. Muchas gracias.” 
 
23. Donar compte al Ple del veredicte de l'Acte núm. 72 de la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia dictat en el procediment núm. 
445/17 
 
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient se'n dóna per assabentada. 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Per la Sala contencioso administrativa del Tribunal Superior de Justícia de Palma, s’ha 
dictat sentència que es dirà, finalitzant el recurs contenciós administratiu; per la qual 
cosa podria dictar-se el següent: 
 
ACORD  PLENARI 
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L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de l’Acte núm. 72 de la Sala 
contencioso Administrativa del Tribunal Superior de Justícia, de data 24 d’abril de 
2019, dictat en el procediment núm. 445/17, interposat per MALLORCA BLUE SAIL 
SL, contra Acord del Ple de data 28-09-17, dictat en el PA 2005/12, pel qual es va  
denegar la tramitació de la modificació puntual del PGOU de Palma, en l’àmbit de la 
finca Sa Creueta i es va ordenar l’arxiu de l’expedient, desestimant el recurs.   
 
Aquest Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució acusa rebut del veredicte 
i disposa que per part dels Serveis Jurídics es comuniqui l’acte al departament 
municipal adient per tal que prengui les mesures pertinents per donar compliment al 
mateix." 
 
24. Donar compte al Ple del veredicte de la sentència núm. 156/19, dictada pel 
Jutjat contenciós administratiu núm. 2 
 
La Comissió de Serveis a la Ciutadania se'n dóna per assabentada 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la sentència núm. 156/19de data 
20 de juny de 2019, dictada pel Jutjat contenciós administratiu núm. 2, en el 
procediment abreujat núm. 39/19, interposat per JOSÉ ANTONIO MANZANARES 
GARCÍA contra desestimació, per silenci administratiu, del recurs de reposició a través 
del qual es sol·licitava deixar sense efecte l’acord de la Comissió de Guardons, el dia 
26-03-18, i que, en conseqüència, es modifiqui la IS32/18 de la Policia Local de data 
08-05-18 i l’acord del Ple de data 26-04-18 y que, en conseqüència, s’atorguin al 
recurrent la creu del mèrit policial amb distintiu blanc per 30 anys de servei, pel qual 
s’inadmet el recurs." 
 
25. Informe sobre compatibilitat de membre de la Corporació Sra. Maria 
Mercedes Celeste Palmero 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"Informar favorablement la compatibilitat durant el període comprés entre els dies 15 i 
30 de juny de 2019, ambdós inclosos, de la regidora portaveu, amb dedicació parcial 
durant aquest període, Sra. Maria Mercedes Celeste Palmero com a funcionària de la 
Comunitat Autònoma d’acord amb la jornada, dedicació i retribucions que 
s’especifiquen en els antecedents." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
26. Informe sobre compatibilitat de membre de la Corporació Sra. Montserrat 
Oliveras Ballarín 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"Informar favorablement la compatibilitat de la regidora amb dedicació parcial, Sra. 
Montserrat Oliveras Ballarín com a funcionària de l’Ajuntament de Calvià d’acord amb 
la jornada, dedicació i retribucions que s’especifiquen en els antecedents." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
27. Informe sobre compatibilitat de membre de la Corporació Sr. David Díez 
Herreros 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"Informar favorablement la compatibilitat del regidor amb dedicació parcial, el Sr. 
David Díez Herreros com a treballador de la Fundació Balear d’Innovació i Tecnologia 
(FBIT) d’acord amb la jornada, dedicació i retribucions que s’especifiquen en els 
antecedents." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
28. Reconèixer al Sr. B. Calafat Vich, TAE superior Cap de Secció de Benestar 
Social, la compatibilitat per a l'exercici d'activitat pública de professor associat a 
la UIB durant el curs acadèmic 2019/2020 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER..- Reconèixer al  Sr Bernat Calafat Vich, TAE Superior Cap de Secció de 
Benestar Social, la compatibilitat per a l’exercici d’activitat pública de Professor 
Associat la Universitat de les Illes Balears, durant el curs acadèmic 2019/2020, amb una 
dedicació no superior a la del temps parcial (4 hores setmanals) i amb efectes  de dia 1 
d’octubre fins dia  30 de setembre de 2020. 
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment 
dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
personal al servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 
598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
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d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa de 
Règim Local." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
29. Reconeixement de deute a diversos proveïdors per un import de 3.058,58€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 3.058,58 euros (tres 
mil cinquanta-vuit euros amb cinquanta-vuit cèntims), per les quantitats, empreses i 
partides que es relacionen tot seguit, en concepte de prestació de serveis i 
subministraments efectuats a la Policia Local al 2018. 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent 
pressupost de despeses. 
  
PARTIDA: 12.13200.213.00 
 
CONTRACTISTA: Seguridad y Limpieza SA.   R. 3888   OP. 8573 
 NIF: A07058084. 
IMPORT: 52,56 euros (BI 43,44 + IVA 9,12) (cinquanta-dos euros amb cinquanta-sis 
cèntims 
CONCEPTE: Càrrega extintor. 
NÚM. FACTURA: B 1803912. 
 
PARTIDA: 12.13200.214.00  
 
CONTRACTISTA: Neumàtics Binissalem SL.   R. 3887    OP. 8572 
NIF: B07695471. 
IMPORT: 583,82 euros(BI 482,50 + IVA 101,32) (cinc-cents vuitanta-tres euros amb 
vuitanta-dos cèntims). 
CONCEPTE: Reparació i manteniment vehicles. 
NÚM. FACTURA: CR 160469. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.09  
 
CONTRACTISTA: DYRECO PALMA SL.    R. 3883    OP. 8567 
NIF: B07125537. 
IMPORT: 226,52 euros (BI 187,21 + IVA 39,31) (dos-cents vint-i-sis euros amb 
cinquanta-dos cèntims). 
CONCEPTE: Subministraments diversos. 
NÚM. FACTURA: 2018/01/013693. 
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CONTRACTISTA: Telecomunicación Electrónica y Conmutación SA.  R. 3884    OP. 
8568 
NIF: A28166007. 
IMPORT: 968,00 euros (BI 800,00 + IVA 168,00) (nou-cents seixanta-vuit euros). 
CONCEPTE: Subministraments diversos. 
NÚM. FACTURA: 52633300012461 (2018/23204). 
 
PARTIDA: 12.13200.221.14  
 
CONTRACTISTA: Treballs del Bosc SL. R. 3885    OP. 8570 
NIF: B07716863. 
IMPORT: 847,00 euros (BI 700,00+ IVA 147,00) (vuit-cents quaranta-set euros). 
CONCEPTE: Subministres secció muntada. 
NÚM. FACTURA: A15/2018465. 
 
PARTIDA: 12.13200.231.20  
 
CONTRACTISTA: AGA TRAVEL SERVICES.  R. 3886    OP. 8571 
NIF: B57093635. 
IMPORT: 104,01 euros (BI 96,30 + IVA 7,71) (cent quatre euros amb un cèntim). 
CONCEPTE: Locomoció. 
NÚM. FACTURA: A 77864 (2019/1780). 
 
CONTRACTISTA: AGATRAVEL SERVICES.      R. 7452    OP. 22049 
NIF: B57093635. 
IMPORT: 276,67 euros (BI 228,65 + IVA 48,02) (dos-cents setanta-sis euros amb 
seixanta-set cèntims). 
CONCEPTE: Locomoció. 
NÚM. FACTURA: A 80.893. 
 
4t.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
30. Reconeixement de deute a l'empresa AGA TRAVEL per un import de  124,60€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.- RECONEIXER EL DEUTE corresponent a la factura núm. A62.370, de data 
25/11/2016, de l’empresa   AGA TRAVEL SERVICES, SL. CIF B57093635, amb 
domicili a Palma, per un import total de CENT VINT-I-QUATRE EUROS AMB 
SEIXANTA CÈNTIMS (124,60 euros, IVA inclòs) en concepte de desplaçament de 
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personal adscrita l’Àrea d’ Ecologia, Agricultura i Benestar Animal, Sr. Josep Mª Rigo 
Serra (Madrid – 01/12/2016 personal directiu), amb càrrec a la partida num. 
141700023110 (personal directiu) del vigent pressupost municipal.  
 
2. - ABONAR a l’ esmentada associació la quantitat esmentada, un cop haver conformat 
la  factura per part del tècnic municipal responsable." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
31. Reconeixement de deute a l'empresa T-Systems ITC Ibérica SAU per un 
import de 27.729,09 € 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Primer. Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit amb la entitat T- Systems ITC 
Ibèrica SAU, per un import total vint-i-set mil set-cents vint-i-nou amb nou cèntims 
(27.729,09 euros) Iva inclòs, factura núm. F2019 9370391525, corresponent al contracte 
d'actualització de la base de dades fiscals i als ingressos realitzats en els exercicis 2014, 
2015, 2016 i 2017 amb càrrec a l'aplicació pressupostària 00.92050.22799 Altres 
treballs realitzats per altres empreses i document comptable RC núm. 220190000544 
(ref. 22019/164). 
 
Segon. Abonar a T-Systems ITCIbéria SAU, la despesa total a la qual es fa referència 
en el punt anterior. 
 
Tercer. Notificar aquest acord a l'entitat interessada i a les seccions de Compatibilitat i 
Intervenció." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
32. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu per un import de 
13.125€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials 
Mallorca, amb CIF. G 57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 de 
Palma, d’un total de 13.125,00 euros (tretze mil cent vint i cinc euros), IVA exempt i 
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que corresponen al lloguer d’una part d’un edifici situat al camí vell de Bunyola de 
Palma i propietat de l’entitat, corresponents a la factura 2019/26 de juny 2019. 
 
La quantitat total de 13.125,00 €, IVA exempt, es pot carregar a la partida 20 23121 
20200 del vigent pressupost de despeses." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
33. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu per un import de 
12.300€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials 
Mallorca, amb CIF. G 57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 de 
Palma, d’un total de 12.300,00 euros (dotze mil tres-cents euros), IVA exempt i que 
corresponen al lloguer d’una part d’un edifici situat al camí vell de Bunyola de Palma i 
propietat de l’entitat, corresponents a la  factura 2019/28 de juliol 2019. 
 
La quantitat total de 12.300,00€, IVA exempt, es pot carregar a la partida 20 23121 
20200 del vigent pressupost de despeses." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
34. Reconeixement de deute a diversos proveïdors  en concepte prestació de serveis 
i subministraments efectuats a la Policia Local per un import de 5.920,07€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 5.920,07 euros (cinc 
mil nou-cents vint euros amb set cèntims), per les quantitats, empreses i partides que es 
relacionen tot seguit, en concepte de prestació de serveis i subministraments efectuats a 
la Policia Local al 2018. 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent 
pressupost de despeses. 
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PARTIDA: 12.13200.221.11 
 
CONTRACTISTA: EQUIPABOSLO SL.   R. 4109   OP.9888 
NIF: B-57/204125. 
IMPORT: 397,66 euros (BI 328,64 + IVA 69,02) (tres-cents noranta-set euros amb 
seixanta-sis cèntims (159,12+ 238,54). 
CONCEPTE: Subministrament recanvis vehicles. 
NÚM. FACTURA: 8724 i 8723. 
 
CONTRACTISTA: CARLOS ISCAR SL     R. 5311   OP. 13575 
NIF: B07501125. 
IMPORT: 108,68 euros (BI 89,82 + IVA 18,86) (cent vuit euros amb seixanta-vuit 
cèntims. 
CONCEPTE: Subministrament recanvis vehicles. 
NÚM. FACTURA: M I8000060. 
 
CONTRACTISTA: PLATAFORMA CIAL. DE RETAIL SAU    R. 5468   OP. 15260 
NIF: A28278026. 
IMPORT: 371,48 euros (BI 307,01 + IVA 64,47) (tres-cents setanta-un euros amb 
quaranta-vuit cèntims). 
CONCEPTE: Subministrament recanvis vehicles. 
NÚM. FACTURA: TA2601835. 
 
PARTIDA: 12.13200.214.00 
 
CONTRACTISTA: PLATAFORMA CIAL. DE RETAIL SAU          R. 6578   OP. 
19821 
NIF: A28278026. 
IMPORT: 1.739,31 euros (BI 1.437,45 + IVA 301,86) (mil set-cents trenta-nou euros 
amb trenta-un cèntims). 
CONCEPTE: Reparació i manteniment vehicle. 
NÚM. FACTURA: TA2601751. 
 
CONTRACTISTA: PLATAFORMA CIAL. DE RETAIL SAU R. 6631   OP. 20014 
NIF: A28278026. 
IMPORT: 643,25 euros (BI 531,61 + IVA 111,64) (sis-cents quaranta-tres euros amb 
vint-i-cinc cèntims). 
CONCEPTE: Reparació i manteniment vehicle. 
NÚM. FACTURA: TA2600971. 
 
CONTRACTISTA: MALLORCA MOTOS SA R. 6626   OP. 19977 
NIF: A07164338. 
IMPORT: 283,30 euros (BI 234,13 + IVA 49,17)(dos-cents vuitanta-tres euros amb 
trenta cèntims). 
CONCEPTE: Reparació i manteniment vehicle. 
NÚM. FACTURA: FT11138. 
 
CONTRACTISTA: MALLORCA MOTOS SA          R. 6627   OP. 19983 
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NIF: A07164338. 
IMPORT: 546,81 euros (BI 451,91 + IVA 94,90) (cinc-cents quaranta-sis euros amb 
vuitanta-un cèntims). 
CONCEPTE: Reparació i manteniment vehicle. 
NÚM. FACTURA: FT11079. 
 
CONTRACTISTA: NEUMATICOS Y REPARACIONES TECNICAS SL    R. 6577   
OP. 19819 
NIF: B57497570. 
IMPORT: 603,58 euros (BI 498,83 + IVA 104,75) (sis-cents tres euros amb cinquanta-
vuit cèntims) (48,34+347,16+24,62+158,84+24,62). 
CONCEPTE: Reparació i manteniment vehicle. 
NÚM. FACTURA: 8270, 8944, 8440, 8732i 8985. 
 
PARTIDA: 12.13200.162.00 
 
CONTRACTISTA: FUNDACIO INSTITUT INVESTIGACIÓ SANITÀRIA ILLES 
BALEARS                
NIF: G57326324.                                 R. 8863   OP. 27507 
IMPORT: 1.200,00 euros(BI 991,74+IVA 208,26) (mil dos-cents euros)  
CONCEPTE: Formació i perfeccionament. 
NÚM. FACTURA: FV 2018-795 
 
PARTIDA: 12.13200.220.02 
 
CONTRACTISTA: DEFCON INFORMÀTICA          R. 8862   OP. 27504 
NIF: B57165284. 
IMPORT: 26,00 euros (BI 21,49+ IVA 4,51)(vint-i-sis euros). 
CONCEPTE: Material informàtica no inventariable. 
NÚM. FACTURA: 2471. 
 
3r.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
35. Reconeixement de deute a la Sociedad Estatal Correos y Telégrafos SA per un 
import de 545.054,38€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1er. Reconèixer el deute d’un total 545.054,38 €, (IVA inclòs) corresponents a factures 
que es relacionen a continuació, amb càrrec a la consignació de la partida 02.93201.227-
29 del pressupost de despeses vigent.  

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
03

1_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
31

/1
0/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

9B
E

F
7F

E
28

95
A

05
78

1
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 34 - 

L’ingrés es farà efectiu en les comptes que hi figuren a tal efecte.  
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 31.716,06 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002533248. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 58.550,10 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm.de factura  4002539335. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs:8.547,72 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A.VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura  4002542808.  
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 81.250,04 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 59414500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura  4002554350. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 117.306,52 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura  4002575376. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 81.722,11 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura  4002613097. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 6.496,27 
Partida: 02.93201.227-29 
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Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura  4002540226. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 8.911,31 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYAARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002540509. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 722,57 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBANES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002540627. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 1.472,54 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002541277. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 5.921,38 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002545330. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 16.951,46 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002535747. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 31.873,86 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002550937. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 12.184,49 
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Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura  4002555532. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 32.712,67 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES020182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002573870. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 6.042,06 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES020182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIAINSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002589914. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 27.109,46 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIAINSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002597519 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telégrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 15.563,76 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingressar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA  S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4002601934. 
 
TOTALPARTIDA 545.054,38 €" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
36. Reconeixement de deute a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) per 
un import de 30.936€ (juny 2019) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1r. RECONÈIXER EL DEUTE de 30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), 
IVA exempt, a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) amb CIF. G 64147184 i 
domicili al carrer Àlaba, 61 1er, CP 08005 Barcelona, corresponents a la factura fra. 
19/06/17 de juny de 2019. 
 
La quantitat total de 30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), IVA exempt, es 
pot carregar a la partida 20 23121 22793  PREST.SERV.ATENCIO INTEGRAL 
A.V.V.G. del vigent pressupost de despeses. 
 
2n. NOTIFICAR el present acord a la part interessada." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
37. Reconeixement de deute a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) per 
un import de 30.936€ (mes juliol 2019) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE de 30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), 
IVA exempt, a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) amb CIF. G 64147184 i 
domicili al carrer Àlaba, 61 1er, CP 08005 Barcelona, corresponents a la factura fra. 
19/07/17 de juliol de 2019. 
 
La quantitat total de30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), IVA exempt, es 
pot carregar a la partida 20 23121 22793 PREST.SERV.ATENCIO INTEGRAL 
A.V.V.G. del vigent pressupost de despeses. 
 
2n. NOTIFICAR el present acord a la part interessada." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
38. Reconeixement de deute amb l'empresa CANON ESPAÑA, SA per un import 
de 11.374,81€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa CANON ESPAÑA S.A. amb CIF 
A28122125,  relatiu a les factures per un import total de 11.374,81 € i abonar-les amb 
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càrrec a les aplicacions següents del vigent pressupost de l’Institut Municipal de 
l’Esport. 
 
N. d'entrada N. de document Data fra. Import Text Explicatiu 
F/2019/563 401383683 08/02/2019 413,05 Fra.401383683 Còpies incloses en 
contracte mes de GENER 
F/2019/976 401396110 06/03/2019 413,05 Fra. 401396110 Còpies incloses en 
contracte mes de FEBRER 
F/2019/1458 401409862 04/04/2019 413,05 Fra. 401409862 
Còpies incloses en contracte mes de MARÇ 
F/2019/1925 401423601 07/05/2019 413,05 Fra. 401423601 
còpies incloses en contracte mes d’ABRIL 
F/2019/1964 841908294 09/05/2019 1.115,40 Fra. 841908294 
Lloguer màquines IME mes de GENER 
F/2019/1965 841908295 09/05/2019 87,81 Fra. 841908295 Lloguer 
màquina ADV C2230i MODEL LYB01957 ASE mes de GENER 
F/2019/1966 841908296 09/05/2019 52,57 Fra. 841908296 lloguer 
màquina MODEL FSQ37757 -MARGA CRESPI mes de GENER 
F/2019/1967 841908297 09/05/2019 75,93 Fra. 841908297 lloguer 
màquina MODEL FUN80021 ADMINISTRACIO mes de GENER 
F/2019/1968 841908299 09/05/2019 87,81 Fra. 841908299 Lloguer 
màquina MODEL LYB01957ASE mes de FEBRER 
F/2019/1969 841908300 09/05/2019 52,57 Fra. 841908300 Lloguer 
màquina MODEL FSQ37757 MARGA CRESPÍ mes de FEBRER 
F/2019/1970 841908301 09/05/2019 75,93 Fra. 841908301 Lloguer 
màquina MODEL FUN80021 ADMINISTRACIO mes de FEBRER 
F/2019/1972 841908302 09/05/2019 1.115,40 Fra. 841908302 
Lloguer màquina MODEL NZX04884 IME mes de MARÇ 
F/2019/1973 841908303 09/05/2019 87,81 Fra. 841908303 Lloguer 
màquina MODEL LYB01957 ASE mes de MARÇ 
F/2019/1974 841908304 09/05/2019 52,57 Fra. 841908301 Lloguer 
màquina MODEL FSQ37757 MARGA CRESPI mes de març 
F/2019/1975 841908305 09/05/2019 75,93 Fra. 941908305 Lloguer 
màquina MODEL FUN80021 ADMINISTRACIÓ mes de març 
F/2019/1976 841908306 09/05/2019 1.115,40 Fra. 841908306 
Lloguer màquina MODEL NZX04884 IME mes d'ABRIL 
F/2019/1977 841908307 09/05/2019 87,81 Fra. 841908307 Lloguer 
màquina MODEL LYB01957 ASE mes d'ABRIL 
F/2019/1978 841908308 09/05/2019 52,57 Fra. 841908308 Lloguer 
màquina MODEL FSQ37757 MARGA CRESPÍ mes d'ABRIL 
F/2019/1979 841908309 09/05/2019 75,93 Fra. 841908309 Lloguer 
màquina MODEL FUN80021ADMINISTRACIÓ mes d'ABRIL 
F/2019/1988 841908298 09/05/2019 1.115,40 Fra. 841908298 
Lloguer màquina MODELNZX04884 IME mes de febrer 
F/2019/2414 401436902 06/06/2019 413,05 Fra. 401436902 
Còpies incloses en contracte mes de MAIG 
F/2019/2417 841910356 09/06/2019 52,57 Fra. 841910356 Lloguer 
màquina MODEL FSQ37757 MARGA CRESPI mes de MAIG 
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F/2019/2418 841910355 09/06/2019 87,81 Fra. 841910355 Lloguer 
màquina MODEL LYB01957 ASE mes de MAIG 
F/2019/2419 841910357 09/06/2019 75,93 Fra. 841910357 Lloguer 
màquina MODEL FUN80021ADMINISTRACIO mes de MAIG 
F/2019/2420 841910354 09/06/2019 1.115,40 Fra. 841910354 
Lloguer màquina IME mes de MAIG 
F/2019/2951 401457335 23/07/2019 2.651,01 Fra. 401457335 
ENERO A MAYO Exceso de copias-Impresiones reprografia i fax de todas las 
instalaciones 
      11.374,81 TOTAL 
 
N. Operació Aplicació Saldo 
220190008212 2019 20 34000 22000 413,05 
220190008213 2019 20 34000 22000 413,05 
220190008214 2019 20 34000 22000 413,05 
220190008215 2019 20 34000 22000 413,05 
220190008216 2019 20 34000 20600 87,81 
220190008217 2019 20 34000 20600 1.115,40 
220190008218 2019 20 34000 20600 52,57 
220190008219 2019 20 34000 20600 75,93 
220190008220 2019 20 34000 20600 87,81 
220190008221 2019 20 34000 20600 52,57 
220190008222 2019 20 34000 20600 75,93 
220190008223 2019 20 34000 20600 1.115,40 
220190008224 2019 20 34000 20600 87,81 
220190008225 2019 20 34000 20600 52,57 
220190008226 2019 20 34000 20600 75,93 
220190008227 2019 20 34000 20600 1.115,40 
220190008228 2019 20 34000 20600 87,81 
220190008229 2019 20 34000 20600 52,57 
220190008230 2019 20 34000 20600 75,93 
220190008231 201920 34000 20600 1.115,40 
220190009685 2019 20 34000 22000 413,05 
220190009686 2019 20 34000 20600 52,57 
220190009687 2019 20 34000 20600 87,81 
220190009688 2019 20 34000 20600 75,93 
220190009689 2019 20 34000 20600 1.115,40 
220190012122 2019 20 34000 22000 2.651,01 
                                      11.374,81 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple. 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
39. Reconeixement de deute amb l'empresa Balear de Ascensores, SL per un 
import de 266,59€ 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"- Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa Balear de Ascensores, S.L. amb 
CIF B07088826, relatiu a la factura  n. 1804 1804014465 de data 31 de desembre de 
2018 per un import de 266,59 € iva inclòs  amb càrrec a la partida 24 3420022707 del 
vigent pressupost del Institut Municipal de l’Esport.  
 
-Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa Balear de Ascensores, S.L. amb CIF 
B07088826, relatiu a la factura  n. 1804 1804014396 de data 31 de desembre de 2018 
per un import de 43,34 € iva inclòs  amb càrrec a la partida 24 34200 21300 del vigent 
pressupost del Institut Municipal de l’Esport." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
40. Reconeixement de deute amb l'empresa DYRECO PALMA, SL per un import 
de 1.097,46€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa DYRECO PALMA, S.L. amb 
CIF B07125537,  relatiu a les factures per un import total de 1.097,46 € i abonar-les 
amb càrrec a les aplicacions següents del vigent pressupost de l’Institut Municipal de 
l’Esport. 
 
N. d'entrada N. de document Data doc. Import total Text 
Explicatiu 
F/2019/2360 2019/01/007852 31/05/2019 129,71 Fra. 
2019/01/007852. FIE. Pantalon cro 10414204 t-48 marino, bota ocean s3 nº 43 kapital 
kss101, polo h 33098404 a.claro 
F/2019/2361 2019/01/007855 31/05/2019 84,70 Fra. 2019/01/007855. 
FIE. Zapato wk p4001 t-42 negro, zapato wk p4001 t-40 negro. 
F/2019/2362 2019/01/007853 31/05/2019 155,03 Fra. 
2016/01/007853. G.ESCALAS Y S.HUGO Pantalon11011807 negro t-38, polo m. m/c 
popl 200 t.l arena, zapato dian niz 
F/2019/2401 2019/01/007857 31/05/2019 136,69 Fra. 
2019/01/007857. GERMANS ESCALAS. Polo h. m/c star t.m az. marino, polo m. 
m/cpopl 200 t.s arena, zapato dian niza n 
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F/2019/2640 2019/01/009348 30/06/2019 102,75 Fra. 
2019/01/009348. GERMANS ESCALAS pantalón negroT36, bermuda señora negro 
T40, zapato dian n.38, zapato dian n.39 
F/2019/3070 2019/01/010895 31/07/2019 104,39 FRA. 
2019/01/010895  S'ESTEL, Manuel Lara Camiseta, chaleco, bermuda top. 
F/2019/3073 2019/01/010893 31/07/2019 198,22 FRA. 
2019/01/010893 GERMANS ESCALAS, 2 Bermuda cbro. negro, zapato, chaleco, 4 
camiseta, 2 bermuda, polo azul. 
F/2019/3074 2019/01/010894 31/07/2019 35,57 FRA. 
2019/04/010894IME FIE, Zapato negro 
F/2019/3403 2019/01/011164 13/08/2019 150,40 FRA. 
2019/01/011164 FIE, 4 Camiseta azul marino, 1 Poloazul m., 1 Chaleco, 1 Zapato 
garum, 2 Bermuda azul. 
   1.097,46 Total 
 
N. Operació Aplicació  Import 
220190008821 2019 21 3420022104 84,70 
220190011104 2019 21 34200 22104 129,71 
220190011893 2019 21 34200 22104 35,57 
220190011894 2019 21 34200 22104 104,39 
220190011898 2019 21 34200 22104 150,40 
220190011105 2019 24 34200 22104 127,33 
220190011106 2019 24 34200 22104 102,75 
220190011108 2019 24 34200 22104 136,69 
220190011892 2019 24 34200 22104 198,22 
220190011980 2019 25 34200 22104 27,70 
                                       1.097,46 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple. 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
41. Reconeixement de deute al procurador Sr. J. Tomàs Tomàs per un import de 
4.398,18€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb la facturació conformada i els informes 
que s’adjunten i que formen part de la present resolució, el deute per import de 4.398,18 
€ (IVA inclòs) existent amb el procurador Jeroni Tomàs Tomàs (7*2*5**4*) pels 
treballs realitzats durant l’any 2018, els quals són relatius als processos reiniciats per 
l’execució de sentències judicials per demandes de desnonament que es varen interposar 
a l’any 2010.  
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SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de les factures, amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària l’aplicació 05.23110.22799 – Benestar i Drets Socials- Serveis Jurídics- 
del vigent pressupost municipal de despeses per a l’any 2019. 
 
TERCER.- Notificar el present Acord a la persona esmentada." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
42. Reconeixement de deute al Despacho Jesús González Pérez Abogados per un 
import de 2.000€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Reconocer el derecho existente con el Despacho "JESÚS GONZÁLEZ PÉREZ 
ABOGADOS", los datos fiscales del cual figuran en la parte expositiva, de conformidad 
con la factura núm. 25/19 por un importe de DOS MIL EUROS (2.000,00 € SIN IVA) 
(retención IRPF sobre Derechos 300 €), en concepto de minuta en el recurso de 
casación 8010/18 y cargar la aplicación presupuestaria en la Partida 02.920.00.22604 
del vigente presupuesto de gastos para poder hacer frente al pago de dicho gasto." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
43. Reconeixement de deute a l'entitat Cruz Roja Española per un import de 
72.444,06€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb la facturació conformada i els informes 
que s’adjunten i que formen part de la present resolució, el deute per import màxim de 
72.444,06 € existent amb l’entitat CRUZ ROJA ESPAÑOLA (CIF Q2866001G), 
corresponent al període d’abril de 2019 a juliol de 2019, en concepte de gestió del servei 
del centre de dia s’Estel.  
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de les factures, amb càrrec a l’aplicació 
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pressupostària l’aplicació 05.23130.22728 del vigent pressupost municipal de despeses 
per a l’any 2019. 
 
TERCER.-Notificar l’acord a  CRUZ ROJA ESPAÑOLA (CIF Q2866001G)." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
44. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR MALLORCA, SL per 
un import de 707€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.  Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei de 
Logística de 4 de juliol de 2019que s’adjunta, amb l’empresa TECNOMOTOR 
MALLORCA S.L., amb CIF. B07438864 en concepte de reparació de vehicles avariats 
matricula 5300-BJM, 0769-FFH, PM 4399-CZ i 5811-BSV i de la compra de peces per 
a la reparació d’un tractor corresponent a les factures: fra. 14879 de data 31/05/2019, 
per un import de 98,30’-€, fra. 14184 de data 10/05/2019, per un import de 72,85’-€, 
fra.15105 de data 10/06/2019, per un import de 314,67’-€, fra.14472 de data 
20/05/2019, per un import de 221,18’-€. L’import total és de 707’-€ IVA inclòs dels 
quals 122,70’-€ corresponen al 21% d’IVA i es poden carregar al pressupost de 
despeses de 2019 11.45900.22111.- SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, 
UTILL. Ref. 9057, Op. 29313. Tot això atès l’informe de l’Intervenció Municipal núm. 
188 de data 26.08.2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
45. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR MALLORCA, SL per 
un import de 43,08€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1r.  Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei de 
Logística de 13 de juny de 2019 que s’adjunta, amb l’empresa TECNOMOTOR 
MALLORCA S.L., amb CIF. B07438864 en concepte de subministrament de producte 
per a neteja d’injectors vehicle matrícula 4808FGL corresponent a la factura: 13590 de 
data 20/04/2019, per un import de 43,08’- € dels quals 7,48’- € corresponen al 21% d’ 
IVA i es poden carregar al pressupost de despeses de 2019 114590022111. Ref. 9056, 
Op.29312.  
 
Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal 187 de data  26/08/2019 que 
s’adjunta. 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
46. Reconeixement de deute a l'empresa AUTOS NIGORRA, SLU (NISSAN) per 
un import de 1.890,89€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.  Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei de 
Logística  de 5 de juliol de 2019 que s’adjunta, amb l’empresa AUTOS NIGORRA, 
SLU (NISSAN) amb CIF B 84577907en concepte de  compra de peces necessàries per 
a la reparació de camió canastra matrícula 0919-FGG,  fra. RK6119 503 de data 
11/04/2019, per un import de 1845,01 € i   fra. RK6119 533 de data 23/04/2019, per un 
import de 45,88 € (IVA inclòs).El total de les dues factures és de 1.890,89 € dels 
quals328,17 € corresponen al 21% d’ IVA i es poden carregar al pressupost de despeses 
de 2019 114590022111 LOGÍSTICA.- SUBMNISTRAMENT DE RECANVIS DE 
MAQUINÀRIA, UTILLATGE.  Ref. 9904 Op.31854. Tot això atès l’informe de la 
Intervenció Municipal 190 de data 26/08/2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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47. Reconeixement de deute a l'empresa CALIBRATEST ASESORAMIENTO Y 
CONTROL SL per un import de 2.341,71€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.  Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei 
d’Estudis i Projectes  de 12 de juny de 2019 que s’adjunta, amb l’empresa 
CALIBRATEST ASESORAMIENTO Y CONTROL S.L., amb CIF B 57346363 en 
concepte de servei d’anàlisi de mostres mitjançant assaigs d’amiant i altres fibres a 
l’ambient,  fra. 180275  de data 27/09/2018, per un import de 154,88’- €  i fra. 180374  
de data 31/12/2018, per un import de 2.186,83’- €. El total de les dues factures és de 
2.341,71’- € dels quals 406,41’- € corresponen al 21% d’ IVA i es poden carregar al 
pressupost de despeses de 2019 114500022706.-ADMINISTRACIÓ GENERAL 
INFRAESTRUCTURESES ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS.  Ref. 9905 Op. 31855. 
Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal núm.  189 de data 26/08/2019 que 
s’adjunta 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
48. Reconeixement de deute a l'empresa ELÉCTRICA PUIGCERCÓS, SAU per 
un import de 591,76€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística  de 28 de març de 2019,que s’adjunta, amb l’empresa ELÉCTRICA 
PUIGCERCÓS S.A.U.,  amb CIF. A-07072911, en concepte de subministrament de 
materials diversos per al manteniment de les fonts ornamentals de la ciutat,  
corresponent a les factures  núm. CR 80696,  de data 28/02/2019 fra. núm. CR 80958, 
de data 27/03/2019 i fra. núm. CR 80970, de data 04/04/2019,   per un import de 
591,76’-  €, dels quals 102,71 € corresponen al 21% d’ IVA,  amb càrrec a la partida 
2019 11.17100.22199 PARCS I JARDINS.- ALTRES SUBMINISTRAMENTS,  
Ref.22019008100, op. 220190026423. La Intervenció municipal ha emès informe núm. 
209 REXC 2019, de data 10 de setembre de 2019s’adjunta.  
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2n. Abonar les esmentada factures, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat.  
 
Aprovat:  per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
49. Reconeixement de deute a l'empresa OSIFAR, SL per un import de 156,09€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 20 de juny de  2019,que s’adjunta, amb l’empresa OSIFAR S.L., amb CIF. 
B-07045065, en concepte de servei de desembossament de canonada de la font de les 
Rambles, corresponent a la fra. núm. F 1901391, de data30/05/2019, per un import de 
156,09 €, dels quals 27,09 € corresponen al 21% d’ IVA i es pot carrera a l’aplicació 
pressupostària 2019.11.17100.22747 PARCS I JARDINS.- CONTRACTES 
MANTENIMENT,  Ref. 22019008101, op 220190026424. Tot això, atès l’informe de 
la Intervenció Municipal núm. 207 REXC 2019, de data 9 de setembre de 2019, que 
s’adjunta. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
50. Reconeixement de deute a l'empresa OSIFAR, SL per un import de 544,50€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 22 de juliol de  2019, que s’adjunta, amb l’empresa OSIFAR S.L., amb 
CIF. B-07045065,en concepte de servei de buidatge i neteja de la font del Parc de Son 
Dameto de Dalt, corresponent a la fra. núm. F 1901698,de data 27/06/2019, per un 
import de 544,50 €, dels quals 49,50 € corresponen al 10% d’ IVA i es pot carrera a 
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l’aplicació pressupostària 2019.11.17100.22747 PARCS I JARDINS.- CONTRACTES 
MANTENIMENT,  Ref. 22019010122, op 220190033707. Tot això, atès l’informe de 
la Intervenció Municipal núm. 213 REXC 2019, de 9 de setembre de 2019, que 
s’adjunta. 
 
2n. Abonar la factura esmentada,degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
51. Reconeixement de deute a l'empresa AUTO SERVE TALLERES 
MALLORCA 2015, SA per un import de 2.107,43€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 12 d’agost de  2019,que s’adjunta, amb l’empresa AUTO SERVE 
TALLERES MALLORCA 2015 S.A, amb CIF. A-07155328, en concepte de reparació 
aire condicionat del camió de l’asfalt matrícula 6474FGJ, corresponent a la fra. núm. 
869, de data 31/05/2019, per un import de 2.107,43 €, dels quals 365,75 €  corresponent 
al 21% d’ IVA i es pot carregar a l’aplicació pressupostària 2019114590021400 
LOGÍSTICA.-REPARACIÓ I CONSERVACIÓ DE VEHICLES.  Ref. 22019010268, 
op 220190035024. Tot això, atès l’informe de la Intervenció Municipal 206 REXC 
2019, de data 9 de setembre de 2019, que s’adjunta. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
52. Reconeixement de deute a l'empresa TAPICERIAS TOYSA, SL per un import 
de 169,40€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 12 d’agost de  2019,que s’adjunta, amb l’empresa TAPICERIA TOYSA 
S.L., amb CIF. B07751175, en concepte de servei d’entapissar el seient del conductor 
del vehicle del parc mòbil municipal amb matrícula 6343 DFX seguint les instruccions 
del S.P.R.L., per un import de 169,40 €dels quals 29,40 €  corresponen al 21% d’ IVA i 
es pot carregar a l’aplicació pressupostària 2019114590021400 LOGÍSTICA.- 
REPARACIÓ I CONSERVACIÓ DE VEHICLES. Ref. 22019010902, op 
22019035135.  Tot això, atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 208 REXC 
2019, de 9 de setembre de 2019, que s’adjunta. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
53. Reconeixement de deute a l'empresa MALLORCA MOTOS, SA per un import 
de 263,61€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.  Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei de 
Logística de 10 de juny de 2019 que s’adjunta, amb l’empresa MALLORCA MOTOS 
S.A, amb CIF. A07164338 en concepte de subministrament de motor d'arrencada per al 
vehicle matrícula 0848JBH, corresponent a la factura: CO04108 de data 18/01/2019, per 
un import de 263,61’- € dels quals 45,75’-€ corresponen al 21% d’ IVA, amb càrrec a 
l'aplicació pressupostària 019114590022111 LOGÍSTICA.- SUBM. DE RECANVIS 
DE MAQUINÀRIA, UTILLAT. REF.9891 OP.31567 
 
. Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal informe núm. 197 REXC 2019 de 
data 26/08/2019  que s’adjunta. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada  i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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54. Reconeixement de deute a l'empresa CARROCERÍAS FRANCISCO HIJOS, 
SL per un import de 76,29€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística  de 5 de juliol de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa CARROCERÍAS 
FRANCISCO HIJOS, SL. amb CIF. B57169401, en concepte de fabricació i 
subministrament de latiguillo per a la carretilla elevadora que s'utilitza al magatzem 
municipal de Son Pacs, que correspon a la factura núm. 1026 de data 13/06/2019    per 
un import de 76,29’- € IVA inclòs dels quals 13,24 € corresponent al 21%  d’ IVA, amb 
càrrec a la partida de 2019 114590022111 LOGÍSTICA.- SUBMINISTRAMENT DE 
RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILLATGE,  Ref. 9890 op. 31560.  
 
-Tot això atès l'informe de la Intervenció Municipal núm. 199 REXC 2019de  data  
26/08/2019  que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’ esmentada factura degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
55. Reconeixement de deute a l'empresa TALLER AC/DC, SL per un import de 
108,90€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.  Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei de 
Logística de 4 de juliol de 2019que s’adjunta, amb l’empresa TALLER AC/DC SL, 
amb CIF. B07690357 en concepte de reparació d'elevador, corresponent a la factura: 
3345 de data 28/03/2019, per un import de 108,90€ dels quals 18,90€ corresponent al 
21% d’IVA amb càrrec a l'aplicació pressupostària de 2019114590021400 
LOGÍSTICA.- REPARACIÓ I CONSERVACIÓ VEHICLES. REF 9892 OP 31568. 
 
. Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 198 REXC 2019  de data 
26/08/2019que s’adjunta. 
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2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat.2  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
56. Reconeixement de deute a l'empresa Esports 85 per un import de 112.530€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r Reconèixer i abonar el deute per un total de 112.530,00 € (cent dotze mil cinc-cents 
trenta euros), factures núm. E 19128, E 19162, E 19211 i E 19234, a l'empresa 
ESPORTS 85 SL,CIF. B07969249, per la prestació del Servei de Dinamització dels 
Espais Joves els mesos d'abril, maig, juny i juliol de 2019, atès que el Servei s'ha 
continuat prestant després que la licitació quedàs deserta a l'hora que estava en tràmit la 
nova licitació. 
 
2n L’esmentada quantitat es consignarà amb càrrec ala partida 20.33710.227.06.01 
JOVENTUT.- CONTRACT. SERVEI ""ESPAI JOVES"" del vigent pressupost de 
despeses. 
 
3r Traslladar aquest acord a la Intervenció municipal i a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
57. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 7519/18) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Reconocer el derecho existente con el Procurador de los Tribunales de Madrid, Sr. 
ALEJANDRO GÓNZALEZ SALINAS, de conformidad con la factura núm. 19/0056 
por un importe de DOS CIENTOS TRECE EUROS Y CINCUENTA Y NUEVE 
CÉNTIMOS (213,59 € IVA incluido) (retención IRPF sobre Derechos 22,29 €), en 
concepto de minuta en el recurso de casación 7519/18 y cargar la aplicación 
presupuestaria en la Partida 02.920.00.22604 del vigente presupuesto de gastos para 
poder hacer frente al pago de dicho gasto." 
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
58. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 5187/18) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Reconocer el derecho existente con el Procurador de los Tribunales de Madrid, Sr. 
ALEJANDRO GÓNZALEZ SALINAS, de conformidad con la factura núm. 19/0058 
por un importe de DOS CIENTOS TRECE EUROS Y CINCUENTA Y NUEVE 
CÉNTIMOS (213,59 € IVA incluido) (retención IRPF sobre Derechos 22,29 €), en 
concepto de minuta en el recurso de casación 5187/18 y cargar la aplicación 
presupuestaria en la Partida 02.920.00.22604 del vigente presupuesto de gastos para 
poder hacer frente al pago de dicho gasto." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
59. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 5779/18) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Reconocer el derecho existente con el Procurador de los Tribunales de Madrid, Sr. 
ALEJANDRO GÓNZALEZ SALINAS, de conformidad con la factura núm. 19/0059 
por un importe de DOS CIENTOS TRECE EUROS Y CINCUENTA Y NUEVE 
CÉNTIMOS (213,59 € IVA incluido) (retención IRPF sobre Derechos 22,29 €), en 
concepto de minuta en el recurso de casación 5779/18 y cargar la aplicación 
presupuestaria en la Partida 02.920.00.22604 del vigente presupuesto de gastos para 
poder hacer frente al pago de dicho gasto." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
60. Reconeixement de deute al Sr. Alejandro González Salinas per un import de 
213,59€ (Recurs cassació 5187/18) 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Reconocer el derecho existente con el Procurador de los Tribunales de Madrid, Sr. 
ALEJANDRO GÓNZALEZ SALINAS, de conformidad con la factura núm. 19/0058 
por un importe de DOS CIENTOS TRECE EUROS Y CINCUENTA Y NUEVE 
CÉNTIMOS (213,59 € IVA incluido) (retención IRPF sobre Derechos 22,29 €), en 
concepto de minuta en el recurso de casación 5187/18 y cargar la aplicación 
presupuestaria en la Partida 02.920.00.22604 del vigente presupuesto de gastos para 
poder hacer frente al pago de dicho gasto." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
61. Reconeixement de deute SAMSIC juliol 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute a SAMSIC NIF B39023601 la següent factura: 
 
Factura 2019_8473 de data 31 de juliol de2019 per import de 4.477,00 euros IVA inclòs 
, i la factura2019 8474 de 31 de juliol per import de 168,19 euros IVA inclòs 
corresponent als serveis prestat en el mes de juliol. 
 
Amb càrrec a la partida pressupostària 00 92050 22700 Despeses de Neteja de l’exercici 
2019 RC 220190001306 import de 4.645,19 euros." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
62. Reconeixement de deute SAMSIC agost 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute a SAMSIC NIF B39023601 la següent factura: 
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Factura 2019_9384 de data 31 d’agost de 2019 per import de 4.477,00 euros IVA inclòs 
, i la factura2019_9386 de 31 d’agost per import de 168,19 euros IVA inclòs 
corresponent als serveis prestat en el mes d’agost. 
 
amb càrrec a la partida pressupostària 00 92050 22700 Despeses de Neteja de l’exercici 
2019 RC 220190001394  import de 4.645,19 euros." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
63. Aprovar l'expedient de baixa de drets pendents de cobrament corresponents a 
l'exercici 2014 per un import de 9.516,93€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar l’expedient col·lectiu de baixa de drets pendents de cobrament 
corresponents al exercici  2014, pels conceptes i imports continguts en el llistat com 
Annex I, per l’import de 9.516,93 €. 
 
2. Procedir a donar de baixa a comptabilitat els deutes declarats prescrits." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
64. Aprovar l'expedient col·lectiu de baixa de saldos de valors rebuts en dipòsit 
corresponents a avals rebuts als anys 1991, 1992, 2006 i 2007 per un import total 
de 70.107,33€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Aprovar l’expedient col·lectiu de baixa de saldos de valors rebuts en dipòsit 
corresponents a avals rebuts als anys 1991,1992, 2006 i 2007 pels conceptes i imports 
continguts en el Annex I que ascendeixen a  un total de 70.107,33 €.  
 
2.- Ordenar l’exposició pública de l’acord assolit, mitjançant edicte que es publicarà al 
Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears i en el Tauler d’anuncis 
d’aquest Ajuntament, de cadascun dels saldos relacionats de l’acord d’aprovació inicial 
de l’expedient de baixa d’ofici, per tal que puguin presentar les reclamacions que 
creguin oportunes, atorgant-los tràmit d’audiència per un termini de quinze dies. Un cop 
finalitzat el termini esmentat, si s’han presentat reclamacions, el Ple disposarà d’un 
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termini de tres mesos per resoldre-les i en el seu cas, aprovar definitivament la 
declaració de baixa de saldos. Si no s’han presentat reclamacions, s’entendrà aprovat 
definitivament l’acord una vegada finalitzat el termini de reclamacions. L’acord 
d’aprovació definitiva declarant la prescripció es publicarà en el B.O.I.B., afegint el 
següent peu de recurs: "Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via 
administrativa, procedeix interposar recurs contenciós administratiu davant el Jutjat 
Contenciós Administratiu de Palma, en el termini de dos mesos a comptar des del dia 
següent de la seva publicació. Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar 
recurs de reposició davant el mateix òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a 
comptar des del dia següent de la seva publicació". 
 
3.- Ordenar la comptabilització de l’acord definitiu de baixa de saldos corresponents als 
avals, realitzant els assentaments i ajustaments comptables que correspongui.  
 
4.- Posar a disposició dels possibles interessats els seus avals a l’àrea 
economicoadministrativa de l’Institut Municipal de l’Esport, situada al Camí de la 
Vileta, 40 de Palma de Mallorca,  per a que puguin procedir a la seva retirada.  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
65. Rectificar els punts primer i tercer de la part dispositiva de l'acord de 
reconeixement de deute de 126.187,94€ aprovat pel Ple de dia 25 de juliol de 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Rectificar, de conformitat amb la incidència R068 detectada per la Secció 
de Comptabilitat Municipal i amb l’article 109 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del 
procediment administratiu comú de les administracions públiques, els punts primer i 
tercer de la part dispositiva de l’Acord de reconeixement de deute de 126.187,94 €, 
aprovat pel Ple Municipal de 25 de juliol de 2019, a favor de Cruz Roja Española per la 
gestió del servei del centre de dia s’Estel de setembre de 2018 a març de 2019. 
 
D’aquesta forma, allà on diu: 
 
"... 
 
PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb la facturació conformada i els informes que 
s’adjunten i que formen part de la present resolució, el deute per import màxim de 
126.187,94 € existent amb l’entitat CREU ROJA ESPANYOLA IB (CIF Q2866001G), 
corresponent al període de setembre de 2018 a març de 2019, en concepte de gestió del 
servei del centre de dia s’Estel.  
 
TERCER.-Notificar l’acord a  CREU ROJA ESPANYOLA IB (CIF Q2866001G). 
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..." 
 
Ha de dir: 
 
"... 
 
PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb la facturació conformada i els informes que 
s’adjunten i que formen part de la present resolució, el deute per import màxim de 
126.187,94 € existent amb l’entitat CRUZ ROJA ESPAÑOLA (CIF Q2866001G), 
corresponent al període de setembre de 2018 a març de 2019, en concepte de gestió del 
servei del centre de dia s’Estel.  
 
TERCER.-Notificar l’acord a  CRUZ ROJA ESPAÑOLA (CIF Q2866001G). 
 
..." 
 
SEGON.-Notificar l’acord a  CRUZ ROJA ESPAÑOLA (CIF Q2866001G)." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
66. Declarar que l'obra subjecte a ICIO de dotació de serveis consistents en 
pavimentació d'un tram de voravia al C/ Forn d'es Vidre, és d'interès i utilitat 
municipal 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Declarar que l’obra subjecte a ICIO, expedient PF 2017/1, dotació de serveis consistent 
en pavimentació d’un tram de voravia al C/ Forn d’es Vidre, 8, és d’interès i utilitat 
municipal, doncs beneficia al conjunt de la població i li es aplicable la bonificació del 
95%." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
67. Autoritzar a l'Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma SA per 
subscriure operació d'endeutament a llarg termini per import de 11.339.440€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Bueno, salta a la vista que en los últimos 4 años la EMT ha cambiado. 
Tenemos una EMT dinámica, que se está modernizando, que está ganando en transporte, en 
viajeros, que está ganando en servicio, y que está mejorando las cuentas. Eso se consigue, pues 
incrementando las partidas de personal, poniendo más conductores al servicio, mejorando el 
servicio de atención a los ciudadanos, y mejorando lo que no se estaba haciendo, la flota de 
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autobuses. Para mejorar la flota de autobuses, para estos 100 autobuses que ya están llegando, y 
que empezaron a llegar en la legislatura pasada, se hicieron muchas gestiones, y muchas y 
acertadas gestiones. Se abrieron contactos y se iniciaron contactos para buscar financiación en el 
Banco Europeo de Inversiones, por el cual se consiguieron unos créditos blandos de 30 millones 
de euros. Se ha hecho todas las declaraciones de interés  todos los movimientos para, como en el 
Pleno pasado, aprobar aportación de créditos a través de fondos Feder para esta compra de 
autobuses. Y se siguen haciendo operaciones para completar la parte que no va a ser financiada 
con el BI, como esta aportación de acuerdo de adquisición y de autobuses para la EMT a través 
de leasing, por este importe de 11,3 millones de euros, que es lo que traemos aquí a aprobación, 
para conseguir que la EMT siga dando mejor servicio, siga batiendo récords de usuarios, y siga 
dando el servicio que la ciudad se merece, que es al que optamos nosotros para conseguir una 
movilidad realmente sostenible, combinada con los otros elementos, como está haciendo el Área 
de Movilidad.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Bien, ustedes hoy presentan una propuesta de renuncia, ustedes 
renuncian a exigir la compensación de la Capitalidad. Uno de los temas fundamentales para 
pedir la compensación por los costes de la Capitalidad, eran los autobuses. Nosotros tenemos, 
por ser capital de nuestra comunidad autónoma, tener una flota de autobuses mucho mayor, que 
si no fuéramos la capital. Y ustedes aquí lo que nos traen es renunciar. Tienen claro que 
seguramente los recortes que tiene que hacer la Sra. Armengol, nos van a afectar. Miren, ustedes 
endeudan la EMT porque quieren. Son 35 millones lo que necesita la EMT, cada año nos tiene 
que dar la Comunidad Autónoma 30 millones, 100 como mínimo en inversión, y ustedes 
deciden endeudarla. Pero a nosotros, desde el grupo Popular, no nos extraña que ustedes tomen 
esa decisión, porque este ayuntamiento tiene una clara falta de liderazgo en la persona del 
Alcalde. Y sabemos que no va a poder exigir esta inversión, esta compensación de la 
Capitalidad. Esta falta de liderazgo es un ejemplo más, lo hemos tenido también con Son 
Busquets. La falta de liderazgo del Sr. Hila, hace que se tomen decisiones sobre nuestro 
ayuntamiento, sin que nosotros tengamos conocimiento. Usted Sr. Hila nos dijo que se enteró de 
la subasta de Son Busquets el día 16. Y el Govern ha dicho que se enteró el día 10 de julio. 6 
días para enterarse. ¿Tan malas son las relaciones con la Comunidad Autónoma? ¿O es que 
mintió a este Pleno Sr. Hila? Usted se reirá, pero mentir a un Pleno es algo, es algo, no estamos 
hablando de exigir la capitalidad, estamos hablando de liderazgo, y es lo que le falta a usted Sr. 
Hila. Cuando le comparo con Aina Calvo, con Mateu Isern, con Toni Noguera, está claro que 
usted es el Alcalde con menos liderazgo que ha tenido nuestra ciudad. Y usted debe una 
explicación al Pleno, porque en el Parlamento Sr. Hila, en el Parlamento dicen que usted mintió. 
O usted me va a decir que la Sra. Armengol sabía desde el día 10 que se iba a subastar y en 
cambio usted se enteró el día 16. Como también nos dijo la Sra. Truyol. Ustedes dijeron que se 
enteraron exactamente igual que el día, que el resto de ciudadanos de Palma, el día 16. Pero a 
usted le desmienten los hechos. O no le informaron, nos quiere hacer creer que el día 10, cuando 
la Sra. Armengol y el Conseller Pons, sabían que se iba a subastar, no hablaron con ustedes. 
¿Tan malas son las relaciones con ustedes? Y dígame Sr. Hila, si usted se enteró el día 16, 
¿cómo pudo reunirse con el Secretario de Defensa el día antes? Es que esto yo la verdad, sacaba 
más o menos buenas notas en física, pero esto me lo tendrá que explicar. Como usted se pudo 
enterar el día 16, pero en cambio, según el Conseller Pons, ustedes.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Se le ha acabado el tiempo.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
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“Ustedes se reunieron. Sr. Hila, yo le estoy hablando de algo muy importante.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Se le ha acabado el tiempo.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Si usted ha dejado a alguien hablar dos minutos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Se le ha pasado el tiempo, tendrá más puntos.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Sí. ¿Mintieron o no? Sra. Truyol, ¿mintió o no mintió? ¿Mintió o no mintió? Usted dijo que se 
enteró el mismo día 16.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“El Sr. García tiene la palabra.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“El Sr. Martínez no es capaz de tampoco cumplir con su tiempo. Muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, usted ahora acaba de pegar un tiro desde la trinchera y ha salido corriendo por la 
trinchera para que no le pillen, porque ha ido derivando, derivando. ¿Sabe que es liderazgo? 
Liderazgo es que un Alcalde quiera cambiar la movilidad de la ciudad, y en 4 años lo consiga. Y 
eso no lo puede renunciar nadie. Y es este mismo Alcalde que tiene el liderazgo que cambio la 
en, cuando estaba Regidor de Movilidad, cambio la fisonomía de la ciudad e hizo que ahora las 
bicicletas sean uno de los vehículos más utilizados. Y ahora ha hecho que los autobuses 
funcionen bien. Y ¿sabe por qué le digo que ha pegado un tiro y ha salido corriendo? Porque 
usted no se acuerda, ha pegado el tiro desde la trinchera y entonces se ha dado cuenta que era 
usted el que no tenía liderazgo, y su Alcalde no tenía liderazgo, porque no llegó a esta 
ayuntamiento, ni un euro, ni para autobuses, ni para colegios, ni para nada, de capitalidad. Y eso 
usted lo sabe bien, porque en 4 años no se olvidan estas cosas. Ni un solo euro, cero. ¿Eso qué 
significa? Que en esta legislatura y en la pasada, la EMT tiene que hacer un esfuerzo extra, 
porque como nosotros no queremos privatizar la EMT, y no queremos que se devalúe como así 
tenían ustedes como proyecto, tenemos que invertir todo lo que no se invirtió en esos años, 
porque los autobuses no son eternos, no es como sus debates, los autobuses tienen una vida 
limitada. Y suerte hemos tenido que muchos han ido aguantando más de esa vida. Y lo que 
tienen que hacer a partir de ahora, y lo que se va a hacer, no es no dejar de endeudarse, sino 
hacer una compra continua y una renovación continua de autobuses para que los ciudadanos de 
Palma siempre tengan un buen servicio de movilidad,  no como lo que tenían en la legislatura 
anterior, en su legislatura, que eran autobuses que iban envejeciendo y que estaban deseando 
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que cayeran, para poder decir que la EMT no funcionaba, que entraba pérdidas, y poder 
privatizarla y vendérsela a quien, al mejor postor seguramente. Así que evidentemente 
pediremos el voto a favor, y entendemos que es una operación que hay que hacer y que es 
obligatoria para mejorar la EMT y el servicio a esta ciudad de Palma.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 2 vots en contra 
(PP) i 2 abstencions (VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Autoritzar, en compliment de l’article 54 del Reial decret legislatiu 2/2004, 
de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, 
l’Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma S.A. (EMT) perquè subscrigui 
operacions d’endeutament allarg termini per import de 11.339.440,00 € amb dues 
entitats financeres, amb les següents condicions: 
 
BBVA 
1. Import: 5.669.720,00 € 
2.Tipus d’interès: Fix 0,90 % 
3. Termini: 12 mesos de disposició i 10 anys d’amortització 
4. Sense comissions  
 
Caixabank 
1. Import: 5.669.720,00 € 
2. Tipus d’interès: Variable: Euríbor trimestral+ 0,59 % 
3. Termini: 12 mesos de disposició i 10anys d’amortització 
4. Sense comissions  
 
SEGON.- Facultar el gerent del l’Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma 
S.A. perquè pugui subscriure la documentació pública o privada necessària per dur a 
terme les operacions en tots els seus tràmits." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 6 
vots en contra (PP) i 8 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
68. Aprovar la modificació de crèdit n. 9, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“A quin punt vol intervenir?” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“De totes les modificacions pressupostàries.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
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“Me remito a lo explicado en Comisión de Cuentas.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Sr. Hila, veo que usted no quiere contestar. Voy a repetir las palabras de la Sra. 
Truyol: nosaltres varem tenir coneixement el mateix dimarts dia 16 de juliol, el fet que en el 
Consell de ministres, s’havia aprovat la possibilitat que el Ministeri de Defensa, iniciés la 
subhasta de Son Busquets. Per tant, ho varem saber en el mateix temps que els altres veïnats i 
veïnes de Palma. Pero si vamos a la comparecencia del Sr. Pons, dice que miente, bueno usted 
no, dice que miente como mínimo el Sr. Hila. No sé si el Sr. Hila li va dir o no li va dir que ell 
ho sabia. Pero es un tema muy importante. A usted le hace gracia Sr. Alcalde mentir al Pleno, 
mentir a los ciudadanos, ustedes dijeron.  
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, estamos hablando de una modificación de crédito.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“De manera reiterada. Sr. Alcalde, yo tengo mis cinco minutos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Usted puede intentar meter su cuña cuando quiera.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Alcalde, no me quite la palabra que tengo mis cinco minutos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Si cada uno en el debate que toca en cada punto habla de otra cosa, los debates son 
complicados. Tienen propuestas.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Sr. Alcalde, me está consumiendo mi tiempo. Yo tengo, yo tengo este derecho.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Usted puede decir lo que quiera, pero yo ordeno un Pleno.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“No se ponga nervioso Sr. Alcalde, usted es capaz de enterarse de algo día 16.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, ¿puede esperar un momento a que hable yo que dirijo el Pleno?  
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“E ir el día antes a reunirse con el Secretario de Defensa.” 
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Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“¿Se puede callar un segundo?” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Es fantástico esto.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“¿Puede callarse un segundo? 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Estoy en mi tiempo Sr. Hila, y le estoy diciendo que no tiene porque cortarme.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Yo modero los Plenos, es mi competencia, no la suya ¿verdad que sí? Usted no modera los 
Plenos.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Mi competencia es defender mi turno de palabra, que usted lo está, ni ha parado el tiempo, yo 
tengo cinco minutos, usted no para el tiempo.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Usted no es el Alcalde, le gustaría pero no es el Alcalde, entonces usted tiene que esperar, y me 
toca a mí moderar los Plenos, porque hay un público que también viene a escuchar los puntos en 
los que ha pedido intervenir por ejemplo, y quiere que se entienda el Pleno. Entonces en este 
Pleno en este punto, hablamos de una modificación de crédito. Usted tiene toda la libertad para 
presentar propuestas, han presentado propuestas. Debatamos cada propuesta. Si en cada 
propuesta hacemos lo que nos da la gana, creo que no es correcto, y yo moderando el Pleno, no 
creo que sea la forma de actuar. Usted tiene que hablar de una modificación de crédito, hable de 
una modificación de crédito, como hará todo el mundo y como es lo normal. Que quiere meter 
su cuña. ¿Cuántas propuestas han podido presentar hoy? ¿15? ¿20? Bueno pues lo hubiese 
hecho, no venga ahora a hablar de una modificación de crédito con su tema, entonces, cíñase a 
la modificación de crédito. Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“¿Me puede poner? Me quedaban 3 minutos, por favor. Nosotros hoy estamos hablando de un 
debate, que es el tema que ustedes endeudan la EMT, hacen toda una serie de transferencias 
aquí presupuestarias, y ustedes están renunciando a la capitalidad. Lo dijo el Sr. Noguera, que 
tiene miedo que los recortes nos afecten. Y yo lo que estoy diciendo, es que nos van a afectar 
por la falta de liderazgo. Porque usted Sr. Hila, se enteró el día 16 ¿de verdad? Que subastaban 
Son Busquets. ¿Se enteró el día 16? Porque sino oiga, o miente usted o miente el Sr. Pons, que 
puede ser. El Sr. Pons, el Sr. Pons ¿miente? ¿No les advirtió a ustedes? Usted Sra. Truyol 
tampoco le hicieron llegar, porque está escrito eh. O miente el Sr. Pons cuando en el Parlamento 
dijo que se habían enterado día 10, o mienten ustedes dos, la Sra. Truyol y usted Sr. Hila. Sr. 
Hila, usted lleva casi tanto tiempo como yo en este ayuntamiento.” 
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Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, ya no tiene la palabra.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Nunca un Alcalde, estoy  en mi posesión. 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No tiene la palabra porque usted vuelve a lo mismo.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“Nunca había visto un Alcalde crear un precedente como el suyo.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Hay 103 puntos en el orden del día, 121, por tanto no es forma de actuar.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Alcalde, estoy en mi turno de palabra.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No, no, ya no está, lo doy yo.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Estoy en mi turno de palabra, deje, déjeme hablar. Estoy en mi turno de palabra, y si tiene que 
ver que hagamos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No lo está. Vamos a votación del punto…” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí tiene que ver que hagamos transferencias de crédito sin exigir la capitalidad, por falta de 
liderazgo, y por falta de liderazgo le estoy poniendo un ejemplo. 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sra. Portavoz del Partido Popular, quiere poner orden en su grupo municipal por favor, y 
llamar al orden al Sr. Martínez, es que.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Hila, ponga, es usted mismo que se tiene que poner al orden.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Hombre es que llega un momento.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Si me lleva, está nervioso, está.”  
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No, no estoy nervioso.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Si porque usted, oiga, le estoy diciendo que usted ha mentido en el Pleno.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Estoy dirigiendo un Pleno.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Le estoy diciendo, cualquier Alcalde, Aina Calvo.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Se acabó, ya, ya.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Cualquier Alcalde, Mateu Isern, Catalina Cirer, Ramon, Aguiló, cualquier Alcalde ante una 
acusación de un miembro de este Pleno.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“¿Será posible?”  
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Respondería. Usted no quiere responder.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Pido disculpas a la ciudadanía que hay hoy aquí, pido disculpas por la actitud del Sr. 
Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Hila, Sr. Hila, hay una propuesta, le hago una propuesta.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Pido disculpas, pido disculpas.” 
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Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Hila, le hago una propuesta” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Es impresentable esto, no es tolerable en un Pleno.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Le hago una propuesta que usted modera, hay un punto que habla de Son Busquets, adelántelo, 
adelántelo.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Ya vale ¿No? Ya vale.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Hay un punto que habla de la falta de transparencia de ustedes. Por tanto hoy en el Pleno se 
tiene que hablar de esto, se tiene que hablar de esto, y está vinculado a la capitalidad, la falta de 
liderazgo.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, por favor, pasamos a votación.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Está muy nervioso.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Pasamos a votación. Lo que estoy es llamándole al orden, y usted ignora la llamada al orden, lo 
cual la verdad es bastante impresentable en un Pleno del ayuntamiento.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Estoy en mi turno de palabra Sr. Hila, no he faltado al respeto a ningún concejal, a ninguno.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Votos a favor… 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 9, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de Despeses         
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 
08 15000 60000 EXPROPIACIONS PER A ÚS GENERAL 0,00
 261.264,53 261.264,53 
08 13400 6000003 EXPROPIACIÓ CARRIL BICI CAMÍ SALARD 0,00
 74.550,85 74.550,85 
      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   335.815,38   
B) Disminució de Despeses         
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
02 92900 50001 PLA DE SANEJAMENT I DEVOLUCIÓ DE DEUTE
 1.118.645,67 335.815,38 782.830,29 
      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   335.815,38   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
69. Aprovar la modificació de crèdit n. 10, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 10, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Inicial Aug. Crèdit Def. 

15 44110 7490099 

APORTACIÓ A L'EMT - 
RENOVACIÓ AUTOBUSOS - 
EDUSI PLP. 0,00 875.000,00 875.000,00 

      TOTAL AUGMENT DE   875.000,00   
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DESPESES 

B) Disminució de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
15 44110 44900 APORTAC. A L'EMT 18.036.056,29 875.000,00 17.161.056,29 

      
TOTAL DISMINUCIÓ DE 
DESPESES   875.000,00   

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució.” 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
70. Aprovar la modificació de crèdit n. 11, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Un comentari Sr. Adrià, si ens pogués explicar perquè està passant això, que hi ha una 
disminució de despeses, just de dos temes que són importants per aquesta ciutat, el Pla General i 
el Pla Especial de Camp Redó. És que ens crida l’atenció.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno, aquí el, bueno ya aprovecho y cuento la modificación. En el proyecto del 
canódromo, se tuvieron que hacer unas modificaciones de proyecto de obra de refuerzo de 
cimientos creo que era, y por eso llevábamos a Comisión de Cuentas la primera modificación de 
crédito. A posteriori creo que era un técnico de Infraestructuras, hizo un informe posterior, 
indicando algunas modificaciones más y por esto se hace este incremento. Para hacer una 
modificación de crédito, cuando llegan a Hacienda, las áreas tienen que justificar en base a los 
proyectos, a la ejecución actual del año y a la previsión de finalización, que la partida va a ser 
suficiente para acometer los proyectos que están en marcha. Porque luego esas partidas que se 
reducen no pueden incrementarse, por ley. Entonces las áreas justifican por el estado de gasto, a 
veces van avanzados y el coste es menor, a veces van algo retrasado y se pueden hacer ahorros. 
Y sobre esta situación es por la que se reducen estas partidas. Pero, normalmente, realmente las 
áreas justifican que no supone una disminución del servicio en estas áreas, y en concreto en 
estos dos puntos.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Esmena: 
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“1. Aprovar la nova modificació de crèdit n. 11, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment de 
Despeses         
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 

08 17101 60900 
PARC DEL TIRADOR/CANÒDROM.- 
INFRAESTRUCTURES  0,00 167.543,31 167.543,31 

      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   167.543,31   
B) Disminució de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
08 15101 64011 PLA GENERAL - ELABORACIÓ 470.556,54 159.055,89 311.500,65 

08 15101 64003 
CONCURS I PLA ESPECIAL CAMP 
RODÓ 100.000,00 8.487,42 91.512,58 

      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   167.543,31   
 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució.” 
 
Aprovat l'esmena, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
71. Aprovar la modificació de crèdit número 17 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit número 17 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 
11 17130 60900 PARCS I JARDINS.- INVERSIÓ HORTS URBANS
 0,00 48.400,00 48.400,00 
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      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   48.400,00   
B) Disminució de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
11 33750 6010038 PRESSUPOSTS PARTICIPATIUS.- CASAL DE BARRI 
ES PIL·LARÍ 70.000,00 48.400,00 21.600,00 
      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   48.400,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
  
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
72. Aprovar la modificació de crèdit número 18 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
6 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs) i 3 
abstencions (PP, VOX - ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit número 18 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 
09 15310 61900 ESTADÍSTICA I POBLACIÓ.- 
ALTRESINVER.REPOSICIÓ ÚS GRAL. 20.000,00 15.000,00 35.000,00 
      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   15.000,00   
 
B) Disminució de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
09 92310 22610 ESTADÍSTICA I POBLACIÓ.- DESP.DIVER.PADRÓ I 
ELECCIONS 70.000,00 15.000,00 55.000,00 
      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   15.000,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
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2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
73. Aprovar la modificació de crèdit número 19 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX - ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit número 19 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de Despeses   
     
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 
05 23120 48021 BENESTAR SOCIAL.- COBERT.DE NECESSIT. 
BÀSIQUES HABITATGES 1.500.000,00 30.000,00 1.530.000,00 
      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   30.000,00 
   
B) Disminució de Despeses 
       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
05 15210 22798 HABITATGE.-ASSITÈNCIA PLANS HABITATGE 
SOCIAL 30.000,00 30.000,00 0,00 
      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   30.000,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
  
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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74. Donar compte al Ple de les modificacions de plantilla que s'han duit a terme 
des de l'1 de gener de 2019 fins a dia d'avui 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Solamente un apunte, la plantilla, la modificación de plantilla que ustedes presentan, implica la 
demostración de que el incremento es un 85% de altos cargos, frente a funcionarios. Es decir, se 
aumentan los altos cargos, disminuyen los funcionarios. No haremos el chiste fácil de decir que 
lo que no hace falta es músculo, lo que hace falta es cerebro. Simplemente. Muchas gracias.” 
 
La Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans se'n dóna per assabentada 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"En compliment de la Base 48.7  d’execució del Pressupost 2019 es dona compte al Ple 
de les modificacions de Plantilla que s’han duit a terme des de l’1 de gener de 2019 fins 
a dia d’avui: 
 
1) Noves dotacions: 
PE0210013 Coordinador/a de Districte expansió 5 
OD0110050 Director/a General de Gabinet de Batlia 
OD0120025 Cap de Premsa de Gabinet de Batlia 
OD0110048 Director/a General de Turisme 
OD0110052 Director/a General de Govern Interior 
OD0110053 Director/a General de Qualitat i Població 
OD0110058 Director/a General d'Infància, Comunitari i Projectes 
OD0110056 Director/a General de Música i Arts Escèniques 
OD0110055 Director/a General de Difusió Cultural 
OD0110068 Director/a General de Planificació i Difusió de Projectes Estratègics 
OD0110038 Director/a General d’Ocupació 
PE0210020 Assessor/a de Comunicació de Govern Municipal 
PE0210021 Assessor/a de Comunicació de Govern Municipal 
PE0210022 Assessor/a de Proximitat de Govern Municipal 
PE0220008 Coordinador/a de Grup Municipal VOX 
PE0310015 Secretari/Ària Grup Municipal VOX 
PE0310012 Secretari/ària Grup Municipal PSOE 
PE0310018 Secretari/ària Grup Municipal MES PER PALMA 
F60170002 Controlador/a de Trànsit expansió 2 
F40031007 Major de Policia Local expansió 4 
F40071854 Policia Local expansió 10 
F22150116 Cap de secció de tramitació administrativa del departament d’Activitats 
 
2) Des dotacions: 
PE0220001 Coordinador/a GRUP MUNICIPAL MÉS PER PALMA 
PE0310008 Secretari/ària GRUP MUNICIPAL PODEM 
F22030032 Cap de Negociat d’Activitats i Establiments IV" 
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75. Aprovar definitivament el projecte de modificació del PGOU de Palma per tal 
d’incorporar el SUP 22-01, Sa Teulera al sòl urbà. PA17/0008. 01PRAD44 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma)i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1r.-  Aprovar definitivament el projecte de modificació del PGOU de Palma per tal 
d’incorporar el SUP 22-01, Sa Taulera, al sòl urbà, ja que es compleixen els requisits 
per disposar d'aquesta classificació de urbà, de conformitat amb el que disposa l'article 
19 de la Llei 12/2017, de 29 de desembre, d’urbanisme de les lles Balears, per estar les 
obres d’urbanització realitzades i recepcionades. La modificació del PGOU s’ha 
redactat pels arquitectes Jaume A. Cerdà Guardiola i J. Sebastià Company Oliver i la 
misser Neus Fontrodona, presentat pel representant de PROMOTORA REINA 1957, 
S.A. 
 
2n.- Comunicar el present acord  als  Serveis municipals que es puguin trobar afectats, 
així com a l’Oficina de la revisió del PGOU. 
 
3r.- Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del 
present acord, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la documentació 
aprovada.  
 
4t.- Donar trasllat a la Direcció General d’ Aviació Civil de la certificació de l’ acte d’ 
aprovació definitiva, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la 
documentació aprovada, de conformitat amb allò que es regula a la disposició 
addicional segona.6 del Real Decret 2591/1998, de 4 de desembre, en la seva redacció 
donada pel real Decret 297/2013, de 26 d’abril. 
 
5è.- Una vegada es pugui entendre emesa amb caràcter favorable la resolució de la 
Direcció General d’ Aviació Civil, publicar el present acord, juntament amb la 
normativa adient, al Butlletí Oficial de les Illes Balears, quedant aleshores aixecada la 
suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
76. Denegar  la tramitació de la proposta de Modificació puntual del PGOU de 
Palma, referent a la modificació de la Fitxa de Catàleg 25/08 corresponent a 
l’Església de la Immaculada Concepció, al carrer Sant Magí. PA18/0005. 01prde15 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
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"1.- Denegar  la tramitació de la proposta de Modificació puntual del PGOU de Palma, 
referent a la modificació de la Fitxa de Catàleg 25/08 corresponent a l’Església de la 
Immaculada Concepció,al carrer Sant Magí, modificació instada per Bartolomé 
Bennassar Más, en representació del Bisbat de Mallorca, atès que l’esmentat immoble 
es troba situat dins l’entorn de protecció del BIC d’Es Jonquet, amb categoria de 
Conjunt Històric, declarat pel Ple del Consell de Mallorca en data 05/11/2009, i s’ha 
traslladat a l’Ajuntament per part de la Comissió Insular de Patrimoni Històric de 
Mallorca l’informe tècnic desfavorable de data 28 de maig de 2019, informe que 
s’adjunta com Annex. 
 
2- Notificar el present acord al representant del Bisbat de Mallorca. 
 
3- Comunicar el present acord al Departament de Cultura, Patrimoni i Esports." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
77. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida a la supressió 
de l’ alineació oficial definida en el carrer Metge Sbert a Son Sardina.  PA18/0013. 
01prai264 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma)i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1.- Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida a la supressió de 
l’alineació oficial definida en el carrer Metge Sbert a Son Sardina, documentació 
redactada pels Serveis tècnics de Planejament i signada electrònicament en data 
07/05/2019. Els corresponents arxius electrònics han quedat arxivat sala carpeta 
electrònica ubicada en la xarxa en el següent  enllaç: I:\DOC TECNICA 
ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2018-0013-MODPGOU SUPRESSIÓ 
ALINEACIO\PA2018-0013-AI-v20190507, i la còpia en paper ha tingut entrada al 
Servei jurídic de Planejament en data 08/05/19 i núm. 395. 
Prèviament a l’aprovació definitiva se n’ha d’obtenir informe favorable de la Direcció 
General d’Aviació Civil. 
 
2. Sol·licitar a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears el seu pronunciament 
en el sentit que aquesta modificació puntual del PGOU no té efectes significatius en el 
medi ambient i, per tant, no cal que se subjecti al procediment d’avaluació ambiental 
estratègica, d’acord amb l’ apartat 5è del Projecte de Modificació del PGOU que 
s’aprova inicialment. 
No s’ aprovarà definitivament aquesta Modificació del PGOU mentre no hi hagi un 
pronunciament de la CMAIB i, si s’ escau, es facin tots els tràmits previstos a la 
legislació ambiental 
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3. Sotmetre el projecte a informació pública de TRENTA DIES mitjançant publicació 
d’edicte al BOIB i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la Seu 
Electrònica de l’Ajuntament. 
 
 4.Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; 
queden suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva,informe 
al Consell de Mallorca. 
 
5.Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina 
l’article 51 de la LUIB, les de l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin 
afectades pel vigent planejament. 
 
6. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU i a la resta de Serveis 
que es puguin trobar afectats." 
 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
78. Aprovar inicialment la modificació del PGOU, referida al canvi d’ús de 
l’equipament municipal situat al C/ Golf de Biscaia, 5. PA18/0015. 01PRAI263 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma)i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida al canvi d’ ús de l’ 
equipament municipal situat al carrer Golf de Biscaia, 5, passant d’ ús  assistencial (amb 
codi EQ0a/AS-P, 76-12-P) a ús socio-cultural i administratiu(amb codi EQ0a/SC/AD-P, 
76-12-P). A més, s’ esmena l’ errada material a l’ actual Fitxa del sistema, relativa a la 
superfície de l’equipament, que no seria de 1137 m2 (Fitxa actual), sinó de 1.062 m2.  
La proposta de modificació ha estat redactada pels Serveis Tècnics de Planejament, i es 
correspon amb la següent  documentació: còpia en paper  amb entrada al Registre de 
Planejament el 23/04/19, i núm. 351,  i arxius electrònics I:\DOC TECNICA 
ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2018-0015-MOD PGOU SAPS 
MOLINAR\PA2018-0015-AI-v20190417. 
Prèviament a l’aprovació definitiva se n’ha d’obtenir informe favorable de la Direcció 
General d’Aviació Civil. 
 
2. Sol·licitar a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears el seu pronunciament 
en el sentit que aquesta modificació puntual del PGOU no té efectes significatius en el 
medi ambienti, per tant, no cal que se subjecti al procediment d’ avaluació ambiental 
estratègica, d’ acord amb l’ apartat 6è del Projecte de Modificació del PGOU que s’ 
aprova inicialment. 
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No s’ aprovarà definitivament aquesta Modificació del PGOU mentre no hi hagi un 
pronunciament de la CMAIB i, si s’ escau, es facin tots els tràmits previstos a la 
legislació ambiental 
 
3. Sotmetre el projecte a informació pública de TRENTA DIES mitjançant publicació 
d’edicte al BOIB i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la Seu 
Electrònica de l’Ajuntament. 
 
 4.  Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; 
queden suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe 
al Consell de Mallorca. 
 
 5. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina 
l’article 51 de la LUIB, les de l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin 
afectades pel vigent planejament. 
 
6. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU i a la resta de serveis 
que es  puguin trobar afectats, així com a la Regidoria de Turisme, Comerç i Treball i l’ 
Associació de Veïns Es Born del Molinar." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
79. Denegar l’aprovació inicial del projecte d’Estudi de Detall de reordenació de 
volums d’edifici existent, situat al Passeig des Born, núm. 9. PE19/0001. 05prden27 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma)i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1r.-Denegar  l’aprovació  inicial  del  projecte  d’Estudi de Detall  de reordenació de 
volums d’edifici existent, situat al Passeig des Born, núm. 9, presentat per la Sra. 
Antonia Mascaró Jaume i redactat per l’arquitecte Bernardo Oliver Jaume, d’acord amb 
l’informe desfavorable dels Serveis tècnics de Planejament, de data 17 de juny de 2019, 
que s’adjunta com Annex, i segons el qual l’ordenació de volums prevista és contrària a 
les especificacions del Pla General establertes a l’article 273 per a la protecció R. 
 
2n.- Notificar el present acord a la sol·licitant. 
 
3er.- Comunicar el present acord al Departament d’Obres i Qualitat de l’Edificació." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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80. Aprovació definitiva de la modificació del PGOU referent al canvi d’ús del 
SGEC/CO-P 46-07 (S’Escorxador). PA18/0014. 01 prad45. 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma)i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar definitivament la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana referent 
al canvi d’ús del SGEC/CO-P 46-07-E (s’Escorxador) que té actualment com a ús 
principal assignat el comercial, assignant-li un altre ús principal que seria sociocultural, 
sanitari o recreatiu. El projecte ha estat redactat pels Serveis Tècnics de Planejament, 
sense que consti cap al·legació. 
 
2n. Donar trasllat d’aquest acord als Departaments i Serveis municipals que es puguin 
veure afectats, a l’Oficina de la revisió del PGOU.  
 
3r. Donar trasllat al Consell de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del present 
acord amb un exemplar degudament diligenciat de l’instrument aprovat definitivament. 
 
4t.Donar trasllat a la Direcció General d’Aviació Civil de la certificació de l’acte 
d’aprovació definitiva, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la 
documentació aprovada, de conformitat amb allò que es regula a la disposició 
addicional segona.6 del Real Decret 2591/1998, de 4 de desembre, en la seva redacció 
donada pel real Decret 297/2013, de 26 d’abril. 
 
5è.Una vegada es pugui entendre emesa amb caràcter favorable la resolució de la 
Direcció General d’Aviació Civil, publicar el present acord,juntament amb la normativa 
adient al Butlletí Oficial de les Illes Balears, quedant aleshores aixecada la suspensió de 
l’atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
81. Adherir-se al nou "Pacte de batles i batlesses (Mayors Adapt)”, per continuar 
amb la lluita contra el canvi climàtic 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 6 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs) i 3 abstencions (PP i 
VOX-ACTUA PALMA). 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER. Subscriure per part de l’Ajuntament de Palma el denominat "Pacte de batles 
i batlesses pel clima i l’energia (Mayors Adapt)", amb l’objectiu d’emprendre accions 
de mitigació i adaptació al canvi climàtic, per tal de treballar col·lectivament per assolir 
els objectius de la Unió europea de reduir com a mínim un 40% les emissions de CO2 i 
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altres gasos d’efecte hivernacle, augmentar com a mínim un 32,5% l’eficiència 
energètica i la implantació d’un mínim del 32% de fonts de producció d’energia 
renovable 
 
SEGON.  Facultar al Batlle per a la subscripció i signatura del document de compromís 
(Mayors Adapt)  i de tota la documentació precisa." 
 
Aprovat per 25 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP 
i Cs) i 4 abstencions (VOX-ACTUA PALMA) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS 
POLÍTICS  
 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) (RMEC I UPM) 
 Punt 91   (Marisa Bonache Vico) 
 
- Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma (G57981755) (RMEC) 
 Punt 84   (Miquel Obrador Sabater) 

Punt 99   (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 101 (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 109 (Miquel Obrador Sabater) 

 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156) (RMEC) (No UPM) 

Punts 83, 84, 91, 103, 109, 111 i 112 (Maties Colom Ribas)  
  
- Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma (G-07686033) (RMEC I UPM) 
 Punt 100 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 110 (Francisco Nogales Anca) 
 (Punt 123 Pregunta oral: No correspon la intervenció) 

 
- Associació de veïns Es Born d’Es Molinar (G57050692) (RMEC) 
 Punt 95   (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 107 (Miquel Obrador Sabater) 
  

- Asociación Defensa Cala Mayor (G16625444) (RMEC) (No UPM)  
 Punt 116 i 117 (Antonio Marí Perelló)  
 (Compareixences: No correspon la intervenció) 

 
- Joves Arquitectes Mallorca (G16560096) (RMEC) 
 Punt 93 (Lluís Gené Gil) 
 
- Associació de veïns Ses Cases Noves des Coll den Rabassa (G07744501) (RMEC) 
 Punt 100 (Juan Luis García) 
 
- Asociación Propietarios Projecto Vista Bona (G57223620) (RMEC) 
 Punt 102 (Josefa M. Ramis Artigues) (9.14h)   
 
Sra. Bonache Vico, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
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“Sr. Batle, senyores i senyors regidors veïns i veïnes de Palma. Com a portaveu, en aquest cas, 
de la Federació d’associacions de Veïns de Palma, llegint el punt 91 de l’ordre del dia d’aquest 
Ple, sobre la proposició dels grups municipals Unides Podem, PSIB-PSOE i MÉS per Palma en 
relació a Palma pacta contra la violència cap a les dones, ens va venir al capdavant una sola 
paraula: obvi. El meu nom és Marisa Bonache Vico, també és obvi que els meus llinatges no 
són mallorquins, ni catalans, però he nascut a Mallorca, som mallorquina i estim la meva terra i 
vull poder xerrar català amb total naturalitat a la meva ciutat. Com a dona, òbviament visc amb 
horror i indignació com ens podem permetre la mort de milers de dones pel fet d’esser dones, 
deixant al seu entorn un reguer de misèria i de tristor, que mai podran superar, quan no és també 
la mort de fills i filles i altres familiars pròxims, i amistats que, en ocasions, també són 
assassinades juntament amb la dona objectiu. Sovint som testimonis d’actituds masclistes i 
abusos, inserits el nostre dia a dia, que són el brou de cultiu en el qual es desenvolupen les grans 
violències, sense que tothom, homes i dones, rebutgem amb fermesa aquestes actituds, que 
semblen tan normals. És obvi que s’incompleix els articles 14 i 15 de la Constitució Espanyola. 
I cito textualment: art. 14. Los españoles son iguales ante la ley, sin que pueda prevalecer 
discriminación alguna por razón de nacimiento, raza, sexo, religión, opinión o cualquier otra 
condición o circunstancia personal o social. Art. 15. Todos tienen derecho a la vida y a la 
integridad física y moral, sin que, en ningún caso, puedan ser sometidos a tortura ni a penas o 
tratos inhumanos o degradantes. En conseqüència, és obvi que hem de fer visible la realitat de la 
violència contra les dones, donar a conèixer la vertadera dimensió del problema, així com els 
efectes terrorífics, que té sobre les víctimes directes i indirectes. És obvi que hem de donar 
suport a les víctimes amb recursos reals i efectius, que s’han d’habilitar recursos de tot tipus per 
prevenir, difondre la seva disponibilitat i comptar amb la participació del teixit associatiu de la 
nostra ciutat. És obvi que cal emprendre accions, i prendre tot tipus de mesures valents, que 
afavoreixin l’eradicació de la violència contra les dones, fent efectiu el compromís i el 
desenvolupament, la posada en marxa d’un pla contundent d’igualtat entre homes i dones, 
perquè és una necessitat òbvia, la Federació d’associació de veïns de Palma, dona suport al 
manifest “Pacte Palma contra la violència de gènere”, però desitgem que no sigui una declaració 
d’interessos merament testimonial, sinó que sigui una política ben dotada de recursos, i 
executada de forma participativa, com és la que fan efectiva les polítiques. Quina tristor ens 
genera recordar aquella frase del dramaturg poeta alemany Bertol Brench, que va escriure a la 
primera meitat del segle XX, i que continua essent de rabiosa actualitat: quins temps són els que 
vivim, que hem de defensar el que és obvi. Avui, sols hem intervingut en aquest punt, atès a la 
rellevància que té per la Federació d’associació de veïns de Palma i el moviment veïnal en 
general, ple de dones lluitadores i actives, la lluita per l’eradicació de la violència masclista 
contra les dones. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia, molt de gust estar amb vostès. Sr. Batle, senyors regidors. És la primera vegada que 
vinc a partir del novembre que vaig deixar de venir. És un plaer estar amb vosaltres. Venim a 
demanar un tema que el dia que el Sr. Noguera va venir al Molinar, i varem arreglar la Rosa 
dels Vents, que és un monument mariner, li varem fer una petició, i me va dir que la tindria en 
compte. Quan el Sr. Hila va venir al Molinar a veure’ns, a visitar-nos, amb el projecte que 
presentava amb les noves eleccions que hi havia, també li varem donar documentat el tema 
aquest. Tant, tots els partits que estan governant com l’oposició, a tots li hem fet arribar lo 
mateix. Lo mateix és que la Federació de veïnats de Palma, ha plantejat un tema fonamental per 
lo que és la nostra badia. El nostre mirall cap en els nostres residents, perquè heu de pensar que 
aquest document que estic llegint, jo el tinc memoritzat, no importa que el llegeixi, és que hem 
obert Palma a tots els barris del centre. Totes les obres que fem, és que tots peguin a la mar, nou 
Llevant, el Centre i el Casc Antic. És un tema que el bulevard que s’està fent, enfront del Palau 
de Congressos, que les obres s’han calmat un poquet, perquè estam a l’estiu, serà que el 
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bulevard entra cap al Portitxol, Joan Maragall, i ens uneix amb tot lo que és el centre. Nosaltres 
demanem una protecció especial des de la zona de la Catedral fins lo que és Can Pastilla, 
passant el Carnatge, que ja està governat per interès general. Perquè en aquests moments, no ens 
hem adonat els palmesans, gràcies a Déu, gràcies a Déu, ens ha quedat un tema que és nostre, la 
natura devora la mar. És una cosa única. Jo he vist al Sr. Hila, presentar-se a unes eleccions i fer 
una foto a la rosa dels vents. Jo veig passejar vostès, casi tots els regidors que hi ha aquí, amb 
les seves famílies per allà, amb la mascota, amb el nin, amb el patinet, amb la bicicleta, tota la 
família. Què demanem la Federació de veïnats Sa Ciutat de Palma? Demanem una protecció 
especial, des de la Catedral fins a Can Pastilla, perquè és una zona natural. Tenim, a Can Pere 
Antoni, tenim el Portitxol, tenim la platgeta del Molinar, tenim tot el passeig del Molinar, que és 
únic. És únic perquè no amb de protecció oficial que és això, protecció oficial. Mirin, vostès 
passaran i han vist que hi ha unes finques grandioses, rompen tota l’estètica, però n’hi ha 
qualcuna que dur més de 40 anys. És a dir, que hi ha hagut un desordre total. Hem tingut 
promeses de vostès, que mirarien, però no ho hem fet mai. Si tenim una reserva natural a Palma 
els palmesans, que és per tots els palmesans, la Federació de veïnats de Palma no xerra del 
Molinar, ni del Coll, ni de la Ciudad Jardín, ni de Can Pastilla, xerrem dels palmesans. Aquest 
document, lo que li diu que mils de persones passen per allà. Aquesta protecció la demanem 
perquè ens quedi qualque cosa en els palmesans, que no ho venguem tot, perquè hem de vendre 
per viure, perquè la platja de Palma ha de menester els seus recursos. També el Passeig Marítim, 
jo vaig néixer allà, he vist fer el Passeig Marítim, he vist la transformació del Passeig Marítim. 
Però si transformem i no ho guardem per nosaltres, si no fem una reserva natural, això contant 
que un altre companya meva explicarà, la gran problemàtica que tenim amb les aigües fecals, 
que això és un altre tema. Jo m’agradaria com a Federació de veïnats i tots els temes de les 
nostres barriades, el que ens servés per qualque cosa venir aquí. Miri, tots, jo primera, jo estic 
pescant ja un substitut perquè les meves condicions físiques han baixat molt, perquè 
circumstàncies que passen a la vida. És una llàstima que un batle no aprofiti 4 anys de feina, i 
escoltar els veïnats, i sí és interessant amb l’oposició, amb l’ajuda de l’oposició, no faceu una 
reserva natural com vos estan demanant. No la demanem per barris en concret, la demanem 
perquè ens quedi qualque cosa d’herència en els nostres nets i els nostres fills, pel dia de demà 
tenir reserves naturals nostres. Si allà tenim les Covetes, si tenim el Trenc, i l’estam venent amb 
molt de gust a Campos que fan aquesta lluita. Perquè els palmesans no hem de tenir les nostres 
coses? La Torre d’en Pau d’una vegada que s’arregli, per favor, que s’arregli d’una vegada que 
és un interès general. Li demanem unes reserves que seran beneficis per les nostres famílies, 
però també serà un mirall pels nostres turístics, perquè els restauradors, vostès saben que quan 
ve l’estiu, l’estiu passat va esser horrorós, perquè deixen de vendre, les platges estan tancades i 
se deixa. Amb aquesta reserva natural tenim més seguretat, més neteja, i tenim un requisit. A 
nosaltres ens agradaria que tant l’oposició, demanem per favor a tots els partits, a tots els partits 
del Consistori que ho tinguin en compte. Nosaltres farem fotos des de Can Pere Antoni a Can 
Pastilla. Farem un document molt ben presentat, el registrarem. Sr. Batle, estarem a la seva 
disposició a venir a xerrar amb vostè. Ara una companya meva li cedeixo la paraula pel tema de 
les fecals.” 
 
Senyora, representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma:  
 
“Muy buenos días. Señoras y señores Concejales. Desde la Federación de Vecinos de la Ciudad 
de Palma y desde la Asociación de Vecinos Es Born d’es Molinar, nos dirigimos a ustedes para 
volver a lamentar la vergüenza e indignación que como palmesanos nos produce el constante 
cierre de nuestras playas, por la existencia de vertidos de aguas fecales. Recientemente, hemos 
sabido que el Sr. Alcalde se ha trasladado a Madrid para solicitar que las obras de la nueva 
depuradora se realicen con urgencia. Obras que eliminarán definitivamente los vertidos de las 
aguas fecales al mar. Por lo que hemos visto en los medios de comunicación, no obtuvo grandes 
resultados, salvo que en unos cuantos meses se licitará el proyecto. Mientras tanto, dicen que se 
está construyendo un tanque de laminación y un colector que, a su juicio, eliminará el 90 por 
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ciento de vertidos que van al mar. Sr. Alcalde y Sres. Concejales, los palmesanos queremos 
saber en qué fase están estas obras y queremos saber cuando está previsto que acaben. De 
momento tenemos que creerles y esperar que a la mayor brevedad nuestras playas estén limpias 
y sin contaminar, y sin cerrarse cada dos por tres por vertidos. Todo ello, hemos de decir, sin 
contar con el gravísimo daño que se está haciendo a la posidonia marina. Señores, no venimos 
aquí a buscar culpables, porque para la mayoría de los palmesanos, son responsables de estos 
vergonzantes vertidos todos los que no han hecho nada para eliminarlos. Hemos de decir y 
creemos, y creo que así es, que si hubiesen puesto las soluciones en su momento, este grave 
problema no existiría. Problema que Uds., como responsables políticos que son, tienen que 
solventar ya. Como Uds. saben los vertidos de aguas fecales han traspasado nuestras fronteras. 
En algunos países ya se aconseja no acudir a determinadas playas de Palma, e incluso lo que es 
peor, directamente no ir a Palma, y esto, desde luego, es muy perjudicial para Palma, para 
Mallorca, y para las Baleares. Nosotros llevamos mucho tiempo advirtiendo de este problema, e 
incluso organizamos una manifestación en septiembre de 2018, para reclamar soluciones. Nada 
o muy poco se ha movido desde entonces. Señores, el problema de los vertidos afecta no solo a 
los ciudadanos de Palma, que no olvidemos, son quienes se bañan en estas playas, y son quienes 
tienen derecho a bañarse en unas playas no contaminadas. Sino también que afecta de 
sobremanera al sector turístico. Señores, los ciudadanos ya no pueden ni quieren esperar más. 
Sabemos que se han propuesto varias ideas con respecto a la construcción de la depuradora. 
Entre ellos que el Govern Balear adelante el dinero para hacerla, se haga y luego se reclame a la 
administración competente. Señores, no pueden estar de brazos cruzados esperando a que el 
Ministerio licite las obras y dentro de unos años se acaben. Tan urgente obra no puede atrasarse 
por burocracias, competencias, reuniones, falta de Gobierno central desde hace tantos meses, 
elecciones pasadas y futuras, etcétera, etcétera, que llevan a nada, llevan a que no se haga la 
depuradora. Hay que hacerlo ya. A esto se llama o llamaría, buena gestión. Lo que no pueden 
hacer es contemplar pasivos tamaño atentado al medioambiente y dejar que transcurran los años 
sin ponerle remedio. Palma y sus ciudadanos señores, no se merecen que haya vertidos de aguas 
fecales en la bahía. Puede ser el principio del fin del turismo. ¿Han pensado ustedes quién va a 
querer ir a una isla cuyas aguas estén contaminadas por estos vertidos? Señores, si se acaba el 
turismo se acaba nuestra principal fuente de riqueza. Ya le estamos viendo las orejas al lobo. Ha 
quebrado una importante operadora turística, y ahora ya se va diciendo, ojo, no limitemos los 
cruceros. Tienen ustedes casi 4 años por delante para solventar el problema. Obviaremos los 4 
años pasados, no vamos a hablar de ellos. Miremos al futuro y hagan lo que hay que hacer para 
eliminar los vertidos, ya y sin dilación. Nosotros y los ciudadanos de Palma, les pedimos que 
empiecen las obras de la depuradora, y aceleren las del tanque de laminación y el colector. 
Nosotros seguiremos luchando hasta conseguir que nuestras playas estén limpias. Por favor, no 
hagan que el escudo de Palma, que al escudo de Palma se le añada una bandera roja. Yo 
únicamente quiero pedirles ya como ciudadana, que deseo paz y concordia y que no deseamos 
ver ninguna pelea entre los políticos. Muchas gracias y buenos días.” 
 
Senyor representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Muy buenos días. Creo que teníamos 20 minutos que había pedido y han puesto 15 Sr. Alcalde. 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“El reloj no tiene 20. No se pueden marcar 20, después pondré 5.” 
 
Senyor representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“No, eran cuatro puntos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“¿Cómo?” 
 
Senyor representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Cuatro puntos había cogido la Federación.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Pero que el reloj no acepta poner 20.” 
 
Senyor representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Ah, vale, hay cinco minutos más, vale. No, cinco minutos que luego pondrá. Vale. Buenos días 
Sr. Alcalde, buenos días a todos los grupos. Estamos aquí para tratar los puntos 84 y 109 de los 
grupos municipales de Ciudadanos y Partido Popular. La Plataforma Salvem Camp Redó, con la 
colaboración de la Federación de Veïnats de la Ciudad de Palma, les vamos a solicitar la 
aprobación de las propuestas presentadas referentes a la zona de las viviendas sociales de Camp 
Redó. Primero de todo, la petición del grupo popular seria la reposición de los contenedores de 
basura, por parte de Emaya. Por lo que le pedimos a usted Sr. Hila que hagan la reposición de 
los puntos de recogida de basura en las calles, Alfonso el Sabio y Joan de Austria, hay personas 
mayores que no pueden ir cargadas con las bolsas de basura a otros puntos de recogida tan 
alejados, tengamos en cuenta a las personas mayores y a otras con alguna discapacidad por 
favor. Esto hace referencia a la retirada de los contenedores de basura por parte de Emaya de 
toda la vida. No podemos tener a gente mayor, que llevan desplazados 300-400 metros, cuando 
lo tenían debajo de casa. Y eso le agradeceríamos que lo repusieran. Después lo siguiente, la 
siguiente proposición es la de Ciudadanos. Le queremos recordar a éste equipo de gobierno, 
formado por PSOE, MÉS y PODEM, que, garantizar las necesidades básicas para la ciudadanía, 
son elementos fundamentales para la convivencia, y la cohesión e integración social en la 
comunidad, por lo que esta zona de Camp Redó, la zona de las viviendas sociales, carecen de las 
más mínimas condiciones de dignidad y calidad de vida de los residentes de dicho espacio, entre 
ellas personas mayores, niñas, niños, mujeres y ancianos, en las que este Gobierno e incluso 
dejó a oscuras en los pasajes durante dos años en la legislatura anterior, y votó incluso en contra 
de la reposición del alumbrado. O sea, un Gobierno de izquierdas, cortando el alumbrado a una 
barriada vulnerable. Sr. Hila, usted levantó la mano también, como todos sus compañeros de 
grupo eh. Esto hay que recordarlo, y esto pasará a la historia. Entonces, pedimos que esas 
dinámicas se deben cambiar. Tenemos muchísimas familias donde la pobreza, la falta de ayuda 
y la desatención por parte de éste Ayuntamiento gobernado por PODEMOS, MÉS y PSOE, han 
omitido los informes de vulnerabilidad redactados en enero de 2018 por este Ayuntamiento, 
dejando que la zona sufra una degradación al más alto nivel en una ciudad de primer nivel como 
es Palma. Hoy anunciarán que ya se está empezando a derribar el bloque VIII, es decir, van a 
poner un parche donde la degradación, el abandono, la paralización de los proyectos y las nulas 
intenciones por parte de este gobierno de querer poner encima de la mesa un plan de 
rehabilitación integral, a nivel social y urbanístico, claman al cielo. Todo se ha quedado en 
papel mojado, después de haberlo anunciado durante la anterior legislatura y aprobado en este 
Pleno más de tres veces, sí, óiganlo bien, más de tres veces ustedes aprobaron un proyecto 
integral, y el resultado que tenemos en la zona, es una zona de exclusión social y urbanística, 
por la dejadez de este Equipo de Gobierno. Sr. Alcalde y señores, y señoras y señores del 
equipo de gobierno, les recordamos que ustedes cuentan con informes de vulnerabilidad de 
personas mayores solas, de familias que necesitan ayuda y que su Ayuntamiento, con este 
equipo de gobierno, con ustedes, busquen soluciones integrales, no puntuales, “ahora derribo un 
bloque y mañana derribamos los dos de Colliure”. Esto es lo que se ha ido haciendo hasta ahora. 
Como anunciaron en la anterior legislatura aquí Sr. Hila. Así no puede ser, hay que buscar una 
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solución integral, no parchear. La dejadez de la zona, la paralización del proyecto de aceras y 
pavimentos, la cantidad de ratas que salen del bloque VIII, la degradación generalizada de esta 
zona, ha llegado a una situación jamás vista en Palma, recordándoles que ustedes han estado 
cuatro años de gobierno y repiten mandato. También les queremos pedir, que en la comisión 
técnica que aprueban hoy referente a Camp Redó, dejen que las entidades de la zona afectada 
puedan participar. No hagan ustedes una mesa y hagan como que están haciendo cosas por 
Camp Redó, y excluyan a las entidades vecinales, que es lo que han hecho en la anterior 
legislatura, y es lo que han empezado a hacer esta, porque no han contado con nosotros para 
nada. No Sr. Hila, o sea, usted no ha contado para nada con los vecinos, ni con las plataformas 
ni con nadie. Usted hace su política, como a usted le va bien, sin contar con los vecinos. Oiga, 
ténganos en cuenta a las personas, que era lo que usted predicaba en sus campañas municipales. 
La degradación ha ganado velocidad y su gobierno no ha podido buscar una solución ante la 
dramática situación de degradación que afecta a esta zona de Camp Redó, y los residentes lo 
están pagando. Pongan en marcha la maquinaria de este ayuntamiento Sr. Alcalde, y den una 
solución digna a esta zona de Palma, abandonada, que es una lástima que haya el padecimiento 
que hay. Vale muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Senyora, representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma:  
 
“Buenos días Sr. Alcalde, buenos días señores concejales. Vengo en representación de la 
Asociación de Vecinos del Born d’Es Molinar y voy a intentar ser muy breve. Quiero dar las 
gracias por este pequeño cambio de talante, tanto a la Regidora de Infraestructuras, como al 
nuevo concejal del Distrito de la Playa de Palma, que nos está mostrando un cierto interés por 
nuestro barrio, que no se había visto en varios años. Pero a parte de interés, que lo están 
poniendo, necesitamos eficacia. No vengo a pedir grandes cosas. Tenemos una pista de patinaje 
en el Molinar, que en junio fue desprovista de sus farolas, porque se estaban cayendo y tenían 
peligro de derrumbe. El problema es que nos encontramos que estamos entrando en el mes de 
octubre, y nuestra pista no tiene luz, los niños no pueden jugar, tenemos tres asociaciones de 
patinaje artístico, hay una de skape que se van a quedar sin poder hacer actividades este 
invierno. Es un punto de reunión de nuestros jóvenes, por lo que estamos intentado que por 
favor prioricen una actuación tan importante como la colocación de cuatro farolas en la pista del 
Molinar. Sra. Pastor, estamos en sus manos, muchas gracias.” 
 
 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma: 
 
“Buenos días señores regidores, Sr. Alcalde. Voy a repetir lo que ya se ha dicho, pero bueno, 
para que sepan cual es nuestra intención. El punto 100, las playas del entorno de nuestra 
comunidad, no deben ser objeto de abocar aguas sucias, sin darse cuenta de que dichas playas 
son el producto más importante que podemos ofrecer a los turistas que nos visitan. Es 
vergonzoso tener que ver en los diarios de nuestra nación y extranjeros, que en Mallorca no se 
trabaja lo suficiente para mantener las playas limpias y saneadas como corresponde a una 
comunidad que vive casi exclusivamente del turismo. Hemos vivido el mandato anterior, 
aconsejando a nuestro ayuntamiento, a solventar los problemas reales, mientras que este 
Consistorio divagaba en temas de comecocos trasnochados. Una comunidad como la nuestra, 
tiene la obligación de resolver los problemas de mantenimiento y renovación de instalaciones de 
todo tipo, como aquí ya se ha dicho por otros vecinos. Y hay que trabajar para solucionarlos. Ya 
que repito, vivimos del turismo, que es nuestra fuente principal de riqueza. El punto 10, sobre la 
Ordenanza de estética de la Playa de Palma. ¿Cuántas veces se ha querido ejecutar esta 
iniciativa? Que se corta según el partido político que nos gobierna. Ahora la estética es 
totalmente nula, diríamos que abandonada. La playa de Palma está viviendo una situación 
insostenible. Por un lado, por un lado tenemos el turismo de borrachera, que estamos intentando 
solucionarlo entre cinco asociaciones que conforman con los hoteleros la Plataforma de la Playa 
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de Palma. parece que va por buen camino, porque se concreta, se va directo al meollo de la 
cuestión, y es muy importante que sigamos para que este ayuntamiento salga bien lucido de los 
temas que nosotros necesitamos y que es bueno para la isla. El punto 123, que es aledaño a este 
mismo, sobre seguridad en la Playa de Palma, habría que preguntarse si tenemos seguridad por 
parte de la Policía Local. Por una parte recibimos muchas quejas que llamar al 092 es perder el 
tiempo. Por otra parte, comentamos con los policías locales sobre este tema de seguridad, y nos 
responden que carecen de vehículos policiales, y de personal que no se repone. Es cierto, aquí 
tenemos una serie de policías que se van a retirar, y ya no pueden hacer ciertas misiones que 
corresponden para la seguridad. Este año en Playa de Palma, hemos tenido que soportar una 
invasión de carteristas, la mayoría de ellos de origen rumano, que como tienen tantas facilidades 
para delinquir, se establecen, atraídos por el turismo de borrachera, que aprovechando su estado 
de embriaguez, son víctimas fáciles de asaltar y robar. Ruidos nocturnos han sido insoportables 
por cantos y gritos añadiendo los megáfonos que venden ciertos vendedores ambulantes, y que 
elevan el nivel sonoro, a niveles insoportables. La venta ambulante, tácitamente tolerada por 
este ayuntamiento, tienen ustedes que escucharlo muy bien, tácitamente, tácitamente tolerada 
por este ayuntamiento, no podemos seguir así. Es importante que en muchos casos se convierta 
en venta, en muchos casos esto se convierte en venta de droga. El comerciante legalmente 
establecido, se queja de que hay controles para ellos, y en cambio esta venta ambulante, que 
hace competencia desleal, y que además esconde trabajadores ilegales, a cuenta de otros, son 
permitidos. Estos grupos se enzarzan en peleas y se enfrentan a la Policía Local. Todo esto crea 
una inseguridad ciudadana que los vecinos de la zona comentan y critican. Se oyen comentarios 
tales como, que lo ha dicho ya una vecina anterior a mí. Claro, lo primero que hacen los 
políticos es subirse el sueldo, nada más empezar su mandato. Es casi vergonzoso. Siento 
vergüenza ajena. La vecindad tiene derecho a una seguridad, conforme a nuestra Constitución, y 
hay que dársela. Así como la administración exige los deberes que debe cumplir el ciudadano, el 
ciudadano exige a la administración que cumpla según la Constitución, y eso es lo que 
esperamos de ustedes. Muchas gracias. Doy paso a mi compañero que en el tiempo que me 
queda.” 
 
Senyor representant de la Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde. Sr. Alcalde, señoras y señores concejales, señoras y señores. Como 
ciudadano interesado por la política municipal de mi ciudad, he sido testigo directo del 
problema que está en la barriada del Camp Redó-Corea. Las promesas en política municipal, 
suelen tener un periodo muy corto. Y pronto, los compromisos que uno propone en la campaña 
electoral, van a ser refrendados en acuerdos municipales, como el que nos trae aquí hoy. La 
degradación de una barriada, que es tan evidente que por su situación urbanística, esconde y 
lleva consigo un problema importante social. Y cuando hablamos de un problema social, nos 
referimos a las personas mayores, principalmente aquellas que viven solas, que es el grupo más 
vulnerable. La degradación por la desidia y el abandono de las instituciones que deberían poner 
remedio a esta situación, nos encontramos con personas con nombre y apellidos. Con 
ciudadanos nuestros, que además de la situación personal de vulnerabilidad, deben soportar 
diariamente el vivir en un entorno hostil y degradado, que dificulta todavía más si cabe su 
quehacer diario. He participado en diversas reuniones de la barriada, junto con Aina Aguiló, 
entrevistando a dirigentes vecinales y a vecinos de la zona. Y he sido testigo, como decía al 
principio, directo, de que el verdadero problema, y grave, son las personas. Cuando se trabaja 
Sr. Alcalde, a pie de obra y en la calle, se conoce a gente con verdaderos problemas. Personas 
que no se sienten aprobadas, ni apoyadas por su ayuntamiento. Personas mayores, que viven 
cerca del umbral de la pobreza. Hay que tener claro que lo primero que debemos tener en cuenta 
son nuestros conciudadanos, sobretodo aquellos que levantaron esta isla en aquellos años 
difíciles. Personas mayores que cotizaron y pagaron sus impuestos. Soy una persona de barrio, a 
quien le gusta el pequeño mercado, la vida social, la vida y la vivienda digna, los parques y los 
jardines. Empecemos pues por aquellos que viven en esta barriada. Si no lo hacemos así, nos 
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convertiremos en una mala sociedad. Si no tenemos en cuenta nuestros mayores, viviremos de 
espaldas al pasado, y perderemos nuestras raíces y nuestra identidad. Le pido Sr. Alcalde que 
por favor a estas barriadas las protejan ustedes. Muchas gracias.” 
 
Sr. Marí Perelló, representant de la Asociación Defensa Cala Mayor: 
 
“Què tal? Bon dia tots. Bé Sr. Batle, tenim tants de problemes a Cala Major que jo estic cansat i 
ja no sabem lo que hem de fer. Han xerrat d’aigües fecals, ahir venint amb l’autobús, va envestir 
una tempesta d’olors davant Marivent, que vaig telefonar a Emaya. Ja fa devers dos anys que 
duim això, i Emaya me va telefonar, me va telefonar i me va dir que passava. Dic, vostès ja ho 
saben, ja han telefonat moltes vegades. I la persona que me va telefonar, me va dir que no 
sabien com havien d’arreglar aquest problema. Que és la impulsora que està davant Marivent, i 
els veïnats de Cala Major. Jo voldria amb els aigües fecals, que és lo que s’ha fet en tot aquest 
temps. Perquè pareix que no s’ha fet res. Primera de tot, això també tenim els vertits de Cala 
Major. Això és per unir-lo. Donem les gràcies i moltes gràcies en el concejal de Esports. Dúiem, 
d’ençà que hi va haver el vendaval, d’ençà que hi va haver el vendaval, que va tomar tots els 
toldos del poliesportiu, bé és igual, ara ho diré, del poliesportiu, no teníem on entrenar, un equip 
que hem fet de natació, que hem fet campions d’Espanya. S’assabenta bé? Campions 
d’Espanya, i no podem nedar a cap piscina, no podem nedar, no podíem nedar a cap piscina. 
Ara ens han donat una hora. Perdíem l’equip perquè no podíem fer fitxatges d’al· lots petits. 
Però hem lograt, gràcies al regidor, i no som tan bèsties, perquè podem xerrar bé i ens entenem 
la mar de bé, i tots els punts adequats. Li hem demanat entrevista amb vostè, vostè 12.000 
habitants no li importen res. Perquè no ens ha rebut en els representants. Tenim la línea 20, que 
jo voldria que vingués una persona major amb jo, i amb vostè. No aquest director que tenim per 
aquí darrera, que tot ho havia d’arreglar, tot ho havia d’arreglar aquest senyor. Aquest senyor lo 
que està fent cobrant un sou vivint la mar de bé. I no dic noms Sr. Batle, però vostè ja sap el dia 
que va venir, perquè aquest dia que va venir vostè, se va cuidar aquest senyor d’agafar tots els 
pilotes dels partits, que li fessin a vostè les reverències. Quan vostè el batle s’ha de preocupar de 
la gent que sofreix a les barriades. I si el renyem qualque vegada, que estiguem un poc 
nerviosos, com hi va haver una senyora que el va renyar, la procurarem aturar. Però jo voldria 
sabre quins doblers s’han gastat per Cala Major i San Agustí. Quins doblers s’han gastat? Vostè 
m’agradaria que m’ho digués, perquè me pareix que me’n dirà molts pocs. Tenim 250.000 
d’euros de la Comunitat Europea, de la Comunitat Europea senyora, ja que fa així. De la 
Comunitat Europea, que sembla que només s’han gastat 1 milió d’euros. Com se repartiran? Pel 
Passeig Marítim? Pels propietaris d’hotels? Perquè vostè, qui l’ha posat aquí o qui els ha posat a 
tots, som els veïnats que els hem posat, no són els empresaris hotelers. Tenim l’hotel Belvedere, 
que li va agafar un solar de l’ajuntament i fa un any que li hem dit a vostè, i ha fet un 
aparcament per ell particular d’un solar propietat dels veïnats, o a l’Ajuntament de Palma. 
Empren l’aigua de la piscina, ha tancat un carrer, i vostès no han fet res. Vostès no han fet res 
Sr. Batle i li hem dit. Aquí tenim una sentència, que si vol que li donaré, li donaré, tenim una 
sentència, tres sentències, d’una senyora d’una, de la filla d’un empresari hoteler. Hem arribat 
fins en el Suprem. Només han de firmar, han de firmar vostè, el seu company del costat, ha de 
firmar la llicència d’obres, perquè se pugui obrir un carrer davant el bar de la Bonanova. Sap 
que ens han dit? Fa un any que estam esperant. No poden vostès firmar perquè és la filla d’un 
hoteler important, i no ho firmen, i a l’ajuntament no li ha costat res, i que ens ha costat és a 
nosaltres, que hem hagut de pagar els advocats. Som nosaltres que hem hagut de pagar els 
advocats. I aquí pareix que vostès no fem res nosaltres. Els veïnats perquè no tenim associació 
de veïnats, pareix que no fem res. I jo li puc garantir que jo i el meu company no descansem. 
Tenim la línea 20, ja li torn repetir, per favor poden posar la línea 20. I no ens posin que treu 
poc doblers o no. La EMT, la EMT vostès diuen hem augmentat un milió d’usuaris, però no 
diuen vostès lo que ha redundat la EMT. Jo voldria que diguessin en els medis d’informació, 
que recapta la EMT. Perquè avui mateix venia i veníem achicharrats dins l’autobús, d’al·lots, 
perquè tampoc no tenim cap escola a Cala Major, no tenim per dur a la guarderia cap al· lot. Què 
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passa a Cala Major? Jo li demano què passa. Què tenen contra Cala Major? Perquè vergonya no 
en tenen, vergonya no en tenen. Què tenen quant a Cala Major? Què volen? 32 hotels que ens 
varen prendre en un dia, que se’ls varen endur per fora, pels llits. Sr. Batle jo callo però li espero 
que vostè ens rebi, perquè no me rebrà a jo, rebrà 12.000 habitants. I qui ha posat a tot aquí, li 
torn repetir, són els veïnats, són les persones, no són els empresaris. Hem d’ajudar els 
empresaris, en tot lo que puguem. I per favor, li demano una cosa, a la exregidora d’Emaya, jo li 
demano la dimissió. Me sent? Li demano la dimissió, perquè més nefasta que ella no n’hi ha 
hagut cap. I ja he acabat.” 
 
Sr. Gené Gil, representant de Joves Arquitectes Mallorca: 
 
“Moltes gràcies, bon dia a tothom. Són les 9 manco 10 i ja estic llesta per sortir de casa, agafo la 
bicicleta com cada dematí i enfilo el carril bici del carrer del Arquebisbe Aspareg, m’aturo al 
mercat de Pere Garau, ara sense gaire estrangers, només arriba a la ciutat un creuer al dia. Els 
placers ja fa estona que hi són. Compro quatre coses al pagès que dur verdures del seu hort del 
parc agrari de San Jordi. I segueixo per Manuel de los Herreros. Amb el nou eix cívic el barri ha 
guanyat moltíssim, s’ha recuperat l’espai públic pels veïnats i veïnes. I ara està sempre ple de 
vida, amb gent que va amunt i avall, a peu i en bici, a comprar al mercat amb carretó. Els infants 
s’han fet seu el carrer, i ara juguem i van a l’escola tot sols. El meu veïnat el que va en cadira de 
rodes, que tenia una vorera de 90 centímetres davant ca seva, pot tornar a sortir sense ajuda, ja 
no hi ha barreres arquitectòniques. A gran en cert però és que aquesta millora s’ha fet en 
paral·lel a altres polítiques que han estat clau per no expulsar a ningú del barri. Ara hi ha un 
sostre del Pla de lloguer, el número de bars i l’ocupació de terrasses està limitada, de manera 
que els veïnats que hi han viscut tota la vida, tenen la garantia de que ho podran continuar fent. 
Aquesta barriada està orgullosa del seu caràcter obrer, obert i acollidor, i ho vol continuar 
essent. Envolt la plaça de les Columnes, encara fa goig, recuperant tot el seu encant, com quan 
mons pares eren joves. Volt per Nuredduna, a dues rodes, ara que ja no hi ha trànsit rodat, i 
arribo a les avingudes. Mentre espero la llum verda del semàfor, passa un tramvia ple de gom a 
gom, i en tres minuts més som a la plaça Major, a les antigues galeries comercials decadents de 
feia massa anys, ara hi ha molta vida. Actualment faig feina aquí a baix. L’ajuntament finalment 
va decidir tirar endavant el projecte de recuperació, que ha permès instal·lar-los aquí. Ara estan 
ocupades per joves emprenedors, entitats ciutadanes i oficines municipals. També hi ha qualque 
bar i botigues de les d’abans, que eren propietaris. Tot plegat sembla d’un altre món. A tota hora 
hi ha gent, i s’ha convertit en un lloc pel qual hi vols passar, en lloc d’evitar-lo, com abans. A 
l’hora de dinar, baixem tranquil·lament per la Costa del Teatre, sempre ve de gust aturar-se i fer 
una ullada al mercat d’artesania tradicional. Ja estàvem cansats de souvenirs i de banderes de 
tots colors. Creuem la plaça del Mercat, que des de que varen destinar l’aparcament soterrat de 
la plaça Major, només pels residents, ja no hi ha cotxes en superfície, tampoc a la Rambla. Com 
que ara tot el voltant és zona Acire, s’hi pot passejar assossegadament, i fins i tot l’avinguda 
Jaume III està restringida al trànsit fins el carrer Bonaire. També hi han plantat arbres. En sortir 
de la feina, he quedat per anar a sopar a ca uns amics que s’acaben d’instal· lar al nou pis dels 
habitatges cooperatius de Son Busquets. Quin encert que anys enrere l’ajuntament, per llogar 
l’eix cívic de Blanquerna fins a Cas Capiscol, en menys de 15 minuts puc esser allà per una ruta 
agradable i segura, que ha dignificat el barri. També sort que es varen conservar les naus 
històriques de l’antic quarté. Ara una d’elles és una biblioteca i un altre és la nova escoleta. Fa 
poc s’ha posat en marxa un procés participatiu per decidir quin futur se li ha de donar a la resta. 
A més a més hi han posat uns bars ben xulos, i el parc central, així és com el coneixem, ha 
quedat espectacular. Jugàvem amb avantatge, ja hi havia arbres ben grans que havien crescut 
durant els més de 30 anys que allò havia estat abandonat. Després de sopar i com que avui ja és 
divendres, anirem a un concert que fan just aquí devora, al patí de la presó vella, on cada dia hi 
ha una moguda diferent. Allà ens trobarem amb uns amics que venen de Bunyola, que han fet 
cotxada. Just un poc més a munt, a l’altre banda de la via de cintura, hi ha un aparcament 
dissuasiu en superfície, amb un bus que cada 5 minuts connecta amb el centre. Està súper bé. I 
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així moltíssims de cotxes ja no entren a la ciutat. Els nostres fills no es poden creure quan els 
contem que a ciutat abans utilitzàvem el cotxe per tot. Ho dieu de bon de veres? Sí. Tant era així 
que van haver d’allargar l’autopista fins a Campos. Sortadament ara hi torna arribar el tren i 
sempre l’agafem per anar-hi. Fa només 10 anys però els semblen rondalles de la prehistòria i de 
civilitzacions molt poc avançades. Palma ha canviat tant. Moltes gràcies.” 
 
Senyora, representant de l’Associació de veïns Ses Cases Noves des Coll den Rabassa: 
 
“Bon dia. Sr. Alcalde, Sres. Concejales. Como portavoz de la Asociación de Vecinos de Ses 
Cases Noves del Coll den Rabassa, siento mucho decirlo aquí públicamente, porque tal vez 
ustedes no compartan nuestro sentir, pero hablar del Coll den Rabassa es hablar de un barrio 
totalmente olvidado, un barrio que presenta tal cúmulo de carencias en infraestructuras que la 
verdad es que no sé por dónde empezar. Ya les venimos advirtiendo hace mucho tiempo que son 
constantes los tropezones, especialmente entre las personas mayores, a consecuencia de las 
numerosas aceras levantadas y los árboles que rompen las aceras y muestran sus raíces 
provocando continuas caídas. Al lamentable estado de las aceras, tenemos que sumar la escasa e 
insuficiente iluminación en numerosas calles que hace que muchas personas, a cierta hora, no se 
atrevan a entrar por las mismas salvo en caso de necesidad. Lo único que se ha hecho hasta la 
fecha han sido meros parches que no solucionan los problemas globales que afectan a esta zona 
del Llevant palmesano. Desde nuestra asociación venimos luchando para hacer entender a este 
ayuntamiento que nos debe tomar en serio y ponerse a trabajar. No pedimos grandes obras, pero 
sí dignificar al barrio. No podemos entender la desidia del Consistorio hacia este barrio como 
tampoco podemos comprender que no existan más zonas infantiles para los niños. Solo por 
ponerles un ejemplo: hace tiempo se inauguró el parque de Sebastian Más Crespo. Bien, pero a 
nadie se le ocurrió colocar una zona de juegos infantiles en medio del parque, cuando hay 
colegios y más de 300 viviendas. Por ello le pedimos que acometa esta infraestructura de vital 
importancia para los vecinos. Además de los problemas que cada día surgen en este barrio, nos 
encontramos con que, finalmente y tras haberlo denunciado tanto nosotros como la Federación 
de Veïnats de Sa Ciutat de Palma en multitud de ocasiones, se van a acometer las obras 
necesarias para que se pueda arreglar y adecentar el paseo de Cala Gamba. Se ha perdido mucho 
tiempo en discusiones competenciales y, al final, el Ayuntamiento lo va a arreglar pero el 
peligro que ha presentado y presenta para los viandantes este paseo, bien hubiera merecido 
arreglarlo mucho antes. Por último, quisiera hacer hincapié en un proyecto que está en el aire y 
del que tenemos que participar activamente todos los vecinos y los palmesanos. Y digo todos 
los vecinos y no solo una federación que, al parecer, se ha intentado apropiar del proyecto de 
remodelación de una zona tan emblemática como es la Torre den Pau. La Torre den Pau tiene 
que terminar convirtiéndose en el pulmón de la barriada y al mismo tiempo tiene que tener 
cabida todo tipo de actuaciones bien sean éstas de carácter deportivo, de ocio, cultural y otros. 
No podemos permitir, y no lo vamos a hacer, que los vecinos de la barriada estén al margen de 
una proyecto vital para el barrio. Queremos que se nos consulte, que expongamos nuestras ideas 
y que, entre todos, construyamos una zona donde los vecinos y los palmesanos puedan 
acercarse, disfrutar y cuidarla. Un proyecto que no cuenta con todos los vecinos y con todas las 
asociaciones vecinales de la zona es un proyecto condenado al más absoluto fracaso y esto no lo 
vamos a consentir. Somos conscientes de que si trabajamos al unísono y no exclusivamente al 
arbitrio o de una única persona o colectivo, lograremos hacer una zona de referencia donde todo 
el mundo pueda sentirse a gusto. Por ello les pedimos sentarnos cuanto antes y empezar a poner 
ideas sobre la mesa para que la Torre den Pau sea un hecho cuanto antes. Le invitamos a 
llamarnos y empezar a trabajar todos juntos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Ramis Artigues, representant de la Asociación propietarios proyecto Vista Bona: 
 
“Hola buenos días, y buenos días a todos. Referente a la urbanización Bellavista, lo primero que 
hay que decir y se debería asumir por todas aquellas personas que hoy están aquí y que tengan 
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que tomar una decisión sobre su futuro, es que Bellavista no es una urbanización ilegal y por 
tanto no es comparable a tantas otras existentes en el municipio de Palma. Bellavista se ejecutó 
en el año 1931 al amparo de un plan de ordenación de alineaciones y red viaria, empezando a 
edificarse y a residir, sin que por parte de la administración se haya ejecutado ninguna 
infraestructura ni ningún servicio para la población residente. Ya en la década de los 90, es 
decir, ya pasamos del año 31 al año 90, con la urbanización consolida en más de un 65% fue 
cuando por parte del Ayuntamiento se quiso intentar solucionar la problemática de Bellavista, 
introduciendo en el Plan General que la propia administración sería la responsable de llevar a 
cabo la transformación de este suelo. Tras el fracaso por la inactividad total de la 
administración, se rectificó en 1998, delimitándose entonces Bellavista en el Plan General como 
suelo urbano. Y de este modo, no tan solo se trasladó el problema de dotar de servicios a la 
urbanización por parte de los vecinos, sino que además tendrían que gestionar y pagar ellos y el 
suelo urbano estaba sin servicios, por el abandono de la propia administración durante décadas y 
décadas, y conforme a la normativa que entonces regia, se les obligaba a ceder además un 10% 
de los solares gratuitamente al Ayuntamiento. Este es el caso de Bellavista que si bien puede ser 
legal como una interpretación pura y dura de la legislación urbanística no es justa en base a una 
interpretación de justicia social. Una injusticia social que incluso el propio Ayuntamiento ha 
reconocido, informando que Bellavista tiene un exceso de cargas económicas en comparación 
con otras urbanizaciones del municipio. Y sin poder olvidar que los vecinos de Bellavista están 
dotando en este momento de servicios a la urbanización, con un coste de más de 14 millones de 
euros, y que están pagando directamente los propios vecinos, y les puedo asegurar a ustedes que 
con muchísimo esfuerzo, porque la mayoría de ellos están jubilados. Por todo ello, pasar el 
aprovechamiento a ceder del 10% al 5% creo que es un tema de justicia, como lo es dar un plazo 
lo más amplio posible a los vecinos para pagar ese 5% puesto que no pueden costear 
simultáneamente los gastos de la urbanización y los de cesión. Y para finalizar queremos indicar 
que Bellavista no es sólo una anomalía urbanística, o una anomalía social, sino que sobre todo 
es una enorme anomalía de capacidad de gestión pública durante casi un siglo. Por ello estamos 
pidiendo a los actuales gestores públicos de Palma que por favor pongan punto y final a esta 
anomalía. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias, trabajaremos entre todos para que lo que ha pedido sea posible, porque 
después de tantos años ya llega el momento de encontrar la luz al final del túnel. Así que sí, 
trabajaremos para eso.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de l’associació de veïns Es Born d’Es Molinar: 
 
“Perdoni, he anat al lavabo a l’absència. Bé, seré molt breu. Vaig tenir la complacència, que me 
va visitar la dificultat de la pista del Molinar, la Sra. Angelica i el Sr. Francisco Ducrós. 
Nosaltres varem sacrificar les festes del Molinar i tot lo que pogués venir que era una 
completament roïna, per la seguretat dels nins. Aquesta pista s’havia deixat. No cerquem 
culpables, perquè ja estic cansat de sentir que aquell té la culpa, l’altre té la culpa. Lo important 
és donar solucions en els problemes que tinguem. I que tots els que vinguin intentem solucionar. 
Aquelles faroles tenien una humitat, els nivells estan mal posats, i quan plou, que hi va haver les 
pluges molt grosses, entonces hi havia un tema del cables per les faroles, que era un perill humà 
pel patinatge dels nins, i l’entrada de la gent gran. Vostès saben que duc la tercera edat i 
l’associació de veïnats del Molinar. Entonces, se tracta de nins, de persones majors i això. I 
davant aquest perill, jo vaig sentir que el Consistori que hi havia, li vaig advertir amb una 
documentació molt completa, bé completíssima de les dificultats i els perills que podia tenir. És 
incomprensible, ho hem de dir, aquesta falta de vegades de relació entre vostès mateixos, no és 
el Consistori d’ara eh, sinó tots els consistoris que han passat per aquí, que no sàpiga el IME per 
exemple la responsabilitat que té a les pistes exteriors. Les pistes exteriors, quan jo vaig entrar 
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fa 14 anys allà, me varen dir si volia col·laborar, en la pista pública de l’Ajuntament de Palma 
en el Molinar, i vaig dir que sí. Com varem fer? Varem deixar els lavabos, que els nins o la gent 
gran que va per allà poguessin assistir, varem deixar una sala per vestir-se. Però lo que no 
podien solucionar, i cridàvem i cridàvem, va esser pintar la pista. Però clar, lo que no podien fer 
els veïnats era canviar unes faroles, ni mantenir. Entonces, hi va haver aquesta petita dificultat 
entre vostès mateixos, que no ve d’ara, si ve que una relació que a vegades no saben si li parteix 
una partida a manteniment o al IME, o a Emaya o lo que sigui, entonces aquestes dificultats són 
vostès que ho han d’arreglar. Nosaltres els veïnats podem al·legar, poder lluitar, podem 
explicar, podem prevenir, però lo que no podem fer és arreglar segons quines coses. He tingut la 
complacència de la visita de la Sra. Angélica i també del Sr. Francisco Ducrós, per lo tant sé que 
hi ha un començament de projecte, sé que estan senyalitzats en terra, per posar unes faroles, 
però jo demanaria Sra. Angélica, si vostè ho ha de fer, que tinguem una reunió per donar-li 
quatre idees de millorament de zona, i aprofitament. A vegades gastant els doblers més ben 
gastats, i aportant les idees, crec que podríem ... Jo me brindo de la Federació de veïnats i Es 
Born des Molinar i la gent gran, participar en aquest projecte. Gràcies, jo crec, jo crec que 
n’hem après poc a poc. El talant ha d’esser obert, no hem de mirar ni el color ni les religions, 
anem a solucionar els problemes de les famílies. Moltes gràcies.” 
 
91. Grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS - Estimam Palma relativa a 
"Palma pacta contra la violencia cap a les dones" 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosaltres des de Ciutadans hem votat a favor d’aquesta proposta, perquè 
Ciutadans no permetrà que se doni ni una passa enrere en qüestions de violència de gènere, i en 
qüestions tan greus com estan passant i tant recientment de violència contra les dones. Lo únic 
que nosaltres volem és anotar és que aquest pacte, ja se va fer ja fa 10 mesos a l’anterior 
legislatura, i el varen votar a favor, i nosaltres seguirem votant-lo a favor. Lo que passa és que 
volem accions, volem polítiques actives, volem que passem de les paraules a gestos. A gestos 
com crear pisos per dones perquè puguin esser acollides, perquè puguin prendre la decisió. Si un 
dia prenen la decisió de deixar el pànic i el terror que viuen dins les seves cases. Votarem a 
favor i que quedi clar que mai donarem una passa enrere.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“El grupo municipal de VOX ACTUA del Ayuntamiento de Palma, consideramos que la 
violencia contra las mujeres, su prevención y erradicación, es inherente e inseparable de la 
violencia que se ejerce en el ámbito familiar. Insistimos en la imperiosa necesidad de mantener 
la igualdad ante la ley de todos los ciudadanos, pilar básico del estado de derecho, sin 
discriminación por razón de sexo, ideología, raza, religión, etcétera. La actual Ley de violencia 
de género, lejos de haber solucionado el problema, establece un principio de criminalización del 
hombre, por el hecho de serlo, que rompe ya no solo con el principio de de igualdad ante la ley 
antes mencionado, sino con el principio de presunción de inocencia. Y les voy a poner un 
ejemplo, el pasado jueves, una noticia de prensa que decía: detenida una pareja en Palma por 
agredirse mutuamente. Y dice la noticia: la mujer no presentaba lesión alguna, el hombre un 
corte en el labio, un desgarro en la oreja y un corte en el tórax. Sin embargo, él ha sido detenido 
por un delito de violencia de género, y ella por un delito de violencia doméstica. Sabemos todos, 
y si alguno no lo sabe, les invito a leer el Código Penal, que las condenas aparejadas a dichos 
delitos, son muy dispares, y sin embargo los hechos son exactamente los mismos. ¿Dónde está 
el principio de igualdad? Muerto. Consideramos que la propuesta Pacte Palma contra la 
violencia de género, incide en los errores antes señalados. Y lejos de servir como instrumento 
contra la violencia, se convierte exclusivamente en una vehículo ideológico al servicio de 
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algunos políticos que se aleja de la realidad del problema, y que no contribuye a solucionarlo. 
Miren los titulares, más falsas denuncias de violencia machista en Lleida para tener papeles y 
cobrar 5.000 euros. Otra, de 2.000 a 4.000 denuncias falsas por violencia de género, con el 
mismo objetivo que antes, el dinero. Pues sí que han solucionado ustedes el problema. Nos 
siguen matando lo mismo o más, y encima pagamos falsedades. Si a los tres minutos están los 
violentos en la calle volviendo a matar. Y sí, la violencia contra la mujer es una lacra social, y 
morimos muchas, sin duda, y es execrable. Pero también es una lacra social la que se da contra 
padres, hijos, abuelos, parejas del mismo sexo. Por eso desde VOX se impulsa una ley que 
reconozca y sea durísima con la violencia intrafamiliar. En todos los casos, sea quien sea la 
víctima. Somos nosotros, VOX, los que proponemos penas más duras para violadores y 
asesinos. Y eso es lo que se debería defender, en lugar de hacer propaganda y querer sacar 
tajada política de las desgracias de las mujeres maltratadas y asesinadas. Desde este grupo 
municipal pedimos encarecidamente al pacto de Cort, que deje de utilizar a las mujeres 
maltratadas para su propaganda ideológica. No todo vale en política, no hay que dar un paso 
atrás en la protección a las mujeres. Pero los que dicen defenderlas, solo las utilizan. Ya 
sabemos que se nos llamará de todo. Esperamos todos los apelativos acabados en fogo, senistas. 
Ya puede la Sra. Vivas enseñarnos con su respuesta y su intervención su bilis. Nada nuevo bajo 
el sol. Hay que mantener el chiringuito, aunque sea haciendo el ridículo. Pero no pueden 
hacernos creer lo que no es. El pacto puede seguir con sus experimentos de ingeniería social, 
para intentar imponer su ideología. Nadie va a defender más a las mujeres maltratadas que 
nosotros. Es un asunto demasiado serio como para arrogarse la exclusividad moral.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Ha acabat el temps.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Que pretende la izquierda.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Por lo tanto nos abstendremos en la votación a este pacto. Gracias.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Por desgracia en este momento en lugar de celebrar una iniciativa que 
hubiera acabado en una declaración institucional, estamos ante un gran fracaso de la política. Es 
más, matizaré un poco, estamos ante el fracaso de su política, de la política de su Equipo de 
Gobierno. ¿Cuál era el objetivo? ¿Que nos uniéramos o que nos separáramos? Ahondar en las 
diferencias, es la consecuencia de haber llevado a cabo esta iniciativa como la han llevado a 
cabo. Le comento, por si no se lo han dicho, usted y su Equipo de Gobierno han redactado un 
documento, lo han presentado a los grupos de la oposición. Cinco minutos de charla, en mi caso 
por teléfono, por cuestiones que no vienen al caso. Cero segundos en negociación, ni una coma. 
No han aceptado ni una sola, ni una sola pequeña modificación. Les he hasta repetido mil veces, 
que por favor, que la violencia de las mujeres, que sufren las mujeres, no solo es de las mujeres 
jóvenes, todas las mujeres, no las separen entre jóvenes, adultas y mayores. Hemos visto una 
barbaridad estos días. Y ustedes han seguido manteniendo la coletilla, que la violencia la viven 
prioritariamente las mujeres jóvenes, cuando se trata de ataques grupales. Eso es una estadística, 
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eso no es una declaración institucional. Le pedí por favor que quitarán la palabra joven, ni esto, 
ni una coma. Incluso así, incluso así, les dije, desde el minuto 1 que mantuve la conversación, 
oigan, el Partido Popular va a firmar este documento sí y sí, aunque no nos muevan ni medio 
punto vamos a firmarlo. ¿Dónde está nuestra firma? ¿Dónde está? ¿Por qué han firmado los tres 
que están ahí sentados, y nos han dejado a los que estábamos de acuerdo, a los que queríamos 
apoyarles al otro lado? ¿Era esta la intención? ¿La intención era separa la violencia que sufren 
las mujeres, abanderarla ustedes y dejarnos a nosotros al otro lado? Es vergonzoso. Lo siento, 
pero me siento avergonzada. Como política un fracaso, como ciudadano una vergüenza, como 
mujer prefiero más no comentar. Todos los que estamos aquí, por desgracia nuestra, y sobretodo 
por las mujeres que lo sufren y las familias que lo sufren, y los niños que lo sufren, hemos visto 
de cerca lo que es, y las secuelas tan graves que deja esta gente, este sufrimiento. No es solo un 
momento, una denuncia, no, no, son años de sufrimiento. Lo único que les podemos decir todos 
los que estamos aquí sentados es, cuando levantes la mano, cuando pidas auxilio estamos todos 
juntos. Y ¿qué les vamos a decir hoy? No lo estamos. Sr. Alcalde, con esto no se juega. Con 
esto no se juega. Me duele en el alma. Si usted puede mañana mirarse a una mujer que ha 
sufrido esto, a una familia, a unos niños que seguro que por desgracia los conoce, y decirles, he 
firmado yo y bueno teníamos una declaración del 2017, y ahora tenemos un papel mojado del 
2019. Esto es política. Aunque solo fuera una frase, en la que hubiéramos podido coincidir 
todos, esa frase habría valido la pena. Ya sé que se me acaba el tiempo, pero me quedan 54 
segundos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No, le sobran.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“¿Me sobran? Lo siento, pues siento decir que no hemos conseguido lo que queríamos, la 
política está para avanzar. Hay que negociar hasta la extenuación en estos casos, y aquí no se ha 
negociado. Cero negociación. El Partido Popular incluso así le da carta blanca, sí.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, agraïm aquesta postura. I intentarem millorar per la pròxima vegada. De totes 
maneres un se suma quan vota, igual que nosaltres votarem propostes d’altres grups polítics, 
que no duen el nostre nom, i ens sumarem també quan votem. Això és lo important, la votació. 
Però de totes maneres, millorarem per la pròxima vegada. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Vivas Rivera (UNIDES PODEM): 
 
“Hola. Sí. Me causa una gran tristeza que lo que iba a ser una declaración institucional, al final 
haya acabado en una proposición, por dos factores. Uno, porque así como se ha firmado durante 
muchísimos años un texto que es prácticamente el mismo, el texto solamente ha sufrido un par 
de modificaciones, en el que hablamos de las violaciones que se están sucediendo grupal. Pero 
el resto se conserva como años anteriores. La señora portavoza del Partido Popular, proponía 
hacer cambios que habían firmado su propio partido político años antes. Entonces, ¿cómo 
vamos a cambiar algo que ya se había consensuado y que ya se había firmado? Dentro de, 
déjenme por favor acabar. Dentro de las negociaciones, habían dicho que sí, pero entiendo que 
se sienten ustedes arrastrados por ese nuevo factor que se llama VOX, que ha llegado a las 
instituciones a irrumpir y a darle las espaldas a las víctimas, y la espalda a la violencia contra 
nosotras, para ponerse cara al sol. Para ponerse cara a los agresores, para ponerse cara a los que 
nos violan, a los que nos maltratan, a los que nos someten, a los que nos hacen daño, para 
ponerse de cara a toda esa violencia hacía nosotras, y darnos la espalda a las mujeres, que somos 
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las que estamos sufriendo una violencia que es sistemática y que es sistémica y que forma parte 
de este sistema en el que todos vivimos. Que usted, Sra. Celeste, me diga que no quiere firmar 
porque pone patriarcado, cuando su propio partido lo había asumido esa palabra, ya la había 
asumido anteriormente, y que me diga que no vivimos en un patriarcado sino en un matriarcado, 
porque la mujer es la dueña de la casa, a mí me apena. Me apena enormemente saber que usted, 
pese a que le deben doler todas las víctimas que no lo dudo, tiene un enorme desconocimiento 
sobre lo que es el fenómeno de la violencia contra las mujeres, y el sistema que lo ampara y que 
lo auspicia. Por lo tanto, siento una enorme tristeza, porque yo he hecho movimientos políticos, 
para que esto lo firmara todo el mundo. Es cierto que yo la he buscado a usted, es cierto que yo 
buscaba la compañera de Ciudadanos. He entrado en su despacho, nos hemos sentado, hemos 
estado dialogando, y hemos llegado a puntos en los que pese a nuestras diferencias, estábamos 
de acuerdo. Decir que esta nueva forma de hacer política, que está de espaldas a la Constitución 
y a la convivencia, ni siquiera ha tenido a bien contestar los correos electrónicos. Ni siquiera ha 
tenido a bien intentar hacer el mínimo gesto político, pero sí que tuvieron a bien hacer una rueda 
de prensa para darse el bombo al que ya estamos acostumbrados. Y bueno, lamentablemente, 
pese a que nuestra ciudad ha tenido durante muchísimos años pues una declaración 
institucional, esto ha acabado en proposición, porque la extrema derecha está arrastrando en sus 
postulados, que ponen de manifiesto que están más a favor de los agresores y de los violentos 
que de las víctimas, y está arrastrando a todo el bloque de la derecha a sus pensamientos 
retrógrados, de caverna. Entonces, simplemente puedo decir que tengo una gran lástima interna, 
pena, desasosiego, que me siento fatal porque tenemos una mujer ingresada a la que su marido 
le ha dado martillazos en la cabeza. Y no le ha dado martillazos en la cabeza porque sí, le ha 
dado martillazos en la cabeza porque creía que tenía derecho a hacerlo. Porque creía que ella era 
suya. Y que como ella no estaba con él, que era lo que él quería, la podía matar. Y ese sistema 
patriarcado, el patriarcado, ese sistema de opresión, que bascula sobre todas nosotras, es el que 
nos hace daño. Y eso hay que escribirlo, hay que plasmarlo, hay que decirlo, hay que gritarlo y 
hay que hacer lo que hay que hacer, firmarlo.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 8 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estiman Palma, PP i C's) i 1 vot en contra 
(VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
"Les persones, associacions, entitats públiques o privades i l’Ajuntament de Palma, 
signants del "Pacte Palma contra la violència de gènere" volem treballar per una ciutat 
sense violències masclistes i amb una atenció de qualitat a les dones que en pateixen. 
 
Sabem que: 
 
• La violència que s’exerceix contra les dones pel fet de ser-ho és un fenomen global, 
que constitueix una causa de mort de primera magnitud i un atemptat contra la dignitat 
humana. 
• Té la seva arrel en la desigualtat històrica entre dones i homes i la seva manifestació 
mitjançant la violència física, psicològica, econòmica, ambiental o sexual, els abusos o 
l’assetjament, o la prostitució forçada... és present en molts d’àmbits de les relacions 
personals i socials, també a la ciutat de Palma. 
• Gràcies al canvi de valors que suposà la democratització de la societat, i a la tasca 
inicial del moviment feminista, la violència cap a les dones ha passat de ser considerada 
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una circumstància privada a ser considerada una qüestió pública, ja que tant les causes 
com les conseqüències tenen un abast que afecta el conjunt de la societat.  
• Actualment aquesta forma greu de violència té la contestació del marc legal, de la 
iniciativa de les administracions, de l’acció de col·lectius socials i les associacions de 
dones que hi treballen seriosament en contra i de la ciutadania, la qual cosa possibilita la 
millora en la intervenció i la implicació de tothom cap a la tolerància zero. 
• La violència que s’exerceix contra les dones es sistemàtica i sistèmica. Existeix una 
violència concreta cap a les dones en el  plànol sexual que moltes vegades no es realitza 
amb violència o intimidació. Només un sí és sí, l’absència de sí és un no.  
• La violència que s’exerceix contra les dones atenta greument a l’autoconcepte i 
l’apoderament de les dones supervivents, produint la involució social i la ruptura del 
marc de convivència igualitari. 
• La violència cap a les dones mostra la seva pitjor cara mitjançant el feminicidi que és 
la forma més brutal de manifestació patriarcal de la violència selectiva que pateixen les 
dones pel fet de ser-ho.  
• Les agressions sexuals grupals són la demostració de la situació de risc que viuen les 
dones joves i de la necessitat  d’una educació afectiva i sexual que garanteixi conductes 
igualitàries i de respecte entre homes i dones.  
 
L’Ajuntament de Palma, com a administració propera i competent, prioritza tant les 
accions destinades a la prevenció i eradicació com les de protecció i atenció integral de 
les persones que n’han patida, per a fer que guanyin terreny els models de convivència 
basats en el respecte. 
 
Conscients que serà el compromís, la suma d’esforços i la col·laboració de tothom el 
que facilitarà l’avenç, es plantegen les següents fites comunes:  
 
• Fer visible la realitat de la violència contra les dones, condemnar les seves 
manifestacions i donar a conèixer la vertadera dimensió del problema i les 
conseqüències sobre les víctimes directes i indirectes (filles i fills).  
• Donar suport a les víctimes i supervivents mitjançant les accions i les actuacions 
necessàries per a superar la situació de violència, respectant les seves decisions i 
iniciatives, i facilitant els mitjans i l’accés als recursos. 
• Divulgar els recursos, les accions i les mesures que afavoreixen l’eradicació de la 
violència contra les dones, i reforçar els models socials que permetin la resolució de 
conflictes de forma no violenta, fomentant l’educació en feminisme drets humans i 
relacions afectivo-sexuals sanes i no tòxiques. 
• Assolir el compromís d’actuar contra tot tipus de violència, fomentant i transmetent 
models no sexistes i de respecte a la igualtat de dones i homes. 
• Desenvolupar i posar en funcionament el Pla d´Igualtat de l´Ajuntament de Palma que 
es va aprovar el passat mandat. 
 
L’adhesió suposa el compromís amb aquestes fites. La unió de compromisos per a 
assolir-les, mitjançant el Pacte, farà possible el canvi progressiu de la situació a Palma i 
construir una societat on dones i homes puguem desenvolupar-nos, participem i tinguem 
accés a la presa de decisions en termes d’igualtat." 
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Aprovat  per 25 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, 
PP i Cs) i 4 abstencions (VOX-ACTUA PALMA) 
 
84. Grup Cs relativa al barri de Camp Redó 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. He de dir que a aquest punt arribem a un acord amb una transaccional, però 
m’agradaria destacar que crec que se donarà una passa endavant fent aquesta transaccional, 
perquè el problema, com han dit els nostres veïnats, no només és un problema urbanístic, és un 
problema social. I nosaltres aquesta proposta l’havíem feta molt concreta, l’havíem feta 
concreta, per les persones grans, que viuen a Camp Redó i estan totes soles, involuntàriament. 
Que viuen situacions d’estres dins les seves cases, degut a l’ocupació il·legal i al nivell de, com 
diríem, de poca convivència, que hi ha dins el barri. Nosaltres volem millorar aquest estat, i 
volem que això vagi endavant. Per això aquesta transaccional, crec que és una passa endavant, 
que podrà millorar el barri, només és una petita passa tristament, perquè queda moltíssima feina 
per fer. Ara, bé, dir que les persones que viuen totes soles són un 36,36 % de les persones que 
viuen a Camp Redó. És una població important, i és un dels barris emblemàtics, i que tristament 
han vist degradats durant aquests darrers anys. Fer aquesta passa, millorarà la vida de qualcunes 
persones, i esperem que aquesta pràctica després pugui esser aplicable a altres barris que 
sofreixen.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Lo que el secretari necessita la còpia de la transacció, i si la resta de grups.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“La llegeixo? Bé, l’acord de la transaccional seria del punt 3 i 4. El punt 3 quedaria: l’Equip de 
Govern es compromet a posar en marxa un programa d’acompanyament per a persones grans 
que viuen en soledat, potenciant el voluntariat social. Extrapolant el programa pilot 
desenvolupat a Santa Catalina, i subvencionat per la Fundació bancària La Caixa, sempre que 
l’avaluació d’aquest pilot sigui positiva, i durant el 2020 per poder disposar del temps per 
adquirir els recursos propis i planificar la implementació del projecte al Camp Redó. I després al 
punt 4, farem el corresponent diagnòstic, seguiment i avaluació d’impacte del projecte de Santa 
Catalina. Així com també el disseny del projecte al Camp Redó. I serà públic mitjançant la 
memòria de l’àrea, i exposat al Consell municipal de Serveis Socials.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Sí, no, bàsicament que hem arribat a un acord, ens varem reunir l’altre dia, bé, la transaccional 
són els dos punts que ha comentat la regidora Pomar, i el 1 i el 2 se retiraria perquè són coses 
que ja s’estan realitzant.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Simplemente agradecer el apoyo de esta iniciativa, y que sigamos 
con otras cosas tan importantes como presencia policial, limpieza, etcétera, etcétera, pero es un 
paso muy importante y me parece estupendo que se preste atención al menos a uno de los 
problemas que hay en Camp Redó. Muchas gracias.” 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"1. L’equip de govern es compromet a posar en marxa un programa d’acompanyament 
per a persones grans que viuen en soledat potenciant el voluntariat social, extrapolant el 
programa pilot desenvolupat a Santa Catalina i subvencionat per la Fundació bancària 
La Caixa, sempre que l’avaluació d’aquest pilot sigui positiva i durant el 2020 per a 
poder disposar del temps per adquirir els recursos propis i planificar la implementació 
del projecte al Camp Redó. 
 
2. Farem en corresponent diagnòstic, seguiment i avaluació de l’impacte del projecte de 
Santa Catalina, així com també el disseny del projecte al Camp Redó. I serà públic 
mitjançant la memòria de l’àrea i exposat al Consell Municipal de Serveis Socials." 
 
Aprovat per unanimitat, la transaccional 
 
Debat conjunt punts 99 i 100 
99. Grup Cs relativa a abocaments a la badia de Palma 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Aquest punt també arribem a un acord transaccional. Y primero de todo quisiera agradecer al 
Equipo de Gobierno, que haya propuesto una transaccional a nuestra propuesta, para poder 
llegar a este acuerdo. Nosotros lo que queríamos era poder crear una Comisión, este era nuestro 
objetivo. Una Comisión de seguimiento, de todas las inversiones que serán necesarias para 
renovar la red de saneamiento de la bahía de Palma. Sabemos que es un proyecto largo, 
aproximadamente entre unas cosas y otras, serían unos 10 años. Y también costoso. No 
solamente para la ciudad, sino también para muchos ciudadanos. Respecto a la construcción de 
la nueva depuradora en el Coll d’en Rabassa, yo creo que aquí ninguno de los que estamos aquí, 
dudamos de su necesidad. El problema la verdad es que no lo tenemos en Palma, el problema lo 
tenemos en Madrid, en el Gobierno del Sr. Sánchez, que nos tiene paralizados. No existe un 
convenio, y tampoco existe de momento un compromiso hacía los ciudadanos de Palma. El Sr. 
Sánchez, seguramente un día de estos vendrá por aquí. Yo les invito al Equipo de Gobierno, que 
lo inviten a dar una vuelta, incluso si hace buen tiempo a bañarse en la playa de Pere Antoni. 
Allí le podrán explicar los problemas que tenemos todos los palmesanos. Estamos, nosotros 
estamos dispuestos a hacer un frente común ante el Gobierno de Estado, sea del color que sea, 
pasado el 10 de noviembre. No duden que si gobernase Ciudadanos, sería lo primero que 
reclamaríamos. Igual de exigentes también seríamos y seremos, con cualquiera de sus partidos 
que gobiernen. Aquí ya no vale un y tú más, un pasarse la pelota entre el Partido Popular y el 
Partido Socialista. Y el Partido Socialista al Partido Popular. Quiero recordarles que altos cargos 
de la empresa municipal Emaya, están en estos momentos siendo investigados. Está siendo 
investigada la Sra. Neus Truyol, y eso es un indicador de que las cosas tampoco se han estado 
haciendo tan bien. Puede ser que el trabajo no se haya hecho muy bien, pero también Sr. Hila es 
innegable, y quisiera decirle que en los últimos meses, los problemas de los vertidos se han 
intensificado. Y el Presidente de Gobierno que también era socialista, y la Sra. Francina 
Armengol, también socialista, no han dado ni un paso para poder solucionarlo. Es un problema 
también decir que lleva 25 años que es histórico, y la depuradora no es más que un ejemplo más 
de la falta de inversiones que sufrimos en nuestras islas. Falta de inversiones, que no sé, a lo 
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mejor se piensan que somos ricos todos. Pero también nos, ahora nos amenazan con el 75% del 
descuento de residentes. Se saca a subasta el terreno de Son Busquets. No, yo creo que lo que 
piensan en Madrid, que somos un cero a la izquierda. Y nosotros queremos y le vamos a apoyar 
Sr. Hila, a que le haga frente. Y si viene aquí a hacer un mitin, no le haga de telonero, no le haga 
de relleno en sus mítines. Sáquele este tema, que nos solucione este problema a los ciudadanos 
de Palma. Si usted demuestra coraje tendrá a Ciudadanos a su lado. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No se preocupe que se lo pediré.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“En relación al primer punto de nuestra propuesta, en la que solicitamos que la Sra. Truyol sea 
apartada de cualquier responsabilidad de Gobierno, en tanto se dirimen en los Tribunales, las 
presuntas responsabilidades que puedan existir, en atención a los vertidos fecales en las playas 
de Palma, queremos señalar en primer lugar, que VOX, como no podría ser de otra manera, es 
un firme defensor de la presunción de inocencia. Pero también este grupo municipal es un firme 
defensor del cumplimiento de las normas, que nosotros mismos nos damos. ¿Qué ejemplo 
damos a los ciudadanos si nosotros mismos no cumplimos estas normas? La Sra. Truyol ha sido 
imputada, o mejor dicho está siendo investigada por un posible delito medioambiental y 
malversación de caudales públicos. El texto de su código de buen gobierno, compromís ètic dels 
càrrecs públics de MÉS per Mallorca, indica en el número 15 del  mismo: els càrrecs de MÉS 
que estiguin imputats per corrupció o per algun altre delicte que vagi contra el ideari de 
l’organització, hauran de posar el seu càrrec a disposició de MÉS. Ustedes han defendido que 
no está imputada por corrupción. Bueno pues si la malversación no es corrupción, no sé lo que 
lo es. Sinceramente. Pero bueno, venga, aceptamos pulpo como animal de compañía, y nos 
vamos a su ponencia política de MÉS per Mallorca, colgada en su Web que dice, y cito en su 
literalidad: defensem el manteniment de la biodiversitat i el potenciament de l’agricultura 
ecològica, la pesca sostenible, la gestió eficient dels espais protegits, les energies renovables, 
una nova política de residus, etcètera. Y les recuerdo de nuevo el punto 15 que dice: o por algún 
delito que vaya en contra del ideario de la organización. Sra. Truyol, señores de MÉS, la 
imputación por delito medioambiental ¿no va en contra del ideario que ustedes mismos cuelgan 
en su Web? Contéstense con sinceridad a esta pregunta,  y con su respuesta Sra. Truyol, 
apártese de cualquier responsabilidad de Gobierno, dé ejemplo a los ciudadanos, de ejemplo a 
sus votantes, y cumpla sus propias normas. Sigo con los otros dos puntos de la propuesta. 
Actualmente en el término municipal de Palma, tenemos emisarios de aguas fecales reconocidos 
en el Molinar, Torrent Gros i San Agustín. Estas estaciones han quedado obsoletas. 1. Se juntan 
aguas pluviales con las aguas fecales. 2. En el momento que llueve, en 6 minutos, calculo de los 
técnicos de Emaya, se desbordan y se abren los emisarios, llenándose toda la Bahía de Palma de 
aguas fecales. Dicho esto, seguimos sin saber que va a hacer el ayuntamiento al respecto, a parte 
de darle la culpa a Madrid. Que el que, que el que tengamos una depurador de 1972, modificada 
en 1985, degradándose durante 34 años, sin que ningún gobierno, ni el actual ni el anterior, haya 
hecho nada por evitarlo, tenemos clarísimo que es culpa de Madrid. ¿Qué se ha hecho con el 
dinero del impuesto de turismo sostenible? ¿Qué se ha hecho con los más de 108 millones 
cobrados en concepto de canon desde el 2008. Proyectos de canon 2016-2019: colector y tanque 
de laminación de la estación de depuración de aguas residuales. Redondeo, 22,5 millones. 
Estación impulsora y conducción EDAR, 7,8. Colector impulsión EDAR 1,8. Hablamos de 
millones. Colector clock d’en Bernadet 1,6. Un total de 34 millones de euros. ¿Dónde están los 
cerca de 74 millones restantes? Tampoco se han cambiado las canalizaciones de toda la ciudad. 
Constantemente se producen averías, se van poniendo parches a medida que van reventando 
estas tuberías.  Como he dicho antes, la actual depuradora tiene más de 40 años y está obsoleta. 
No digo nada que no se sepa, o mejor dicho, nada que no haya quedado demostrado. El 
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Ministerio de Fomento se comprometió a hacerse cargo del coste de dicha depuradora, y tal 
como ha hecho con la de Vigo, concediendo al ayuntamiento para tal efecto 150 millones 
aproximadamente. Emaya tenía que adquirir el compromiso de conseguir los terrenos 
adyacentes para la ampliación, que ha supuesto un coste de 3 millones. Las últimas noticias que 
tenemos es que actualmente no tenemos presupuesto. Se han presentado una serie de proyectos 
a ejecutar en la legislatura comprendida entre los años 2019-2023, con un presupuesto inicial, y 
vuelvo a redondear, de 212 millones. ¿De dónde va a salir ese dinero? La Presidenta de la 
Asociación de vecinos de Cala Gamba, de reciente aprobación, nos ha trasladado fotos y vídeos, 
donde queda claro, que hay más puntos de vertido de aguas fecales y no únicamente que salen 
en la prensa. Les muestro aquí algunas, ya que una imagen vale más que mil palabras, y no 
sabemos a que está esperando Emaya para actuar. Quiero que quede claro que todos los datos 
aportados a esta exposición, son cifras reconocidas por la misma empresa Emaya, entregadas en 
papel a nuestro compañero el Sr. Villanueva, consejero de VOX en el Consejo de 
administración de la entidad Emaya. Dicho todo lo anterior, entendemos que dada la situación 
absolutamente desastrosa que afecta de manera directa a las playas de la zona, es absolutamente 
necesario realizar e impulsar además un estudio exhaustivo para la recuperación de las banderas 
azules perdidas, y ahí recojo su guante señores del Partido Popular, en los últimos cuatro años. 
Este estudio deberá recoger de manera concreta los cuatro criterios básicos necesarios para la 
consecución de distinto distintivo de calidad, información y educación ambiental, calidad del 
agua, gestión ambiental y seguridad de servicios. Velar porque estos se cumplan en todos sus 
puntos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Tendría que acabar.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Sí, la Fundación que concede las banderas azules comienza a realizar comprobaciones desde 
junio y julio para valorar las playas de la próxima temporada. Ya vamos tarde, pónganse ustedes 
manos a la obra. Esta maravillosa isla de Mallorca y las playas de su capital, deben ser ejemplo 
de calidad para el mundo, en lugar de ser un retrete, ejemplo de la dejadez y mala gestión de sus 
gobiernos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Bien, lo primero de todo que quisiera decir es que evidentemente es conocido de todos que 
Palma tiene, ha sufrido durante muchos años una falta de inversión en su sistema de 
saneamiento. Falta de inversión que se empezó a corregir en la pasada legislatura, y se está 
acelerando durante esta. Es, perdón. Es un problema conocido y un objetivo de este regidor y de 
este Equipo de Gobierno, trabajar para conseguir lo que llamamos los vertidos cero. Es decir, 
que este problema se resuelva. Pero además queremos seguir más adelante, y aquí vengo y 
agradezco la transaccional que hemos realizado con Ciudadanos, en la cual son inversiones que 
no solo se tienen que hacer ahora. Es decir, se tienen que hacer ahora, y tenemos que asegurar 
que esto permanentemente sigamos invirtiendo, para que en ningún momento se vuelva a 
producir la situación en la cual nos encontramos en este momento. Como muy bien ha planteado 
la Sra. Eva Pomar, son inversiones grandes, y son inversiones que durarán tiempo. La Sra. 
Pomar habla de 10 años, es aproximadamente el plan que estamos planteando ahora. Pero dentro 
de 10 años tendremos otras inversiones que hacer en sistemas de saneamiento. Y es algo que 
hemos de entender que hemos de seguir realizando permanentemente, para asegurar la calidad 
de las aguas, que es lo que queremos todos. Si queréis os leo la transaccional que hemos hecho, 
que el objetivo y el espíritu que hay en esta transaccional es muy sencillo, es algo que como será 
una inversión a largo plazo, es algo que supera el trabajo de una única legislatura, la ponemos 
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nosotros ahora en marcha, perdón, ya se puso en la pasada, seguimos trabajando ahora, y 
queremos que esto se siga manteniendo en un futuro. No podemos trabajar con visiones 
cortoplacistas. La transaccional dice así: el Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Gobierno 
a apoyar un Plan de inversiones a largo plazo, consensuado y apoyado por todos los partidos del 
Consistorio. Dicho plan deberá ser realizado con criterios únicamente técnicos, y su objetivo es 
realizar las actuaciones y obras necesarias para resolver los problemas de saneamiento, 
depuración de aguas y vertidos al mar que se producen a la bahía de Palma, cuyo origen sea el 
municipio de Palma. La financiación deberá proceder del canon de saneamiento, tasa finalista, 
acuerdan evitar políticas cortoplacistas, y en caso de cambio de gobierno, mantener el 
compromiso de ejecución del plan, para asegurar las inversiones más allá de una legislatura. 
Punto 2. Instar al Gobierno de España a que se cumpla su compromiso e invierta en la nueva 
depuradora. 3. Crear una Comisión con representantes de cada partido, para el seguimiento del 
Plan acordado. 4. Instar al Govern Balear, para que se realice la limpieza y revisión de los 
torrentes que desembocan en el municipio de Palma, Gros, na Barbara i Sa Riera, antes de los 
meses de lluvias, con el objeto de retirar todo tipo de residuos, que puedan ser arrastrados al 
mar. Además Sra. Eva, estoy totalmente de acuerdo, el próximo gobierno que espero que sea de 
Pedro Sánchez, estoy seguro que lo será, le aseguro que vamos a reclamárselo y vamos a 
exigirle que nos construya la nueva depuradora, cuyo compromiso se obtuvo el año 93. Y 
empezando a responder a las proposiciones de VOX, el compromiso que hubo del Gobierno, de 
momento el Gobierno está cumpliéndolo lo que prometió. Y le explico, la realización de una 
depuradora tiene unas tres fases. Una primera fase que es un proyecto básico. Otra que es un 
proyecto de ejecución. Y otra que es la ejecución de la obra. En este momento el Gobierno está 
haciendo el proyecto básico, y es en la fase en la que estamos. O sea, está cumpliendo y lo está 
pagando él, así como corresponde. Nosotros hemos ido a exigir que este compromiso continúe. 
Continúe con el proyecto de ejecución, la redacción del proyecto de ejecución, y con la 
ejecución de la obra. Pero en este momento no es el momento de que tengan que poner el dinero 
para la ejecución, faltan todavía dos fases. Y esto es lo que estamos exigiendo. ¿De acuerdo? 
Por último quisiera contestar a las tres propuestas o los tres puntos, que nos hacían en VOX. En 
el primero de todos, en la aplicación del Código de Buen Gobierno, lo que quiero dejar muy 
claro es que desde el Equipo de Gobierno, siempre hemos pesado dos cosas. Primero, nuestra 
total y completa colaboración y respeto a la investigación que está en curso, como no puede ser 
de otro modo, por supuesto. Nuestro respaldo, perdoneu que ho tinc en català, nuestro respaldo 
a la anterior dirección de Emaya, y nuestro convencimiento de que se va a demostrar que se han 
hecho las cosas bien, y que fue la primera legislatura que se empezó realmente a invertir para 
resolver este problema. Esto se demostrará en el curso de la investigación, como nosotros 
estamos convencidos de que será así. Y recordamos que actualmente la Juez todavía no ha 
realizado ninguna acusación, se está en proceso de investigación. Por todo ello, no vemos 
ningún motivo para solicitar que la representante de MÉS sea apartada del Consejo de 
administración, y de ninguno de sus cargos. Por último, en el punto 2 ustedes nos piden que 
pidamos que el Impuesto de Turismo Sostenible, se destine a temas de saneamiento. Es que hay 
un impuesto para esto, se llama el canon de saneamiento, que es lo que exigimos nosotros y que 
se nos ha concedido, y.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Se le acaba el tiempo.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“¿Me deja solo un momento?” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“10 segundos.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“10 segundos. El representante de VOX le ha dado unos datos pero no los ha llegado a 
interpretar. Le invito a que nos sentemos y se lo explico. Hay un plan de inversión muy potente, 
lo que presentamos en el último Consejo, es la primera fase de este plan, son 35,8 millones.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé ja està.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Estos 35,8 millones ya están firmados.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Després tenen un altre torn, ho dic perquè tothom s’està passant del seu temps i ja sé que és 
difícil, m’ha passat a mi també, és habitual, però com a mi me toca organitzar una mica el debat, 
ho dic que mirem alguna vegada el rellotge, sobretot perquè sempre hi ha un segon torn 
d’intervenció normalment. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Únicamente Sr. Perpinyà, comentarle que en atención a, ya lo comentamos además en la 
Comisión, y creo recordar que usted estaba de acuerdo, no estamos diciendo que no se utilice el 
canon para eso, sino que se tenga en cuenta este impuesto de turismo sostenible, para el 
supuesto que no sabemos donde va, para el supuesto de que no sea suficiente la cuantificación. 
Y usted en la Comisión me dijo que en eso estaba de acuerdo. Me imagino que en el tema de 
volver a recuperar las banderas azules, también estará usted de acuerdo, de realizar los estudios 
para las banderas. En el único punto en el que no estamos de acuerdo es en el de la Sra. Truyol, 
y vuelvo a repetir, nosotros no tenemos ninguna duda, ni nos planteamos si va a ser o no 
exonerada, porque es verdad que está en una fase de investigación, únicamente pedimos que se 
aplique su propio Código de Buen Gobierno. No somos jueces, simplemente ese punto. Pero en 
el punto 2 y el punto 3, creo recordar que en la Comisión estábamos de acuerdo con que, tanto 
se utilizara este impuesto en el supuesto de que no bastara el dinero, y en segundo lugar que se 
impulsara la recuperación de las banderas azules. Gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Respecto a la propuesta de VOX, en el punto segundo nosotros vamos 
a votar que no, porque entendemos que el objeto del impuesto de turismo sostenible no es este, 
para eso está el canon de saneamiento. Respecto al punto 3, votaremos sí y agradecemos que se 
haya modificado, incluido el tema de los últimos cuatro años, ya que en la última legislatura del 
Partido Popular, precisamente lo que se hizo fue recuperar las banderas azules que se habían 
perdido. Y finalmente en el punto 1 nosotros nos vamos a abstener por dos razones. La primera 
porque no somos nosotros los que le debemos pedir que la Sra. Neus Truyol se aplique su 
propio Código ético, ella sabrá lo que hace con respecto a sus afiliados, y sobretodo cuando ha 
quedado meridianamente claro que el código ético que ellos se aplican, no es más que papel 
mojado. Y la segunda razón es porque nosotros a diferencia de ustedes, sí que creemos en la 
presunción de inocencia. Ustedes no creen en los derechos fundamentales, y le pongo un par de 
ejemplos, o por lo menos son selectivos en su aplicación. En materia de igualdad, es que ustedes 
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no aplican ni sus propias declaraciones institucionales, porque cuando se trata de hablar de una 
mujer que no es de su ideología entonces nos reímos cuando se dice que se la puede azotar hasta 
sangrar, de eso no hablamos. En materia de libertad de expresión, ustedes tienen un lema, 
cuando hablan los míos, vamos que se aplique hasta el final, pero cuando hablen los otros pues 
obviamente no. Censura. Por cierto, el Sr. Alcalde hoy ha hecho un ejercicio de censura 
lamentable, no permitiendo a un regidor de nuestro grupo hablar de lo que quiera, como si habla 
del sexo de los ángeles, es nuestro derecho. Y finalmente presunción de inocencia. Hay que 
tener la cara de cemento, para que se aluda aquí a la presunción de inocencia, viendo el historial 
que tienen ustedes con respecto a otros casos. Y se lo voy a recordar. Ustedes ante detenciones 
de funcionarios de este Consistorio, salieron en una rueda de prensa lamentable, dando por 
buena la trama corrupta que existía en el Ayuntamiento de Palma. Lamentable. Hubiera echado 
de menos que allí hubieran hablado de presunción de inocencia. Segundo. No sé cuantas veces 
han pedido ustedes la dimisión del Sr. Álvaro Gijón, además la pidieron por primera vez cuando 
no estaba ni imputado, es decir, en una situación jurídica mucho mejor que la que tiene ahora la 
Sra. Truyol, por mucho que ella lo niegue. Para ella piden respeto y para otros piden la 
dimisión. Lamentable y cara de cemento. Y finalmente, ya rozando el esperpento, ustedes han 
pedido la dimisión de la Sra. Sandra Fernández, única y exclusivamente porque era la pareja del 
Sr. Álvaro Gijón. Cara de cemento al cuadrado, repugnante y vergonzoso. Hubiera echado de 
menos que hablaran de presunción de inocencia para estos casos. Pero señores del Equipo de 
Gobierno, por suerte para nosotros, somos muy diferentes a ustedes. Todos sabemos que 
hubiera ocurrido si la situación fuera a la inversa, que las imputaciones por malversación y por 
delito ambiental fueran del Partido Popular. Pleno tras Pleno pedirían la dimisión y harían sus 
performance con dibujitos e historias pidiendo nuestra la dimisión. Nosotros gracias a Dios 
somos muy diferentes a ustedes, y en este tema nos vamos a abstener. Muchas gracias.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Solo, molt ràpidament, en el punt 2 no podrem votar a favor per un motiu molt senzill, perquè 
diu exigir al govern inversions derivades del impost de turisme sostenible per pal· liar de forma 
urgent. Al impost que s’ha de destinar els vessaments és el cànon. En cas de que el cànon no fos 
suficient, sí que podríem intentar anar a un altre tipus d’impost. Però és que el cànon per ara és 
suficient. Per tant no té sentit poder-ho votar. Només era per aclarir aquest punt. Passo la 
paraula.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Moltes gràcies, com representant de MÉS me veig obligat a intervenir en aquesta qüestió. 
Malauradament la política actualment carece de mucha objetividad. I això ja no és política, és 
estrictament partidisme. M’explico, si féssim un exercici d’objectivitat històrica, en relació en 
les vessaments de les nostres platges, veuríem que la legislatura passada, va esser una legislatura 
molt intensa, on se va fer molta feina. Nosaltres varem fer quatre coses molt importants, que jo 
crec que són dignes de poder mencionar-les. Primer un exercici de transparència en la salut 
pública dels ciutadans. Quan hi havia analítiques que deien que les platges estan contaminades 
per vessaments, se tancaven, a diferència d’altres legislatures, a diferència d’altres legislatures. 
Una exercici de diligència en exigir a Madrid que se pagués la depuradora. Són les seves 
competències i ells han de pagar. Tercera qüestió. Recuperar el cànon de sanejament. Sabeu 
quant de cànon de sanejament se va invertir a la nostra ciutat del 2011 al 2015. zero euros, zero 
euros. La Sra. Truyol va aconseguir tornar i recuperar el cànon de sanejament, per una quantia 
de 35 milions d’euros. Tercera qüestió que jo crec que és important. Quarta qüestió. d’aquests 
35 milions d’euros, se destinen 23 milions d’euros a obres que minimitzaran un 90% els 
vessaments a la mar. I vostès senyors fent gala de subjectivitat i partidisme, demanen la 
dimissió de una de les regidores que més ha fet feina amb aquesta qüestió en la història de la 
democràcia. Inentendible. He de xerrar en relació a la presumpció d’innocència. Estic totalment 
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d’acord que és molt desmesurat demanar la dimissió de Sandra Fernández, però vull recordar 
que l’oposició, l’oposició d’aquest ajuntament de Palma la legislatura passada, va demanar la 
meva dimissió, quan el lobby del lloguer turístic me va presentar una querella que ja s’ha 
sobreseït. Moltes gràcies.”  
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 6 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs) i 3 abstencions (PP i 
VOX-ACTUA PALMA), la següent transaccional: 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. A apoyar un plan de inversiones a largo plazo consensuado y apoyado por todos los 
partidos del consistorio. Dicho plan deberá ser realizado con criterios únicamente 
técnicos y su objeto es realizar las actuaciones y obras necesarias para resolver los 
problemas de saneamiento, depuración de aguas y vertidos al mar que se producen en la 
Bahía de Palma, cuyo origen sea el municipio de Palma. La financiación deberá 
proceder del Canon de Saneamiento, tasa finalista. Acuerdan evitar políticas 
cortoplacistas y en caso de cambio de Gobierno mantener el compromiso de ejecución 
del plan, para asegurar las inversiones más allá de una legislatura. 
 
2. Instar al Gobierno de España a que se cumpla su compromiso e invierta en la nueva 
depuradora. 
 
3. Crear una comisión con representantes de cada partido para el seguimiento del plan 
acordado. 
 
4. Instar al Govern Balear para que se realice la limpieza y revisión de los torrentes que 
desembocan el municipio de Palma (Gros, de na Bárbara, y Sa Riera) antes de los meses 
de lluvias. Con el objeto de retirar todo tipo de residuos que puedan ser arrastrados al 
mar." 
 
Aprovat la transaccional presentada a la Comissió per 23 vots a favor (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions 
(PP) 
 
100. Grup VOX relativa a abocaments a les platges de Palma 
 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
- El punt 1, es dictamina desfavorablement per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs), 2 abstencions (PP) i 1 a favor (VOX-ACTUA 
PALMA). 
- El punt 2, es dictamina desfavorablement per 7 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma i PP) i  2 a favor (VOX-ACTUA PALMAi Cs). 
- El punt 3, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma), 3 a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció 
(Cs). 
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Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno: 
 
1-. A la aplicación de su Código de Buen Gobierno, apartando a la concejal imputada 
Neus Truyol de cualquier responsabilidad de gobierno, en tanto se dirime en los 
tribunales su presunta responsabilidad en los vertidos fecales, como máxima 
responsable de EMAYA en la pasada legislatura. 
 
2-. A exigir al Govern inversiones derivadas del Impuesto de Turismo Sostenible para 
paliar de forma urgente los vertidos al mar de la bahía de Palma.  
 
3-. A impulsar un estudio para la recuperación de las "banderas azules" perdidas en los 
últimos años en las playas del término municipal de Palma."  
 
No aprovat el punt 1 per 19 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma i Cs), 4 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 6 abstencions (PP). El 
punt 2, per 21 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i 
PP) i 8 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs). El punt 3, per 15 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 10 vots a favor (PP i VOX-
ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
 
101. Grup PP relativa a la construcció d'una nova depuradora a Palma 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Bueno, nosaltres presentem una proposició que ja coneixen, perquè l’hem parlada en Comissió, 
l’hem parlada amb el Sr. Perpinyà. I Sr. Perpinyà, és que no entenem encara que és lo que està 
passant. Miri, jo li diré. Palma necessita una depuradora? Sí. Urgent? Sí. Vostè ha arribat a 
parlar de que la depuradora podria arribar fins i tot d’aquí 5 o 6 anys esser una realitat. Val? 
Això no pot esser. Nosaltres li proposem, li proposem una forma de dur endavant aquesta 
depuradora. Parlin amb la Sra. Armengol. Parlin amb la Sra. Armengol. Parlin amb el govern 
autonòmic, que a demés són els seus. I tanquin una negociació amb el Ministeri, que faci que 
vostès puguin anar avançant aquesta feina, puguin agafar aquest avantprojecte, que teòricament 
ha d’estar ja redactat. Ara parlarem més, i tirin endavant la depuradora, no esperin més. Això sí, 
en el ben entès que després el govern central els tornarà fins en el darrer cèntim, fins en el darrer 
cèntim de la inversió feta. Miri, vostès constantment ens estan parlant de paraules, però que no 
arriben a concretar. Ara mateix acabem de votar una iniciativa proposada per vostès que diu que 
el Gobierno invierta en la depuradora. No, no, no, que el Gobierno financie al 100% la 
depuradora. Ho diguin clar ja. Perquè ens passen cançons de que l’avantprojecte, que el projecte 
bàsic, no sé que. Miri, jo no ho sé, però aquí posa, aquí posa, el BOE, no m’ho invento, és el 
BOE, que dia 29 de maig de 2018, que 29 de maig de 2018, se va fer públic que hi havia ja un 
contracte per redactar l’avantprojecte. I que se tenien 12 mesos, 12, mesos. El 28 de maig de 
2019. Quants de mesos ens passem? On és aquest avant projecte? Vagin a Madrid, que hi van 
tan sovint, i diguin me donin l’avantprojecte. És que vostè encara ara mateix fa un segon ens 
acaba de dir que s’està tramitant. Com que s’està fent? Si una empresa té 12 mesos per tenir un 
avantprojecte, ja l’hauríem de tenir. Vostè encara no sap, perquè li he demanat, i encara no m’ha 
contestat, quines característiques té aquesta depuradora. Donarà l’abast de tot lo que 
necessitem? O s’ha tingut una remodelació? I constantment, constantment ens fa petites 
reminiscències en el cànon de sanejament. Deixi ja el cànon de sanejament, el cànon de 
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sanejament és per millorar, no per fer una depuradora. Ens ho digui clar. Ens ho digui clar. Ara 
té l’oportunitat, agafi el micro i ens ho digui clar. Nosaltres vetllarem i exigirem a Madrid el 
pagament íntegre, en el 100% de la depuradora, sense tanta alegria de que el Sr. Sánchez guany 
les eleccions. Que les guany qui les tingui que guanyar, però sigui qui sigui que estigui a l’altre 
banda, vostès exigiran això. I no que invierta, no, claro que invierta, només faltaria, que invierta, 
no ens ha dit res, res. Si ens diu que invierta és com res, ens ha de dir que exigirà el 100% del 
pagament. Ens ha dit que ja mateix anirà a cercar aquest avantprojecte. Ens ha de dir que ja 
mateix se posarà en fil a l’agulla, ens ha de dir que no pot esser que ens digui que d’aquí a sis 
anys potser que tinguem una depuradora. Ens ha de dir que s’han de posar ja fil a l’agulla. 
Necessiten el suport de la Sra. Armengol, necessiten el suport del Govern, necessiten anticipar 
aquests doblers, necessiten fer la feina. El Ministeri no els té, no els té, i vostès ho saben. Dia 10 
de novembre hi haurà eleccions, ves a sabre quan tindrem govern, si és que en tenim. I nosaltres 
aquí esperant que qualcú ens digui hola. Vagin a Madrid, signin un document, tirin endavant la 
depuradora, i després ja la cobrarem, que para todo hay tiempo. Això és la nostra demanda. I 
parli clar, 100% d’inversió estatal, 100% d’inversió estatal, i 0 euros de cànon de sanejament 
per la depuradora. I per favor, ens digui ja si aquest avantprojecte està fet, perquè hauria d’haver 
estat fet el mes de maig, lo primer. I lo segon també, ens deixi molt clar, que no esperarem sis 
anys per veure una depuradora.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Val. Crec que hem d’aclarir un parell de coses. Sempre he parlat clar Mercedes, i aquest és 
meu intenció sempre. Comencem, quan dic que una depuradora se tarda sis anys en construir, és 
que se tarda sis anys en construir es faci com es faci. Si jo tingués els 100 milions damunt la 
taula i els poso aquí damunt, se tardaran sis anys en construir. Aquesta és la idea. Val? No és un 
problema de que digui, d’aquí a sis anys el govern me dona, no, no dic això, dic que tarda sis 
anys en construir-se. I li explico, l’avantprojecte, com bé has llegit tu, el que es publica en el 
BOE, és l’anunci de la licitació. Se licita, o. De l’adjudicació? De? O formalització del 
contracte, val, és igual, no, no, no, me pareix, no, no, no, ja ho sé que no és igual, jo ho sé que 
no és igual i ho conec bé el sistema. És la formalització del contracte, es dona un temps per la 
redacció, i un avantprojecte inclou tota una sèrie d’informes, en els quals un d’ells és una 
tramitació mediambiental. A més a més de la redacció, s’ha de fer la tramitació mediambiental 
d’aquest projecte, que és on estan en aquest moment. Per això, es tarda un període una mica més 
llarg que els 12 mesos. Els 12 mesos són per la redacció. La redacció a demés inclou que això 
s’ha de treure a exposició pública, s’han de fer al·legacions, etcètera, i això és un període que 
s’ha de complir. I una vegada que aquest període es compleixi, que aproximadament serà d’aquí 
a 9 mesos, no és que s’hagi retardat, és el període que és correcte, d’aquí a 9 mesos s’ha acabat, 
és el moment en que es treu a licitació el projecte, la redacció del projecte d’execució, és a dir, 
perquè ens entenguem, l’avantprojecte és fer una avaluació de possibles alternatives, 
característiques principals, que és lo que ha de fer aquesta depuradora, on la posem i on la 
situem, etcètera. I una vegada que això se sap, se dur a al· legacions perquè la gent pugui 
al·legar. Una vegada que això està tancat, és quan se pot fer el projecte d’execució. El projecte 
d’execució te defineix, quines bombes han d’anar, quines són les canalitzacions, volums exactes 
de cada un dels tancs, etcètera, etcètera, etcètera, tot el detall. I una vegada que tens això, és 
quan se posa a fer l’obra. Això és lo normal de qualsevol obra, no és res. Aquest procés dura 6 
anys, ens agradi, no ens agradi. No el podem, a lo millor cinc, si tenim sort, però estam en 
aquests períodes, no, ja m’agradaria a mi que fos més curt, perquè ho he dit moltes vegades, i 
estic amb tu, la depuradora és necessària, per suposat que sí, duim 26 anys de retard, 26 anys. 
Per tant se tindria que haver fet i ara se va posar en marxa el tema a la passada legislatura, i ara 
l’accelerem a tope, tot lo que puguem, i farem tot lo que puguem a la nostra mà. I si no se fa 
més és perquè els períodes són els que són, vull dir, no se pot fer més, ho vull deixar clar. Segon 
tema que ha sortit que m’ha preocupat. Jo parlo de cànon de sanejament perquè el cànon de 
sanejament té un destí molt clar, que són estacions d’impulsió i col·lectors. Les obres d’estació 
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d’impulsió de col·lectors, de dipòsits de laminació, sí que han d’estar finançats amb el cànon de 
sanejament, i és lo que estam fent. Se va fer la passada legislatura es va firmar un acord per 35 
milions, que s’està executant ara, que començaran les obres del col·lector interceptor aquest 
octubre. Obres vull dir a moure terres, aquest octubre, i es finalitzaran en aproximadament 18 
mesos, en 18 mesos. I s’han posat altres obres que hem dut en el Consell d’administració, que 
vosaltres ho sabeu, les de les estacions d’impulsió que tenim a la platja de Palma. I tot això va 
contra cànon de sanejament, que és lo correcte. El cànon de sanejament en cap moment he parlat 
de que la depuradora es paguin cànon de sanejament. Lo que he dit és, això ho ha de pagar, sí, sí 
o sí el govern central. Totalment d’acord, si jo no discuteixo. Lo que dic és, si arribat el punt del 
moment en que els doblers els ha de posar el govern central, no els posa, haurem de cercar altres 
finançaments. La via que tu proposes, pot esser una, no la descarto, però en el seu moment, no 
ara, ara encara no és el moment.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Per favor un moment de silenci, silenci per favor perquè s’escolta molt les conversacions i ara 
és el moment de la intervenció del regidor. Per favor silenci.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“És per això que nosaltres diem no a la vostra proposta, però no perquè no diguem que en el seu 
moment no sigui una alternativa, en el seu moment que realment el govern central se’ns planti i 
digui, no, és el moment de cercar les diferents alternatives. I per suposat, no se pot aturar, el 
procés s’ha de seguir, i aquest procés seguir-lo són cinc anys, sis anys, és lo que he intentat 
explicar, perquè ha de seguir els seus passos, no tenim un altre, no se pot fer d’altre manera, per 
explicar-me. D’acord?” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Respecto a la postura del Partido Popular, nosotros lamentamos que no 
apoye nuestra propuesta de iniciar una Comisión de seguimiento. Nosotros consideramos que ha 
de ser el gobierno central, el que pague desde un principio el 100%. La Sra. Armengol ya tiene 
un buen agujero económico y una mala gestión, y no parece que vaya a llevar a cabo ninguna 
red ni de saneamiento ni de ningún rescate para la depuradora. Además se trata de unas 
inversiones que pertenecen al Estado. Evidentemente el foco nosotros lo ponemos en el PSOE y 
en el Sr. Sánchez, que son los últimos que han estado gobernando en este último año. Pero no 
olvidemos, el Sr. Rajoy no hizo nada, no hizo nada y además su líder en el Parlament, el Sr. 
Company, no destinó ni un euro del canon de saneamiento a inversiones para Palma. me 
gustaría que esto quedara claro, y esto lo tenemos que luchar, y por eso queremos una Comisión 
de seguimiento, para evitar todo esto que ha pasado en el pasado, y miremos hacía el futuro, y 
podamos llegar a tener una depuradora. Gracias.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Bé, avui doncs estam davant d’una situació en la que tenim clar que dues legislatures de pacte 
d’esquerres a Cort, no aconseguirà veure una depuradora feta a Palma, la EDAR2 no la veurem. 
La primera legislatura la varen passar no sé com perquè si ara comencem a estrènyer, és perquè 
no hem estret abans. Ara comencem a estrènyer i tenim cinc anys més, per tant seran dues 
legislatures amb molts de problemes, dues legislatures on no deixarem de veure com Palma té 
greus problemes per sanejar tota la seva, i depurar tota la seva aigua. I només esperem que sigui 
vera lo que ens ha dit, que quan a Madrid li diguin cert, i vostès ens ho diguin a nosaltres, 
perquè jo tinc els meus dubtes de lo que les han dit i de lo que ens diuen, perdoni que sigui tan 
directa. Quan a Madrid els diguin realment, escolta, no, has de començar a negociar 
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percentatges de pagament, que després agafaran la meva, la nostra proposta, la del Partit 
Popular, i diran, no, negociarem un pagament a llarg termini, però la pagaràs, li agafo aquest 
compromís. Li agafo aquest compromís, si és així, només espero que no esperi tant com per 
tenir un avantprojecte, o per sabre quines són les característiques d’aquesta depuradora. També 
entenc, també entenc que ja els sap idò les característiques, aquest avantprojecte ja està fet, està 
pendent d’un impacte ambiental. Per tant, quan li demani li agrairia que ens l’expliqués, perquè 
no fins ara nedàvem entre está en el proyecto básico i no sé que, no, ara ja ens diu certament, 
com jo tenia previst, perquè surt en el BOE, que l’avantprojecte ja està fet, que el tenen, i que 
ara està pendent d’un impacte mediambiental. És així? I doncs volíem sabre les característiques 
per sabre si d’aquí a cinc anys o sis, la depuradora que ens estan dissenyant avui, ens servirà o ja 
ens haurà quedat curta. Gràcies.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Li puc garantir que d’aquí a sis anys no ens haurem quedat curts, la depuradora s’està fent amb 
una visió de que com a mínim duri 40 anys. Amb lo que ens ha passat l’hem de fer amb llarga 
mirada. Perquè realment tingui la duració. Una instal·lació d’aquest tipus dura 20 anys. Aquesta 
l’hem tingut que fer allargar 46 anys. I per cert, segueix complint, a pesar de tot, les 
característiques que li exigeixen avui. La varen fer l’any 75. A dia d’avui els tècnics d’Emaya 
aconsegueixen que aquesta depuradora, l’aigua que se tira fora de períodes de pluja, que és quan 
realment funciona correctament, funcioni correctament, lo qual té molt de mèrit, ho volia 
remarcar. Insisteixo, li ofereixo els informes que ja es tenen, i totes les característiques de la 
depuradora. Quan vulgui en parlem, són documents molt llargs, també aviso, però cap problema 
i amb els tècnics ens posem al devora, i ells que ens ho expliquin, que són els que en saben. El 
meu compromís total i absolut de que si el govern central en el seu moment digués que no, 
seguirem insistint i cercarem les solucions que facin falta perquè es facin. No estic d’acord que 
la passada legislatura no s’hagués fet, s’ha fet tot lo que se tenia que fer a la passada legislatura, 
justament perquè aquest procés estiguem en aquest moment, que estam en el procés de 
construcció de la nova depuradora, i s’està fent, és a dir, lo que estic dient és fase 1, fase 2 i fase 
3. Estam a la fase 1, sí. Què es llarga la fase 1? Sí, és la més llarga de totes, perquè té processos 
d’al· legacions, té tramitacions mediambientals, etcètera, i és llarg, sí, però hi ha que passar-ho. I 
una vegada que l’haguem passat vindran fase 2 i fase 3.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i 
VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Govern de les Illes Balears a firmar un 
convenio de colaboración con el Ministerio competente en materia medioambiental con 
el fin de: 
 
1. El Govern de les Illes Balears financie y ejecute la nueva EDAR que Palma necesita. 
 
2. El Ministerio competente en materia medioambiental se comprometa a retornar el 
coste íntegro del proyecto y ejecución de la infraestructura de la nueva EDAR de Palma, 
en el tiempo y forma en que ambas partes establezcan." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
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109. Grup PP relativa a la recollida de fems a la zona de les vivendes del Camp 
Redó 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Miri, aquesta vegada no li demano ni un cèntim. Ho he demanat en 
Comissió, ho he demanat perquè no arribés aquí, perquè no feia falta, trobava jo, però veig que 
sí. Li demano a vostè directament, una proposta que no costa diners, cero. Només una mica de 
voluntat, una mica d’atenció, una mica de carinyo, una mica de cura. Les vivendes socials del 
Camp Redó, que tenen una problemàtica associada molt important, demanen, i ho ha sentit avui 
dematí, i nosaltres ara li tornem proposar, demanen que siguin posats un altre vegada en el seu 
lloc, els contenidors que fems que se varen retirar dels carrers Alfons el Savi i Juan d’Àustria. 
Perquè? Perquè en un moment donat, hi va haver una sèrie de problemes, que no els anem a 
negar, és que si hem d’enumerar aquí tots els problemes que hi ha en el Camp Redó, no ens 
anem a dinar ni a sopar. Hi va haver una sèrie de problemes, i l’Equip de Govern va decidir, 
pues a lo millor en aquell moment, jo no qüestionaré perquè se va decidir, se va decidir llevar-
los d’allà, i posar-los a uns 40 metres d’una banda, i a uns 40 metres a un altre. Què hem 
aconseguit amb aquesta mesura? Pues miri, que les persones, com vostè i com jo Sr. Batle, que 
compleixen la norma, que intenten esser cívics, que intenten fer les coses bé, que n’hi ha moltes, 
menos mal, tiren el fems i els tiren fins allà on vostès han posat els contenidors. Però aquelles 
persones que no compleixen amb la norma, que allà n’hi ha moltes, i vostè ho sap o jo també, 
segueixen tirant el fems allà on abans hi havia els contenidors, i ara vostès els han llevat. 
L’acumulació de porqueria, és insostenible. Que succeeix que després un camió d’Emaya ha 
d’anar un pic per setmana a llevar aquella porqueria. Nosaltres li demanem, intentin per favor 
tornar posar els contenidors on estaven, i fer la recollida cada dia. Que hi ha problemes de 
convivència i que hi ha problemes d’incivisme? Escoltin, això no se soluciona castigant en els 
que ho fan bé. Això se soluciona posant ordre. Posant policia. Posant control. No deixant allà un 
forat negre, on tothom pot fer lo que li dona la gana, perquè allà no hi passa ningú. Com més 
enfora ens farem nosaltres del Camp Redó, més s’hi ficarà el desastre allà dedins. És molt 
senzill, no costa doblers. Ni tan sols han d’idear noves rutes, ja existien, treguin les que hi hagi, 
i els tornin a posar. Escoltin a aquests veïnats, ens escoltin a nosaltres. Jo hi visc a devora. Un 
poc de neteja. Tanmateix després hi han d’anar al cap d’una setmana quan allò ja està 
amuntegat, ple de rates, de fems, de tot. I la gent hi viu allà, els nins juguen allà. Per ventura 
també és vera que els nins també hi tiren, però són nins, una mica de. És tan fàcil com posar els 
contenidors que hi havia. I això li demano, per favor que ho valorin. Si no me volen contestar 
ara no me contestin. Però al manco ho valorin, ho tinguin damunt la taula, i per favor facin cas 
en aquests veïnats i a tots els que vivim en el Camp Redó. Gràcies.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Mercedes, vaig sortir amb mal gust de boca quan vaig sortir de la Comissió, perquè realment a 
lo millor no me vaig explicar bé lo que volia dir. I a més te proposo que ens asseiem i facem una 
transacció aquí. Val? Perquè podem arribar-hi. Vull explicar-me només. Eh sí. Me comprometo 
a presentar-te un pla per arreglar-ho. Lo que vull explicar és que es va treure d’allà, per una 
impossibilitat de fer la feina, no per altre motiu, no és que es volgués castigar a ningú i tal. Hi 
havia problemes de cotxes mal aparcats, just davant els containers. Hi havia molts de problemes 
i feia que no hi hagués manera, per això es va optar per aquesta solució, que es va pensar que 
tampoc era tan greu. Estic d’acord que hem d’intentar cercar una solució, ens asseiem, la fem i 
una solució per fase. I demano que l’associació de veïnats també participi, i per tant ens ajudi a 
poder fer la feina bé entre tots.” 
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Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé pues ara ho parlen i després tornem al punt. Sí, sí, contesti.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Li agraeixo, li agraeixo que ara no prenguem una decisió perquè jo entenc que ara és una 
situació complicada. No tenim cap problema en negociar-la quan vostè vulgui. Jo puc, la podem 
retirar i no aprovem això, i ja ho traurem endavant. Lo únic que vull és que efectivament per 
favor ho valorin, i puguem xerrar d’això. Si vostè me dona aquesta paraula, nosaltres la 
retirem.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Tens la meva paraula.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Per tant el que fem és retirar la proposta, entenc això. Ah deixar-la damunt la taula. Molt bé 
després ho xerren. Sí, sí. D’aquí a un mes, queda damunt la taula.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a reponer 
inmediatamente los diferentes contenedores retirados y a incluir la zona en el calendario 
diario de retirada y recogida de residuos." 
 
Sobre la taula 
 
93. Grup Cs relativa a accessos des de la Rambla a la plaça Major 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Exposàvem nosaltres a la Comissió ja que havia arribat el moment, havia 
arribat el moment, perquè teníem nosaltres a la legislatura passada, un regidor d’Infraestructures 
que fent feina amb ell varem aconseguir que almanco funcionés una mica millor aquell ascensor 
que hi ha d’accés des de la Rambla, però que fins i tot davant una iniciativa, que una vegada a 
un Ple ens va treure aquí davant el Sr. Romero, ens va dir dins un Ple de dia 30 de novembre, 
que hi havia i se parlava ja d’una nova partida damunt la Llei de Capitalitat, perquè se pogués 
dur endavant un projecte que ja dugués una solució definitiva en aquest accés que hi havia des 
de la part baixa de ciutat, com és la Rambla, cap a la Plaça Major en els accessos tant a 
l’aparcament com a la zona alta de la ciutat. Per tant nosaltres prenent aquesta paraula, d’un 
regidor que formava part del grup de govern i forma part del grup de govern en el pacte, pues 
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nosaltres hem pensat que una vegada que han rebut vostès i ha revertit cap a l’Ajuntament la 
concessió que teníem de la plaça Major de l’aparcament i les galeries, era el moment de 
començar a fer aquest projecte, davant una qüestió que ens pareix fonamental per l’accessibilitat 
que hi hagi a la nostra ciutat, i per la mobilitat de les persones, entre la part baixa de la ciutat i la 
part alta, sense haver de dependre d’un ascensor, d’uns ascensors i uns accessos que moltes 
vegades tenim en els aparcaments, que resulten vandalitzats, i que no poden esser utilitzats per 
persones que tenen manca de mobilitat i altres necessitats, i no poden accedir des de la Rambla a 
la Plaça Major. Per tant nosaltres pensàvem que, i així ho aprovàrem dins la proposició, que 
davant el lloc on ens trobem de Palma, que nosaltres pensem que és un dels llocs hermosos que 
té la nostra ciutat, allà a la Rambla amb l’escala de la Plaça Major, lo seu i lo important, tenint 
en compte que hauria d’intervenir la Comissió de Centre Històric, és que es convoqués un 
concurs d’idees, per veure amem de quina manera podíem arreglar, d’una manera definitiva, 
aquests accessos des de la part baixa de ciutat a les Rambles, a la part alta a la Plaça Major. I per 
tant fent nostre la paraula del regidor que hi havia a govern, ens pareixia interessant que amb els 
fons de capitalitat, se poguessin pagar aquests accessos des de la part baixa a l’aparcament, a les 
galeries i a la Plaça Major, a la part superior, perquè estiguin complement obert a les persones 
tinguin o no tinguin dificultats en els seus desplaçaments. I evitéssim lo que està succeint ara, 
que molts d’ells fins i tot tenint aquestes dificultats no poden accedir, no poden anar en els seus 
cotxes, que de vegades els tenen dins la Plaça Major, i moltes vegades desplaçant-se amb 
cadires de rodes, se’n han d’anar fins la zona de la Plaça dels patins, per poder accedir des del 
carrer de San Miquel, i fer-se tot el carrer de San Miquel i arribar a la Plaça Major. Això avui en 
dia, segle XXI, Palma de Mallorca, ens pareix una qüestió que ja no n’hauríem ni d’estar 
parlant, i hauríem d’estar parlant d’un altre cosa. Contràriament en aquesta proposició que 
nosaltres fem, pues el grup de govern se va oposar, i ens va dir que tenia un projecte, un projecte 
dels tècnics, o que hauria de fer-se un projecte per part dels tècnics de l’Ajuntament de Palma. 
Nosaltres no ho dubtem però és que ens va dir que tenia un projecte, i que estaien fent una feina 
ja amb això. Jo ja li vaig demostrar, li vaig mostrar la meva estranyesa a la Sra. Pastor, perquè 
en el moment en que nosaltres presentàvem la proposició, que era dia 12 de setembre, era quan 
revertia aquesta concessió cap a nosaltres, i avançar-nos tant ja amb un projecte, ens pareixia 
extraordinari. I li varem fer sabre a ella que ens pareixia extraordinari que s’hagués avançat amb 
aquesta efectivitat i aquesta meravella, i ja tingués el projecte fet abans de que tornés la 
concessió a l’Ajuntament de Palma. Per tant jo lo que els demanaria és que en ves de començar 
a fer invents, i en ves de començar a bloquejar coses, continuïn fent feina de col·laboració, 
continuïn fent feina per millorar els serveis i els accessos de Palma, i puguem anar a cercar un 
projecte que d’una vegada per totes ens dugui a que Palma sigui realment accessible per part 
dels seus ciutadans, tinguin o no tinguin dificultats, i si nosaltres volem fer un passeig des de la 
Rambla, i volem pujar a la Plaça Major, ho puguem fer sense haver de dependre d’un ascensor 
vandalitzat permanentment i de que, per cert, a la votació d’una de les proposicions que feren, el 
mateix grup de govern se va oposar a que hi hagués un dipòsit de peces per poder arreglar 
aquest ascensor. Això és una cosa que també els en vaig fer menció dins la Comissió, i pensem 
que nosaltres lo que hem de mirar és pel bé dels ciutadans, i no perdre’ns dins aquesta maranya 
de projectes no projectes, ara faig ara no faig, quan lo que en realitat volem és que hi hagi una 
col·laboració i el benestar de tots els ciutadans, perquè puguin accedir d’aquesta part baixa a la 
part alta de ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. En este caso en particular mantendremos el sentido del voto de la 
Comisión, ya lo expliqué en la Comisión, se lo reiteraré por si no recuerda, pero creo que sí lo 
recuerda. Decir que no estamos para nada en contra del espíritu de la proposición, que nosotros 
en este caso estamos trabajando para la mejor accesibilidad de los ciudadanos en toda Palma, no 
solo en la zona de Plaza Mayor. Decir que en la Comisión de Infraestructuras y Movilidad, ya se 
tiene un estudio hecho en cuanto a la mejora de accesibilidad y en este caso el acceso a la parte 
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alta de la Plaza Mayor, que requiere una inversión. Evidentemente nosotros no bloqueamos 
nada, lo que sí que somos más efectivos que su propuesta de concurso de ideas, porque aunque 
haya un concurso de ideas, tiene que haber un proyecto para poder ejecutar también de acceso, 
por lo tanto nosotros ya vamos más adelantados, que tenemos hecho el estudio y el anteproyecto 
en este caso de las medidas de accesibilidad. Y decir que en cuanto al segundo punto, es 
también lo que le expliqué en la Comisión. Me dice que lo hagamos con fondos de capitalidad, 
y yo le digo que por qué me tengo que limitar a hacerlo solo con fondos de capitalidad, cuando 
a lo mejor lo puedo hacer con recursos propios de mi presupuesto, como inversión. Entonces, no 
me parece bien porque somos el Equipo de Gobierno, el que decide de donde se saca la 
financiación, de donde viene el capital, para hacer los proyectos, y no limitarnos en base a una 
proposición del grupo Ciudadanos en el Pleno del ayuntamiento, a que sí o sí este dinero tenga 
que venir de capitalidad. Por lo tanto el sentido del voto sigue siendo en contra, porque creo que 
la proposición no aporta nada nuevo ni mejor a este Equipo de Gobierno, en cuanto al 
planteamiento de accesibilidad de la Plaza Mayor.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Mire Sra. Pastor, lo primero es que si usted hubiera tenido ya un informe 
técnico o algún proyecto, hubiera estado un detallazo que lo hubiera traído usted aquí, y no lo 
trae. ¿No será porque no lo tiene? Claro, claro, este es el tema. Porque yo ya le decía mi 
extrañeza de revertir el 12 y llegamos al Pleno de hoy y usted ya lo tiene todo hecho 
prácticamente. Le hablé de fondos de capitalidad, porque no hablaba yo. Los fondos de 
capitalidad, los propuso en su momento un miembro de su pacto de gobierno, cuando estábamos 
hablando de soluciones definitivas sobre el acceso de la Rambla a la Plaza Mayor. Y nosotros, 
para tener un acercamiento hacia ese proyecto que creemos que el objetivo final es ese acceso y 
nada más, hicimos mención a los fondos de capitalidad, nosotros sabemos perfectamente que 
ustedes pueden destinar en su autonomía, los fondos que ustedes crean convenientes. El otro día 
cuando salíamos de la Comisión, usted hizo mención que en este estudio, este estudio del 
misterio, que todavía no hemos visto, no sabemos, nos hace mención a él, pero usted no lo trae. 
Yo insisto, no lo trae, y nos habla otra vez de trasladar un ascensor a la parte interior del 
aparcamiento. Y nos lo dijo al salir de la Comisión, ¿otro ascensor? Si salimos del mal de un 
ascensor, si salimos del mal de tener que hablar y negociar el horario, porque tampoco cubría las 
24 horas. Salimos de un ascensor que no tenía piezas y estaba vandalizado permanentemente, y 
la gente no podía acceder. Y ahora usted en su proyecto nos ofrece otro ascensor. Oiga, yo que 
quiere que le diga. Luego usted habla de la Comisión del centro histórico, como si fuera una 
cuestión que podría llegar a bloquear lo que es el propio proyecto, en cuanto al estudio que debe 
hacerse en la zona. Y yo le digo una cosa, mire usted, deje usted la escalera de la Plaza Mayor 
como está, entre usted en el concurso de ideas, pásele proyecto al Sr. Dalmau, y dígale que haga 
el proyecto interior dentro del aparcamiento. Fíjese que con la rampa que tenemos, entramos 
dentro de la zona del aparcamiento, y pueden hacer el proyecto dentro. No tiene que hacerlo ni 
infraestructuras, fíjese usted, hasta se podría quitar, pásele usted el proyecto técnico que tiene, 
que igual le sirve a él para poder llevar a cabo la obra de su proyecto que no existe. Ese es el 
tema, ese es el tema, el acceso. Y porque ustedes tampoco tienen claro lo que quieren hacer allí. 
Y nosotros lo que le estábamos diciendo, atendido el tema por la zona en la que estamos, y las 
necesidades que tiene la ciudadanía y la accesibilidad de nuestra ciudad, entendíamos que lo 
mejor era tener un concurso de ideas, para que gente con más potencial sobre este tema, nos 
pudiera indicar cuales iban a ser las mejores soluciones en una zona como es entre las Ramblas 
y la Plaza Mayor de Palma. Yo por eso les decía, miren ustedes, yo creo que se podría llegar a 
un acuerdo sobre este tema. Ustedes desde el principio se han cerrado en banda a poder llegar a 
un acuerdo sobre este tema. Bueno, ustedes sabrán lo que hacen, nosotros hemos insistido, 
seguimos pensando que es una buena solución, y seguimos pensando que es un paso importante 
para romper el tema de la accesibilidad en una ciudad del siglo XXI como es Palma, desde la 
zona baja de la ciudad a la zona alta que es la Plaza Mayor. Muchas gracias.” 
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Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno, decirle Sr. Bauzá, que en este caso mi compañero de movilidad, está totalmente al 
tanto porque forma parte en este caso de este grupo de trabajo, formamos parte los dos, de que 
es lo que se va a proponer para el acceso a la Plaza Mayor, si es o no a través del parking, ya se 
enterará usted en el momento adecuado, cuando lo tengamos todo en orden para que pueda 
verlo. Decir que como siempre nosotros estamos abiertos a cualquier tipo de acuerdo, de 
negociación, de mejora en cuanto a propuestas. Y también decir que los técnicos municipales 
que hay tanto en la oficina de proyectos de Infraestructuras, como los que pertenecen a 
Movilidad, tienen suficiente valor y conocimiento de la ciudad de Palma y de los elementos 
históricos que en este caso estamos hablando, como para hacer una mejor propuesta que vaya 
mediante un concurso de ideas. Por lo tanto nosotros apostamos en este caso, de que la idea 
parta de nuestros técnicos de la casa, tanto de movilidad como del área de Infraestructuras. 
Gracias.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“¿Qué tal? Buenos días. Nosotros entendemos la accesibilidad a la Plaza Mayor desde las 
Ramblas, como un proyecto global con las galerías de la Plaza Mayor, y también con el 
aparcamiento. Nosotros hace dos meses, en julio, presentamos una proposición en este Pleno, 
donde pedíamos que se estudiara un proyecto que consensuara lo más posible, para poder hacer 
un proyecto conjunto, ya que caducaban las galerías y el aparcamiento de la Plaza Mayor. Han 
pasado dos meses, y vemos que no se ha hecho absolutamente nada. Bueno, sí, se han hecho dos 
cosas. Una, hablar de una posible prórroga, que finalmente no se ha hecho. Y otra es pedir las 
llaves, tanto al parking como a todos los comerciantes. Nosotros entendemos que nos han 
engañado a todos, porque votaron todos a favor, y dijeron que iban a estudiar y hacer un 
proyecto conjunto. Esto no se ha hecho. Volvemos a ver una dejadez y una falta de 
planificación, igual que se hizo con el mercado de Camp Redó, que también se sabía que 
acababa, y ahora mismo está cerrado y bueno los pobres se han tenido que ir, los pobres 
autónomos, y está cerrado. No hay nada ahora mismo. Entendemos que son bastante lentos. 
Están dando la espalda al pequeño comercio en estas galerías, y las están mareando durante 
años, sin trabajar, y al final no han hecho absolutamente nada. Es muy triste como se está 
gestionando este tema. Nosotros vamos a votar a favor de esta proposición, pero entendiendo 
que esta accesibilidad se debería hacer como un proyecto conjunto, tanto con las galerías como 
con el parking, y hacerlo en toda la Plaza Mayor, incluyendo las galerías comerciales. 
Muchísimas gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Que se proceda a la convocatoria de un concurso de ideas, una vez recibido el 
aparcamiento de la Plaza Mayor, dirigido a la mejora definitiva de los accesos desde la 
parte baja de la ciudad por Ramblas a la parte alta, la Plaza Mayor. 
 
2.- Que se elabore un proyecto con los fondos de Capitalitat, de tal modo que los 
accesos, al aparcamiento y a la Plaza Mayor, en su parte superior, estén completamente 
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abiertos a todas las personas, tengan o no necesidades o dificultades en sus 
desplazamientos por nuestra ciudad." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
95. Grup Cs relativa a reposició de faroles de la pista de patinatge i multiusos d'es 
Molinar 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT la transaccional per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1- Reponer las farolas retiradas para poder favorecer el uso de la pista multiusos y de 
patinaje que lleva 75 años de funcionamiento continuado.  
 
2- Instar al Ayuntamiento de Palma a estudiar una propuesta para mejorar estas 
instalaciones de titularidad municipal instalando una cubierta en la pista multiusos y de 
patinaje para mejorar el disfrute de actividades en el barrio del Molinar." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
107. Grup PP relativa a les feines per desterrar les rates de Palma 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per 
unanimitat, la següent transaccional: 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que de manera 
inmediata adopte las medidas oportunas para terminar con la plaga de ratas de Palma."  
 
Aprovat per unanimitat 
 
83. Grup Cs relativa a pisos destinats a les víctimes de violència de gènere 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Sí, jo davant les intervencions que hi ha hagudes avui damunt aquest tema, jo lo que volia fer 
recalcar damunt aquest tema, és que està molt bé que facem declaracions institucionals, és molt 
important que tots estiguem d’acord amb aquest tema. Jo estaria, perquè hagués estat declaració 
institucional, i hi haguéssim estat tots, i no haguéssim fet proposició, però nosaltres també, i així 
ho hem volgut fer sabre a la regidora d’Igualtat, parlant damunt aquest tema, perquè pensem que 
des de la legislatura passada, venen coses que jo crec que se poden recuperar, i en aquest sentit 
hem mantingut una conversa, i pareix esser que se posarà i posarem en marxa una sèrie 
d’iniciatives, unes d’elles eren tot lo que se va fer i tot lo que se va exposar a la darrera 
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legislatura, i que estaia aturat i que s’estaia posant en marxa, però que encara en aquesta 
legislatura no s’havia donat el impuls. Nosaltres esperem que aquests pisos que pensem que són 
molt importants per aquest col·lectiu de dones que resulten afectades pel tema de violència de 
gènere, és un projecte important que ha de dur endavant l’ajuntament. I nosaltres hem brindat la 
nostra col·laboració davant aquest tema, i continuarem fent feina amb la Regidoria perquè se 
duguin a terme, dins uns terminis raonables, i els puguin fer ús les persones, les dones que 
necessiten aquest tema. Gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Que el Ayuntamiento de Palma inste al equipo de gobierno a: 
  
1.-  Que los pisos existentes en la calle XXXXXXXXXXXXXXX, de titularidad 
municipal, sean reparados y puestos a disposición y servicio para las víctimas de la 
violencia de género. 
 
2.- Que prosigan los trámites y se remuevan obstáculos para que se solucione la 
situación en la licitación para la compra de viviendas para las víctimas de violencia de 
género y a la que se destinó una partida de 850.000 euros, en el presupuesto del año 
2018." 
 
Sobre la taula 
 
103. Grup Cs relativa a diverses actuacions a dur a terme al centre sanitari 
municipal de protecció animal de Son Reus 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Nosotros únicamente un apunte para explicar porque nos abstenemos. Es cierto que nosotros 
realizamos una visita con el Sr. Perpinyà i el Sr. Morey al centro, consideramos que no, que 
pese a necesitar arreglos, no es una medida que sea urgente. Creemos que antes hay que 
priorizar otro tipo de funciones. Y lo único es que si consideramos que debería fomentarse el, y 
estudiarse en profundidad y poner a cabo cuanto antes es el tema de la acogida de los animales 
que están allí, hasta que sean adoptados, definitivamente aceptados. Pero nos vamos a abstener 
porque consideramos que no es un tema prioritario. Gracias.” 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosotros queremos explicar el sentido de voto. Vamos a votar a favor de 
esta propuesta, y anunciamos que pensamos que esta propuesta todavía se queda corta en 
relación a las necesidades de Son Reus. En Plenos sucesivos, lo que vamos a proponer son unas 
reformas de todo lo que es la infraestructura de Son Reus, una reforma que vaya mucho más allá 
de lo que es arreglar los tejados o las humedades. Vamos a trabajar y estamos estudiando ya, 
como se pueden agilizar los trámites administrativos y la burocracia para que los perros y los 
animales puedan ser adoptados mucho más rápido de lo que están siendo ahora. Traeremos una 
propuesta también, una propuesta con una serie de actuaciones concretas. Propondremos 
también que exista un sistema para ampliar los horarios para las personas que quieran ir a visitar 
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a los perros, o para los voluntarios. Entendemos que el horario de Son Reus es un horario muy 
reducido, es un horario muy corto. Y en general lo que pretendemos es que se mejore todo lo 
que es el bienestar animal. En relación a la propuesta que se aprobó por unanimidad, de las 
casas de acogida para perros, previas a lo que es la adopción definitiva, hemos tenido noticias a 
través de los medios, y por vía indirecta, de bueno, de unas posibles conversaciones en relación 
a que el responsable de bienestar animal, bueno pues que pretende según se comenta, dilatar el 
trámite del proceso y de la aprobación de lo que es la acogida de animales. Y parece ser que 
estos hechos que nosotros desconocemos, pero por parte de otro miembro del Equipo de 
Gobierno, de Unidas Podemos, parece que esto se ha confirmado. En este caso también vamos a 
abogar por lo que es la presunción de inocencia, porque si fuera cierto nos parecería muy grave 
que un equipo de, un responsable del bienestar animal, solo porque la iniciativa la hubiera 
tenido el grupo Popular, pues que pretendiera dilatar como dicen, como una posible venganza, 
nos parece muy grave. Reiteramos la presunción de inocencia, nosotros no estábamos allí, no 
sabemos si estas manifestaciones se produjeron. Pero también queremos hacer una reflexión. 
Visto que el regidor responsable de Bienestar Animal, tiene ya bastante trabajo con lo que es la 
gestión de Emaya, que bastante tiene con recoger las basuras, bastante tiene con eliminar las 
ratas que van a las basuras, bastante tiene con todos los trastos que inundan las calles, y bastante 
tiene con el tema de la depuradora. Si no se puede agilizar todos los temas de bienestar animal, a 
lo mejor convendría que diera paso a otro compañero que estuviera, que tuviera una 
problemática menos compleja que la que hay ahora mismo con el tema de la limpieza y el 
saneamiento en Emaya. Muchas gracias.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Vale, a ver, en primer lugar. ¿Puedo? Gracias. En primer lugar les agradezco todas las 
propuestas que me ha planteado, las recibiré con mucho gusto y las analizaré, y todo lo que 
podamos aplicar lo pondremos en marcha. En segundo lugar, desmiento totalmente lo que, no sé 
donde han oído que estamos intentando dilatar el proceso de estudio de la acogida. O sea, la 
acogida lo único que hicimos es con el proceso de acogida, cuando se aprobó aquí ¿qué es lo 
que hicimos? Analizar cuales son las diferentes opciones que hay, consultar los diferentes 
municipios de Mallorca que lo están realizando, ver lo que están haciendo, esto ya lo hemos 
hecho. Hemos pedido un estudio, como no puede ser de otro modo, que nos hiciera un informe 
Servicios Jurídicos del ayuntamiento, a ver como lo podemos hacer. El informe lo hemos 
recibido ahora y nos dice que la acogida y el proceso de acogida, para hacerlo correctamente, lo 
hemos de hacer a través de una modificación de la ordenanza, y es lo que vamos a hacer. En 
ningún momento estamos dilatando, y mucho menos porque lo haya presentado el Partido 
Popular. Lo desmiento radicalmente. Es más, si cuando vosotros lo presentasteis, lo que hicimos 
fue votar sí, o sea no acabo de entender esta información que os ha llegado, de quien os ha 
llegado, pero es cierto.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, a ver.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Tal vez hay gente que no entiende que esto lleva un proceso.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Si cada vez y cada Pleno hacemos lo mismo, no permitiré que entren al Pleno, tengo esa 
potestad, la he aplicado en otras ocasiones. Entonces, ustedes pueden venir aquí y expresar, en 
los turnos de intervención, como pide todo el resto de ciudadanos su ocasión, pueden mostrar 
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sus pancartas, pero no pueden intervenir, gritar, en medio de los debates. Si lo hacen, no les 
permitiré venir, porque el respeto a las demás personas que escuchan al Pleno. Tienen su 
posibilidad de hablar, háganlo ahí, si no lo hacen ahí, yo tendré que tomar esta medida. Les 
aviso, no la quiero tomar pero la aviso, la aviso, solo pido educación. Si hay educación todo 
vale, sin educación no vale. Muy bien, muchas gracias. Ahora tiene la palabra la Sra. Pomar, 
que al final se ha convertido en un debate, y no se ha podido intervenir por parte de Ciudadanos. 
Adelante.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Esto nos ha quedado un poco raro, qué quieren que le diga. No sé si es 
inédito pero sí que es insólito. Hemos presentado la proposición nosotros, se aprueba y se abre 
debate, que asistimos como promotores de la iniciativa, como espectadores de piedra.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No, porque han pedido sentido del voto y se lo he dado, lo que a veces los sentidos de voto se 
convierten en debates, por eso les doy la palabra, porque entiendo que ustedes han sido los 
promotores, la puedan explicar.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“No, si yo lo entiendo, pero nos ha quedado. Coincidirá conmigo con que nos ha quedado raro, 
el promotor de la iniciativa ha sido Ciudadanos, y la verdad es que estamos de enhorabuena en 
el sentido que hemos presentado cuatro propuestas, sobre el centro de salud de Son Reus, y la 
verdad es que han salido aprobadas las cuatro, con lo cual es genial. Si el Partido Popular lo 
tenía tan claro, podía haber presentado una también, o sea tampoco, hubiera estado genial que 
hubieran presentado ellos una más extensa o mejor. Sea lo que sea la que se ha presentado a este 
Pleno, ha sido la propuesta de Ciudadanos, ha sido aprobada, son cuatro propuestas que tienen 
que ver con la salud de los animales que están en ese centro, pero también con los trabajadores 
que trabajan en él. Y luego, el tema de la acogida, de los pisos de acogida, que es un tema que la 
verdad que es preocupante, en el sentido de que hay animales que podrían estar bien acogidos, 
podrían estar en hogares, bien atendidos, y fuera de un centro como es el de Son Reus, que sin 
tener nada malo, siempre estarán mejor pues con el calor y la acogida de una familia. 
Únicamente  pues apuntar todo esto y genial porque haya salido esta propuesta dividida en 
cuatro puntos. Gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 
3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA). 
 
Es proposa: 
 
"1. Los techos de las jaulas en las que se encuentran los animales es de fibrocemento 
(Uralita), material que contiene un porcentaje que puede llegar hasta el 30% de amianto. 
Este material, aparte de no ser un buen aislante para las altas o bajas temperaturas, es 
peligroso tanto para las personas que trabajan ahí como para los animales por ser, como 
demuestran estudios científicos, cancerígeno. Proponemos su retirada e instalación de 
otros materiales más eficientes e inocuos. 
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2. Reiteramos lo ya aprobado en el anterior pleno en relación a procedimientos de 
acogida para animales que se encuentran en el centro y están a la espera de su adopción 
definitiva. Y recordamos que los plazos para que un animal pueda ser acogido se 
pueden estirar largamente en el caso de que el animal tenga chip y se esté en busca del 
dueño. 
 
3. Que se solucionen los problemas de humedades de las jaulas, ya que, aparte de la 
pérdida de comodidad del animal, esta situación provoca patologías que pueden derivar 
en enfermedades infectocontagiosas. 
 
4. Que a cargo del presupuesto municipal se abone el tratamiento farmacológico de la 
leishmaniasis, ya que actualmente lo pagan las asociaciones que participan en el 
centro." 
 
Aprovat per 25 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP 
i Cs) i 4 abstencions (VOX-ACTUA PALMA) 
 
110. Grup PP relativa a la redacció i aprovació d'una ordenança d'estètica per a la 
Platja de Palma 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La propuesta que vamos a presentar relativa a la elaboración y la aprobación 
de una ordenanza de estética específica para la Playa de Palma, no requiere inversión. Lo único 
que requiere es trabajo y consenso. Todos los candidatos en campaña electoral, todos los 
candidatos a la Alcaldía, prometieron realizar inversiones importantes en Playa de Palma. Es 
cierto que no tenemos todavía lo que es el plan integral, que parece ser que el plan integral de 
reforma de Playa de Palma, pues está costando. Pero lo que sí que vamos a proponer, son 
medidas en las que se vaya abriendo camino para todo lo que es la realidad actual, pues 
vayamos transformando Playa de Palma en lo que de verdad debería ser. Es cierto que se han 
hecho inversiones importantes por parte del sector privado, especialmente por todo lo que es el 
sector hotelero. La administración se ha quedado un poco más atrás, con un volumen de 
inversiones inferior. Pero con la ordenanza de estética lo que pretendemos es empezar a dar un 
poco de forma, y a dar una serie, una visibilidad, y empezar a corregir una serie de aspectos que 
son fáciles de corregir, pero que nos debemos de poner a ello. Si nos damos una vuelta por la 
Playa de Palma, podemos ver establecimientos, pequeños comercios en los que los flotadores 
que están exponiéndose, llegan hasta el primer piso del edificio. Podemos ver edificaciones en 
las que se ha producido una inversión en una remodelación de la imagen importante al lado de 
unos establecimientos donde hay cientos de toallas expuestas y de productos, que no dejan 
prácticamente pasar a los viandantes. Podemos ver establecimientos como este, en lo que los 
productos están ocupando todo lo que es la calle. O incluso letreros y publicidades en las que la 
imagen que se está dando no es la imagen de calidad a la que pretendemos llegar. Por eso 
nosotros lo que proponemos es que se elabore una ordenanza de estética, con el mayor consenso 
posible. Que se hable con todas las asociaciones de vecinos, con todas las asociaciones de 
comerciantes, con todos los sectores implicados. Porque, si bien es cierto que dentro de la 
normativa municipal existe lo que es la Ordenanza de ocupación de vía pública, que bueno, 
regula las terrazas, tenemos la Ordenanza de publicidad, la Ordenanza de actividades. Lo que sí 
que pretendemos es que haya una ordenanza muy específica para lo que es la Playa de Palma. 
Proponemos también, que además de implicar a todos los sectores, una vez aprobada esta 
ordenanza, se establezca un plazo consensuado con los sectores implicados, para una línea de 
subvenciones, para que todos aquellos pequeños comerciantes que quieran adaptarse a esta 
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nueva normativa, lo puedan hacer de una manera paulatina, y poco a poco, en un plazo, en el 
plazo que se determine. Esto no es más que ir avanzando, ir abriendo una serie de pasos, para ir 
llegando poco a poco, ya que no podemos avanzar en todo lo que es la reforma integral, ir dando 
pasos adelante. Lo que también queremos poner de manifiesto, es que estamos pidiendo un 
esfuerzo a todos aquellos empresarios, a todos aquellos propietarios, en mejorar todo lo que son 
sus instalaciones, sus fachadas, sus comercios, pero también la administración tiene mucho que 
hacer. Este es el estado del cableado de la primera línea de la Playa de Palma, en la que se 
pueden ver atados a una palmera, los cables que dan la vuelta. Esta es la imagen que la 
administración está dando en la Playa de Palma. Este es otro cableado, en la que se puede ver 
todos los cables antiguos con postes de madera y una maraña de cables que van en todos los 
sentidos. Esta es la imagen que estamos dando desde la administración en la Playa de Palma. lo 
que queremos también es no solo pedir al sector privado, que se actualice y que mejore, que 
mejore todo lo que es la imagen de Playa de Palma. La administración también tenemos que 
aplicarnos la Ley de telecomunicaciones, aplicarla, porque la tenemos vigente, ponerla en 
marcha, pedir que se, pedir a los contratistas y a las compañías operadoras, que sotierren todo lo 
que tienen ahora en los postes, y que se cumpla para dar esta imagen. No hay que olvidar que la 
Playa de Palma aporta, según datos, un 3% a la PIB de la economía balear. Estamos hablando 
de más de 11.000 puestos de trabajo entre puestos directos e indirectos. Estamos hablando de un 
núcleo en el que viven en torno a unas 30.000 personas. Por eso, lo que proponemos es que ya 
que es un motor económico, no solo para la ciudad de Palma, sino también para todo lo que es 
la economía balear, demos un paso adelante, y se apruebe con el mayor consenso posible, esta 
ordenanza de estética, específica, un plan para lo que es la Playa de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Molt bé, sí, ja ho varem comentar a la Comissió, nosaltres amb el fons, l’objectiu d’aquesta 
proposta hi estam molt d’acord. Lo que no vull deixar de dir que, sincerament, me sorprèn una 
mica, perquè a mi me recorda aquesta ordenança d’estètica de la legislatura de n’Isern, que hi va 
haver un intent de fer una ordenança d’aquest tipus, i no se va fer per part del Partit Popular. I 
després per un altre costat, amb aquest interès d’inversions a la Platja de Palma, quan la primera 
persona o el primer organisme que va plantar el Consorci de la Platja de Palma per fer 
inversions, va esser l’Estat, quan en Mariano Rajoy era president d’Espanya. Per tant, que ara 
ens sobta aquesta voluntat per part del Partit Popular, de millorar l’espai urbà de la Platja de 
Palma, quan varen esser els primers que se varen retirar de les inversions per millorar la Platja 
de Palma, i quan l’època que governàveu aquí amb n’Isern de batle, idò no vareu fer res en 
aquest sentit, cosa que ara proposeu. Però bé, arribeu tard com moltes vegades feu, però 
nosaltres ho acollim amb positivitat. Ja vaig dir a la Comissió que nosaltres en el fons estaiem 
d’acord, però no en la forma. Ara nosaltres no tenim com una prioritat fer una nova ordenança 
d’estètica, i lo que proposàvem, vos hem proposat una transaccional, que vos varem passar el 
text a la Comissió, allà on vos proposem fer algun petit canvi, allà on en el primer punt parlem 
envers de fer l’ordenança que vosaltres plantegeu, poder incorporar en el Pla General, les línees 
generals de l’estètica en els establiments de la Platja de Palma, i que després una vegada fet el 
Pla General, se desenvolupi una ordenança, que estigui en consonància amb el Pla General, 
perquè ens podríem donar el cas de que fem una ordenança ara, i una ordenança està un parell 
d’anys a desenvolupar-se, no sé si ha participat en la redacció d’una ordenança, i són uns dos 
anys de feina i de tramitació, per tant, que vull dir que no és una cosa com ha dit vostè de que 
no se necessita cap recurs, i que no, només suposa un poc de feina. És bastant feina, però lo que 
proposem és després del Pla General, fer aquesta ordenança específica, i després el tema de les 
ajudes, de les subvencions, nosaltres proposem canviar-ho per ajudes, perquè pot esser en forma 
de subvencions econòmiques, però també amb altres formules, tot i que he de recordar que 
Palma Activa ja fa anys que fa subvencions pels comerços de Palma, allà on la Platja de Palma 
també s’hi poden acollir per fer aquest tipus de canvis i millores a la façana o en els rètols i la 
cartelleria. Per tant nosaltres vos proposem aquesta transaccional, i si s’accepta o si proposeu 
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qualque altre petit canvi, estarem encantats perquè la feina la farem igualment, tinguem el vostre 
recolzament o no.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Bé, nosaltres no hem tingut accés en aquesta transaccional. Jo de totes 
maneres li recordaria a la Sra. Oliveras, que si tenen una transaccional, nosaltres per cortesia 
normalment la solem passar en els altres grups, i així ja la vèiem i ja ens podem fer una idea de 
lo que volem anar fent. De totes maneres nosaltres els direm una cosa, és cert, és cert que la 
iniciativa privada és la que ha donat el gran impuls a la Platja de Palma, amb tota la 
transformació que ha tingut, i en realitat pues després lo que han estat, han estat les 
administracions públiques, les que no han donat la talla per acabar de remodelar aquesta zona 
tan important econòmicament per Palma. I no tan sols això, sinó que se va dissoldre el Consorci 
de la Platja de Palma, però se va dissoldre i jo els recordaré perquè se varen posar amb els 
cabells drets perquè no sabien on anaven els doblers. I això hagués estat bé sabre on anaven les 
inversions i on se feien, i on se posaven els doblers, i per això hi va haver aquest problema, i 
se’n va anar a norris el tema del Consorci de la Platja de Palma. I així hem arribat fins a dia 
d’avui. Per tant, nosaltres sí que estaríem d’acord perquè hi hagués un tema d’ordenança estètica 
per la Platja de Palma, és un projecte molt demandat també pels restauradors i per la gent que ha 
invertit dins la Platja de Palma. Això tots ho sabem. Hem vist ja a revistes internacionals, el 
Palma Beach, que surt per molts de llocs, per lo tant no seria, no seria molt novedos el que es 
pogués donar un bon impuls en aquest tema, i seria per donar qualitat en aquesta zona de ciutat 
que sempre és important per la nostra ciutat. Nosaltres votarem a favor de la proposició del 
Partit Popular, i els demanarem que per favor quan tinguin aquestes transaccionals que tenen 
amb el govern, pues ens en facin arribar una còpia i sempre els ho agrairem. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Nosotros entendemos que efectivamente es una zona fundamental para la ciudad, que es una 
zona turística, y que esta iniciativa además está apoyada por los ciudadanos. Y entendemos que 
no podemos esperar a que el Gobierno apruebe el Plan General para que esta futura ordenanza 
sea aprobada. Es una ordenanza que requiere inmediatez. En septiembre de 2016, el Sr. 
Noguera, anunciaba que preveía la aprobación del Plan General para el año 2017. Estamos a las 
puertas del año 2020, y aún ni está ni se le espera. De ahí que este grupo municipal va a votar a 
favor de esta propuesta. Gracias.” 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Lo que queremos explicar es porque no aceptamos la transaccional. El 
Equipo de Gobierno nos propone incorporar todas estas medidas de estética dentro del Plan 
General. En primer lugar pensamos que tiene que haber una ordenanza específica para la Playa 
de Palma. Segundo, el Plan General no nos parece el sistema adecuado, primero, por la 
complejidad en la elaboración y en la aprobación de un Plan General, que puede llevar años, no 
solo por todo lo que es la tramitación, el avance, la aprobación inicial, la aprobación 
provisional, y que finalmente se tiene que aprobar por un organismo que no es el ayuntamiento. 
Y esto obviamente con la ley en la mano, aún trabajando mucho, requiere muchos años. Y 
sobretodo como se ha comentado, con el retraso que ya se está acumulando en los trabajos que 
se están llevando a cabo en el ayuntamiento, en relación al Plan General. Proponemos que sea 
una ordenanza, una ordenanza específica, y sí Sra. Truyol, he trabajado en aprobaciones de 
ordenanzas, no en una sino en bastantes ordenanzas, y puedo decir que con trabajo se puede 
sacar adelante en unos meses, y sobretodo esta, que tiene mucho consenso y tiene mucha 
demanda por parte de los comerciantes y de los vecinos de la zona. El consenso ya lo tiene, lo 
único que necesita es trabajo. Pensamos también que tiene que ser una ordenanza y no tiene que 
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ser el Plan General, por el propio contenido de lo que son, de lo que tiene que ser, de lo que se 
tiene que regular en la estética. Una ordenanza de estética puede regular aspectos que no, que 
pueden entrar o no entrar dentro del Plan General. Y además da una flexibilidad, porque no 
olvidemos que todo lo que es la parte de estética, todo lo que es la parte de actualización, 
requiere pues cambios, requiere consenso. Y un Plan General no es flexible para modificarlo, no 
es flexible para actualizarlo. Por eso reiteramos que lo que pedimos es una ordenanza de estética 
para la Playa de Palma, porque Playa de Palma, no sé si todo el mundo es consciente, es una de 
las mejores playas urbanas del mundo, y la estamos dejando degenerar. Es una playa mucho 
mejor que la de Niza, es una playa que puede competir con la de Ipanema en Río, y es una playa 
que puede competir con las playas urbanas como Bondi en Australia. Por tanto, ya que tenemos 
esta joya, por favor, el consenso lo tenemos, pongámonos a trabajar en una ordenanza. No es 
inversión, es trabajo y consenso. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Bé, per no repetir, simplement dir que evidentment estam d’acord amb el fons, però nosaltres 
proposem un altre mètode de treball, el Pla General primer i després l’ordenança per estar, 
perquè l’ordenança penjarà totes les ordenances urbanístiques i d’estètica, han de penjar del Pla 
General, i ara estam fent feina amb el Pla General. I insisteixo, hi ha subvencions pels 
comerciants, des de Palma Activa, que se poden acollir ara mateix. I també estam d’acord amb 
unes futures ajudes en aquest àmbit, per poder millorar el paisatge urbà. Però no a partir d’ara. 
O sigui que desgraciadament si no se treu la transaccional ni cap altre tipus de modificació, 
nosaltres votarem en contra, però per aquest sentit que estaia comentant.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno Municipal a la 
redacción y aprobación de una Ordenanza de Estética de los establecimientos 
empresariales y profesionales de la Playa de Palma, con el objetivo de alcanzar una 
cierta uniformidad estética y la armonía con el entorno. 
  
2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno Municipal a 
consensuar con las Entidades Empresariales, las Asociaciones de Vecinos, las 
Asociaciones de Comerciantes y demás colectivos con representación, el contenido de 
dicha ordenanza previa a su aprobación. 
 
3. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno Municipal a que 
una vez aprobada la ordenanza se convoque una línea de subvenciones para que los 
titulares de los establecimientos se puedan ir adaptando a la nueva normativa de 
estética." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
111. Grup PP relativa a Son Bordoy 
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Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Miren, bueno, el Alcalde y yo conocemos bien lo de Son Bordoy, hay 
otros que pues son nuevos y a lo mejor tendré que hacer un poquito de memoria. Son Bordoy es 
el mayor pelotazo urbanístico que se ha dado en Palma. Lo denunciamos en su momento, 
cuando se inició la tramitación, en el 2009. Fíjense la cantidad de intereses que han ido saliendo, 
porque traemos la propuesta hoy aquí por eso intereses que hemos ido conociendo. Había tantos 
intereses, que este ayuntamiento aprobó por unanimidad, que dejaran de presionarnos, por 
unanimidad. Nos pusimos de acuerdo todos los grupos municipales. Nos vendieron las 
bondades de este pelotazo, porque íbamos a conseguir de manera muy rápida, de manera muy 
rápida, vivienda pública. Y que por tanto, dejábamos la solución más sostenible al margen, 
porque priorizábamos el poder tener viviendas de manera urgente. Estoy hablando del 2009. 
Bueno, estamos a finales del 2019, prácticamente entrando en el 2020, y tiene pues poco sentido 
seguir aplicando esa ley del 2008, que era una ley para dar respuesta teóricamente a problemas 
del 2007, y no exactamente a los problemas actuales. Si en Son Busquets estamos mirando de 
hacer una propuesta sostenible, creemos que aquí en Son Bordoy también se debería hacer esta 
propuesta sostenible. Sobretodo después de toda la información que está saliendo en el caso de 
Sa Nostra, que se está juzgando en Madrid, donde parecía, a ver esto empezó intentando dar una 
solución a un promotor, cercano al Partido Socialista, luego este problema lo tenía Sa Nostra, y 
parecía que se daba una solución pues para Sa Nostra, pero lo que estamos viendo es que se 
estaba dando una solución para directivos de Sa Nostra, y para algún que otro promotor. Y lo 
que vimos es que con el dinero de Sa Nostra, que es el dinero de todos nosotros, esto no es o no 
era el Santander, o cualquier otra, o el BBVA, que eran entidades privadas, sino que era dinero 
de todos. Se le dio una cobertura a un promotor, se está juzgando ahora. Y oiga de, uno cuando 
lee lo que está juzgando y las pruebas que ha puesto la Fiscalía sobre la mesa, está claro que 
aquí hubo una connivencia a la hora de aprobar esta normativa, que parecía. Claro, digo, nos lo 
vendieron como una bondad, hacer vivienda pública, pero está claro que aquí hubo toda una 
serie de personas que tuvieron una información privilegiada, de que unos terrenos que se podían 
construir 225 unidades, iban a pasar a multiplicarse por 4, porque quedan recogidas en las actas 
de Sa Nostra. Por tanto aquí hubo, entre el Gobierno presidido por el Sr. Antich, y Sa Nostra y 
estos promotores, toda una serie de información. Desde nuestro punto de vista, se incumple lo 
que era el espíritu de la ley, cuando estamos ya digo en el 2020 y no han hecho ni un 
movimiento de tierras. Y por tanto lo que le instamos al Equipo de Gobierno, es que lo intenten. 
Ya sabemos que todo cuando hay que velar por la seguridad jurídica, pero dada toda la 
información que estamos teniendo ahora, se ve que el espíritu de la ley no era exactamente 
hacer viviendas públicas, sino era intentar solucionar un problema al primer promotor, que 
debía estar en una situación de quiebra. Luego, a una entidad financiera que ya digo, más que la 
entidad financiera a unos altos directivos. Porque sino seríamos unos colaboradores necesarios, 
desde el punto de vista del ayuntamiento, si nos quedamos de perfil. Y lo que pedimos, yo fui 
muy contundente, muy beligerante con este pelotazo, con este cambio normativo, nunca 
pensamos que fuera algo bueno para la ciudad de Palma. Y lo que les pedimos es que intenten 
no ponerse de perfil, y gestionen a ver si podemos conseguir volver al planteamiento anterior a 
la aplicación de esta ley. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Sí, des de l’ajuntament i amb aquest Equip de Govern, estam demostrant crec jo que 
l’habitatge públic i l’habitatge protegit és una prioritat, i és un tema molt complex i s’han de fer 
polítiques a mig i a llarg termini, i han d’esser de manera continuada, no sempre ha estat així. 
Per un altre costat, l’especulació urbanística també ens preocupa i molt, i no només ens 
preocupa sinó li plantem cara i cerquem mecanismes i cercarem més mecanismes per eliminar 
l’especulació urbanística en general, però específicament també evidentment quan afecta el dret 
a l’accés a l’habitatge. Per tant és una preocupació que tenim i estam molt actius en aquest cas, 
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en tots els casos que puguin passar. Val? Això vull que quedi claríssim. Per un altre costat, Son 
Bordoy, és competència del govern decidir que fa amb Son Bordoy, per l’Ajuntament de Palma 
l’habitatge és una prioritat, i com heu pogut escoltar durant els darrers mesos i fins i tot durant 
l’anterior legislatura, Son Bordoy no és una prioritat per l’Ajuntament de Palma. Aquest 
desenvolupament urbanístic no ho és. Quan parlem de desenvolupaments urbanístics amb més 
habitatge públic, o amb més habitatge protegit, són a altres àrees com Son Busquets, com a 
l’antiga presó, o altres solars municipals o públics que hi pugui haver a la ciutat, no a Son 
Bordoy. Per un altre costat, en aquesta zona nosaltres amb el Pla General lo que estam treballant 
és per protegir molt més aquesta zona, com per exemple per eliminar aquest vial que estaia 
previst, que xapa aquesta zona rural que hi ha en aquest, en el voltant del Molinar. Per tant, 
nosaltres estam treballant per una protecció d’aquell àmbit rural. Però en tot cas votarem en 
contra perquè entenem que això és una proposta que s’hauria de debatre en el Parlament de les 
Illes Balears, tots teníem representació allà, i que se debati en aquell àmbit que és allà on li 
correspon.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Gracias. En nuestro grupo municipal estamos un tanto sorprendidos, por la moción que 
presenta hoy el PP, y es que se trata de un tema fuertemente vinculado a Sa Nostra, y esto es un 
presunto desvío de 17 millones de euros, que lo tenemos aquí en la portada del Mundo: la 
operación de Son Bordoy desvió 17 millones de euros de Sa Nostra. Ciudadanos en el 2016 
presenta en el Parlamento de las Illes Balears, para que se haga una Comisión de investigación 
de Sa Nostra, en la que queríamos tratar este tema entre otros. Y nos encontramos con el 
rechazo frontal, tanto del PP como del PSOE. Si se miran la sesión de actas, podrán ver que 
rechazan con una burda excusa. Es decir, no hay responsabilidades políticas. Dígame, si no hay 
responsabilidades políticas en la gestión política, no habría caso ERE ni casos Gürtel. Bueno, ya 
vemos que ustedes se llenan la boca hablando de transparencia ¿no? Que además es una palabra 
que solemos oír semana tras semana en comisiones y reuniones. Pero a la hora de la verdad, a la 
hora de aplicarla, demuestra que ni creen ni aplican este concepto. En Ciudadanos apostamos 
por una transparencia real, a dar cuentas de la gestión política que llevamos a cabo los políticos. 
Y no a entrar en el tú más que hoy mismo nos hemos, vamos hemos sufrido todos los 
ciudadanos el espectáculo que han dado esta mañana a primera hora en el Pleno. Cuando 
ustedes quieran hablar del concepto de transparencia, y también de la gestión que hicieron 
ustedes en Sa Nostra, porque estaba PP y PSOE, nosotros tendremos la puerta abierta de nuestro 
despacho, y además nos alegraremos cuando volvamos a llevar en esta legislatura la nueva 
creación de nueva comisión de investigación de Sa Nostra, y ustedes voten a favor, les estamos 
viendo, les estamos esperando, y ustedes voten a favor, nosotros nos alegraremos. Mientras 
tanto nosotros como grupo municipal de Palma, nos vamos a abstener en esta cuestión, y no 
vamos a entrar en el tema ya que el tema está en la portada. Gracias. Muchas gracias.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Nosotros vamos a votar a favor de esta proposición, porque entendemos que si la Ley de 
5/2008, del 14 de mayo, de actuaciones urgentes para la obtención de suelo para la construcción 
de VPO, consideró que la reserva del suelo de Son Bordoy, de las cinco existentes era más 
importante, debería retomarse el proyecto. Independientemente de todas las circunstancias que 
han rodeado a este solar, la presión ecologista, las denuncias de corrupción, etcétera. Y aquí me 
reitero con lo que han dicho mis compañeros de Ciudadanos, ojala en la Comisión de 
investigación hacia Sa Nostra, presentada en el Parlamento, que tanto PP y PSOE votaron en 
contra, hubiera salido adelante. Hubiéramos, se nos hubieran esclarecido muchas cosas, pero 
bueno, nunca es tarde para reclamar transparencia. Creemos que el ayuntamiento debe retomar 
el asunto, y buscar una propuesta mejora para impulsar el desarrollo de Son Bordoy, no 
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andamos boyantes en VPOS. Creo que deberíamos estudiar bastante el tema en profundidad. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“La propuesta que presentamos tiene que ver con lo que queremos en el Molinar, esta es la 
propuesta, qué quiere este ayuntamiento que no tiene porque hacer un dirigismo a lo que quiera 
antes del gobierno autonómico. No siempre se piensa igual un gobierno u otro. Yo he estado en 
este gobierno municipal, y no siempre he pensado igual con el gobierno autonómico. De hecho, 
discrepaba muchísimo, y estoy muy contento que con quien discrepaba haya acabado en 
Ciudadanos, y no esté en el Partido Popular. Dicho esto, oiga Sra. Truyol, lo únic que li 
demanem és que no se posin de perfil. No li estam demanant que faci qualque cosa que no se 
pugui fer, però sí fer-los arribar la reflexió en els que han de tramitar, que ja sabem que no ja no 
tramitem nosaltres, que aquesta proposta que a lo millor, vostè no la va aprovar Sra. Truyol en 
el 2000, no sé si l’hagués votada a favor o no en el 2009, però aquesta proposta no és bona pel 
Molinar. I si hi havia un consens, hi havia un consens a Palma, aquest consens el varen 
modificar des de fora de Palma, i aquesta és la realitat. No era un projecte de n’Aina calvo, això 
som conscient que això segurament n’Aina Calvo si ha començat llegir lo que hi havia darrera, 
pues s’haurà sorprès igual que jo, perquè han afegit. No era un projecte de la Sra. Calvo, això ho 
tinc claríssim perquè vaig xerrar moltíssim amb ella, vaig xerrar també de les pressions, però jo 
també vaig rebre pressions. Jo era el portaveu en aquest moment del grup municipal Popular, i 
també vaig rebre pressions, perquè ja li dic, per això se va aprovar en aquest ajuntament, se va 
aprovar que realment era contra el govern autonòmic, que ens deixessin tranquils, per decidir 
que havia de votar aquest Plenari. I se va aprovar per unanimitat, i eren gent de pes, perquè hi 
havia, no només la Sra. Calvo, hi havia el Sr. Grosske, hi havia més gent de pes. I lo únic que 
demanem a la proposta, és instar a que no quedin de perfil. Simplement és això, moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“De perfil crec que no ens hi quedem gens, vull dir cadascú té la seva opinió i vota aquí qui 
vulgui posar-se de perfil que s’hi posi, però com Equip de Govern no ens hi posem. I he dit, el 
desenvolupament urbanístic de Son Bordoy no és una prioritat per l’Ajuntament de Palma, per 
l’Equip de Govern, no ho és. Lo que creiem que això s’ha de debatre i s’ha de decidir en el 
Parlament, perquè és competència autonòmica, aquest desenvolupament, decidir si se manté en 
aquest o un altre. És més, he dit també que en el Pla General té un imprevist, eliminar el vial 
que travessa la zona rústica, la zona rural, i ens agradaria poder tenir elements de protecció 
d’aquella zona perquè nosaltres sí que tenim ben clar lo que volem del Molinar. A lo millor és el 
Partit Popular el que no ho ha tingut tan clar. Perquè fa un parell d’anys defensava l’ampliació 
del Club nàutic per exemple, i ara ha canviat d’opinió, i en canvi els partits que estam governant 
ara mateix, tenim un posicionament ben clar de conservació d’un barri tan emblemàtic com és el 
Molinar, o molts d’altres per la seva trajectòria històrica i per la seva forma urbanística. Per tant, 
qui té clar que és lo que volem del Molinar, crec que com a mínim és la bancada de l’Equip de 
Govern, no per part del Partit Popular. Insisteixo, votarem en contra per aquestes raons.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (PP) i 
2 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a fer les gestions oportunes 
per recuperar la proposta més sostenible anterior a la aplicació de la llei 5/2008." 
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No aprovat:  per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
 
112. Grup PP relativa a la recuperació de son Busquets 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí hombre sí, tenim segona part. Amem Sra. Truyol i Sr. Hila, jo crec que ens deuen una 
explicació, no la volien fer antes, crec que ara és el punt. No? Vostè volia xerrar en el punt que 
tocava, el punt de Son Busquets. El primer punt és instar a l’Equip de Govern a informar de 
manera transparent. Jo vull recordar que la Sra. Pomar li va demanar expressament en el passat 
Plenari, i està a l’acta, quan vostès, i xerrava en plural, no xerrava només vostè Sra. Truyol, i 
varen veure, tant a vostè que ho va dir, i que consta en acta, com el Sr. Hila, que li contestaven a 
la portaveu de Ciutadans, que vostès se varen assabentar d’aquest tema, el mateix dimarts dia 
16, dimarts després del Consell de ministres. I jo li he de dir que el govern autonòmic, ho sap 
des de dia 10. Ho dic perquè ho va dir en Comissió. I ens crida l’atenció que vostès no vagin de 
la mà en aquest tema, salvo que vostès no diguessin la veritat. I mentir a la portaveu de 
Ciutadans, i no només a la portaveu de Ciutadans, sinó a tot el Consistori, té un nom molt lleig, 
això té un nom molt lleig, i per això li dèiem lo del tema del lideratge, perquè pareix que el tema 
de Son Busquets Sr. Hila no va amb vostè. Perquè si el govern creu que no l’havia d’informar 
tot d’una a vostè, si creu que la Sra. Secretària de Turisme, en funcions, no havia de telefonar en 
el batle de Palma, per un tema tan important com és Son Busquets. Jo entenc que la Sra. Truyol, 
que no és del mateix partit, ho sabés quan ens va dir, el mateix dia a Gerència d’Urbanisme. 
Però escolti, això, a part vostè se va negar a dir-nos amb qui s’havia reunit a Madrid, amb qui 
s’havien de reunir. Ens hem hagut d’assabentar també pel Govern autonòmic, que en principi 
amb aquest tema de Son Busquets els he de dir primer que són més transparents que vostès, i 
segon que tenen més lideratge, malament l’èxit d’aquest lideratge no sigui por ahora molt 
exitós. Per tant el primer punt vostè Sra. Truyol va dir que votaven a favor perquè estaven 
essent transparents, li he de dir que poden votar a favor però no han estat transparents fins ara, i 
segurament no voldran xerrar. Miri, vostès volen una taxació, ara ens hem centrat amb el tema 
de Son Busquets a la taxació. I un taxador lo que demanarà és que se pot fer en aquell solar. Per 
tant el segon punt ve per aquí. Vostès volen la taxació. Perfecte, pressentin el PERI, al manco el 
pressentin com el volen presentar, per saber que valdrà aquell solar. Després ja en parlarem si el 
solar ho ha de comprar Foment, ho ha de comprar l’ajuntament, ho ha de comprar un privat. De 
totes maneres els he dir, vostès a l’acord de governabilitat seus, diuen que en tema de vivenda 
estan a favor de la col·laboració públic privada. Per tant, escoltin, lo important és que se facin 
les vivendes, i no retardar, no emprar com xantatge el PERI. Per això nosaltres proposem un 
temps prudencial, tres mesos, si han de menester quatre mesos, quatre mesos, si han d’esser 
cinc, cinc mesos. Però quant antes tinguem el PERI, antes sabrem que val aquest solar. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Sí, bé, nosaltres hem actuat de manera transparent. Un altre cosa és que no vos agradi lo que 
sentiu, o tingueu una opinió sobre lo que sentiu, però la informació que vos hem donat en 
relació a Son Busquets, és clara i és completa. Per tant en el primer punt, absolutament d’acord 
perquè és lo que hem fet i és lo que continuarem fent. S’han tingut converses amb el Ministeri 
per, com tu bé saps perquè ho has explicat, pel tema de la taxació, i s’està treballant en aquest 
sentit. I també amb la proposta de com varem manifestar en el Ple anterior, de que Son Busquets 
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continuï essent de propietat pública, perquè nosaltres considerem important defensar el 
patrimoni públic. Evidentment, el Pla Especial de Son Busquets, haurà de desenvolupar sí o sí, 
sigui de qui sigui propietat, sigui públic o sigui privat. Però són dos aspectes que per a nosaltres 
són importants. Per un costat poder mantenir la propietat pública, sigui per part de l’Estat, sigui 
per part del Govern Balear, o de l’Ajuntament de Palma, però que continuï essent públic, per 
defensar el patrimoni públic, i no vendre patrimoni públic, perquè ja sabem d’altres experiències 
que han sortit com han sortit. I per un altre costat, el fet de quin tipus de desenvolupament 
urbanístic s’ha de desenvolupar a Son Busquets. Per tant, estam treballant amb el Ministeri, 
perquè això, perquè el mantenir la propietat pública, sigui possible, i lo que li estam exigint des 
d’aquí, i estam fomentant que el Ministeri, els diferents ministeris se puguin posar d’acord, per 
mantenir la propietat pública. Per tant, votarem a favor, i vos explicarem cada passa i totes les 
preguntes que tingueu les podrem resoldre. Per un altre costat, el segon punt, es de fer, el 
d’aprovar definitivament el Pla Especial en tres mesos. Aquesta proposta l’hem de votar en 
contra, perquè com bé saben a l’acord de govern, tenim un acord de desenvolupar Son Busquets, 
amb criteris nous que no s’havien tingut en el Pla Especial que està ara mateix en tramitació, 
que necessiten modificacions. Per un costat mantenir la quantitat mínima d’habitatges, que 
aquests habitatges si no són públics, siguin taxats, de preu assequible, encara que siguin per part 
de privats. Per un altre costat, s’hauran de reduir els metres quadrats d’espai comercial, i 
d’equipaments comercials, perquè ha d’estar en consonància amb el Pla d’equipaments que va 
aprovar el Consell de Mallorca l’anterior legislatura. Per un altre costat hem d’introduir la 
variable de la mobilitat sostenible, volem que Son Busquets sigui una súper illa. I per un altre 
costat també la conservació de part de les infraestructures que hi ha ara mateix. Nosaltres no 
volem arrasar Son Busquets, que és lo que voleu fer per part del Partit Popular, nosaltres lo que 
volem és que Son Busquets sigui un espai urbanístic d’innovació urbana, allà on se pugui 
combinar aquesta protecció del patrimoni amb l’habitatge assequible, amb una mobilitat 
sostenible, i per tant generar un barri, un espai que sigui innovador, i que sigui singular, no 
volem fer una còpia de qualsevol barri que podria estar a qualsevol lloc, que és el Pla Especial 
que hi ha ara, és tomar absolutament Son Busquets, deixar un solar i construir habitatges un 
devora l’altre amb una quadrícula. Aquest urbanisme és un urbanisme antic. Lo que volem és 
poder integrar, que sigui un espai molt més sostenible i molt més social. Per això hem de fer una 
modificació d’aquest Ple Especial, i ens requereix més temps. I per sinceritat i per transparència, 
hem de votar en contra d’aquesta segona proposta que feu, mira tu lo transparents que som.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Vostès què pensarien si vingués aquí un constructor i un promotor i els ensenyés els plànols 
d’una casa, una casa fantàstica que ens agrada a tots. Nosaltres a més som unes persones que 
tenim necessitat de tenir una vivenda. Ens agrada el projecte, li donem doblers a compte, li 
donem els vots, perquè en un futur pròxim, i no sigui molt llunyà, aquesta vivenda un dia sigui 
el lloc de la nostra llar. Vostès que pensarien? Quan després al cap d’un temps, que no han 
passat massa mesos després de les eleccions, aquest constructor ens diu és que els terrenys no 
són meus, és que encara hem de veure amem com ho fem. Pues aquesta és la sensació que tenim 
tots els ciutadans, una sensació pues d’engany, esperem i volem que l’habitatge sigui una 
prioritat per aquest Ajuntament de Palma. Que també ho sigui pel Govern Balear. Però ho serà 
també pel Govern central? Nosaltres estam totalment d’acord en la proposició del Partit Popular, 
de posar un termini en el PERI, perquè s’accelerin aquestes tramitacions. Perquè pugui esser 
una realitat. I votarem a favor a la proposta del Partit Popular. Gràcies.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“28 de octubre del 2018, en el Diario de Mallorca, el Gerente de Urbanismo en Cort, el Sr. Riera 
decía, y cito textualmente: la previsión es aprobar el Plan a finales de este año 2018, la prioridad 
es completar la tramitación del PERI. Pues menos mal que era una prioridad. Abril del año 
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2019, Última Hora, el Sr. Hila decía: no podemos aprobar el PERI en cuatro meses, dejamos su 
aprobación para la próxima legislatura. Sr. Hila, ya estamos en la próxima legislatura. Y si 
sumamos de abril hasta ahora, ya son más de cuatro meses, siete concretamente. El 31 de julio 
del 2019, otra vez Última Hora, titular, Cort tardará más de un año, ojo, no un año sino más de, 
en aprobar el PERI de Son Busquets. Y así suma y sigue. Por eso VOX votará a favor de la 
propuesta del Partido Popular e irá a poner un cirio a La Sangre. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Amem Sra. Truyol, després d’escoltar-la tenim clar que durant quatre 
anys, no repararem per no és només fer habitatges, és recuperar una zona abandonada de Palma. 
I en tenim moltes eh de zones abandonades. I vostès se’ls veu ben clar que si no volen posar un 
termini, escoltin jo d’esser tres mesos, sis mesos, no sé nou, vuit, dotze mesos, podria donar un 
termini, no ens estam tancant a posar aquest termini. És que vostès s’havien compromesos a  
presentar aquest PERI, i no el fan ni tenen assumit fer aquest compromís. I per tant tenim clar 
que lo que vostès volen és fer aquest, boicotejar aquesta subhasta. Vostè va dir en el passat 
Plenari a la Sra. Pomar, que no havien fet mai negociacions amb Madrid, està a l’acta, segons 
me diuen, no sé, ¿usted tampoco Sr. Hila? Usted Sr. Hila está en Disneylandia todo el día, como 
si el ayuntamiento no fuera con usted, y que esto bueno ya le solucionarán las cosas otros, 
porque usted está ya le digo en Disneylandia, no tiene ningún interés. Usted hoy le están 
acusando de mentiroso o de perfil bajo, que usted hoy no quiere hablar. Sí ha hablado mucho 
para cortarme a mí antes en mi turno de palabra, y le he visto que me he asustado, cuando ha 
amenazado a ciudadanos, de que no les va a dejar venir aquí, porque según usted no estaban 
faltando al respeto, oiga, usted ha estado aquí conmigo 4 años, y yo he estado ahí aguantando 
con gente aquí cada día que nos decían bueno, es que ojala me dijeran, me hubieran dicho solo 
lo que les dicen a ustedes, lo que le dicen al Sr. Perpinyà, ojala. No nos decían eso eh, eran 
cositas un poquito más elevadas. Por algo será que nosotros nunca amenazamos a los 
ciudadanos, como ha hecho hoy el Sr. Hila. Porque los tics dictatoriales siempre vienen de la 
izquierda. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, veo que ha pasado de Barrio Sésamo a Disneylandia, ya es un avance. Sra. Truyol.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“La veritat és que no tinc res més a afegir, simplement insistir en que sí tenim el compromís i la 
voluntat d’aprovar un Pla Especial per Son Busquets, però amb aquestes modificacions, amb 
aquests criteris nous, que ens han marcat aquests darrers mesos. I crec que és de justícia dir-ho, i 
defensar-ho, perquè creiem sincerament, que un Son Busquets amb aquestes noves 
característiques, de preservar l’espai pels habitatges i els comerços, però també introduint la 
mobilitat sostenible, i la protecció de part del patrimoni, posarà molt més en valor aquest espai, 
que no arrasant-lo i construint blocs de pisos un devora l’altre, que és pràcticament lo que està 
projectat amb el Pla Especial actual. Per tant, farem un Son Busquets que sigui un espai 
d’innovació i un reflex al món d’una Palma o d’una ciutat molt més sostenible i molt més 
amable.” 
 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
- El punt 1, es dictamina favorablement per unanimitat. 
- El punt 2, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
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Es proposa: 
 
"1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a informar de manera 
transparent sobre el futur del solar de Son Busquets. 
 
2.  El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a presentar en un termini 
de tres mesos el PERI referent a Son Busquets." 
 
Aprovat el punt 1 per unanimitat. El punt 2, no aprovat per 15 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
 
82. Sobre la taula. Grup Cs relativa al nomenament de representants del Patronat 
de la Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat, la 
següent transaccional: 
 
"L’Ajuntament de Palma convidarà als grups VOX- ACTUA PALMA i Cs al Patronat 
de la Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca amb veu i sense vot, fins que s’arregli la 
situació interna del patronat, derivada de la darrera modificació dels estatuts.” 
 
Aprovat per unanimitat 
 
85. Grup VOX relativa a sol·licitud de creació d'espais de recolzament i 
assessorament a les famílies 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Hemos sabido que la Regidora responsable de Justicia Social, Feminismo y LGTBI, ha 
visitado Barcelona, para ver como se trabaja en centros públicos de atención al colectivo 
LGTBI. Nos agrada contratar que los miembros de esta corporación se interesan por ver 
experiencias de otras ciudades, pues de todo se puede aprender, y cualquier oportunidad de 
expandir el conocimiento y mejorar los servicios que prestamos a los ciudadanos, debe 
aprovecharse. Desde el minuto uno de la presente legislatura, hemos instado a que en el 
organigrama ejecutivo de Cort, se incluyera una Regiduría específica de la familia. La familia 
supone la unidad elemental en la que se estructura nuestra sociedad, una unidad elemental que 
transciende lo meramente cultural, social, ideológico, religioso o sexual. Sea como fuere, desde 
VOX, apostamos por la familia en cualquiera de sus formas. La familia nuclear, monoparental, 
adoptiva, sin hijos, padres separados, homosexual, extensa, etcétera. No seremos nosotros los 
que digamos a los ciudadanos como vivir de puertas para adentro en sus casas, eso lo dejamos 
para los que juegan a ser dioses o cuando no aprendices de ingeniero social. Nos gustaría, y de 
ahí la naturaleza de nuestra propuesta, que además de visitar centros LGTBI, la Sra. Vivas, que 
está muy bien por cierto eh, la Sra. Vivas informara sobre los CAF, que son centros de atención 
a la familia. Ya que va a Barcelona a nuestra costa, habrá que aprovechar el viaje. En Barcelona, 
y con carácter municipal, hay siete centros de atención a la familia. Nosotros proponemos la 
creación de espacios de asesoramiento a la familia. Se trata de centros ínter disciplinares y 
especializados que ofrecen apoyo y asesoramiento a las familias, para afrontar las dificultades 
que surgen en el desempeño de sus funciones parentales, prevención y atención en otros 
conflictos y crisis familiares, así como espacios de formación y fomento a la participación 
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comunitaria. Deben ser espacios en los que se preste una verdadera atención transversal a la 
familia. Transversal, palabra de moda tantas veces utilizada para no decir absolutamente nada. 
Pues aquí su uso no es gratuito. El acceso a estos centros de atención a la familia, debe ser 
directo, sin precisar derivación por otros recursos, ya sea a petición de cita previa, de modo 
presencial, telefónica o a través de correo electrónico. Su objetivo es atender a las familias de 
Palma, y debe ofrecer los siguientes servicios: orientación social, asesoramiento jurídico, 
atención psicológica ante las dificultades en el ámbito de las relaciones familiares, atención y 
prevención de las relaciones de violencia en el ámbito familiar, mediación familiar, espacio de 
relación para familias con niños y niñas de 0 a 3 años, formación a familias, participación 
comunitaria, colaborar en la red social, y por último puntos de lactancia, espacios donde las 
madres puedan amamantar a sus bebés, en un entorno amable y seguro. VOX Palma propone la 
creación de cinco centros en la ciudad, uno por lo menos para cada distrito. Como decía la Sra. 
Vivas en sus declaraciones a la prensa, Palma se tiene que poner al mismo nivel que Barcelona, 
Berlín o Nueva York, ciudades donde ya existen centros de estas características. No ahondaré en 
las dificultades que conlleva crear una familia, sea cual sea su formula, sean y cuales sean los 
miembros que la integren, no es fácil. Recuerden que nuestro deber es desde el ejercicio de la 
política, mejorar la vida de los ciudadanos, por ello pido su aprobación para la presente 
propuesta. Si somos capaces de eliminar o superfluo, seguro que encontramos la financiación 
que lo haga posible. Fijemos prioridades, la familia no puede estar sujeta a ideología, todos 
somos familia. Gracias.” 
 
Sra. Vivas Rivera (UNIDES PODEM): 
 
“Bueno, primero de todo, me congratula que haya seguido con tanta atención el equipo político 
VOX mi viaje a Barcelona, porque es verdad que es una ciudad que está a la vanguardia de 
muchas cosas, que tenemos que mirarnos en ellas para muchas cosas también. Entiendo que 
miran mucho mis viajes pero miran poco las competencias de mi Regiduría y las competencias 
de gobierno ahora mismo, porque todos estos temas que está usted detallando uno por uno, ya se 
está atendiendo desde diferentes áreas, y concretamente la mía que además tiene una partida 
económica específica para el tema de familia. Cuenta con una partida económica que por 
ejemplo el tema de feminismo o el tema de LGTBI, que es todo lo que a ustedes les preocupa en 
el fondo, no tenía. Entonces, bueno, a parte del servicio de atención a los niños y niñas víctimas 
de violencia de género, también como les digo hay una partida económica desde la que se 
trabajan distintas celebraciones, como el Día internacional de la familia, que lo llevamos a cabo 
desde la Regidoría, y le ponemos el nombre de Som Familía. Donde caben todas las familias. Y 
cuando usted decía, familias homosexuales, y decía, lo que hagan las familias de puertas para 
dentro de su casa, decirle que lo que hacen las familias, todas las familias, no es de puertas para 
adentro de su casa, lo que hacen las familias todas es de puertas para afuera, porque no hay 
porque hacer cosas hacia adentro. Entiendo que su discurso tiene un doble fondo, y está siempre 
incardinado a lo mismo. Decirle también que nosotros en Flassaders, en el propio centro, 
también tenemos talleres destinados para niños y para niñas, y que dentro de las competencias 
de Benestar Social, también se atiende a las familias. Y que dentro de las competencias de 
Esport, también se atiende a la familia. Es decir, que así como ustedes entienden un espacio 
destinado solo a la familia, que está dentro de mi Regiduría, y que lleva políticas ya que se han 
estado llevando a cabo, y que yo estoy impulsando también desde la propia Regiduría, hay otras 
áreas que también entran en juego y que también están trabajando con la familia, como usted 
bien decía, de manera transversal. También me gusta mucho que adquieran estos términos, 
porque al fin y al cabo son muy inclusivos y es bueno que vayan ustedes también adelantando 
un poco en todos esos conocimientos ¿no? De lo que es transversal, de lo que afecta a todos, de 
lo que nos incluye, etcétera, etcétera. Y por último, bueno pues decir que así como les decía que 
atendemos a todas las familias desde la Regiduría lo que tenemos en cuenta es que una madre 
sola es una familia, una abuela sola es una familia, un padre y una madre es una familia, un 
hombre que concilia es una familia. Y como tenemos en cuenta eso, no hablamos solamente del 
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término familia, sino que hablamos del término familias, que aunque parece que es poca cosa, es 
a ese a significar el plural ya está abriendo el espectro a todo lo que cabe y todo lo que 
contienen los diferentes modelos familiares que tenemos en nuestro país, que pueden venir 
derivados de pues de situaciones familiares o de orientación sexual por ejemplo ¿no? Entonces, 
no entiendo muy bien como desde el principio que he llegado a la Regiduría están 
constantemente con la misma cantinela. Entiendo que no han mirado las competencias de lo que 
se está haciendo desde el área, ni tienen tampoco conocimiento de lo que se está trabajando de 
manera específica ya de antes de que yo llegara, y me sigue sorprendiendo mucho que de 
manera constante estén siempre pidiendo lo mismo. Y les pido por favor que la próxima vez que 
lo hagan, hablen de familias en lugar de familias, porque familias hay muchas, y familia 
solamente es la que ustedes conciben.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Muchas gracias. Bueno nosotros también estamos de acuerdo en que las familias tienen desde 
luego recogidas toda su atención dentro de las diferentes administraciones y diferentes 
organismos de las mismas administraciones, es decir, hay competencias transversales y 
transversal es un concepto que no ha inventado la izquierda eh. Con esto lo que quiero decir es 
que si bien se distribuyen pues partidas económicas en diferentes departamentos de la 
administración, en este caso la administración local, y se desarrollan actuaciones en materia de 
familia, lo que se plantea por parte de la proposición que nos ha llegado a nosotros en la 
implantación de un espacio concreto, como una especie de unificación de estos fondos, que se 
desarrollen las competencias que tenga el ayuntamiento en materia de familia. Lo que se ha 
planteado aquí en este Pleno hoy es abundar mucho más en lo que se nos ha propuesto, porque 
aquí únicamente se nos hablaba de esta AEAZ con cierta familiaridad, valga la redundancia, y 
nosotros tampoco entendíamos demasiado bien a qué venía pues el término, y ya pues se nos ha 
ofrecido toda una serie de comparativas con lo que se está haciendo en Barcelona y una serie de 
centros que se están implantando ahí, y que tienen como tarea atender a las familias. Nosotros 
de momento vamos a mantener nuestra posición a lo que ya planteamos en la Comisión 
pertinente, que es la de la abstención, pero bueno llegado el caso si se nos plantea pues una 
propuesta que abunde más en como se quiere instaurar este tipo de centros, y que fondos y que 
presupuesto van a tener y en que va a mejorar y en que va a facilitar a las familias, pues el 
acceso a servicios públicos, pues evidentemente lo estudiaremos y en su caso pues lo 
aprobaremos. De momento nos mantendremos en la abstención. Gracias.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Vamos a ver, nosotros hablamos de una atención global a la familia, no que tenga, que existan 
estos servicios dispersados por distintos organismos, no tenemos ninguna duda. Hablamos de la 
creación de estos centros de asesoramiento a la familia, precisamente para que las familias que 
los necesitan, no tengan que ir de organismo en organismo, buscando este tipo de atenciones, 
sino que se enfoque todo en uno. Sra. Vivas me sorprende que no haya escuchado usted, yo, mi 
intervención, pero yo se lo vuelvo a repetir. Sea como fuere desde VOX apostamos por la 
familia en cualquiera de sus formas, nuclear, monoparental, adoptiva, sin hijos, padres 
separados, homosexual, extensa, y he nombrado siete, etcétera, hay once, cualquier tipo de 
familia. Por supuesto que una madre soltera es familia. Por supuesto que una abuela sola es 
familia. Por supuestísimo. Y eso es lo que nosotros defendemos, un asesoramiento a esas 
familias, global, centralizado, en un organismo, que les atienda en todo lo que necesiten. Usted 
me dice, nosotros, no se fijan ustedes en lo que hacemos. Es difícil fijarse en lo que hacemos, 
solo en lo que usted, hace, sinceramente, muy difícil, no lo encontramos, pero bueno. Que existe 
ayuda a la familia porque hacemos deporte con los niños, muy bien, porque miramos a los niños 
con violencia, estupendo. Porque nos preocupamos de atender su orientación sexual, estupendo. 
No es esto lo que defiende estos centros de atención a la familia. No es esto, es un 
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asesoramiento global. Independientemente de que hagan deporte o tengan una necesidad, si 
necesitan esa parte que se les atienda, si necesitan una orientación social, se les atienda, un 
asesoramiento jurídico, se les atienda, todo desde el mismo centro. No entiendo sinceramente 
que pega le ven a estos centros de atención a la familia, independientemente del tipo de familia, 
repito, independientemente del tipo de familia. Gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Nosotros votaremos a favor de la propuesta de VOX, y agradeceríamos 
Sra. Vivas que no entre en análisis léxicos tan profundos como tiene usted, más que nada 
porque comete un error, es decir, cuando se habla de la familia, no se está hablando de una 
única familia, se habla de la familia en todas sus formas. Porque sino cuando hablamos de la 
lengua ¿sólo nos estamos refiriendo a una lengua? No, a cualquier lengua. Cuando hablamos de 
cultura ¿se está hablando de una única cultura? No, de cualquier cultura. Cuando se habla de la 
política, se habla de cualquier forma de política, no de una exclusiva. De todos modos, creo que 
pido demasiado, cuando usted hace poco ha dicho portavoza. Portavoz viene de la persona que 
porta la voz, persona, no tiene género, usted confunde género con sexo, no existe portavoza, 
sino pregúnteselo a la RAE. Muchas gracias.” 
 
Sra. Vivas Rivera (UNIDES PODEM): 
 
“A mí me gustaría contestar con una pregunta a la Sra. Montse, y por favor póngame un 
ejemplo de qué puede pedir una familia en esa unidad que usted me dibuja.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sra. Vivas, no podemos abrir otro turno de debate, ya eso era en la primera.” 
 
Sra. Vivas Rivera (UNIDES PODEM): 
 
“Bueno, es que no se me ocurre, no se me ocurre que puede ir a pedir una familia ahora mismo 
en una ciudad como la ciudad de Palma, a una unidad específica, porque todos los servicios que 
atienden a la familia están, como usted bien dice, repartidos en diferentes áreas.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Pues precisamente.” 
 
Sra. Vivas Rivera (UNIDES PODEM): 
 
“Déjeme acabar por favor, déjeme acabar por favor, déjeme acabar por favor, y no me falte al 
respeto a mí ni a la sala, por favor, le pido por favor que me deje hablar, porque es mi turno de 
palabra, y estoy intentando poder explicarme. Decirle también, por favor, pero por favor un 
poco de respeto, o sea estoy pidiendo respeto por favor, es mi turno de palabra y estoy 
contestando. ¿Vale? Déjeme acabar por favor, por favor déjeme acabar. Decirle al compañero 
también, que bueno, que es que se acaba de cargar usted de un plumazo lo que son los plurales 
de la lengua. Es decir, no es lo mismo hablar de familia que hablar de familias. Como no es lo 
mismo hablar de lengua como hablar de lenguas. Pues porque hay una cosa que se llama plural, 
que significa que dentro de ese concepto caben varias cosas. ¿Vale? Entonces, creo y 
sinceramente me van ustedes a disculpar, que tanto uno como otro, tiene una carencia de 
conocimientos para abordar según que temas, y que se lanzan ustedes al vacío a hacer peticiones 
sin mirar el contexto donde están haciendo esa petición. El Ayuntamiento de Palma lleva 
muchísimos años trabajando la familia, y la trabaja de manera transversal, como usted dice, y 
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dentro de la Regiduría de la que yo estoy ahora al mando, tiene, como le decía antes una partida 
económica específica también para trabajar con las familias. Y no solamente eso, sino que 
también hay una festividad anual, donde se celebran las familias diversas. Entonces, no entiendo 
muy bien porque ustedes constantemente están intentando modificar el área que dirijo, 
intentando introducir elementos que incluso en su propio discurso, uno se da cuenta que 
desconoce. Y sobretodo uno se da cuenta que lo desconoce, porque en vez de hablar como yo 
estoy hablando, sin leer nada, usted necesita un papel para poder contármelo.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDE PODEM, MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (VOX-
ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la creación e 
implantación de Espacios de Apoyo y Asesoramiento a las Familias (EAF) al objeto de 
desarrollar una política integral y asistencial para las familias de carácter Universal 
(dirigida a todas las familias)." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
 
86. Grup VOX relativa a sol·licitud d'espais públics per a la pràctica de l'esport de 
boxa 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania, per unanimitat, la 
següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a ceder, colaborar y 
facilitar, en su caso y de conformidad con la normativa vigente, espacios públicos para 
la práctica de un deporte olímpico como es el Boxeo, que cuenta con más de 10.000 
aficionados en nuestra comunidad autónoma, la mayor parte de nuestro municipio.” 
 
Aprovat per unanimitat 
 
87. Grup VOX relativa a increment de la criminalitat a Palma 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Permítame que empiece realizándole una crítica, con todo respeto. Hoy 
hemos asistido, al principio del debate, a como le ha retirado usted la palabra a uno de los 
regidores de la oposición. Por supuesto que le corresponde a usted dirigir y ordenar los debates, 
dirigir y ordenar los debates significa tasar el tiempo, llamarnos a votación, llamar al orden o 
impedir el uso de ciertas palabras en este Pleno, pero no decirle a los regidores de la oposición, 
como tienen que explicar su sentido al voto. Porque afortunadamente esto es el Ayuntamiento 
de Palma y no el de Pyongyang, pero bueno. Dicho esto Sr. Alcalde, ya digo, con el mayor de 
los respetos, nosotros traemos esta propuesta porque estamos muy preocupados, muy 
preocupados por el tema de la delincuencia en su conjunto. El incremento que ha sufrido en la 
isla, nuestra comunidad en general y en esta ciudad en particular, especialmente también los 
delitos contra la libertad sexual, que a nosotros sí nos preocupan, más allá de las declaraciones. 
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Pero me voy a poner una venda, antes de que me hagan ustedes la herida, porque ya vimos en la 
Comisión por donde iban los derroteros de su oposición a esta propuesta. Y es que pretendíamos 
criminalizar a algún colectivo en función de su procedencia o de su nacionalidad. Como bien 
saben ustedes, VOX entre otras cosas es un partido que llevamos muy a orgullo la defensa de 
España y de la hispanidad. La hispanidad como concepto es absolutamente contraria al racismo. 
El concepto de hispanidad, hunde sus raíces en el concepto cristiano que tenemos los españoles, 
absolutamente incompatible con el racismo. No vean en nuestras propuestas jamás racismo, 
porque le puedo asegurar que si este, el que yo ahora mismo represento, fuera un partido racista, 
estoy absolutamente convencido que ni yo ni mis compañeros del grupo estaríamos aquí 
sentados. Otra cosa es que ustedes no quieran ver la realidad. Para solventar un problema hay 
que analizarlo, y ver de donde viene. Y lo único que nosotros pretendemos con esta propuesta, 
es decirles, tenemos un problema, un problema grave. Y ese problema, no nos podemos poner 
una venda y no verlo, simplemente porque tememos que el ver el problema, que del ver el 
problema se puedan extraer consecuencias. Nosotros tenemos, según los datos del Ministerio de 
Interior, un 8 o 9% de la población que comete el 50% de los delitos de agresión sexual. 
Entonces, tenemos, tenemos que tratar ese problema. Y para tratarlo lo hemos de conocer, lo 
hemos de conocer a fondo en su globalidad y en nuestra ciudad. Entre otras cosas porque todos 
somos conscientes, aunque sea muy políticamente incorrecto decirlo, que existen colectivos 
culturales o religiosos que desprecian a la mujer. Y es precisamente en esos colectivos, a esos 
colectivos a los que debemos dirigir y adaptar el mensaje, para que esto no suceda. Porque la 
única manera que de verdad tenemos de luchar contra esta lacra, es precisamente ir al origen del 
problema. Y ustedes no quieren saber cual es el origen del problema, porque no queda bonito en 
su discurso buenista. Y yo lo entiendo, pero es que no hay otra manera de hacerlo. Y lo único 
que nosotros proponemos por una parte, es un observatorio, que precisamente investigue cual es 
el origen de ciertos datos, y junto con ello lógicamente solicitamos, que ya lo hicimos en su 
momento, un incremento de la presencia policial, en aquella zonas de especial masificación en 
temporada turística. Nosotros ya llevamos también a este Pleno, y se nos rechazó, la posibilidad 
de que el ayuntamiento, en tanto en cuanto no tiene las plazas de Policía necesarias para cubrir 
la plantilla, pudiera contratar vigilancia privada, con una labor mera de control y disuasión. Se 
nos dijo que eso era imposible. Eso se está haciendo en otras ciudades de España, sin ningún 
problema. Y eso nos hubiera permitido, este mismo verano, tener 100 personas en aquellos 
puntos donde son necesarias. Pero ustedes siempre van a lo mismo, imponen su ideología por 
encima de la práctica y la gestión, y eso es lo que nosotros Sr. Alcalde, señores regidores, 
intentamos evitar. Muchas gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Sí Sr. Rodríguez, usted ya advirtió en la Comisión, donde tuvimos 
el primer debate, que su proposición iba a ser polémica. Me reitero, este Equipo de Gobierno 
sigue pensando que no solamente es polémica, sino que raya la legalidad. Y aún así usted insiste 
y la trae a este Pleno. Bueno, allá usted con sus particulares formas de hacer política y política 
en positiva y de construir una ciudad mejor. Ustedes parten de sus premisas, unas premisas que 
dan por válidas, que dan por buenas. Unas premisas que son falsas, que no son una concepción 
particular suya. Ustedes hablan de situaciones catastróficas, de incrementos de criminalidad, de 
incrementos de delincuencia. Ya dijo Einstein en su momento, que era más difícil desintegrar un 
prejuicio que un átomo. La manera en la que ustedes tienen de hablar de convivencia, porque 
hablan de convivencia en su propuesta, es redundar y acentuar que las diferencias son negativas. 
Redundar que aquí los únicos que delinquen son las personas a las que ustedes se refieren en su 
proposición como marroquíes que agreden sexualmente, inmigrantes que se pelean, manteros 
que son africanos. Este no es el camino Sr. Rodríguez, se lo dije en la Comisión, y aún así usted 
insiste. Este no es el camino para conseguir una convivencia. Sean ustedes constructivos por 
favor. Lo único que hacen, criminalizando las diferencias, es incrementar la crispación y generar 
desconfianza dentro de nuestra ciudad. No sigan ese camino. Además, llama la atención que 
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ustedes aquí solo se refieran a determinados tipos de delitos y parámetros, como son el hecho de 
que sean personas inmigrantes. ¿Por qué no se preocupan por otros parámetros? Que a ver, 
España es el país europeo con mayor inmigración desde el año 2000 hasta el año 2014. ¿Quiere 
datos objetivos? Durante esta época, solamente, y según datos de Eurostar, no solamente no 
incrementó la criminalidad, sino que disminuyó. España está entre, es el tercer país europeo más 
seguro en estos momentos. Entonces, estos son los datos que yo le pongo encima de la mesa. Y 
volviendo al tema de parámetros, ¿por qué no hace usted referencia, y no se preocupa por 
ejemplo por la nacionalidad de las víctimas? ¿Por qué no se preocupa por ejemplo por las tasas 
de desempleo? Por los estudios que, el nivel de estudios que tiene la población que delinque, 
por el PIB per cápita. A lo mejor así se le ocurrirían fórmulas positivas y constructivas, para 
ayudar a disminuir esta criminalidad, a la que usted hace referencia. ¿Por qué no se preocupa 
también por otro tipo de delitos? Como pueden ser los alzamientos de bienes, o los delitos 
fiscales. ¿Por qué no encajan dentro de este estereotipo que usted quiere criminalizar? Tal vez 
por eso. No sé, se me ocurren muchas preguntas cuando veo este contenido de su proposición. Y 
luego, otra cosa, también recordarle que claro, resulta muy llamativo que ustedes vayan a los 
barrios de nuestra ciudad, hablen con los vecinos, y les prometan que van a trabajar y a luchar 
para que tengan una Policía de barrio, que es lo que todos están pidiendo. Una Policía 
municipal, de barrio, que haga cumplir ordenanzas. Y ustedes vienen aquí a este Pleno, 
simplemente valorando y solicitando que ejerzan competencias que no son las suyas, que son las 
de otras fuerzas de otras administraciones. Tal vez han equivocado ustedes la proposición, el 
sitio donde tienen que presentarla. Yo les pido que valoren ustedes el trabajo, el gran trabajo que 
está haciendo nuestra Policía municipal, nuestra Policía de Palma, nuestra Policía de barrio en la 
ciudad, que nos ayuden a poner el acento en el cumplimiento de las ordenanzas, y que dejen de 
hablar de criminalidad, de delincuencia, de persecución, de ¿cómo decía usted? Manteros, 
afganos, africanos, marroquíes, argelinos, etcétera, etcétera. Por supuesto vamos a votar en 
contra de esta proposición.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. A nosotros sí que nos preocupa la criminalidad y la delincuencia, está en 
la calle, y hay medios de comunicación, hay informes y hay órganos de la administración 
pública que se encargan de recoger estos datos. En lo que no estamos de acuerdo, es en el 
planteamiento que se hace en esta proposición. Porque plantea un binomio peligroso, como es el 
de vincular inmigración a delincuencia. No solo es peligroso, es erróneo. Es erróneo en cuanto a 
su planteamiento, porque durante estos últimos años hemos, como bien se ha indicado por parte 
de la regidora, hemos tenido una inmigración, unos volúmenes de inmigración que han superado 
la media europea. Y eso no ha incidido sobre el nivel de criminalidad. Pero por otra parte, 
vincular este tipo de delitos, como se plantean ahí, que no son todos los delitos, ni está toda la 
tipología delictiva, con la inmigración, es algo que puede ser peligroso, y por ello nosotros ya en 
la Comisión pertinente ya votamos en contra. Ni tampoco estamos a favor de la creación de un 
observatorio. No nos parece que sea un instrumento ahora mismo necesario, ni que sea algo 
eficaz, teniendo informe por parte de la propia Policía local, pues maneja sus propias bases de 
datos, y luego también tenemos un Ministerio del Interior, que nos proporciona unos balances 
de criminalidad cada trimestre. Por lo tanto, no consideramos que en este aspecto, pues sea 
necesario la creación de otro organismo más, sea como esté planteado. Ahora mismo pues los 
medios deberían estar enfocados, pues en otro tipo de actuaciones. Sobretodo dotar a la Policía 
de más medios, sobretodo dotar a la Policía de más efectivos, a parte de más medios. Y que 
pudieran desarrollar su trabajo de una manera digna. No en la creación de observatorios. Por 
ello mantendremos la posición ya mantenida en la Comisión, que era la de estar en contra de 
este primer punto, y a favor de los dos siguientes. Muchas gracias.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
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“Gracias Sr. Alcalde. Intentaré contestar a la Sra. Regidora. A ver, por una parte, otros delitos, 
claro que nos preocupan otros delitos, pero no son objeto de esta moción. Cuando éramos 
novatos, hace nada, un par de meses, nos afeaban ustedes que nuestras mociones eran 
demasiado amplias, que nos centrásemos en lo que queríamos decir. Bueno, nos hemos 
concentrado, ahora han cambiado ustedes de criterio, pónganse ustedes de acuerdo, y entonces 
ya me vendrán a decir como quieren que les haga las mociones, para que no sean tan dispersas. 
Eso por una parte. En cuanto a la consolidación de la convivencia, yo estoy de acuerdo con 
usted. Hemos de consolidar la convivencia, España es y ha sido, un país de acogida. Pero el 
problema de la convivencia, es que la convivencia no se basa en que nosotros cambiemos 
nuestras costumbres y nuestra forma de hacer, para adaptarnos a los que llegan, sino que a los 
que llegan se les ha de dar la oportunidad, y los medios para que se adapten a nuestra cultura, a 
nuestra manera de ser, a nuestra democracia. Eso por otra parte. Con respecto a que España, 
afortunadamente no es evidentemente el país más inseguro de Europa, pero tristemente Palma sí 
es la ciudad más insegura de España. Y esto es lo que me gustaría evitar, porque es la 
competencia de este ayuntamiento. Con respecto a las competencias policiales, al final al 
ciudadano no le importa de quien es la competencia. El ciudadano lo que quiere es que le 
arreglemos el problema. Yo entiendo que existe un problema competencial, falta de medios por 
parte del Estado en la Policía Nacional, que es concretamente básicamente la que tiene 
competencias dentro de esta ciudad. Pero es que al ciudadano eso no le importa. Y usted es 
consciente porque es su área, de la falta de medios personales humanos que hay en la plantilla, y 
el desfase tenemos. Si la plantilla estuviera cubierta al 100%, supongo que podríamos atender 
estas necesidades. Con respecto además al índice de delitos, hoy mismo venía en el periódico el 
tema de que muchos delitos no llevan a denuncia, porque no tiene solución. Entonces, muchos 
comerciantes o particulares consideran que es que no merece la pena denunciar, porque ellos lo 
que quieren es que cuando llamen acuda la Policía. Hoy lo hemos visto con un problema que 
hay en la zona de Sindicato. Y por fin, pues yo entiendo que le haya molestado la exposición de 
motivos, de todas maneras también le rogaría que en su contrariedad con nuestra exposición de 
motivos, la dirija usted a los señores de la prensa, porque nos hemos limitado a recoger noticias 
de los últimos meses, publicadas por la prensa, no por nosotros. No somos nosotros los que 
publicamos las noticias, son los señores de la prensa los que lo hacen. Muchas gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno señores de VOX, seguimos exactamente igual que empezamos, ni 
una sola palabra valorando, poniendo en valor el trabajo de la Policía local de Palma en el 
ejercicio de lo que son sus competencias reales, no de otros Cuerpos y Fuerzas de Seguridad del 
Estado. Este no es el camino, nosotros sí que lo ponemos en valor, y vamos a seguir luchando 
para incrementar el número de efectivos que tenemos, de hecho ya estamos haciéndolo, y vamos 
a permitir que ellos puedan realizar este cumplimiento del servicio público, al que todos nos 
debemos. A partir de aquí decirle que lo que usted pide, que es la creación de un observatorio, 
yo me gustaría remitirle a un observatorio, además español, que ya está creado, que es el 
observatorio español de racismo y xenofobia. Muchas gracias.” 
 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels punts: 
Punt 1. Dictaminat desfavorablement per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 2 
abstencions (PP) 
El punts 2 i 3.Dictaminats desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMAi 
Cs) 
 
Es proposa: 
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"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno: 
 
1-. A crear un Observatorio Municipal de Seguridad que publique mensualmente, el 
origen, situación administrativa y motivo de la detención de delincuentes en el término 
municipal de Palma, preservando la confidencialidad de su identidad, a fin de tener un 
conocimiento fidedigno de la evolución de la delincuencia en Palma. 
 
2-. A impulsar desde la Junta Local de Seguridad un plan de acción específico para la 
prevención de delitos violentos, como robos y contra la libertad sexual, en zonas 
turísticas o de gran afluencia en los meses de verano.  
 
3-. A dotar de más y mejores medios a la Policía local para el cumplimiento de sus 
funciones, en especial de vehículos para el patrullaje urbano. " 
 
No aprovat el punt 1 per 19 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma i Cs), 4 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 6 abstencions (PP). El 
punts 2 i 3, per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
88. Grup PP relativa a l'aniversari de la caiguda del mur de Berlín 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Este 9 de noviembre se cumple un aniversario importante en la memoria 
histórica de los luchadores de la libertad y la paz, en el proyecto común llamado Unión Europea. 
En esa fecha, hace 30 años, cayó un símbolo vergonzante como era el Muro de Berlín. Una 
frontera física entre el totalitarismo comunista, y nuestra democracia liberal. Nuestra ciudad 
forma parte de ese espíritu de convivencia, libertad y paz de la Unión Europea. La caída del 
muro, fortaleció nuestras libertades individuales, logradas tras 40 años de Dictadura en nuestro 
país. Recordar las victorias de las democracias representativas con la Constitución Española del 
78, y con la caída de los regímenes comunistas en Europa, es un deber moral. Por eso este grupo 
municipal, constitucionalista y europeísta, propone hoy al Pleno de la ciudad, conmemorar por 
primera vez, en su 30 aniversario, la derrota del muro del totalitarismo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Moltes gràcies. He canviat de lloc per tenir un debat més intens amb vostè, però tampoc vull 
entrar en un debat, perquè estic més o manco d’acord en que ha estat un dia important, una 
efemèride històrica, i que va canviar un poc la història recent, així com la coneixem. Lo que jo 
vaig comentar en Comissió, és que sí que posar una placa era una mica delicat, perquè en el 
context internacional hi ha moltes efemèrides històriques, i amb això sí que no estam d’acord, 
però sí que lo que varem comentar és que ens posaríem en contacte amb la cònsol alamana, 
amem si ells com a Consolat muntaven un acte. Vaig posar, ha estat difícil aquesta setmana per 
lo de Thomas Cook, però finalment avui hem pogut parlar i contactar amb ella. Dia 3 d’octubre 
a l’Hotel Arabella, ells celebren el dia de la unitat, que és la commemoració de la caiguda del 
mur de Berlín. I la proposta que jo li faig, és que l’ajuntament doni suport institucional en 
aquest acte, en representació per part dels regidors que ho considerin necessari. Aquesta és una 
mica la transaccional, l’ajuntament dona suport. Evidentment jo crec que queda més empoderat 
donar suport a un bé, a un acte que ho munta el Consolat Alemany. Moltes gràcies.” 
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Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Solo una pequeña aclaración al Sr. Noguera, no le he llegado a entender del todo. ¿Nos vamos 
a sumar a un acto que haga el Consulado de Alemania? Perfecto, por nuestra parte nos parece 
una buena transacción. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, jo crec Sr. Noguera que no és incompatible amb votar a favor el punt número 1. No estam 
dient exactament com ha de fer aquest acte, sinó simplement de manera diríem oficial, pues 
estigui, no sé si a l’agenda institucional, etcètera, però que puguem, trobem que és compatible 
amb la proposta que vostè està dient. Respecte al tema de les plaques, agafo les seves paraules, 
és a dir, si diem no en aquesta placa, o instal· lar una placa d’aquestes, també a lo millor, ho dic 
perquè de vegades els criteris a l’hora d’instal·lar plaques de segons quins temes vostès les 
col·loquen amb molta alegria, i ara me diu que aquesta que trobem que sí que és un punt 
important, se podria fer inclús el dia d’Europa, per fer a qualsevol lloc de Palma que n’hi ha 
moltes, instal· lar aquesta placa en record d’un tema molt important, que va canviar 
completament la visió que teníem d’Europa fins en aquell moment. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Sí, jo del punt 1, lo que estic veient ara, més que, a realizar, jo donaria, jo diria a donar suport 
institucional a l’acte que realitza el Consolat. I crec que no és lo mateix realitzar que donar 
suport institucional, simplement aquesta qüestió. I estic d’acord amb vostè, i penso que 
l’ajuntament ha de donar suport institucional en aquesta activitat realitzada pel Consolat 
alemany en un dia que veritablement va canviar, bé va canviar la història recent com la 
coneixem.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Si va bé posar seria: instar a l’Equip de Govern a donar suport a l’acte institucional relacionat 
amb l’aniversari de. Va bé així? La té? Si la té el Sr. secretari, nosaltres volem mantenir també 
el segon punt. Gràcies. Una cosa és el primer punt, que serà una votació, després el segon punt, 
lo de la instal·lació d’una placa en record d’aquest fet.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Bé votem el 1 i votem el 2… bé ens veiem dia 3 d’octubre a l’Hotel Arabella Sr. Martínez.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i 
VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs) 
Es proposa: 
 
"1.-  El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a  dar apoyo al 
acto institucional que celebrará el Consulado día 3 de octubre en recuerdo de la lucha 
por la libertad en Europa en el aniversario de la caída del muro de Berlín. 
 
2.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda la instalación de una placa en recuerdo 
de la caída del Muro de Berlín." 
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Aprovat: el punt 1, per unanimitat amb l'esmena de substituir "realizar....." per "dar 
apoyo al acto institucional que celebrará el Consulado día 3 de octubre...". No aprovat el 
punt 2 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) 10 
vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
 
89. Grup PP relativa a pavelló de Son Ferragut 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania, per unanimitat, la 
següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a proseguir con las 
actuaciones necesarias a los efectos de garantizar un adecuado estado de limpieza 
exterior del Pabellón Municipal de Son Ferragut.” 
 
Aprovat per unanimitat 
 
90. Grup PP relativa a la tolerància religiosa 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Som una ciutat de cultura cristiana, per això celebrem cada 31 de desembre 
la Festa del estendard. En aquesta festa nosaltres commemorem la victòria de les tropes 
cristianes, vingudes de la península, que posaren fi a la Mallorca musulmana. És un episodi més 
de la conquesta, de la reconquesta a Espanya. Aquest fet, no es pot fer tancar els ulls d’un 
fenomen que tenim a l’Europa cristiana, com és la immigració. I dins les polítiques municipals 
d’immigració, estan incloses, s’ha d’incloure dins les nostres tradicions, els nous vinguts. Molts 
d’aquests nous mallorquins, no són de països amb cultura i tradicions cristianes, sinó que són 
d’influència d’altres religions. L’Ajuntament de Palma des del nostre punt de vista, des del punt 
de vista del grup municipal Popular, de fomentar els valors de la convivència, la tolerància, per 
fer de la migració una oportunitat, i no un problema. Per això trobem que dins el terreny 
religiós, tenim una gran oportunitat per fer veure en els nouvinguts, que les seves tradicions 
religioses, són compatibles amb una ciutat que des del 1929, fa molt de temps, només tenia una 
cultura, una religió que era la cristiana, la catòlica. I també per fer veure en els palmesans 
nascuts a ciutat, que els nouvinguts no suposen un perill per les nostres tradicions cristianes. Per 
això proposem un acte de tolerància religiosa, a una data tan assenyalada on tradicionalment hi 
ha una agenda institucional municipal, com és el dia de Tot Sants. I aquí ve la proposta, de 
recuperar un acte de tolerància religiosa, amb totes les confessions religioses amb servei a la 
nostra ciutat, a la festa de Tot Sants, dins l’agenda institucional municipal. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Molt bé, gràcies Sr. Batle. Sr. Rodríguez, amem, ja vaig comentar a la Comissió que 
evidentment estam en un Estat aconfessional, i crec que no s’ha de posar em dubte el respecte 
que s’ha de tenir cap als nouvinguts, i que per aquestes necessitats evidentment d’esser ben 
rebuts. Per tant tolerància absoluta, i crec que demostrada no només amb discursos sinó també 
amb fets. Respecte absolut. I m’agrada que vostè sigui ara el que comenti també des del seu 
grup, pues bé, una distància respecte a altres grups també conservadors, que no estan 
precisament en aquest discurs, tal i com acabem de sentir. Ara bé, el que sí que està clar és que 
les creences particulars, les creences de determinats col·lectius, no s’han de confondre amb la 
participació de l’ajuntament en lo que considerem que és un acte privat, com és una creença o 
pertànyer a una confessió particular. És com si bé, ara que fem aquí noces civils, pues 
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volguéssim proposar un acte de noces de diferents confessions en aquest ajuntament. Entenc 
que no és compatible. El que sí que considerem és que aquesta tolerància, aquest respecte, sí 
que s’ha de fomentar. I de fet ho fem de manera transversal, de totes les Regidories, tal i com 
també hem sentit en diferents punts d’aquest Plenari. Per tant, nosaltres tenim bona relació amb 
les diferents confessions, tenim bona relació amb el Bisbat, tenim bona relació amb els 
representants de diferents confessions, concedim els espais quan és necessari. I si en aquest cas, 
diferents confessions s’haguessin posat d’acord, pues en fer un acte conjunt, no tinguin dubte de 
que ho haguéssim permès. Ara, això no s’ha de confondre amb que d’un ajuntament, que 
evidentment és aconfessional, pues se pugui fer una espècie de foment de l’ecumenisme, 
podríem dir. Això és una qüestió en la que les mateixes creences i confessions, pues ho han de 
fer. I per tant, entenem que com ajuntament que pertany a un estat aconfessional, no ha d’entrar 
dins l’agenda institucional aquests actes, que entenem, insisteixo, que són privats, i que en tot 
cas pertanyen pues a creences que s’han de respectar sempre, però que aquesta separació entre 
lo que és la creença i aquestes persones que creuen en aquestes qüestions, i lo que és les 
institucions, ha de quedar sempre ben separat. Gràcies.” 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Desde el grupo VOX apoyamos esta proposición. Consideramos que este 
ayuntamiento es el ayuntamiento de todos, y se debe permitir la participación de los concejales 
que lo deseen. Se trata de una de las fiestas más antiguas y arraigadas de la ciudad. Desde el 
respeto a las creencias religiosas y a la diversidad de cada uno, el Sr. Hila debe preveer que los 
concejales están presentes. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, amem Sr. Jarabo, vostè diu que amb aquest tema l’ajuntament no fa cap tipus d’acte de 
tolerància religiosa, cap, no en té cap. Però sí participem en actes religiosos, només cristians o 
catòlics, és l’únic. No? Me dirà perquè participem a l’acte del 31 de desembre, de la Festa del 
Estendard, que és clarament un acte religiós, i no és un acte de tolerància religiosa, més bé tot lo 
contrari. El seu discurs és incoherent amb lo que m’està dient, si vostè personalment participa 
en aquesta festa. Li he de dir que lo que vostè representa, diríem ideològicament, en el seu 
temps hi va haver gent que òbviament no veia els motius de fer aquesta celebració. Per això el 
que li estic dient, per aquesta situació de voler que l’ajuntament pues tingui una postura 
aconfessional. Però és curiós, perquè vostè participarà en un acte religiós com la Festa del 
Estendard, o l’Equip de Govern. Perquè participaran en aquell? I en canvi en aquest que és un 
acte de tolerància religiosa, no. Perquè tot això que vostè m’ha dit, tot aquests arguments, no se 
sostenen quan xerrem de la Festa del Estendard. I tampoc se sostenen quan he sentit xerrar a la 
Sra. Adrover, quan estava responent amb el tema de l’observatori migratori. No? El tema de, 
hem d’ajudar a la convivència, pues escolti, estaria bé tenir un acte programat de tolerància 
religiosa. No que ens el demanin, que m’han dit que vostè deia, no és que no hi ha ningú que ho 
demani, és que ha de sortir de nosaltres tenir un acte de tolerància religiosa. Perquè el dia de la 
Festa del Estendard, jo si fos musulmà no vindria, òbviament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Gràcies. Nosaltres ni participarem ni no participarem en aquest acte, que ni tan sols està 
convocat. En principi no es farà ningun, cap confessió ens ha convidat a un acte d’aquest tipus. 
El que no farem nosaltres és diguéssim liderar lo que són creences, que no sabem fins a quin 
punt volen estar d’acord, no volen estar d’acord, és a dir, crec que són entre elles les que ho 
podrien fer, i no des d’un grup polític. Que en tot cas, si a nosaltres ens conviden a qualsevol 
acte, sigui religiós o civil, però en aquest cas fent referència a un acte religiós, clar que com 
ajuntament sí que podríem assistir-hi. I de fet ja hi ha regidors i regidores que sí que poden 
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assistir personalment, i també en representació d’aquest ajuntament, en aquests actes religiosos 
als que ens puguin convidar. La festa del Estendard Sr. Rodríguez, és un acte civil, és un acte 
civil, no confongui el inici d’aquesta festa, o lo que se pugui commemorar amb lo que és el 
significat que és un acte purament civil, i no és religiós. Per tant, respecte i tolerància absolutes. 
Seguim col·laborant amb les diferents confessions, des d’aquest respecte i des d’aquesta 
tolerància cap a les creences, ja dic, tant personals com de col·lectius que hi hagi a la nostra 
ciutat. I seguirem fomentant aquest respecte, i evidentment també a les persones, també les 
nouvingudes que creuen pues en tradicions, que com vostè ha dit, probablement no siguin la 
nostra, però que ara ja sí formen part també des del moment en que arriben, de la generació 
d’aquesta nova tradició, i que nosaltres estam obligats i forçats a conviure, i és una obligació de 
fets, no tant de convocar un acte en concret per fer-ho. Els fets se demostren cada dia. Gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda recuperar l’acte amb totes les confessions 
religioses amb servei a Palma  a la festa  de Tots Sants a l’agenda institucional 
municipal, com a foment de la tolerància religiosa." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
92. Grup VOX relativa a la defensa i reconeixement de la tasca dels funcionaris 
municipals 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Con respecto a la exposición de motivos, creo que queda bastante clara la 
primera parte de nuestra proposición. El primer punto, sobre el reconocimiento a la labor que 
hacen los funcionarios en esta casa. Nosotros consideramos que el Sr. Carrió se ha excedido en 
sus funciones, bueno, en realidad no se ha excedido, es decir, las ha ejercido. Ha ejercido las 
funciones que tiene del comisariado político lingüístico, que es la Regiduría que le corresponde. 
Ya sé que no les gusta oír hablar de estas cosas, y no existen, y nos las inventamos los de VOX. 
Esta semana estaba hablando aquí en un pasillo con un funcionario, en una conversación 
amigable, en castellano. Salió un miembro del Equipo de Gobierno, el funcionario miró por 
encima de mi hombro, y automáticamente se me puso a hablar en catalán. No, esto me ha 
sucedido, no, quiero decir, yo no me lo invento. Esto ha sucedido, me ha pasado esta misma 
semana. ¿Por qué? Porque este tipo de misivas enviadas a los funcionarios con un ánimo 
coercitivo, recordándoles el Reglamento del ayuntamiento, y la necesidad de utilizar la lengua 
oficial del ayuntamiento, que por lo visto no quiere contemplar ni reconocer la lengua oficial del 
Estado, nos lleva a este punto, al punto de que muchas veces los funcionarios, no son libres de 
emplear cualquiera de las dos lenguas oficiales que hay en el ayuntamiento. A nosotros nos ha 
pasado, también al principio de esta legislatura, solicitamos un informe, un informe jurídico 
sobre la legalidad el Reglamento, que nosotros seguimos considerando que no se ajusta a la 
legalidad. Por mucho que lo hemos solicitado, no hemos obtenido de este ayuntamiento, que se 
nos facilite ninguna documentación en castellano, porque por lo visto el hecho de ser Regidores, 
nos priva de nuestros derechos como ciudadanos. Esto que es así, lo quieran ustedes reconocer o 
no, nos lleva una vez más a romper lo que debería ser la normal convivencia dentro del 
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ayuntamiento, esa convivencia de la que tanto les gusta hablar, siempre que la convivencia sea, 
convivan ustedes como a mí me dé la gana, porque sino se salen de la norma, y ya no nos 
interesa. Nosotros pedimos a este Pleno, que se reconozca por escrito, por medio de la 
Regiduría correspondiente, la de Función Pública, el trabajo excepcional que hacen los 
funcionarios de esta casa. Nosotros solicitamos que se rectifique la carta enviada por el Sr. 
Carrió a los funcionarios, recordándoles, recordándoles la necesidad del uso de la lengua 
catalana propia del ayuntamiento. Les recuerdo, les observo, les vigilo. Y por fin, para evitar 
que esto suceda en el futuro, que se clarifiquen las competencias entre ustedes. Porque yo ya sé 
que es complicado a veces convivir, en un Equipo de Gobierno, donde existen diferentes 
sensibilidades. Y que muchas veces están ustedes obligados a ceder un poco, el grupo 
mayoritario de la cámara, el grupo socialista, pues a estas veleidades del resto de grupos que 
forman con ustedes el pacto de gobierno, le guste más o menos. Pero ya le digo Sr. Alcalde, 
ponga usted un poquito de orden en su casa, que creo que a veces le hace falta. Muchísimas 
gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Aplicaremos el Reglamento de época del PP.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Rodríguez, com no podria esser d’altre manera, nosaltres votarem en 
contra de la seva proposició. I clar, perquè nosaltres entenem que la carta enviada, en cap cas és 
una advertència, com vostès diuen en els funcionaris. Jo li demanaria que la llegissin 
detingudament, i sobretot sense prejudicis, i veuran que simplement allò que demanem és 
col·laboració en aquests funcionaris, perquè seguim endavant amb el impuls de normalitzar la 
nostra llengua. Aquesta petició a demés de legal, s’empara i se basa justament en el Reglament 
de normalització lingüística, que ja n’hem parlat molt, però també amb l’Estatut, i fins i tot amb 
la Constitució Espanyola. En relació a la proposició, deixi’m també explicar-li perquè és que 
votarem en contra en cada un dels seus punts. En relació en el primer, perquè nosaltres sempre, 
però sempre, hem reconegut la tasca que fan els nostres funcionaris. I per tant, ara no és 
necessari una nova circular, per tornar a explicar aquest compromís, que també nosaltres sabem 
que ja tenen. En el segon punt, perquè aquesta carta, com ja hem dit, no és una advertència, i 
afegiria, afegiria que també no és la primera vegada que l’ajuntament fa recordatoris per 
demanar en els funcionaris que també facin feina i treballin per la normalització lingüística. 
Això ja ho hem fet nosaltres, però també en el passat ho han fet altres consistoris d’altres colors 
polítics. I sobretot, perquè aquesta carta, en cap cas nega l’existència de diferents o de les dues 
llengües oficials que hi ha a l’Estat espanyol. En relació en el tercer punt, li aclarirem les 
competències de cada àrea, i li, i sobretot per si vol tenir més informació, li recordaria que es 
poden trobar en el Decret de Batlia d’organització dels serveis administratius, on veurà que la 
Regidoria d’Educació i Política Lingüística, no som cap comissari encara, i tampoc no en feia 
comptes quan me vaig presentar, però que la Regidoria d’Educació i Política Lingüística, és la 
que ha de vetllar per promoure el ús del català, i fer complir el Reglament de normalització 
lingüística d’aquesta casa. Crec que bé, ja ho varem dir abans de l’estiu, però ho haurem de 
repetir moltes de vegades, que si vostès són les persones de l’ordre, els demanaria que per favor 
complissin les normatives. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzà Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Carrió, vostè se mou sempre permanentment amb la hipocresia, és a dir, 
vostè ha vingut aquí a Plens, a explicar-nos de que Ciutadans tenia la culpa de que hagués 
minvat el ús de la llengua catalana dins el saló de Plens, perquè nosaltres presentàvem 
proposicions en castellà, i ha tingut la barra de venir a contar-ho aquí dedins. I quan li hem dit, i 
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quin és l’ús de la llengua catalana dins l’Ajuntament de Palma en comparació amb la castellana? 
Ens ha dit, no, és d’un 97% coma no sé que, davant un 2% que se parla en castellà. On vol anar 
vostè amb això? On ve aquí a plorar-nos de que no se parla en català? On va vostè enviant 
circulars? Quan sap vostè que el seguiment de la normalització lingüística dins aquest 
ajuntament, és de a prop del 98%. És que encara vostè ve aquí i ens ve casi, casi plorant, com si 
no el parlés. Que estam parlant aquí vostè i jo? M’ho dirà quan li presenti les proposicions, i me 
dirà que jo sóc el culpable de que el increment de la llengua castellana se doni dins 
l’Ajuntament de Palma. Però és que també és d’aquí aquesta llengua. Encara no li ha dit ningú? 
Amem si haurem de fer ara un altre normalització en el final. Perquè aquí jo crec que la 
normalització se dur a terme, però ben duita eh, ben duita. Per tant, no li veig el lloc a que vostè 
presenti circulars en els funcionaris de l’Ajuntament de Palma, ni per a ni per b. Perquè és que 
resulta que tenen ben clares les seves competències i se’ls saben bé. I amem si encara haurem 
d’anar a veure si tindran raó, perquè si vostè fa aquest fet, que és presentar aquesta circular, ho 
fa amb qualcuna raó. Ho ha fet sense voler? No tenia cap intencionalitat? No sabia que havia de 
fer? Miri, tanmateix no s’ho creu ningú en això, encara que vostè ho conti, no s’ho creurà ningú. 
I vostè és el que vindrà un altre vegada amb el paperet, i ens dirà que el 98% dels actes d’aquest 
ajuntament, tots se fan en llengua catalana. I llavors ens donarà la culpa a nosaltres, com 
sempre, ara no, aquesta vegada donarà la culpa a més gent, probablement, i resultarà que ara la 
llengua castellana se parla una dècima més dins l’Ajuntament de Palma. Bé pues sàpiga que són 
dues llengües que hi ha en aquesta ciutat, les dues han de poder perviure de la mateixa manera i 
amb la mateixa facilitat. I la normalització se compleix, però de sobrat, de sobrat. De vegades de 
massa i tot. Per tant nosaltres, si vostè reconeix que diu la magnífica labor del personal 
municipal en todas sus áreas, no veig quin problema té per aprovar el punt 1. Quin problema té? 
Que ja ho fan molt bé? I li sap greu tornar-ho a dir? No li ha sabut greu tornar a dir parlin en 
català, això no li ha sabut greu. Li  sap greu dir que ho fan bé? Això sí que li sap greu. No 
l’entenc, no l’entenc. Vostè fa unes consideracions i unes valoracions, que no ho sé, no sé que 
pensar. Però donen que pensar, donen que pensar. Per tant, nosaltres votarem a favor de la 
proposició que presenta el grup VOX de l’Ajuntament de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosotros vamos a votar a favor de la propuesta de VOX, y vamos a explicar 
el sentido del voto. En este recordatori sobre normalització lingüística que ha passat el Sr. 
Carrió, literalmente dice: perquè aquestes mesures tinguin efecte desitgem la col·laboració de 
totes les persones implicades en la gestió municipal, especialment del personal al servei de 
l’administració. Per tant, nosotros, el día 30 de julio presentamos una solicitud por la que 
pedimos copias de los certificados de conocimiento de lengua catalana, de todos los regidores, 
de todos los altos cargos y de todos los asesores, porque todos ustedes son personas implicadas 
en la gestión municipal. Esta semana la hemos vuelto a reiterar, porque todavía no nos han 
llegado estas copias de sus títulos de catalán. Estamos empezando a pensar que es que están 
ustedes todos estudiando a tope para presentarse a la siguiente convocatoria del Certificat de la 
llengua catalana. Seguramente será así. Igual que hacen una normativa para exigírsela a los 
funcionarios, aplíquensela ustedes también. Y pedimos también que se reconozca el trabajo y 
las garantías de los funcionarios, porque Sr. Alcalde, ustedes a los funcionarios, literalmente no 
les da ni agua, ni agua.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Hombre, les hemos subido los sueldos, ustedes se los bajaron.” 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
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“Los sindicatos les han denunciado delante de la inspección de trabajo, porque no pone agua a 
disposición de los funcionarios. Esto es una infracción grave. La inspección de trabajo ha hecho 
varios requerimientos, a día de hoy el Sr. Alcalde tiene a los funcionarios que no les da ni agua. 
Por eso vamos a votar a favor de que se reconozcan los derechos de los funcionarios, de que se 
reconozca el trabajo de los funcionarios, y de que tengan unas condiciones laborales dignas. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Si el mayor problema de un funcionario es que no tiene una botella de agua, 
es que no vamos mal. Muchas gracias.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Carrió, yo insisto en el argumento que le ha dado mi compañera de 
Ciudadanos, si, por qué no se puede reiterar ese reconocimiento público y notorio que ustedes 
tienen de los funcionarios, pero sí hace falta recordarles la necesidad que tienen de vincularse a 
su cruzada lingüística. Cuando el jefe te hace una observación, te hace una observación, no 
importa en el tono en el que te la hace. Usted es el jefe, ustedes forman el Equipo de Gobierno. 
Y cuando ustedes mandan una circular a los funcionarios, desde el mismo momento que lo 
hacen, por muy sugerencia que sea, tiene una fuerza especial y a veces, y en este caso, concreto, 
coercitiva. Porque nosotros no dejaremos de luchar por la libertad en todas sus vertientes, 
incluida la lingüística. I porque no es de recibo, insisto, por muchos reglamentos, más 
reglamentos, vicereglamentos y lo que usted quiera, que a nosotros como Ciudadanos españoles, 
este ayuntamiento, nos niegue el derecho que tenemos a recibir los escritos oficiales en 
castellano. Y el reglamento de este ayuntamiento de normalización lingüística, no está por 
encima de la Constitución, no lo está, lo siento, no lo está. Y en base a ese reglamento, al que 
ustedes no quisieron pedir un informe jurídico, porque cualquier jurista les dirá que no se ajusta 
a derecho, nos niegan constantemente los documentos oficiales que queremos que se nos 
remitan en la lengua española cooficial en esta comunidad, y oficial en el conjunto del Estado. 
Con lo cual, no pueden ustedes usar el argumento que usan siempre, que tanto les gusta decir, 
no es verdad, no hay quejas, no hay denuncias, no hay discriminación. Sí, el regidor que le está 
hablando, sufre la discriminación, esa discriminación lingüística que a usted tantísimo le 
preocupa en otros casos. Cuando se trata no sé de aeropuertos y demás. Entonces sí le preocupa 
mucho la discriminación lingüística, pero la de este regidor que le habla no le preocupa, en 
absoluto. Entonces, ya le digo, no entiendo por una parte que no voten sí al punto primero, pero 
bueno, se lo explicarán ustedes a la gente que trabaja en esta casa. Y desde luego insisto, ya 
entiendo que es su trabajo, ya entiendo que usted ha venido a la política para esto, pero deje de 
amedrentar a los funcionarios. Muchas gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Senyors de l’oposició, bé, nosaltres defensem els funcionaris justament quan 
els tornem els seus drets laborals, i això és lo que va fer aquest Equip de Govern l’anterior 
legislatura. Uns altres varen esser els que els varen prendre aquests drets. Després, que vegin un 
simple recordatori com, un expedient de depuració de funcionaris, bé és que això no té ni cap, ni 
cap ni peus. Per favor senyors del PP i senyors de Ciutadans, no segueixin fent-li el joc en els 
senyors de VOX. Cada vegada que voten amb ells la nostra democràcia, cada vegada és més 
dèbil. Per favor, prenguin consciència de que és la democràcia. Senyors del Partit Popular, 
vostès quan tenien les competències en política lingüística, feien exactament el mateix, 
demanaven i també recordaven que s’havia de tenir en compte el reglament de normalització 
lingüística. Per favor, recuperin el seny perdut que varen mostrar, ara ja fa molts d’anys. I 
senyors de VOX, vostès sí que fan caixes de bruixes, vostès sí que pareix que volen depurar 
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funcionaris. A Andalusia, intentaren tenir llistes dels funcionaris que treballaven en relació a la 
violència de gènere. Això és fer una caça de bruixes. Encara no han explicat ni tan sols per 
quins motius ho volien, però bé és igual. I a Mallorca, ostres, ho arribat els darrers però ja heu 
mostrat bastants maneres eh. Anar a fer llistes negres de centres educatius, també això, això sí 
que és una vergonya. I bé, per anar acabant, davant el cara al sol del Parlament d’ahir que ens va 
brindar el Sr. Rodríguez, deixi’m recordar les paraules de Senyorat Ovidi Monjo, ell deia, per 
ventura en aprendreu. Hi ha gent a qui no li agrada que es parle s’escriga es pensa en català, és 
la mateixa gent a qui no li agrada que es parle, s’escriga o es pense. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a 
favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno: 
 
1-. A reconocer, a través de la Concejalía de Función Pública y por escrito, la magnífica 
labor del personal municipal de todas las áreas y servicios del Ayuntamiento. 
 
2-. A rectificar el escrito de advertencia sobre el uso del catalán, recordando la 
existencia de dos lenguas oficiales en la ciudad. 
 
3-. A definir y clarificar las competencias de las diferentes áreas de gobierno a fin de 
evitar intromisiones y solapamientos entre concejalías." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
94. Grup Cs relativa a la il·luminació del camí dels Reis 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Gracias. Bueno, esta propuesta la vamos a dejar sobre la mesa, porque vamos a tener que hacer 
una modificación. Ayer estuve hablando con la Sra. Pastor, me dijo que este tema está en 
Urbanismo, porque se va a hacer una expropiación. Y después hay un proyecto donde bueno se 
tiene que licitar la obra y después se ejecutará un proyecto. Por lo tanto, le trasladaremos estas 
preguntas a la Sra. Truyol. Por lo tanto no hay debate.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Perdón que estaba negociando con mi compañera. Sí bueno en principio nosotros hemos 
hablado de dejar la propuesta encima de la mesa, si ellos querían, sobretodo porque esta mejora 
del alumbrado en la zona, viene ya asumida en el proyecto que se supone de mejora de la zona, 
que corresponde a un expediente de expropiación que tenemos en la zona de la rotonda, que está 
pendiente en este caso de terminar este expediente por parte de Urbanismo. También había una 
partida de capitalidad, y por lo tanto el proyecto ahora mismo no cabe hacer esta mejora de 
alumbrado porque no sabemos todavía como va a terminar el tema del proyecto de la zona.” 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Iluminar adecuadamente el tramo de Camí dels Reis en su tramo que va desde la 
rotonda esta carretera con la MA1043 en Génova hasta la rotonda que conecta con la 
calle Miquel Lladó. 
 
2. Estudiar la posibilidad de que las farolas sean solares con tecnología LED. 
 
3. Realizar una delimitación entre el carril ordinario y carril bici mediante balizas para 
una mayor seguridad vial." 
 
Sobre la taula 
 
96. Grup VOX relativa a realitzar un pla director que reculli totes les deficiències a 
les voravies i vials de la ciutat de Palma amb la valoració del cost de la seva 
reparació 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Sr. Alcalde, muchas gracias. Sra. Adrover, se ha adelantado, yo sí traía una felicitación para la 
Policía, cuando hablemos de unas preguntas que le he hecho, se la daré más adelante. Bien, en 
el último Pleno del 25 de julio, presenté una propuesta, perdón una proposición, para que con 
carácter urgente y general, se resolviera el problema que todos los ciudadanos nos han contado 
en las barriadas, que se trataba de aceras, de las vías y de puntos, diciendo que se hiciese pues 
un Plan Director donde se pudiese abordar a la vez durante esta legislatura y poder dejar la 
ciudad con las aceras arregladas. El problema de las aceras viene por los accidentes que 
producen, sea en la Plaza de España o en la barriada que sea, y sé que requiere una fuerte 
inversión, y una buena planificación. Es lo que proponía. Usted me contestó y nos dijo que no, 
porque seguiría con la programación que tenían prevista, y que irían abordando este problema a 
medida que los recursos. Yo creo que si hay voluntad política, si hay dinero, se podría abordar 
esto. Con su negativa, en cierto modo, seguimos con el mismo problema. Están en general los 
alcorques, las aceras, los pasos de peatones, en un lamentable estado, no solamente con riesgo 
físico sino también de la imagen que da esta ciudad a los de Mallorca, a los de Palma, y a los 
turistas que vienen aquí. Bien, lo que pasa es que en general, no es su responsabilidad, no es su 
culpa, esto viene de décadas, pero hay que abordarlo. Y entiendo perfectamente que diga bueno, 
no lo vamos a hacer así de golpe, pero luego resulta que sí, efectivamente, cuatro meses antes de 
las elecciones, vemos máquinas por todo, asfaltando, arreglando aceras, pero son cosas 
puntuales. Visto que no pueden abordar, porque el presupuesto no llega, yo lo que sí le rogaría, 
es que este Plan Director que había previsto, que haga la primera fase. Simplemente la 
radiografía de todos los barrios de Palma, con todos los puntos donde hay una acera rota, donde 
hay un alcorque, donde ha tropezado una señora, donde el que tiene un local tiene una obra 
recién hecha por Emaya y se la han dejado patas arriba. No, perdón, Emaya no, otra empresa. 
Entonces, yo lo que pido ahora, es algo que como aquí ha dicho otra regidora, no es fuerte 
inversión, es querer demostrar al ciudadano, de que estamos preocupados por lo que le 
preocupa, y no darle la espalda, y empezar con un proyecto, que aunque sea situar sobre toda la 
ciudad de Palma, identificando exactamente, se puede hacer topográficamente, y hay medios y 
hay colaboradores, hasta Palma Activa ha hecho trabajos en ese sentido. Para poder situar 
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exactamente todas las zonas que requieren un arreglo, un paso de peatones, un alcorque, una 
acera rota, y que con los datos que ustedes tienen puedan hacer a parte de identificar todo, una 
valoración para poder decirme a mí, mire usted, su propuesta no la puedo hacer, porque requiere 
18 millones de euros. Y tardaríamos 3 años en hacerlo. Esto es lo que le pido, un Plan donde 
usted tenga perfecto conocimiento de todos los sitios donde qué hay que arreglar, diciendo soy 
consciente, el Sr. Alcalde es consciente del problema, y lo que vamos a hacer es una fotografía, 
y vamos a ver como y cuando lo podemos arreglar. Por lo tanto, lo que el Pleno le insta es que 
haga este estudio, sitúe todos los puntos, y que haga una valoración aproximada para saber 
realmente el problema con el que nos encontramos. Y luego veremos efectivamente, tardaremos 
3, 5, 7 años, es como lo que pasa a Emaya y con la depuración del agua. Pues yo le digo lo 
mismo. Con toda la razón del mundo nos dice, Ramón, perdón el Sr. Perpinyà nos dice lo que se 
ha encontrado, el tiempo que necesita y que ya hay estudios en marcha. Yo le rogaría al Alcalde 
y a usted, que hagan lo mismo, que nos pueda decir mire usted, lo que usted está pidiendo Sr. 
Coll, necesitamos 9 años y 18 millones de euros. Es lo único que le pido. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, en principio votamos en contra porque yo creo que ya lo 
comentamos en la Comisión del Pleno anterior, es que esto está hecho, ya se lo dije, e incluso 
me ofrecí a que vinieran al Área de Infraestructuras, tenemos un programa informático, donde 
están recogidas todas y cada una de las incidencias que tienen que ver con arbolado, con 
alcorques, con aceras, con asfalto, en la calle. Están todas reflejadas, un programa, hay un 
programa informático, que nuestros técnicos saben donde está cada una de las incidencias que 
tenemos. A parte de esas incidencias, están, muchas están ya pasadas a las contratas para que se 
arreglen o no en función del presupuesto que tenemos. Ahora mismo contamos, tengo una 
pregunta que ya se la había dado por contestada, que han entrado de urgencia también al final 
del Pleno, que es que cuánto llevamos invertido en tema de aceras. Estamos en torno a más de 5 
millones de euros y ahora con el remanente si se aprueba y todo va bien, pues aumentaremos 
esta inversión en aceras. Ya le digo que anualmente estamos con los modificados que se van 
haciendo, en torno a 7 millones de euros, lo que se va a terminar de invertir este año en tema de 
aceras. Y no se solucione ni una décima parte de los problemas que tiene ahora mismo con el 
tema de aceras la ciudad de Palma. Por eso le digo que ahora mismo no solo porque lo que se va 
arreglando sí que se mantiene en un tiempo pero de una manera sólo relativa, porque no 
podemos evitar el crecimiento de las raíces de los árboles, no podemos evitar que un camión 
aparque un día de mala manera en una acera, y la rompa aunque está recién hecha, etcétera, 
etcétera. Y luego, lo que sí que priorizamos son los temas de seguridad. Intentamos que lo que 
está peor, peor, o lo que ha dado más problemas, como el tema de las raíces que también las 
tenemos registradas, pues se intente solucionar lo antes posible, pero no solo eso, sino también 
en los parques, en cualquier otro ámbito de competencia de infraestructura. Por eso le digo, que 
más que nada le invito a visitarnos, a que vea nuestro programa, a que vea como trabajan 
nuestros técnicos, nuestra brigada también 24 horas, y verá que este trabajo ya está hecho. 
Ahora lo que nos toca es trabajar, poner al día las aceras en las calles de la ciudad de Palma. 
Nos toca trabajar en un Plan Director, nos toca trabajar de manera efectiva en las calles. Por eso 
digo que se intentará mejorar. Sí que la propuesta de Regiduría siempre irá en mejorar la partida 
presupuestaria de sus contratos, porque de esas contratas depende que las aceras estén bien, y 
pues en este caso creemos que el apoyo en los presupuestos al Equipo de Gobierno, si van 
también en orden a incrementar estos proyectos, pues estarían bienvenidos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Gracias. Nosotros nos vamos a abstener en esta propuesta. Estamos de acuerdo en el fondo de 
lo que se está pidiendo, pero no en la forma. Te cojo la palabra, iremos a ver Son Pax. ¿No? Y 
que nos enseñes esos programas informáticos, más que para lo que se va a arreglar ya, a 
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nosotros lo que sí que nos interesaría saber es cuáles son las prioridades. Sabemos que hay 
aceras en Palma en barriadas no del núcleo, o sea que tienen calles anchas, que hace 4 años que 
esas aceras están rotas. Esas raíces han roto las aceras, y entonces lo que sí que nos interesaría 
para en un futuro a lo mejor pues poder hacer propuestas, es saber las prioridades que se tienen 
desde tu Regiduría y el Departamento. Ya está. Gracias.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosotros votaremos a favor de esta moción. En julio cuando lo presentó el 
Sr. coll, nos abstuvimos porque entendíamos que el procedimiento era como demasiado 
específico y desde el Equipo de Gobierno nos explicaron que ya lo tenían diagnosticado. Lo que 
pasa es que es verdad que él ahora lo que pide es la valoración económica y el tiempo en el que 
se podría realizar. Y eso sí que no está contestado. Nosotros vamos a votar a favor de que se 
haga este Plan Director y bueno que creemos que se podrían planificar mucho mejor las obras, y 
ser más eficientes. Gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Sí, no, iba a decir exactamente lo mismo, es decir, pueden tener por los parámetros actuados 
una valoración aproximada de lo que nos costaría arreglar todas las aceras de Palma. Y gracias 
por su contestación.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno, decir que tenemos 1.500 kilómetros de aceras en la ciudad de Palma, algunas 
reformadas, 1.500 kilómetros, creo que más kilómetros que el que tiene carreteras en el Consell 
de Mallorca, imagínense. La estimación creo que es muy dificultosa, sobretodo porque muchas 
reurbanizaciones y arreglos de aceras, no dependen solo de la contrata de Infraestructuras, en 
este caso la contrata de Vialidad, sino que dependen también de muchas obras que se están 
poniendo en marcha en Ciudad de Palma, que dependen de áreas como Movilidad, como 
Urbanismo, en las que cuando se hace una intervención, se hace una intervención integral, 
donde se pone el alumbrado, que por eso hemos dejado también una proposición encima de la 
mesa, o lo que es la parte de urbanización de la acera, incluyendo un carril bici o no. Por eso 
digo que no le puedo dar una estimación ni aproximada, porque la ciudad está viva, es una 
ciudad dinámica, es una ciudad en la que se está interviniendo, es una ciudad que estamos 
peatonizando calles, que se están mejorando otras, en los que hay proyectos de expropiación, en 
las que se va a hacer una mejora sustancial dentro de la zona, etcétera, etcétera. Se está 
construyendo carriles bici. Es muy complicado. Yo le digo ya que nosotros tenemos un 
presupuesto que intentamos llegar a todo lo que podemos, que si es mayor mejor, llegaremos a 
más. Que no basta actualmente para las incidencias que tenemos en la vía pública, también se lo 
tengo que decir. Pero bueno, que seguiremos trabajando para sobretodo darle rapidez y eficacia. 
También decirle que estamos ya a final de año, que el presupuesto está ya limitado 
evidentemente, y que supongo que a partir de noviembre, que será cuando yo realmente ejerza 
mi legislatura en el área de Infraestructuras, le podré decir con más exactitud que es lo que se 
puede programar y lo que no se puede programar y a lo que podemos llegar y a lo que no. Y de 
todas maneras las prioridades son repartir todo lo que se pueda en todos los barrios de Palma, 
para que todo el mundo tenga una mejora. Muchas gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i VOX) i 1 abstenció (Cs) 
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Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno: 
 
 A desarrollar un Plan Director que permita tener conocimiento exacto del estado actual 
yrecoja todas las deficiencias en las aceras y viales  de los diferentes barrios de la 
ciudad, así como valoración de las reparaciones de acuerdo los parámetros que 
actualmente dispone.  
 
Se reitera la necesidad de hacer un esfuerzo en solucionar este problema con la finalidad 
de evitar los continuos accidentes que sufren los ciudadanos y mejorar la imagen de la 
ciudad." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
 
97. Grup VOX relativa a que l'Ajuntament, les diferents regidories i empreses 
municipals tenguin una presentació oficial de la seva organització i funcionament 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Muchas gracias Sra. Pastor por invitarnos a ver, pues sus 
dominios ¿no? Precisamente el día 25 de junio, mandé una solicitud a la Secretaria de Batlia, en 
la que nosotros como grupo que empezaba la andadura en esta casa, solicitaba que nos dejasen 
visitar, para tener conocimiento, de las distintas regidurías, y sobretodo de las distintas empresas 
municipales, Policía Local, Bomberos y demás, para ver realmente lo que hay, no verlo a través 
de la página Web, que es difícil, y sobretodo para tener un contacto. Tengo que decir que 
empezamos, nos dijeron, bueno, pónganse usted en contacto, y empezamos a tener contactos 
con ellos, luego ha venido agosto, y luego han venido ciertas cosas. Tengo que decir que fui 
amablemente recibido por la regidora de Seguridad, por el Director, el Gerente de Emaya, que 
nos recibieron, e hizo tres visitas, en total unas siete visitas incluyendo Son Reus, que dije que 
no estaba tan mal, y sí me explicaron perfectamente, recorriendo por el terreno, que problemas 
tenía. Sí el aspecto no era malo. Y lo que sí me dijeron, y que se comprometía si el presupuesto 
le llegara, es de hacer una serie de mejoras de ayudante de veterinario para poder tratar, de 
personal de limpieza. Es decir, para que aquello pudiera funcionar mejor, y a ser posible 24 
horas al día, que es un problema de personal. También la Policía Local, la regidora tuvo la 
amabilidad de explicarme un poco lo que se encontraba, lo mismo. Y lo mismo en la Funeraria, 
donde fuimos, traje una muy buena impresión, y encima estuvimos recorriendo la complejidad 
de los temas que están tratando. Bien, ¿Por qué saco este tema? Porque todos nosotros hemos 
tenido una experiencia cuando hemos viajado, de ir por muchos sitios, y entonces a parte de la 
amabilidad, de que a uno le reciban y le digan, dime lo que quieres, le hace una presentación de 
la empresa, de la unidad militar destacada en zona operaciones, tratando de hacer operaciones 
de mantenimiento de paz. Y en todos los ayuntamientos que conozco, y por los que yo he ido, 
empezando en Estados Unidos, recuerdo estaba allí y fui a una reunión donde con mi poco 
inglés o mi inglés, hablaban de flies. Y entonces decía el aeropuerto, no, no, estaban hablando 
de las moscas ¿no? Bueno, quiero decir con esto, que no he visto que haya una presentación 
oficial de la regidoría o del ayuntamiento, o de la empresa municipal x, donde nos diga la 
organización, el funcionamiento, el personal, el material, cuales son sus retos, cual es su 
presupuesto. Y esto, y lo agradezco enormemente, que un regidor que no da, no tiene tiempo, 
me atendieran, esto basta que lo haga un técnico. Es decir, si yo voy a la EMT, que el señor que 
lleva la gestión el Gerente, o el subgerente o el vicegerente me diga, mire usted, la EMT consta 
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de esto, personal, material, tipos de vehículos, estos van con gas, estos van, nuestra política es 
cambiarlo, etcétera, etcétera, etcétera. Yo tengo que tener conocimiento, todos nosotros, de 
cómo está hecho, de cómo funciona, es transparencia, es conocimiento, y es colaboración, como 
yo se la ofrecí a la Sra. Adrover o al Sr. Perpinyà, porque sé que tiene una tarea muy difícil de 
reconstruir, y de poner enfrente proyectos complejos, donde todos hemos de empujar el carro. Y 
ahí estamos, pero necesito y les pido que como norma, sea para mí, para otro regidor, o para un 
colegio, o para una visita que viene de fuera, que vengan empresas catalanas del agua, y diga 
bueno Emaya está organizada así, tenemos este personal, tenemos estos gastos, tenemos estas 
posibilidades, tenemos este despliegue. Y esto no está. Y está en países de África, donde cuando 
uno va a ver la Alcaldía o va a ver otra cosa, hay un señor que no tiene porque ser Alcalde. 
Vaya usted a Estrasburgo, a Tulom, vaya usted a cualquier ciudad holandesa, y le van a explicar 
exactamente quien es quien. No es solamente la fotografía del Sr. Alcalde con su equipo, o en la 
página Web que uno trata de averiguar, de cómo y de que forma, no para investigar y espiar, 
para que haya transparencia y para que haya colaboración. Por lo tanto mi ruego y mi petición, 
es que tengan en las Concejalías en el Ayuntamiento y en las empresas, no en todas, pero sí el 
regidor, o el Gerente, una explicación pormenorizada para poder entender que pasa en Emaya o 
lo que pasa. Porque ahora estamos descubriendo gracias a la prensa, que ahora ya se nos ha ido, 
que tengo que buscar información allí. Esto es mi proposición, muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno ya usted ha iniciado la intervención diciendo que para conocer el ayuntamiento y 
para poder iniciar su trabajo, pidieron asistir o que se les presentaran determinadas áreas o 
organismos o empresas, también vino al IMI, también les abrimos la puerta. Yo entiendo que no 
les tiene que recibir un subgerente o un técnico, el de concejal a concejal y en mi caso con el 
Gerente, respondimos a todas las preguntas que se nos hicieron, y abrimos un debate interesante 
y conocieron, dimos toda la información que querían sobre el Instituto, igual que entiendo que 
lo hicieron en otras áreas, que al final es poner a su disposición herramientas para que puedan 
hacer oposición. Llegados a este caso, para hacer su trabajo de oposición, tienen toda la 
información a disposición que requieren, tienen acceso a presupuestos, tienen acceso a la 
documentación de aprobación de presupuesto, y en online a la ejecución del presupuesto. 
Tienen acceso a libros de Decretos, tiene acceso a ordenanzas y a toda la información que se 
requiere para hacer esa función de ordenanzas. Y a día de hoy con la capacidad que tiene el 
ayuntamiento, no vamos a destinar recursos extras de funcionarios, a realizar estas guías a 
medida de cada una de las áreas, o de cada uno de los destinos concretos, destinando horas y 
horas de funcionarios, que dejarían de hacer su trabajo de prestación de servicio al ciudadano. 
Por eso por ahí no vamos a priorizarlo. Y sería imposible de gestionar, porque cuando creas una 
guía tienes que pensar, público objetivo y a qué lo destinas. Aquí se hacen guías específicas en 
consumo por ejemplo, que van a usuarios que son niños, van guías específicas que van a 
empresarios, van guías específicas que van a proveedores. Y hay mucha información concreta 
de cada área. Pero es un trabajo ingente, no sé si se hiciera de forma genérica para todo el 
ayuntamiento, tendríamos que tener casi un departamento específico, para ir teniendo esa 
información focalizada, y luego una vez hecha, para que no se corrompa al día siguiente, hay 
que tener el mismo equipo para actualizarla. Lo que es un gasto y una gestión que no se puede 
hacer a día de hoy. Y en todo caso sí que tienen determinadas áreas que lo requieren más y que 
tienen esa información, como es el Palacio de Congresos, como es Emaya o como es la 
Fundación Miró. Por eso nosotros a día de hoy con las capacidades que tiene el ayuntamiento, 
no podemos acceder a esta petición, debemos votar en contra.”  
 
Sr. Bauzà Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Coll, no l’han entès, ja li dic, perquè vostè ha posat un paràgraf dins 
l’exposició de motius de la seva proposició, que jo crec que és important recalcar un altre 
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vegada i diu: esta información consideramos que es imprescindible para los regidores, así como 
para los ciudadanos en general. Que és per qui fem feina. Per tant, si nosaltres hem de veure 
amem quina deriva tenen els nostres objectius, i quina és la informació que procurem en els 
ciutadans, amb la informació i la transparència que prediquem tot lo dia i la donem en el conjunt 
de la ciutadania. Per tant nosaltres no hem de posar pegues amb això. Hem de sabre que una part 
l’haurem de dedicar a donar aquesta informació, perquè els contribuent sàpiguen en que ens 
gastem, quins recursos tenim, i on els destinem, i on destinem els nostres esforços, per sabre 
com farem funcionar l’Ajuntament de Palma. Per tant a nosaltres no ens pareix, i amb 
l’exposició de motius que ha fet el Sr. Coll, bastant pormenoritzada damunt el tema, i estam 
observant tot lo dia, avui parlàvem de Barcelona, parlem d’Amsterdam, parlem de tantes ciutats 
que duen sistemes que a nosaltres ens interessen, i no els interessa donar la informació de lo que 
fem dins l’ajuntament en el conjunt de la ciutadania, dient-los quins recursos, com gestionem i 
com ho duim. És a dir, no és una qüestió que s’hagi de fer d’avui per demà per poder dir la 
darrera guia de consum a qui la varem enviar. Però sí podem començar a posar, el sabre com 
estructurem i d’una manera progressiva, anar augmentant aquesta informació, de tal manera que 
el Pla que exposaven ells dins la seva proposició, se pugui dur a terme. Nosaltres votarem a 
favor de la proposició que fa el grup municipal VOX. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. No vamos a incidir en los argumentos que ya se han dicho por parte de los 
otros grupos políticos. Vamos a votar a favor, por todo lo que ya se ha expuesto, y voy a poner 
un caso por el que consideramos que es muy importante que se haga este trabajo. Nosotros 
preguntamos a raíz de lo que ha ocurrido en Plaza, en el aparcamiento de Plaza Mayor, quién 
lleva ahora el tema de los locales de Plaza Mayor. A día de hoy no sabemos si es 
Infraestructuras, si es Gobierno Interior, si es Urbanismo, no sabemos quien va a resolver lo que 
pasa con las galerías de Plaza Mayor. Y como esto podríamos hablar de otra serie de proyectos. 
Entonces por eso consideramos muy interesante que se nos informe, no solo a nosotros sino a 
los ciudadanos, que son los que nos está pagando nuestro dinero, cómo va y cómo se gestiona. 
Gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Muchas gracias. Quizás no lo haya medido demasiado bien, no pido que todos los distintos 
organismos tengan esto. Pido las concejalías del ayuntamiento y las empresas municipales. Y 
esto Sr. García, si usted me da la información, se lo hago con PowerPoint en dos horas. 
Personal, despliegue, sí, no, no, no, sí, es decir, decirme quizás la EMT o algunos, la Policía, el 
más complicado, porque me tiene que decir qué tipo de vehículos, qué problemas tiene, falta de 
financiación. Lo entiendo, no hay financiación, y hay que explicarlo. Yo entiendo que tienen 
problemas, pero tengo que conocer que problemas tienen, y yo como regidor Sr. García, usted 
me recibió, me recibió su Gerente, y no era la persona más adecuada, porque primero no me 
enteré demasiado, porque yo no me enteré demasiado, no porque, porque la explicación 
tampoco me explicó la estructura. Y me pasó lo mismo, porque claro, quizás no tengan la 
costumbre de decir, oiga, somos esto. Y esto se lo dice un técnico. Y esto se lo hace en un par 
de horas. Personal, cuánto personal tiene, qué presupuesto gestiona, qué medios tiene, qué 
despliegue tiene y como funciona. Y esto se lo puede hacer en un par de horas, esto es un 
trabajo de cualquier carrera de estudiante de bachiller, donde le piden hágame este trabajo. No 
es tanto tiempo, es simplemente la foto, una foto de su organización, que no está en el 
presupuesto, ni está muchos datos que pueden. Y luego decirme, qué problemas tengo, que no 
son míos, que a lo mejor como dice el Sr. Perpinyà, vienen de Madrid. Que también en Madrid, 
si se quiere se consigue. Pero para esto hay que romper la disciplina de voto al partido y otros 
temas. Pero yo lo único que digo es, que a nivel Regidoría, a nivel empresa municipal, 
ayuntamiento, que haya una foto y que no tenga que estar yo buceando en una página Web, con 
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perdón, que hay que mejorarla porque es muy incómoda, y es muy difícil encontrar las cosas. Le 
voy a decir una cosa, coja usted y pique IMI, Estrasburgo, Pleno de Estrasburgo de Tulom o de 
Málaga, o de Vitoria, y verá que la página de estas ciudades que le acabo de decir, es 
transparente, abierta, y da información. Cójanlo. Esta tarde lo hagan, me voy a meter en el 
Ayuntamiento de Estrasburgo, a ver que puedo ver, y verá la declaración de un compañero suyo 
socialista Sr. Rais, que yo conocí cuando estuve por allá, y que sigue de Alcalde. Nos falta 
información, nosotros los regidores y los ciudadanos. Y no es tanto tiempo, porque para gastar 
panfletos para otras cosas, sí que las gastan. Necesitamos esta información básica. Gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“En cuanto a competencias, a lo que tienen acceso también, que se me ha olvidado, es al 
Decreto de competencias, donde se establecen las competencias que tienen cada uno. Yo creo 
que aquí ya esto es un debate de incompetencias, porque toda esta información está en la Web, 
toda esta información la tienen a disposición y el problema, si usted manda a alguien al Instituto 
Municipal de Innovación como por ejemplo, que no tiene capacidad de entender que ese 
Instituto Municipal de Innovación el problema no es del Instituto que expone, sino de la persona 
que viene y no entiende o no sabe que preguntas hacer. La información la tienen todavía a 
disposición, y se la hemos puesto a disposición. Nadie Sr. Bauzá, nadie está, nadie del Equipo 
de Gobierno, no quiere poner de cara al ayuntamiento la información. Tenemos un tema y lo 
conoce usted tanto como yo, porque se lo he contado aquí 40.000 veces. Otra cosa es que al 
cabo de 4 años o de 8 años, no sean capaces de retenerlo, eso lo está haciendo usted. Pero es un 
problema informático de hace algunos años, y actualmente los proveedores están empezando a 
trabajar y uno de los proyectos estrella, o uno de los proyectos necesarios, es la reforma de la 
página Web, en cuanto al gestor de contenidos, que es del año de la polca el que tenemos. Y en 
cuanto a la estructura, para que sea más comprensible, y para que sea accesible a teléfonos 
móviles, y poder plantear toda esta información. El problema, y repito, de toda esta información 
que el ayuntamiento ya tiene, no es ponerla en un PowerPoint y pegarla, eso no es difícil, eso es 
sencillo. El problema es que a día de hoy esa información no hay que ir a buscarla y a pegarla, 
sino que tenemos que tener los sistemas organizados y montados, para que automáticamente de 
cada una de las gestiones, se vaya colgando en la Plataforma, que es la que va a enseñarle los 
datos a toda la ciudad. Y les puedo asegurar que en eso estamos trabajando. No es un trabajo de 
un día ni de dos, porque estando el ayuntamiento bien informáticamente, es un proyecto largo. 
Estando el ayuntamiento como nos lo encontramos, es un proyecto muchísimo más largo. 
Porque dar la vuelta a un petrolero, es mucho más complicado que dar la vuelta a una lancha. 
Gracias.” 
  
Dictaminant desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno, a las diferentes 
Regidurías y a las Empresas Municipales, que dispongan de una presentación estándar 
de la organización y funcionamiento, con el detalle de la plantilla disponible, 
presupuestos que gestionan y ubicación de las diferentes dependencias, así como los 
objetivos y retos de la legislatura." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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98. Grup PP relativa a que s’iniciïn amb caràcter d'urgència els tràmits necessaris 
per complir amb la normativa de contractació de les administracions públiques 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Alcalde, Sr. Hila, usted está incumpliendo la Ley de contratos, y lo sabe. 
Lo sabe y lo está haciendo ya consciente y de manera persistente en el tiempo. No voy a incidir 
porque todo el mundo sabe que la administración pública, todos los contratos de obras, todos los 
contratos de servicios, todas las adquisiciones de suministro, todas las concesiones, se rigen por 
la Ley de Contratos que está basada en Directivas Europeas. Y esta Ley de Contratos tiene una 
serie de principios básicos que se deben cumplir, que es la libre concurrencia, la transparencia, 
la libertad de acceso, la publicidad y la no discriminación y trato igualitario de todos los 
contratistas y de todos los posibles licitadores. Además con toda esta actitud lo que está 
haciendo es paralizar la modernización de los servicios públicos municipales, porque lo que se 
está haciendo es prorrogar contratos que ya están caducados. Todo lo que yo estoy diciendo, se 
puede revisar en la documentación del Pleno de hoy, en el Pleno que estamos hoy mismo, 
podemos encontrar expedientes que avalan esta realidad. Por ejemplo, tenemos un concreto en 
el que ustedes deciden porque sí, revisar el precio, sin que esté previsto en los pliegos, y sin que 
esté previsto en la ley, en contra de la legalidad vigente y en contra del contrato, está en el punto 
119. Los pliegos no permiten la revisión, pero ustedes en base a no sabemos que criterio, han 
decidido al contratista subirle el precio. ¿Qué pasa? Que este contratista, ¿qué tiene para que le 
suban el precio? ¿Qué dirán los otros licitadores que se presentaron? Porque a lo mejor alguien 
más se habría presentado si hubieran sabido que ustedes unilateralmente han decidido subirle el 
precio. Y a pesar de que tienen los informes en contra, de los Servicios Jurídicos, traen esto a la 
aprobación del Pleno. Prorrogan contratos sin que esté previsto en los pliegos, sin que esté 
previsto en los pliegos y sin que esté previsto en la Ley. Punto 120. Tiene otro ejemplo. Tiene 
los informes de los Servicios Jurídicos en los que le ponen de manifiesto que están 
incumpliendo la ley. Mantienen servicios sin que haya contrato. Y además lo dicen ustedes 
expresamente: s’ha continuat la prestació del servei sense contracte formalitzat. ¿Qué quiere 
decir? Que se acaba un contrato, no licitan, el contratista sigue, ni firman contrato. Bueno, y ya 
pasarán las facturas, que ya las llevaremos al Pleno. Punto número 38 del Pleno de hoy. Ustedes 
aprueban prórrogas extraordinarias, las prórrogas extraordinarias están recogidas en la Ley de 
Contratos, pero ustedes, sus prórrogas extraordinarias no cumplen con los requisitos legales de 
la Ley de Contratos. Y aprueban prórrogas extraordinarias, no una vez, ni dos, ni tres, han 
llegado hasta la quinta prórroga en el Pleno pasado, y la cuarta prórroga en este Pleno. Punto 
117 del Pleno de julio, está en el acta de hoy. Se han superado todos los límites establecidos en 
los pliegos, y se han superado todos los límites establecidos en la ley. Y se lo dicen sus 
Servicios Jurídicos, que esto no se puede hacer, pero ustedes lo traen aquí al Pleno. En el punto 
43 dicen, con toda su libertad, pasándose la ley no sabemos por donde, que se desiste de licitar, 
directamente. Se va realitzar l’acord de la Junta de Govern de desestiment. Bueno, todo esto 
hemos pasado desde el día 2 de marzo de 2017, dos años y siete meses, que ustedes desistieron 
de licitar, y aquí estamos, pagando facturas. ¿Dónde está la concurrencia? ¿Dónde está la 
publicidad? ¿Dónde está la igualdad de trato entre todos los contratistas? ¿Dónde está la 
transparencia? ¿Dónde está la Ley de Contratos? Y a pesar de que ustedes tienen informes 
jurídicos en contra, lo traen aquí. Pero yo ahora me pregunto, ¿qué tienen de bueno estos 
contratistas? Y por qué, por ejemplo, podemos leer, no habrá prórroga para los comercios de las 
galerías de la Plaza Mayor, porque los informes jurídicos dicen que no puede haber. Por qué 
para unos los informes jurídicos dice que no se pueden tramitar y sin embargo ustedes lo traen a 
este Pleno, por qué discriminan a las galerías de la Plaza Mayor, que las concesiones se rigen 
por la Ley de Contratos. Las concesiones se rigen por la Ley de Contratos, igual que los 
suministros, los servicios y las obras. Se rigen por la Ley de Contratos. Sin embargo, sí, 
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funcionaria, soy funcionaria, es cierto, para unos los informes jurídicos sirven para dejar a los 
comerciantes en la calle, y en otros casos lo que hacen es traerlo aquí al Pleno, haciendo 
prórrogas al margen de la Ley de Contratos. Igual podríamos hablar de otros contratistas, que 
tampoco lo tienen muy bien. Porque en el punto 29 de este Pleno traen facturas de 2018, de 
mayo y de septiembre 2018, que estos contratistas en el mes de enero, habrán pagado la 
liquidación de IVA, y sin embargo ahora traemos estos reconocimientos, pues porque no había 
contrato y no había crédito. Podría continuar más, esto es solo documentación del Pleno de hoy. 
Por eso, reclamamos que urgentemente se cumpla con la Ley de contratos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle, gracias Sra. Oliveras, me encanta esta incisividad tan, tan vehemente en 
un tema que evidentemente es preocupante para este Consistorio y para este Equipo de 
Gobierno, como es efectivamente pues estos reconocimientos de deuda excesivos, este número 
de prórrogas extraordinarias que entendemos que evidentemente es excesivo. Pero claro, este 
ayuntamiento tiene que garantizar que se ofrecen los servicios públicos a los ciudadanos, y tiene 
que hacerlo dentro de la ley. Y eso es lo que estamos haciendo. Yo entiendo que usted lo quiera 
poner en duda, pero eso es lo que estamos haciendo. No vamos a dejar de garantizar que se 
ofrecen esos servicios públicos. A partir de ahí, reconociendo que hay un problema, que es 
verdad que se extiende en el tiempo, reconociendo que la Ley de contratos pues evidentemente 
ha obligado a asumir una serie de, actualizar una serie de pues de actitudes y de cambios de 
comportamientos y legales dentro de la administración, que la Ley Montoro inhabilita los 
sábados también como para poder trabajar, que ustedes también se encargaron de despedir a 
muchísimos funcionarios en su momento, con lo cual eso también ralentiza lo que son las 
tramitaciones. A pesar, a pesar de todo eso, sí que se están haciendo los esfuerzos necesarios 
para coordinar a todos los actores que intervienen en el procesos de contratación, para intentar ir 
subvirtiendo esta dificulta, que, insisto, es reconocida y así lo vemos en cada Pleno. A parte de 
la legalidad, insisto, está asegurada, y un procedimiento legal, que es que esos contratos pasan 
siempre por fiscalización de intervención, que se dictamina en Comisión, que se aprueban 
finalmente, que se aprueban finalmente en Pleno esos reconocimientos de deuda, por lo tanto no 
puede negar que esto está totalmente garantizado que es legal. Por lo tanto, con todos estos 
trámites, se abren, se dan las condiciones necesarias para evitar todo tipo de irregularidades. La 
duda que me queda es si ustedes pueden decir lo mismo de todos los procedimientos de 
contratación que efectuaron en su momento. Muchas gracias.”  
 
Sr. Bauzà Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri, a la Comissió ja varem estar parlant d’això. Jo crec que el interventor 
d’aquest ajuntament, deu esser l’home que ha fet més informes d’objecció de tota Espanya ja. I 
és una cosa que ens ha continuat i ens ha continuat, i ens ha continuat, que n’hem estat parlant, 
sí, sí, ja li haurien de donar un plus per això. Hem continuat i hem continuat amb aquest tema. Y 
ahora usted Sr. Jarabo, no podemos ir a la herencia recibida, es decir, hay que poner, hay que 
poner, en 4 años ya hemos tenido tiempo para engrasar la máquina. Y ahora hay que ponerse a 
hacer los contratos, y por tanto nosotros vamos a dar apoyo a la proposición que presenta el 
Partido Popular, referente a estos temas de contratación, porque creemos que ha llegado ya en 
momento en que el Interventor no esté todo el día haciendo informes, y que tengamos los 
contratos en su momento hechos como hay que tenerlos hechos, y que esas prórrogas no se 
eternicen en este ayuntamiento. Muchas gracias.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. A ver, hemos visto un poco la parte ideológica positiva, que siempre 
hacen ustedes. Nosotros jamás privaremos de servicios esenciales al ciudadano. Todo eso les 
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gusta mucho. No como otros que despidieron funcionarios. Los funcionarios son inamovibles 
eh, no se despiden. Se puede despedir personal laboral, personal, pero a los funcionarios no. O 
sea, que ni este Equipo de Gobierno ni el anterior ni el anterior, despidió ningún funcionario. 
Por otra parte, el otro día tuve oportunidad de asistir a, en un Pleno, perdón en una Comisión, a 
una exposición que nos hizo la Sindicatura de Cuentas de las Islas Baleares. Precisamente 
incidieron en este tema, que se utilizan prórrogas indebidas, que se levantan constantemente las 
objeciones de los interventores. Que se está abusando de una herramienta que se proporciona al 
ayuntamiento, precisamente como usted bien ha dicho, para no privar de servicios esenciales, 
que permite una prórroga. Pero el problema es que cuando uno, no sé, o no tiene muchas ganas 
de trabajar o le, o no se sabe organizar, recurre a una fórmula que debería ser excepcional, como 
fórmula habitual de trabajo. Y nos encontramos precisamente como bien ha dicho el grupo 
proponente, el grupo Popular, con que se va en contra de los derechos de muchos ciudadanos, 
que no pueden licitar, etcétera, etcétera, la libre concurrencia, la publicidad, y demás. Entonces, 
nosotros consideramos que hay que hacer un esfuerzo para que dejemos de utilizar la puerta de 
emergencias como si fuera la puerta principal, porque no está pensado para eso. Ustedes 
siempre dicen lo mismo, es que es legal, es que es legal, pero no es el espíritu de la ley. Y 
ustedes están pervirtiendo el espíritu de la ley. Y por tanto, votaremos a favor de la propuesta 
del Partido Popular.” 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Sr. Alcalde, no tiene nada que ver el que se presten servicios esenciales, con respetar la Ley de 
contratos. Todos los servicios que se presten en el ayuntamiento, sean esenciales o no, todos 
deben de cumplir con el procedimiento de la Ley de contratos. Lo que ustedes están haciendo, 
está al margen de la Ley de contratos. Y el Alcalde es el responsable. Sí Sr. Hila, usted es el 
responsable, y le voy a explicar porque. Primero, porque cuando usted firma la convocatoria del 
Pleno, usted lee todos los informes de los Servicios Jurídicos, donde le dice que estos 
expedientes no se están tramitando conforme a derecho. Pero no le queda más remedio que 
traerlo al Pleno, no porque quieran sino porque la ley dice que cuando los Servicios Jurídicos 
dicen que está mal hecho, para que los proveedores puedan cobrar, se tiene que traer aquí. Y lo 
dice expresamente el Presidente de la Corporación, que es usted, y que tiene que dar 
explicaciones de porque no se ha tramitado conforme a la ley, y que lo que se está haciendo aquí 
lo único es que los contratistas, no se queden desamparados y puedan cobrar. Porque si esto no 
se trajera al Pleno, no se podría cobrar, y usted es el responsable. No será que no se le haya 
avisado. 72 informes en contra, solo de prórrogas extraordinarias en la legislatura pasada, y 7 en 
los dos Plenos que llevamos ahora. Se le está avisando, no por parte del Partido Popular que 
también, sino por parte de sus Servicios Jurídicos. Y el Partido Popular en la pasada legislatura, 
también le avisó, también presentó una moción, y ustedes dijeron que trabajarían para publicar 
estas prórrogas en el Portal, en el perfil del contratante. A día de hoy no están publicadas, 
porque son prórrogas que no cumplen con la Ley de contratos. Y si usted está haciendo levantar 
la mano a todos sus compañeros, para que validen expedientes que según sus Servicios 
Jurídicos, no cumplen con la ley, usted es el que asume la responsabilidad y está haciendo que 
el resto de sus compañeros colaboren con usted en esta responsabilidad, de mantener 
expedientes tramitados al margen de la ley, que no cumplen ni con la concurrencia ni con la 
publicidad ni con la igualdad entre los licitadores. A ver como explica usted que a un 
contratista, porque a alguien le ha ido bien, le sube el precio del contrato. Explique usted a los 
ciudadanos de Palma, porque han decidido, un contrato en contra de la ley, pagarle más a un 
contratista. Explíquele usted porque sin que le ampare la ley, prorroga un contrato o porque 
deciden no licitar. Esto es inexplicable. Y repito, usted como Presidente de esta Corporación, es 
el máximo responsable, y está arrastrando al resto de sus compañeros, si levantan la mano. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Muchas gracias. Miren, yo las prórrogas extraordinarias no firmaría ninguna, lo que pasa es 
que dejaría sin servicios esenciales a esta ciudad. Por eso cada vez que tengo que firmar una, 
requiero al funcionario, que yo considero que no ha hecho su trabajo en tiempo y forma, a que 
me lo explique. Requiero un informe de que es un servicio esencial. Y solicito, sin ir más lejos 
después, a los Servicios Jurídicos, que validen esa situación. Sino vendrían más prórrogas 
extraordinarias, se lo digo ya. Entonces, también he requerido a los servicios centrales de este 
ayuntamiento, a que mejoren el funcionamiento para que no haya prórrogas extraordinarias, 
porque considero que no las tendría que haber. Pero cuando las hay las firmo solo si me 
garantizan que es un servicio esencial, y eso no lo tengo que decir yo, lo tienen que decir los 
funcionarios, y lo dicen, sino no la firmo. Y no firmaría ninguna, y quiero dejar de firmarlas. 
Para eso se requiere que la organización trabaje de forma más eficiente, y yo lo pido como 
Alcalde, y lo exijo, trabaje de forma eficiente. También es verdad, y entiendo muchas veces 
cuando los funcionarios me lo dicen, que durante muchos años se fueron reduciendo el número 
de técnicos para informar, y que eso supone que no hay manos suficientes. También es verdad, 
en algunos departamentos pasa, es cierto. Pero bueno, yo como Alcalde quiero que se reduzcan 
a cero las prórrogas extraordinarias, estoy trabajando para ello. Pero si es un servicio esencial 
¿Qué hago? ¿No lo presto? ¿No lo presto? ¿Tengo esa elección? ¿Puedo no prestar un servicio 
esencial a la ciudad? Cuando además me lo están también poniendo por escrito. Hombre, pues a 
veces es complicado, no prestar un servicio esencial. Entonces, entiendo el fondo, lo comparto, 
estoy trabajando para que deje de ser así, pero bueno, llevará su tiempo, porque es complejo, y 
porque funcionaba así el ayuntamiento, y yo no quiero que siga funcionando así. Muchas 
gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM  i MÉS-
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX ACTUA-PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que de manera 
inmediata tramite la contratación deservicios, suministros, obras, etc. mediante los 
correspondientes expedientes de contratación de acuerdo con el procedimiento 
legalmente establecido y se garanticen los principios legales de transparencia en la 
gestión pública, libertad de acceso a las licitaciones, publicidad y transparencia de los 
procedimientos y no discriminación e igualdad de trato entre los licitadores" 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
102. Grup Cs relativa a mesures per a la resolució sobre el tema de l'aprofitament 
de la urbanització Bellavista 
 
Sr. Bauzà Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Avui dematí la Sra. Riutort ha fet una exposició, jo crec que molt concreta i 
comprensiva de la situació que ha passat aquesta urbanització a la nostra ciutat. I ha anat parlant 
precisament dels anys que duia fins que a la fi, fins que a la fi se va aprovar al pròpia 
urbanització i la va recepcionar l’ajuntament, la va agafar l’ajuntament. Bé, però hem hagut 
d’esperar fins a 22 de setembre del 17 amb aquestes gestions, que s’havien activades davant el 
Consorci de la Platja de Palma, però llavors saben vostès que se va dissoldre, i varem dur a 
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l’aprovació del Ple, nosaltres varem insistir en que entrés el final de la tramitació d’aquesta 
urbanització de Bellavista. El Sr. Hila va dir que era una qüestió de justícia, nosaltres 
compartim perfectament aquesta afirmació que feia, però ens quedava defora, davant la 
dissolució del Consorci, i dins aquell Ple se va aprovar, i varen aconseguir que entrés el tema de 
Bellavista cap a l’ajuntament. Aquesta proposició l’hem presentada una vegada que ja teníem el 
primer pas aprovat, perquè trobàvem que hi havia qüestions que encara l’ajuntament havia de 
resoldre per si mateix, al marge de després de totes les discussions que pugui tenir, tant la Junta 
de compensació, com amb els altres particulars, perquè hi ha altres coses que influeixen dins la 
pròpia urbanització, i nosaltres això ho hem entès. També ho va entendre la regidora 
d’Urbanisme, perquè varem poder compartir aquest criteri, davant els punts que el propi 
Ajuntament de Palma se podia responsabilitzar i podia resoldre. I per tant nosaltres fèiem 
aquesta proposició, i davant el tema de l’aprofitament que s’havia de donar, les valoracions que 
encara no n’hem parlat, que se podran donar, i pot haver discrepància, tant amb la Junta de 
Compensació com amb l’ajuntament, quan s’està valorant els solars que se donaven a canvi 
d’aquest percentatge d’aprofitament, que ja veurem si se fa o no se fa. Però lo que sí estaia és 
que nosaltres davant els informes tècnics que hi havia favorables, davant els arguments legals 
que pensàvem que també hi eren, perquè els propis tècnics hi havien fet consideració que aquest 
percentatge d’aprofitament passés del 10 al 5%. Al marge de tot això, varem veure que tenint 
aquest 5%, no podíem deixar de costat que els veïnats de Bellavista estan ara pagant la 
urbanització de, totes les despeses d’urbanització amb la connexió de les aigües, l’asfalt, i tot lo 
que estan fent dins la seva pròpia urbanització. I això són, avui ens deien de raó dels 14 milions 
d’euros, que els està costant també en els veïnats. Per tant, no podíem afegir un altre vegada 
afegir-hi en el brou, el que tinguéssim que haver de pagar amb un terme, o amb un termini que 
fos curt, el haver de pagar lo que corresponia a l’aprofitament de l’Ajuntament de Palma. I 
varem demanar que s’establissin mecanismes de pagament, que donessin terminis llargs, perquè 
no coincidia el valor de la zona verda amb aquell percentatge i pensàvem que s’havia de donar 
un termini llarg, perquè es pugues facilitar i causar trastorns econòmics a les persones. Una 
vegada que ens hem reunit vàries vegades amb la Regidoria d’Urbanisme, i també ho hem fet 
amb els veïnats de Bellavista, pues hem arribat, hem arribat jo crec que satisfactòriament, i jo 
suposo que la regidora també està amb aquesta línea, perquè hem arribat a una transaccional de 
tres punts. Una transaccional que per altre banda nosaltres lo que hem volgut és que hi hagués 
una coincidència amb la conveniència que tenien els veïnats de Bellavista, la legislació, els 
arguments que hi havia en quant als informes tècnics, i tot el compliment estricte de la llei, i per 
tant s’ha arribat a redactar tres punts que ja han fet arribar en el secretari de l’ajuntament, perquè 
els puguin redactar en aquest moment. Jo crec que aquí se posa un punt d’inflexió molt 
important davant la urbanització de Bellavista, creiem que l’ajuntament complint aquests punts 
que avui s’han redactat en aquesta transaccional, que jo suposo que ara en parlarà la regidora a 
la seva intervenció, posem un punt i seguit davant lo que era, primer la urbanització i ara 
aquesta part econòmica que pareixia important, molt important pels veïnats, davant les despeses 
que estaien donant. I després, tot lo que sigui d’objecte i de plet entre els particulars, pues ja 
serà un altre cosa, però aquí en cap cas podrem donar la culpa a que l’administració no ha donat 
les passes que havia de donar, i no ha fet lo que havia de fer, i jo crec que en aquest cas donem 
compliment a un acord, que crec que és de tots, i és que aquest barri s’incorpori d’una manera ja 
natural, i que tingui els seus serveis ben dotats, com tenen els altres o puguin tenir els altres 
barris de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Sí, lo primer de tot que voldria dir, és agrair a Ciutadans l’actitud, que des de fa un parell de 
mesos, bé des de que jo sóc regidora d’Urbanisme, hem parlat vàries vegades de Bellavista, 
perquè és una problemàtica des de fa molts d’anys, que s’havia de desbloquejar, i que havíem de 
fer feina per poder trobar una solució de consens, entre l’ajuntament i la Junta de compensació, 
per poder avançar, perquè estaia a una situació tots els veïnats, sense sortida. S’ha fet feina de 
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manera, tant a nivell tècnic com a nivell jurídic, per poder trobar les diferents solucions. Hem 
tingut diferents reunions amb representants de la Junta de compensació, durant aquests darrers 
mesos, i els hem fet una sèrie de propostes, que hem sabut aquests darrers dies, ens vareu 
notificar que estaieu d’acord amb aquestes propostes que vos estaiem fent des de l’ajuntament, 
que són aquestes que se traslladen en aquesta transaccional que avui aprovarem. Per un costat, 
com s’ha dit, és que la Junta de compensació pugui aprovar la reducció del percentatge de 
compensació, fins en el 5%, per tant nosaltres tenim tant arguments jurídics com econòmics 
com tècnics, per poder fer aquesta modificació, ja que la inversió d’urbanització és molt 
elevada, pel tipus de carrers que són molt grans per lo que hauria d’esser una urbanització 
d’aquestes característiques, però ja està aprovat el projecte d’urbanització. Per tant se pot cercar 
aquesta manera de compensar econòmicament, i per tant arribar en aquest 5% de compensació. 
Per un altre costat també, varem considerar important, per poder reduir aquest pes econòmic que 
suporten els veïnats i veïnes de Bellavista, de poder fer un acord de pagament a terminis, amb el 
màxim d’anys que siguin possibles. I que a partir d’aquest acord de reduir en el 5% la 
compensació. I que sigui un pagament a terminis. Poder ja inscriure en el Registre de la 
propietat, aquesta urbanització, i per tant les diferents parcel·les, per així també facilitar 
diferents tramitacions que vulguin fer les persones interessades. Per tant jo crec que també 
aquesta és una bona noticia, que puguem arribar en aquesta transaccional. M’agradaria que per 
part de la resta de partits polítics, també se sumessin i que hi hagués una unanimitat per sortir 
d’aquest bloqueig, i poder treballar d’una manera àgil i de la, bé això de la manera més àgil i de 
la manera més eficient, perquè aquest acord sigui una realitat. La primera passa seria que la 
Junta de compensació aprovés aquesta modificació, i la traslladés a l’Àrea d’Urbanisme, perquè 
se tramités. I ens comprometem a fer-ho de la manera més àgil i ràpida. Moltes gràcies a 
Ciutadans, i seguirem fent feina.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 
3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA). 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"1. Que en coincidencia con el cumplimiento estricto de la normativa, informes técnicos 
y voluntad política existente, siempre que la junta de compensación lo apruebe, el 
porcentaje de aprovechamiento que debe ser liquidada por los vecinos sea fijado en el 
5%, atendida al propio tiempo a la razón de justicia que hace después de 16 años de 
tramitación de la legalización de la propia urbanización, así como el encaje legal del 
caso, el cual queda justificado.  
 
2. - Establecer plazos de pago dando el máximo de años de margen posible, a fin de no 
producir trastornos económicos en los vecinos que están sosteniendo en estos momentos 
los gastos de servicios en la urbanización. Con el acuerdo de aplazamiento se emitirá 
certificado municipal que permita la inscripción del Proyecto de Compensación en el 
Registro de la Propiedad. En cuanto al valor del importe aplazado ha de considerarse 
que si bien se encuentra calculado a día de hoy, la obligación de la Junta se verá 
reducida automáticamente al importe que resulte de la modificación del porcentaje del 
aprovechamiento. 
 
3.- Tanto la reducción del porcentaje de aprovechamiento como el aplazamiento de 
pago deberán tramitarse por la JG ante la Administración Municipal de acuerdo con los 
procedimientos legalmente establecidos." 
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Aprovat per unanimitat, la proposta transaccional 
 
104. Grup Cs relativa a la senyalització dels vianants 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i 
Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA). 
 
Es proposa: 
 
"1. Hacer un estudio dentro de Palma de los pasos de peatones más críticos, sin 
semáforo. Estudiar la posibilidad de adaptarlos con un sistema de señalización de paso 
de peatones a la altura de las farolas, donde el paso de peatones y el propio peatón es 
iluminado a su paso, proporcionado más seguridad para el peatón y más visibilidad para 
el conductor.  
 
2. Estudiarla viabilidad de obtener financiación a través de los fondos Feder para 
fomentar la movilidad urbana sostenible, Programa de Desarrollo Urbano Sostenible." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP i Cs) i 4 abstencions (VOX-ACTUA PALMA) 
 
105. Grup Cs relativa a camins escolars 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. D’aquesta proposició volem fer constar bé que hi hagut una transaccional, i 
per arribar a aquesta transaccional nosaltres varem incidir en un punt important. Una de les 
coses que fa que una ciutat sigui més amable, més segura, més justa i més neta, és que també la 
seva infància sigui educada com a tal, perquè així ens assegurem ciutadans futurs que fomentin 
aquests valors. Varem insistir que dins els camins escolars que s’anessin dissenyant, i els ja 
existents, se controlés l’existència pel camí, que no se trobessin amb cases d’aposta. 
Darrerament han aparegut dins la nostra ciutat, concretament 59 cases d’apostes. Nosaltres 
considerem que aquesta feina d’educació en valors, és necessari fer-la d’una forma transversal. 
Si comencem pels camins escolars, a més de fomentar que els al·lots puguin anar a peu a escola, 
també fomentarem que siguin persones més independents i més autònomes. La transversabilitat 
no només serà en tema de mobilitat, sinó també en educació. I crec que això és qualque cosa 
molt important per fomentar, i tenir uns ciutadans de Palma, sans, segurs d’ells mateixos i 
independents. Aquests camins que nosaltres plantegem, és un projecte que ja se va iniciar l’any 
2014. Per aquest motiu també, demanem que es revisin aquests circuits que ja estan establerts, si 
han anat apareixent aquestes cases d’apostes per enmig. Nosaltres proposem concretament els 
camins escolars a Son Espanyolet i Soledat sud. Però després a la transaccional que també 
consta de 4 punts, diguem, es posa en funcionament els camins de Son Espanyolet i Soledat, que 
se posarien en marxa. Després, realitzaria un estudi dels camins que estan a al zona del CEIP 
Miquel Costa i Llobera i el Col·legi Piu XII. Després, fixaríem pues una especial sensibilitat en 
el disseny dels camins escolar, per tal de que aquests evitin el pas de les cases d’apostes i joc, 
sempre garantint que els traçats siguin els més curts, els més segurs i els més adequats. I el quart 
punt, nosaltres també incidim en donar a conèixer aquestes rutes escolars, perquè si no se 
coneixen no són utilitzades. I també en el punt quint, realitzar també un estudi d’una nova zona, 
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al llarg dels instituts, ja no només per nins, sinó també per al· lots ja més joves, del Polígon de 
Llevant.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle, gràcies Sra. Pomar. Efectivament, l’equip, el mandat que tenim des d’aquest 
Equip de Govern, en quant en els camins escolars, comparteix aquesta mateixa filosofia que 
vostès han exposat des del seu grup de Ciutadans. Per tant, en aquest sentit, nosaltres 
proposaríem aquesta transacció en aquest acord, que com ha llegit la Sra. Pomar, no sé si el Sr. 
secretari vol prendre nota, o bé. I un poc també donant continuïtat a un dels acords que aquest 
Ple ja va contemplar fa un parell, fa un any amb el sentit de mantenir aquesta sensibilitat 
especial, quan es tracta de traçats per on han de passar els infants, i que tenen proximitat devora 
les cases d’apostes, que com diu la Sra. Pomar, cada vegada n’hi ha més.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1) Poner en funcionamientos nuevos caminos escolares: 
Camino escolar Son Espanyolet (3870m) 
Camino escolar La Soledat Sud (1543m) 
 
2) Realizar un estudio de un nuevo camino escolar en la zona del CEIP Miquel Costa i 
Llobera y el colegio Pío XII. 
 
3) Fijar una especial sensibilización en el diseño de caminos escolares, para que estos, 
eviten el paso por cases de apuestas y juegos, siempre garantizando, que los trazados 
sean lo más cortos, seguros y adecuados. 
 
4) Dar a conocer  las rutas escolares existentes para fomentar hábitos saludables entre 
jóvenes y la población infantil. 
 
5) Realizar el estudio de una nueva ruta para el acceso a institutos y colegios de la zona 
del Polígono de Levante incrementando los accesos en bicicletas  en consecuencia 
incrementando los parkings específicos para bicicletas en esta zona." 
 
Aprovat per unanimitat, la proposta transaccional 
 
106. Grup VOX relativa a la protecció i conservació del centre històric de Palma 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. En la Comisión de Urbanismo, se votó favorablemente por unanimidad 
los puntos 2 y 3. Estamos dispuestos a suprimir el punto 1, para que la proposición se apruebe. 
Gracias.” 
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A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
- El punt 1, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma) i  4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
- Els punts 2 i 3, es dictaminen favorablement per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno: 
 
1-. A impulsar un Plan de Actuaciones para el casco antiguo de Palma, que evalúe el 
estado de los edificios públicos y privados que integran el patrimonio de la ciudad, 
catalogue los incumplimientos y planifique acciones de recuperación. 
 
2-. A actuar, en especial, contra el cableado externo en fachadas, la cartelería y 
rotulación que atente contra la Ordenanza de publicidad y la normativa urbanística y 
resulte agresiva con la estética de los edificios que la albergan.  
 
3-. A impulsar una campaña de divulgación, promoción y conocimiento de los 
elementos patrimoniales del casco histórico de Palma enfocada a residentes, para 
mejorar la sensibilización y el aprecio de los palmesanos por su ciudad." 
 
Aprovats els punts 2 i 3 per unanimitat. El punt 1 es retira 
 
108. Grup PP relativa a modificar el nomenament de vocal al Consell 
d'Administración d'EMAYA 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Mirin, nosaltres evidentment, i ho hem manifestat fa unes hores, estam 
totalment d’acord amb la presumpció d’innocència. Només faltaria això. Però aquí no se tracta 
d’això, ni si tan sols se tracta de si la Regidoria d’Urbanisme o Model de Ciutat està ben duta o 
no, tampoc entrem en això. Entrem estrictament en l’empresa que en aquest moment té el 
conflicte, Emaya. Se m’ha dit que no, que Emaya no està investigada, se m’ha dit que no, que la 
Sra. Neus Truyol no està investigada, se ens ha dit que no hi ha cap investigació. Però nosaltres 
diríem que sí que hi ha algun problema. Aquí hi ha algun jutjat que està estudiant, que està 
mirant, que està a punt de citar segurament, a la Sra. Neus Truyol, i que curiosament, malgrat no 
estar investigada segons ella, hi haurà d’anar acompanyada d’un advocat. Per tant, sense entrar 
en valoracions, només parlaré del Consell d’administració d’Emaya. Què és lo que ha de fer un 
Consell d’administració? Analitzar els resultats de la companya. Fins aquí bé. Aprovar el Pla 
estratègic, el Pla estratègic de la companya. Controlar tota la gestió pressupostària, controlar tot 
el personal, les entrades i sortides de personal. Valorar i autoritzar ajudes d’altres empreses. 
Crèdits, inversions, ventes, tota la maquinària d’Emaya ha de passar pel Consell 
d’administració. Jo lo únic que els faig la reflexió és, per transparència, perquè la ciutadania no 
tingui mai cap dubte de que l’empresa Emaya funciona i seguirà funcionant, malgrat hi hagi una 
investigació x paral·lela. I que esperem i desitgem que acabi tot bé. Mentre tot això passa, no hi 
ha cap, cap persona asseguda en el Consell d’administració, que pugui tenir una ombra de dubte, 
de conflicte d’interessos. No demanem res extraordinari, aquí no se tracta ni de perdre un lloc, 
ni de renunciar a un sou, ni de renunciar a res que després no pugui tornar. Només se tracta de 
preservar la imatge d’una empresa municipal, que jo no parli amb el Sr. Batle, ni estic parlant 
amb la Sra. Truyol, ni tan sols amb vostè Sr. Perpinyà. Estic parlant amb el Ple. Perquè els 
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nomenaments se duen aquí, ens competen a tots. Tots tenim la responsabilitat de vetllar pel bon 
funcionament de les empreses municipals. No dubto que el Sr. Ramon Perpinyà farà una bona 
feina en aquesta empresa, no prou fer-s’hi. Tampoc dubto que la Sra. Neus Truyol, tingui uns 
interessos dins l’empresa. Evident. Només estic dient, que ens hem de reconsiderar molt en 
serio, que mentre tota aquesta investigació judicial estigui en marxa, pel bé de l’empresa, pel bé 
de la imatge, per evitar que hi pugui haver el més mínim dubte, i fins i tot per preservar la 
immunitat en absolut de la Sra. Neus Truyol i de tots nosaltres, lo millor és que de moment 
s’aparti, i a més designi un altre persona. Quan tot això passi, que esperem que sigui prest, a 
nosaltres ja ens va bé que torni la Sra. Truyol, només faltaria, però en aquest moment, no hi 
hauria cap empresa privada, que mantingués una obra de dubte dins el seu Consell 
d’administració, i no fos crivellada per tots els mitjans de comunicació i per nosaltres mateixos. 
Per tant, els estic demanant aquesta autocrítica, que valorem com a Ple de l’ajuntament, que en 
aquests moments, lo millor, tant per la Sra. Truyol, com per l’empresa Emaya, com per tots els 
que estam aquí asseguts, lo millor és que deixi d’esser la representant de MÉS en el Consell 
d’administració. Això és tot. A partir d’aquí, evidentment, no n’hi ha cap dels que estam 
asseguts aquí que tingui més responsabilitat que un partit polític, són ells els que han de prendre 
la decisió. Però evidentment nosaltres, al manco el Partit Popular, els ha de fer aquesta reflexió, 
ja que per si mateixos, tot i totes les normatives i tots els bons governs que prediquen i postulen, 
o han tingut a bé encara posar aquest nomenament damunt la taula. Per tant, ens hem vist en 
l’obligació de recordar-ho, ens hem vist en l’obligació de dur-ho aquí, i senzillament trobem que 
és lo millor per a nosaltres, per l’empresa, i sobretot pels ciutadans que representem. Gràcies.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“La resposta que li vaig donar més o manco és molt semblant a la que ja li hem donat a la seva 
proposta número 100. En el Consell d’administració, a dia d’avui no hi ha hagut cap conflicte 
d’interessos, en res de lo que s’ha votat, que hagi pogut la Sra. Neus cap tipus de conflicte. Els 
representants en el Consell d’administració, els proposa en els partits, i nosaltres com empresa 
lo únic que fem és respectar els representants que posa. Lo que li record, que he dit abans, 
evidentment, hi ha una investigació oberta. Emaya, com persona jurídica, no està investigada. 
Estan investigats uns vessaments que es varen fer, durant una època determinada, un moment 
determinat. El nostre total respecte i col· laboració amb la investigació en curs. I evidentment, 
estic convençut que es demostrarà que tot es va fer bé, com creiem. El Pla estratègic que es va 
dissenyar la legislatura anterior, ara se n’ha de designar un nou, que a més serà continuista amb 
l’anterior, com no pot esser d’altre manera, perquè es va començar a cercar la solució abans, 
quan la dirigia na Neus, i ara seguirem accentuant aquesta solució, i l’hem d’acabar més 
endavant. Només recordar que encara no s’ha formulat cap tipus d’acusació. Per tant, prendre 
mesures d’aquestes és que no ho veiem, no veiem ni la necessitat ni el perquè. Nosaltres 
respectem perfectament la decisió que prengui el grup MÉS i la persona que hagi posat, i 
considerem que el que estigui allà no és cap problema per a nosaltres.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo ara, no sé si m’està contestant com a president d’Emaya, o com a 
representant del grup Socialista. Evidentment ja li he dit que ni vostè ni cap dels que estam aquí 
asseguts, podem decidir això. Això ho ha de decidir un partit polític, que no ho ha decidit. Vostè 
està d’acord en que una persona que estava al cap, al front d’una empresa, que en aquest 
moment té una ombra de dubte important, i que ha d’anar, i que ha d’anar, ens agradi o no ens 
agradi, a declarar, devora d’un advocat, que justament en aquest cas això no se diu investigació 
ni imputació. Li pareix correcte que segueixi marcant la línea estratègica de la mateixa 
companya a la que ha ficat en aquest follon? Li pareix correcte? Me pareix bé, si no sé si parla, 
ja li he dit, com a president d’Emaya o com a grup Partit Socialista. Aquí se tracta de que el 
grup MÉS ens va presentar un nomenament, i en aquest moment el Partit Popular considera que 
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aquest nomenament hauria d’esser reconsiderat. Perquè? Perquè no se guanya res, no guanyem 
res. La persona en qüestió no li fem absolutament res, perquè no és una qüestió personal, i a 
l’empresa i a la imatge que donem tots nosaltres cap a la ciutadania, li podem millorar molt. 
Aquest és el nostre punt de vista, cadascú pot tenir el seu. Però el  nostre punt de vista és obvi. 
Segurament en aquest moment, la Sra. Neus Truyol té una informació que nosaltres no tenim. 
Està asseguda en el Consell d’administració. Vostè mateix ho diu, els plans estratègics, és que 
els plans estratègics són els que estan posats en dubte. No, no, ara no, ara no. Els vessaments 
que han caigut tot sols. Els plans estratègics, lo que s’ha fet i lo que s’ha deixat de fer. Hem 
d’esser. Val? Jo no vull dir res aquí que pugui complicar la vida de ningú, i menys d’una 
persona que d’aquí a res haurà d’anar en els jutjats. Ara bé, crec que si no ens volem ficar en 
aquest follon, lo millor de vegades és fer una passa enrere, i no passa res. Després la pots tornar 
a fer endavant. Jo no li estic demanant cap renuncia a res irrevocable. Senzillament una passa 
enrere, i que el Consell d’administració d’Emaya sigui completament lliure de persones que en 
aquest moment no han dut una línea estratègica de cap tipus, que pugui en qualque moment de 
sembrar una mica de dubte, i confrontar uns interessos personals i empresarials.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Només per aclarir. Estic contrastant com a regidor del grup Socialista que està a l’Equip de 
Govern, i responsable per tant en aquestes funcions, se m’ha posat com a president d’Emaya. 
Per tant, contesto en les dues funcions, és que són inseparables en aquest cas. I per l’altre banda, 
no ho comparteixo en absolut, que hi hagi cap tipus de conflicte d’interessos. I tampoc, s’està 
investigant, i ho repeteixo, s’estan investigant uns vessaments que s’ha produït, però no un pla 
estratègic, ni ens l’han demanat. O sigui, per tant no s’està investigant aquest pla. Passo la 
paraula.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Crec que hauríem de fer una reflexió i especialment vostès saben i jo també, lo que significa la 
judicialització de la política. No? Vull recordar per exemple, crec que era el 2014, el Sr. 
Fernández González, gerent d’Urbanisme, d’aquest ajuntament de Palma, imputat i investigat 
per un tema de casino. Jo mateix vaig esser recusat per l’empresa de les Fontanelles i després 
també me va presentar una querella aquesta gent del casino. No? Després també jo com a 
president del Patronat municipal de l’Habitatge, ACOTUR me va presentar una querella, en 
relació en el tema del lloguer turístic. No? A partir d’aquí, crec que hauríem d’anar un poc alerta 
perquè jo crec que d’aquí a poc a la política se dedicarà ben poca gent, se dedicarà ben poca 
gent. I en segons quines qüestions, hauríem d’actuar més com a gremi, perquè tots ens pot 
passar qualque vegada, que empreses o particulars, per interessos privats, puguin presentar una 
denúncia i puguem acabar com a mínim investigats. A partir d’aquí, objectivitat històrica Sra. 
Celeste, vostè ho sap, els vessaments no han estat d’aquesta legislatura, els vessaments són 
històrics. Nosaltres férem un exercici de transparència a la salut pública. Quan hi havia 
vessaments se tancaven les platges. Després se va fer un exercici diligent de reclamar i exigir a 
Madrid que pagui lo que li pertoqui. Després se va recuperar el cànon de sanejament, 35 milions 
d’euros. I després se feren unes obres, per una quantitat de 23 milions d’euros, 23 milions 
d’euros, per minimitzar els efectes negatius dels vessaments en el seu 90%. Jo crec que si 
col·loquéssim en el ranking qui ha fet més per solucionar els problemes dels vessaments, la 
número 1 seria na Neus Truyol. Això ho hauríem de tenir en compte. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 6 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs), 2 vots a favor 
(PP) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA). 
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Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a revocar el 
nombramiento de la Sra. Neus Truyol como su representante en el Consejo de 
Administración de la empresa municipal EMAYA y nombrar un nuevo regidor en su 
lugar." 
 
No aprovat per 19 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma i Cs) i 10 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
113. Grup PP relativa a la millora dels accessos a Palma al solar de l'antiga presó 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, gràcies. Miren, el ayuntamiento tiene que apostar por una movilidad sostenible, eso es 
cierto, no decimos que no se tenga que, pero combinando con una realidad del día a día. 
Cualquier ciudadano que tenga que ir por la vía de cintura, ve a cualquier hora, es que es a 
cualquier hora, ve o tiene que sufrir un atasco. Por tanto, un atasco para ir por la vía de cintura, 
un atasco para entrar y salir de su ciudad. Las alternativas que se están hablando de movilidad 
sostenible dentro de la ciudad, nada tienen que ver con no mejorar lo que son los accesos, 
entradas y salidas, porque Palma va a seguir creciendo. Hablamos de un solar estratégico, ahí se 
quiere crecer. Ustedes tienen la idea de en Son Busquets hacer una isla. Bueno pues será la isla, 
pero fuera de la isla habrá más gente que estará viviendo ahí, habrá más gente que se moverá, 
será una especie como de Fan Mallorca que se va a hacer en Son Busquets. Porque habrá oferta 
comercial, oferta de oficinas, etcétera. Y ustedes están condenando con el solar de la antigua 
prisión, con esta idea de querer mantener un edificio que no tiene valores patrimoniales para 
defenderlo, están condenando a muchos ciudadanos a tener un recorte en su calidad de vida. Por 
eso lo que les proponemos es, podrán hacer una serie de modificaciones, pero que se tiene que 
priorizar, tienen que tener poner en valor el tema de los accesos de nuestra ciudad. Porque nada 
tienen que ver que vayamos cerrando el centro. Siempre habrá gente que tendrá que entrar y 
salir. Ustedes han tomado una decisión que también va a condenar a recortes en calidad de vida, 
que es no acabar el segundo cinturón. Esto es una locura, porque se vincula completamente 
cualquier otra posibilidad de movilidad sostenible dentro de Palma. Sin el segundo cinturón la 
vía de cintura es que va a estar colapsada, ya lo está cada día pero es que aún será peor. Porque 
se va, se quiere cambiar en el Paseo Marítimo, se quiere cortar también esa artería de la ciudad, 
se quieren cortar todas las arterías de la ciudad, y estamos con esto bueno que la gente utilice el 
bus. Oiga, ¿Por qué no lo hacen ustedes? Cojan ustedes el Equipo de Gobierno y durante meses, 
no cojan el coche oficial. No lo cojan el coche oficial. Porque ustedes se creen que hay gente 
que no necesita coger el coche, que es bah esto es que quieren coger, será alguno de derechas 
¿no? Que estos quieren coger todo el día las autopistas y todo eso. No es verdad, hay gente que 
tiene el hijo en un colegio y su otro hijo o hija en otro colegio. Y tienen que estar repartiéndolos 
por la mañana. Hay gente que su trabajo es moverse. Hay gente que su trabajo es moverse. La 
vía de cintura es que es de Juzgado de Guardia. Tomar la decisión. Mire, yo recuerdo que aquí 
en el Pleno había mucha gente que se reía de los carriles bici, porque se hacían pensando en el 
futuro, había muchos carriles bicis, algún en la ciudad hay, que tienen un inicio pero no llega a 
ninguna parte, no llegan a ninguna parte hasta que crezca la ciudad. Y aquí nosotros nos 
encontramos con lo mismo, hemos hecho una media autopista, una de las fases, la cercana a Son 
Ferriol, pero las otras, quedan cuatro fases, no las hacemos. Oiga, si ya hicieron una fase, 
acábenla. Acábenla. Es que están condenando toda la zona de Fan Mallorca, allí hay una cola. 
Yo no sé si ustedes van. No, van en coche oficial. Pero les digo, vayan sin coche oficial, a ver si 
ustedes van a poder estar yendo de reunión en reunión. Que no es tan fácil eliminar de un 
plumazo el coche. Porque ustedes se creen que la gente coge el coche por vicio. Habrá una 
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minoría, pero yo cada mañana, bueno cada mañana, ahora cuando salgamos iremos a la vía de 
cintura, me juego con ustedes un pincho de tortilla y una cerveza, a que habrá un atasco. Es más, 
dentro de 4 horas habrá un atasco. ¿Habrá un atasco o no? Por la noche, alguna noche, no hay 
atasco, porque estamos concentrando toda la circulación, no solo de Palma, estamos también 
obligando a toda la gente que vive fuera de Palma, a pasar por Palma. Porque ustedes han 
tomado, bueno, una decisión. A los señores de MÉS les ha ido muy mal lo de la carretera, lo de 
la autopista a Campos, yo lo entiendo, yo cuando fui por allí entendía que si fuera de MÉS no 
hubiera votado a MÉS. Pero oiga, hay que saber explicar las cosas. MÉS ha sacado los 
concejales que ha sacado en Palma. Y este entreguismo del Partido Socialista no lo entiendo. 
Puedo entender que MÉS, como se tiene que, diga no, no queremos acabar el segundo cinturón, 
pero que el Partido Socialista vaya detrás y asuma esto, es muy complicado, es muy complicado 
de entenderlo. Por eso les pedimos que en el planeamiento que quieran proponer en el solar de 
la antigua prisión, tengan en cuenta que no podemos taponar otra acceso a la ciudad de Palma. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Noguera. Jo lament aquesta actitud tan demagògica per part del Partit 
Popular i del Sr. Martínez. Sincerament, en una qüestió que fins i tot en un punt hi podríem estar 
d’acord. Clar que qualsevol oportunitat que se pugui brindar a llocs colindants de la MA20, pot 
esser una oportunitat de tenir molt present per millorar un accés des de Palma. I amb això he de 
dir que hi ha una modificació del PGOU, respecte d’aquest solar de l’antiga, que ja preveu una 
solució d’accés. Que ja hi ha converses amb el Consell de Mallorca respecte d’aquesta qüestió. 
Però vostès han anat per les bardisses Sr. Martínez. I vostè ha parlat d’altres qüestions que tenen 
o que no tenen relació amb aquest punt, amb aquesta iniciativa que vostè comenta. Parla en 
general dels accessos a Palma, parla de la dificultat que tenen les famílies, de la logística que els 
suposa el fet de no haver de renunciar en el seu cotxe. Clar, som molt conscients de la situació 
que hi ha, no faci demagògia amb els cotxes oficials Sr. Martínez, per favor, no faci demagògia 
amb aquesta qüestió. Perquè dona una imatge d’intentar fer entendre que l’ús d’aquest cotxe és 
totalment classista i per una petita part de la població, quan ni per res és això. Quan vostès 
plantegen i s’enriuen i diuen és que aquí se’n reien dels carrils bici, home clar, i jo record qui és 
que se’n reia dels carrils bici, el batle i la Corporació de la qual vostè formava part, que va 
llevar el carril bici d’avingudes, quan era un repte que havia aconseguit aquesta ciutat amb caire 
de mobilitat sostenible fa més de 10 anys. Ara és una història d’aquesta ciutat, una taca negra 
d’aquesta mobilitat sostenible de ciutat, per aquesta decisió de la que vostès se’n reien tant. La 
xarxa de carrils bici s’entén, i cada vegada va creixent, ja tenim més de 80 kilòmetres a tot 
Palma, per una primera qüestió. Primer perquè hi havia traçats que no tenien cap sentit ni un i 
que no donaven oportunitats de mobilitat en els ciutadans. I segon perquè tenim una realitat que 
cada vegada és molt més present a la ciutat, que són els vehicles de mobilitat personal. Jo no me 
n’aniré per les bardisses, però vostè m’obliga a fer-ho, i no me vull ara fer un spoiler d’aquesta 
compareixença que tenen demanada amb jo, i que no hi ha manera de que ens posem d’acord en 
fer-la. Però en tot cas, ja tindrem ocasió de poder-la comentar. Però me permetran que aprofiti 
aquesta iniciativa per fer una reflexió, i és que evidentment que ens cal una estratègia de 
mobilitat adequada, però no només adequada en el municipi de Palma, sinó en l’àrea 
metropolitana. És una exigència social, és una de les reivindicacions d’aquesta emergència 
climàtica en la que les persones que són conscients de que hi som estam reclamant a les 
administracions, i que les administracions han de tornar, han de donar resposta. Per tant, aquesta 
exigència, aquesta planificació de mobilitat sostenible, és la que tenim pensada per Palma, i amb 
moltes oportunitats. I vostès parlaven dels accessos, i jo els dic, els accessos de Palma han 
d’estar lligats a una política d’aparcament dissuasoris, que és un dels acords del que forma part 
l’acord de governabilitat d’aquest Equip de Govern, i que està també en converses amb el 
Consell, per trobar els millors llocs possibles. Moltes gràcies.” 
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Sr. Bauzà Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Noguera. Això dels aparcaments dissuasoris, ho ha parlat amb el Sr. Ferrer que 
estaia l’any passat i no en volia obrir ni un d’aparcament? Perquè bé n’hi varem demanar 
d’aparcaments dissuasoris, i no en va voler obrir ni un. I ara vostès ens ofereixen aparcaments 
dissuasoris. Benvinguts siguin. Ho fan molt bé, perfecte. Jo li vull dir una cosa, i això ho varem 
parlar a la Comissió, i nosaltres donem prioritat a que aquest accés hi hagi on està la presó, 
perquè pensem que és una cosa i una de les peces que li falta en aquesta via de cintura, pensem 
que ha d’esser així, i nosaltres recolzarem aquesta proposició del Partit Popular. De totes les 
demés consideracions que vostè ha fet, jo m’agradaria parlar molt de carrils bici, m’agradaria 
parlar de moltes coses, de moltes coses que durant una legislatura s’han anat fent sense parlar 
amb ningú. S’han anat fent sense parlar amb els veïnats. I així ha anat la política de mobilitat. I 
a nosaltres ens agradaria que la política de mobilitat, jo li veig a vostè ganes de fer-ho d’aquesta 
manera, i que la vessem, i que ens poguéssim asseure i que parléssim de carrils bici i de traçats, 
d’aquests aparcaments dissuasoris, de totes aquestes coses de mobilitat. Però les poguéssim 
parlar entre tots, perquè aquests 4 anys darrers, no hem pogut parlar amb ningú, perquè el que 
havia de parlar era el que no parlava amb ningú, anava fent ell, i quan li posaves la proposició 
dels aparcaments dissuasoris, te deia que no n’hi havia, i que no en volia fer, que agafessis el 
patinet i la bicicleta, i que t’arreglessis. I jo crec que la mobilitat és alguna cosa més que anar en 
bicicleta i en patinet. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Nosotros votaremos a favor de esta propuesta, pero nos gustaría hacer un comentario respecto 
al informe no vinculante del Consell Insular, pues nosotros nos vamos a centrar en el tema, que 
es Sa Presó, si luego ya tenemos que hablar de movilidad de toda Palma, creo que será en otro 
momento. En este caso Sr. Dalmau, o bien las manifestaciones son absolutamente incorrectas, o 
ignoramos la normativa. Digo porque en el Consell, el informe del Consell expresa claramente 
la inviabilidad del planeamiento en la tramitación, por no poderse subsanar una deficiencia, 
como es el incumplimiento del actual plan sectorial de carreteras. Este no puede ser objeto de 
subsanación. Creo que no son conscientes de las responsabilidades de aprobar un documento 
contra el Plan Director de carreteras. Ustedes como solución, ofrecen la negociación con el 
Consell Insular, para la modificación de este plan de carreteras, tramite que puede durar varios 
años. Y como ustedes dos saben, también lo sabemos, sabemos que no se puede aprobar una 
modificación puntual en contra de un plan de carreteras. Lo que implica además de una 
actuación arbitraria, un retraso intencionado en la construcción otra vez de las viviendas de 
protección oficial. Por lo tanto, como hemos dicho apoyaremos la propuesta, no sin antes 
pedirles de nuevo que desistan de este proyecto sin sentido, tal y como lo tienen concedido. 
Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, nosotros con la propuesta lo que queríamos era mantener la solución que hay, que los 
técnicos del Consell Insular nos están diciendo que en movilidad es mucho mejor que la que 
estaban proponiendo ustedes. Piensen en la rotonda de Occimax, está saturada, la única manera 
de salir en aquella zona, que tienen muchos ciudadanos, es estar media hora o cuarenta minutos 
ahora, y esto va a ir empeorando, que era cuando hablaba Sr. Dalmau, cuando yo hablaba en 
general es porque le va a afectar mucho no acabar el segundo cinturón, le va a afectar las obras 
que se van a hacer en el Paseo Marítimo. Son Busquets no le va a afectar porque no se va a 
hacer, ya por eso no lo he comentado, entonces como no se, pero si se hiciera también le 
afectaría. Y estamos ahí creando, le digo, no hay tantas oportunidades para poder dar solución a 
esa movilidad. Por cierto, yo no había dicho que éramos nosotros que nos reíamos de los 
carriles bici, entre los que me acuerdo, que recuerdo ahora había Joaquín Rodríguez, que se, que 
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cuando le criticábamos que estaba haciendo el carril bici decía, ustedes hacían carriles bici que 
empezaban en un sitio y no llegaban a ningún lado ¿no? Me refería a lo que decían ustedes 
sobre los carriles bici. Nosotros le decíamos esto es porque en el futuro, y ahora ya se ha visto, 
hay muchos que en la época de Joaquín Rodríguez no tenían utilidad, y ahora si los tienen ¿no? 
Porque la ciudad ha ido creciendo. Y por eso nosotros, yo le hice una pregunta concreta, la 
contestó la Sra. Truyol, que era si iban a mantener la solución viaria que tenían los informes 
favorables de los técnicos del Consell Insular, de los funcionarios. A ustedes cuando les interesa 
hablan muy bien de los funcionarios, y luego hay veces que no hablan bien de los funcionarios. 
Hasta el Sr. Jarabo dice que se despiden funcionarios. Los funcionarios no se pueden despedir 
¿no? Y, usted siempre ha dicho funcionarios, a parte de decirme a mí, no llamarme Martínez, y 
me llama otro apellido, no tengo ningún problema. Mire, a nosotros nos preocupa, a nosotros 
nos preocupa eso. Y nos preocupa que ustedes tengan claro que van a priorizar mantener un 
edificio, que nunca se había propuesto para mantener, nadie había pensado en el valor de esas 
piedras que hay en el edificio de la antigua prisión, un edificio muy abandonado ¿no? Y 
entonces no entendemos, podríamos entender que tuviéramos una mala solución viaria, si allí 
hubiera otro tipo de edificación, yo que sé, que hubiera una iglesia de hace 500 años. O hubiera 
un monolito ¿no? Como el de Sa Feixina. Pero lo que no entendemos, es lo de la prisión. O sea, 
es que no lo entendemos. O sea, si son capaces de tirar el monolito de Sa Feixina, que ARCA 
les ha, ARCA les está diciendo que tiene valor patrimonial, esto que no lo tiene, oiga es que no 
lo tiene, objetivamente hablando, ustedes van ahí a condenar una parte de las entradas y salidas 
de la ciudad. Es que es muy complicado de entender. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. batle. Simplement per tancar un poc el debat. No? Jo estic a disposició dels grups 
per poder parlar de tots els reptes de la mobilitat que tenim en aquesta ciutat. La meva 
convidada per tant a fer qualsevol explicació possible, i plausible. El que sí que m’agradaria és 
que entenguéssim aquest concepte com un tema molt ampli, que avui ens circumscriu només a 
parlar d’aquesta qüestió, del solar de l’antiga presó, però que evidentment pues no s’escapa 
d’esser una qüestió que no només ens afecta com a municipi, sinó que ens afecta com a illa. Jo 
torn a insistir en que estam en converses amb el Consell de Mallorca, tant d’Urbanisme com des 
de Mobilitat, per intentar trobar la  millor solució plantejada. I que aquesta modificació, com 
saben, ho preveu, i en aquest sentit anirem seguint fent feina. Tot i això m’agradaria també 
poder manifestar que jo me sento hereu de tota una feina que s’ha fet en temes de mobilitat en 
aquesta ciutat. Un hereu que a demés estic honorat de poder tenir aquesta responsabilitat. Crec 
que la feina que s’ha fet aquesta passada legislatura ha estat molt valenta i molt decidida i molt 
reivindicada per part de la societat, i que crec que aquests 4 anys que ens vindran també podran 
donar aquesta resposta, per tenir i entre tots, això sí, jo també convido a l’oposició que se sumi, 
a tenir una Palma més sostenible d’aquí a 4 anys. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a prioritzar la millora dels 
accessos a Palma desenvolupant la solució de l’ordenació vigent referent a l’antiga 
presó." 
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No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
114. Grup PP relativa a la revocació dels poders ampliats al gerent de l'SMAP 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. En el Consejo de administración de la Societat d’Aparcaments i Projectes de 
la SMAP, el día 19 de julio, se aprobó un acuerdo para ampliar los poderes del Gerente de dicha 
sociedad. Sobretodo en temas de representación, de contratación y de gestión del personal. En 
esos momentos, se igualaron las funciones del Gerente y del Presidente, y se vaciaron 
prácticamente por completo las funciones del Consejo de administración. Que era un Consejo 
sin prácticamente ninguna capacidad de decisión, y como un mero florero. Los Consejeros, son 
representantes de los ciudadanos, y tienen derecho a conocer las cuestiones que afectan tanto a 
la administración de los recursos públicos, pero especialmente en materia de gestión de 
personal, y decidir sobre las mismas. Todo ello para gestionar mejor, para que haya más 
diálogo, y para que haya más transparencia. La Societat d’Aparcaments i Projectes, es un 
chiringuito, y no lo digo yo, lo dicen los representantes de los trabajadores, en una carta leída al 
Consejo de administración de día 19 de julio. Somos conscientes todos los Consejeros del mal 
clima laboral que hay en esta empresa. En la legislatura pasada ya se despidieron a dos 
personas, y la empresa reconoció después que fueron despidos improcedentes. Esto nos costó 
unos 100.000 euros. En esta legislatura, a las 24 horas de tener los poderes el Gerente. Primero, 
despidió al Director Técnico, un trabajador de más de 10 años, que bueno, hemos pedido las 
amonestaciones y expedientes disciplinarios, jamás ha tenido una amonestación ni un 
expediente disciplinario. Pero es que además se le ha despedido sin expediente disciplinario, sin 
nombrar un instructor, o sea, sin pasar por el Consejo. O sea, el Gerente va y le dice, estás 
despedido. A la vez se puso una sanción a un trabajador de la empresa, donde le sancionaba con 
11 días de empleo y sueldo. Esto también sin expediente disciplinario, y bueno, estos poderes se 
dice que se dan para más agilidad, pero es que se le sancionó por un hecho que había pasado 40 
días antes. Nosotros no entramos en si está bien despedido el trabajador o si la sanción está bien 
puesta. Lo que nosotros queremos denunciar es el procedimiento. Se tienen que dar garantías 
para poder defenderse. Y además, si no pasa por el Consejo de administración no hay 
transparencia, y esto se hace de manera unilateral, con el criterio de una sola persona, que no es 
un técnico, es un cargo político. Además en el SMAP sabemos que hay una demanda por acoso 
laboral, y el juicio se presentará de aquí a pocos meses, y estaremos pendientes de a ver como se 
resuelve. Conocemos también que por parte de Gerencia, se dan pluses e incentivos, sin la 
suficiente justificación, solo a voluntad del Gerente. Y este mes han salido tres plazas de empleo 
público, una de un Ingeniero de Caminos, una de un Ingeniero técnico industrial, y otra de un 
Comunity Manager. Se publicaron el día 9 de septiembre, y solo había tiempo para presentarte 
hasta el día 13, o sea, 4 días, y no estaba ni en el Portal de transparencia. No estaba en la Web 
del ayuntamiento, y no estaba en la Web de la SMAP. Nos parece muy sospechosas que 
durante, que solo se presente durante 4 días, la gestión es muy opaca y más un tema como este. 
Todo esto además crea un clima de trabajo de muchísima incertidumbre, y además de miedo. Se 
puede sancionar a quien sea en cualquier momento o despedir, solo al antojo de un Gerente 
empoderado. Después tenemos una aplicación de la ORA, que bueno, que es que teníamos una 
aplicación que funcionaba perfectamente, la gente estaba encantada, y la SMAP ha decidido 
pues vamos a hacer una App propia. ¿Qué pasa? Que funciona fatal. Bueno, al principio fatal, 
ahora funciona peor, porque al principio solo podías ponerla cuando estabas al lado del coche. 
Ahora puedes ponerla a distancia. Pero a distancia, tienes que saber el nombre de la calle, y 
luego tienes que encontrarla. Porque yo que la utilizo bastante, una vez conté 430 calles. Me 
volví loca para encontrar la calle en la que estaba, tardé 15 minutos. Pero luego hay una 
situación todavía peor, los trabajadores de la ORA, cuando comprueban una matrícula en los 
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coches, no saben si tienen que sancionar o no tienen que sancionar, porque depende del 
trabajador o la PDA o el momento, ese coche puede poner hay que sancionarlo. Y un mismo 
trabajador en el mismo momento pone la matrícula y pone, no, tiene 45 minutos. Y otro 
trabajador en el mismo momento lo pone y pone tiene 7 horas. Es una especie de locura para 
ellos. Creo que se están poniendo bastantes denuncias, y hay que corregir eso ¿no? Creemos que 
es muy responsable por parte del Gobierno, conociendo el clima laboral que hay en esta 
empresa, haber ampliado los poderes, y pedimos que se revoquen, es la ampliación, y que 
queden como estaban en la legislatura pasada. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Lydia, en el final vostè també aprofita aquesta qüestió de la iniciativa 
per parlar dels poders del gerent, per parlar d’altres qüestions. Jo la convido a que faci 
iniciatives en altres qüestions, com pugui esser ara bé l’aplicació, i parlem de lo que realment 
està passant, i del seu món paral·lel en el que viu. Jo me centraré en concret en la gestió i en la 
iniciativa que vostès han plantejat. Mirin, el SMAP és una empresa que ja fa molt d’anys que 
dur en funcionament dins aquest ajuntament. Se va constituir ja fa un parell de legislatures, i és 
una empresa que just en aquests darrers 4 anys, i dins aquest mandat, va creixent, en el sentit de 
que cada vegada aglutina un major nombre de treballadors. Un dels exemples de que hagi 
crescut de forma considerable, és precisament haver municipalitzat un servei que estava en 
mans privades, que era el servei de la ORA. Això ens suposa un increment notable del personal 
i també de les incidències diàries que se puguin dur en aquesta mateixa empresa. No s’ha llevat 
en cap cas, cap responsabilitat en el Consell d’administració. Però sí que m’agradaria fer un 
recordatori, i és que crida l’atenció que el Partit Popular, que en el seu moment va eliminar 
l’oposició dels consells d’administració de les empreses municipals d’aquest ajuntament, ara se 
reivindiqui com el màxim gran de la transparència, i de bones de la bona praxis dins les 
empreses municipals, crida l’atenció al manco. I me crida l’atenció també perquè varen liderar 
una sèrie d’acomiadaments al principi i al final de la seva legislatura, bastant notables i bastant 
sonors. No? Per tant, bé, en el final jo no entraré en qüestionar la gestió que varen fer, lo que me 
sorprèn és que qüestionin que hi hagi decisions que diguin que estaven en el Consell 
d’administració, i eren, i ara són únicament del gerent. No és cert, les responsabilitats del 
Consell d’administració segueixen essent les mateixes, lo únic que les peculiaritats, les 
atribucions que tenia el president, ara són compartides amb el gerent. Questió, questio que a 
demés és exactament igual que està succeint a dia d’avui a l’Empresa Municipal de Transports, 
a la EMT, i per lo qual no els he sentit tampoc en cap cas a vostès queixar-se. Per tant, des del 
nostre punt de vista, se tracta simplement d’homogeneïtzar aquestes dues funcions, amb les 
atribucions que li corresponen. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Bueno, gracias. De este tema yo quería decir, además seguramente que el Sr. Jarabo se 
acuerda, que en el Consejo de administración de la Funeraria, nos pasó el mismo caso, el Sr. 
Jordi Vila también nos propuso el tener esos poderes ampliados. A parte, propuso un aumento 
del sueldo por un, ¿cómo lo llamabais? Bueno, según la producción ¿no? Un complemento de 
producción. ¿Vamos? Entonces, eso se llevo aquí al Pleno, el Sr. Vila en el siguiente Consejo de 
administración rectificó, y de hecho, además de no tener esos poderes ampliados, se bajó el 
sueldo, al mismo sueldo que tuvo, que tiene, que tenía en el 2015, lo cual nosotros pues la 
verdad nos alegramos. No entiendo ahora como desde el SMAP, se pretende hacer lo mismo, o 
una parte de lo mismo, es decir, tener esos poderes ampliados. No sé el Sr. Dalmau, que interés 
tiene en que su Gerente pueda despedir cuando quiera, y sin ponerlo en conocimiento del 
Consejo de administración, ni que pueda estar hablando en el Consejo de administración el 
Comité de empresa, el cual muchas veces asisten. Entonces, nos gustaría que nos explicase ese 
motivo. Y la segunda cuestión es que a lo mejor el Sr. Manera, no se, no se ha subido el sueldo, 
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o ese complemento no lo ha propuesto, pero lo que sí que sabemos es que el Sr. Dalmau tiene el 
sueldo, perdón el Sr. Manera tiene un sueldo más alto del 2015 a ahora. Se ha subido una media 
de 3.000 euros, más de 3.000 euros anuales. Entonces a lo mejor pensamos que como se le ha 
subido el sueldo, a lo mejor usted quiere darle a él más responsabilidades. Entonces, nos 
gustaría que nos plantease, nos contestase estas cuestiones. Nosotros votaremos a favor de la 
revocación de los poderes, y también nos gustaría que instase al Sr. Manera para que se bajase 
el sueldo, al sueldo que tenía en el 2015. Gracias.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Le han engañado eh. Se lo voy a pasar, tengo aquí los poderes del Sr. Pedro Manera del año 
2015. Los poderes del Sr. Pedro Manera del 2019. Y además con anotaciones, verá donde está, 
donde son iguales y cuales son las diferencias. Las diferencias son sobretodo la representación 
que tiene el Gerente de la empresa, ha cambiado totalmente lo que es el tema de contratación, lo 
que él puede contratar, él solito, y que puede despedir, contratar y hacer lo que quiera en temas 
de personal. Le han engañado en esto, esto se lo voy a dar, se lo regalo, y también le han 
engañado porque es verdad que no estaba la oposición en el Consejo de administración en la 
SMAP, pero en tiempos de Catalina Cirer por lo menos, o sea ha llovido mucho, ha llovido 
mucho. Es un poco extraño que me lo diga usted ahora mismo. Bueno, a ver, el Consejo de 
administración en estos momentos es un teatrillo, no se decide nada, y los miembros de 
Podemos y de MÉS ya ni vienen, ni en el Consejo de administración de la SMAP, ni de la EMT. 
Porque es que ¿para qué? No se decide nada, no pasa por allí nada. Creo que es una mala 
gestión. Y que sepan que si están votando en contra de esa proposición, están votando en contra 
de garantizar los derechos de los trabajadores, les están dando la espalda. Además, si el despido 
del trabajador, que se hizo nada más tener los poderes, resulta que es improcedente, vamos a 
pedir el cese del Gerente inmediatamente. Nada más, muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Tots els acomiadaments que varen fer vostès varen esser 
improcedents. Tots, no, vull dir, ho dic perquè també se’n recordin. A jo m’és igual que parlem 
d’un mandat, de dos o de tres anteriors, m’és igual, parlem de la història d’aquest ajuntament, 
de la manera de gestionar, de la manera de reivindicar i d’exigir quan un forma part del Govern 
i no s’exigeix a ell mateix. Llavors, simplement jo només ho feia com a comentari Sra. Pérez. 
97.000 euros en acomiadaments, varen destinar vostès. Vull dir, jo crec que intentar cercar ara 
esser l’adelit de la transparència i de la bona gestió, i acusar a l’Equip de Govern, perquè que 
vostès també varen anomenar en el seu moment, i ja els tenia, i no varen qüestionar ni han 
qüestionat i nosaltres tampoc qüestionem, pues crida l’atenció sincerament. I per això, nosaltres 
votarem en contra d’aquesta iniciativa.” 
     
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i 
Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA). 
 
Es proposa: 
 
"1.-  El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda revocar los poderes ampliados al 
gerente de la SMAP, el Sr. Pedro Manera. 
 
2.-  El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda notificar al consejo de administración 
de la SMAP la voluntad de la junta general expresada en el punto primero." 
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No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
115. Grup PP relativa a proposta d'acord per a la Llei d'universalitat descompte 
resident transport aeri i marítim Illes Balears 
 
Sra. Oliveras Ballarin (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. No entraré a reproducir en profundidad la exposición de motivos, ya la 
tienen ustedes. En el año 2001, el Partido Popular aprobó el descuento para los residentes del 
50%, en el 2018 con el Gobierno de Mariano Rajoy se subió al 75. A pesar de que el Sr. Ávalos 
fue reticente en su aplicación talmente el descuento del 75% se ha aplicado. Y lo que queremos 
es que quede claro que este descuento de residente, es un derecho, es un derecho universal, y 
con una vigencia indefinida. Si parece ser que el Ministro en funciones, Sr. Ávalos, está 
preocupado porque se está incrementando los precios de las tarifas de los vuelos, lo que tiene 
que hacer es tomar medidas para el control de estas cláusulas abusivas, a través del Observatorio 
de precios y de la conectividad. Lo que es preocupante también, es, como podemos ver en la 
prensa, el Ministro Ávalos asume comportamientos perversos en la bonificación del transporte y 
estudia cruzar datos con Hacienda. Y queda muy bien que el Sr. Ávalos se va a montar en un 
helicóptero, esto es lo que sale. El Sr. Ávalos no conoce lo que significa la conectividad para los 
que no residimos en la península. Y además parece que asume estos comportamientos perversos 
que tenemos los que no vivimos allí, y quiere, o presuntamente quiere, incumplir la Ley de 
protección de datos, porque quiere cruzar nuestros datos de la renta, que son para pagar 
impuestos, y quiere investigarnos a nosotros, a ver cuantas veces volamos. Esto habría que 
estudiárselo bien, a ver si es posible. Y algo de esto debe estar pensando, porque de hecho, ha 
contratado con dinero público, a la Pompeu Fabra, para que haga un estudio de que está 
pasando. Luego, realmente alguna intención tiene el Sr. Ávalos y el Sr. Sánchez, en relación al 
descuento de residente, que entendemos que es universal y es independientemente de lo que 
ganemos cada uno, de nuestra renta. Por qué el Sr. Ávalos no se plantea que en lugar de los 
ciudadanos de Baleares, que tengamos comportamientos perversos, por qué no se pregunta por 
qué necesitamos coger el barco y el avión. Por qué no se pregunta, que a lo mejor hay personas 
que necesitan tener asistencia médica, y no la pueden tener en la isla, en la que reciben, y tienen 
que recibir el tratamiento fuera de la isla. Por qué no se pregunta que hay personas que tienen 
que trabajar fuera, y necesitan desplazarse. Por qué no se preguntan que hay personas que por 
trabajo, por necesidades de su trabajo, necesitan desplazarse, o nuestros hijos que tienen que ir a 
estudiar fuera. Todo eso pregúntese por qué. Eso no son comportamientos perversos, eso son 
necesidades vitales. Y sino, si realmente quiere investigarnos a todos, investigue también a los 
peninsulares, que investigue a los peninsulares, que cogen al AVE con el dinero que hemos 
pagado nosotros también. Nosotros hemos pagado el AVE, hemos pagado las infraestructuras, 
hemos pagado las carreteras, hemos pagado, hemos contribuido a pagar todo. Claro que sí, con 
nuestros impuestos hemos contribuido a pagar todas las infraestructuras de la península, que 
nosotros no podemos usar. Pues que el Sr. Ávalos, aplique su criterio de igualdad, y que estudie 
cual es el nivel de renta de la gente que coge el AVE, o cuantas veces cogen el AVE. Porque es 
que vamos a llegar ya al absurdo. Realmente lo que nos preocupa, es que detrás de estas 
acciones del Sr. Ávalos, detrás de estas declaraciones, a lo mejor ahora en periodo electoral, 
pues todo esto va a quedar un poco así, aparcado. Lo que nos preocupa es que el Sr. Sánchez, 
realmente si consigue volver a ser Presidente, lleve por nuestros comportamientos perversos, 
que ellos tienen que tienen, nos quite este derecho universal del descuento para el transporte del 
75%. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
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“Sí, gracias Sr. Alcalde. Bueno, tres cuestiones sobre este tema. En primer lugar respecto a su 
exposición de motivos, no la podemos compartir. Es cierto que como ha comentado el Sr. 
Alcalde, vamos a proponer una transacción, pero la exposición de motivos no la compartimos, 
básicamente porque no se ajusta a la realidad. Usted ya lo ha dicho, la Sra. Oliveras ya lo ha 
comentado, pero bueno, es cierto que el Presidente Rajoy intentó algo, pero no lo consiguió, 
muy en la línea habitual del Sr. Rajoy, y tuvo que ser Pedro Sánchez, que aprobó finalmente el 
descuento del 75% en el transporte. Y también, también recordarle que todos los partidos que 
forman parte de este Equipo de Gobierno, en el Ayuntamiento, en el Govern, en el Consell de 
Mallorca, han reivindicado históricamente esta solución, como otras que se han planteado. 
Luego por otro lado me sorprende esta posición del PP soberanista prácticamente ¿no? 
Reivindicando aquí el derecho de los habitantes de Baleares, contra el resto de España. Me 
resulta curiosa esa posición. Y luego que también me sabe mal que no esté el Sr. Ávalos aquí 
para responderle a todo lo que ha planteado. Pero bueno, a ver si en el siguiente Pleno 
conseguimos que esté. Por lo que respecta ya a esta cuestión que creemos que es una cuestión 
fundamental y creo que todos los partidos que formamos parte de este Pleno estamos de 
acuerdo. Entonces, yo creo que tenemos que intentar llegar a una posible solución, respecto a la 
moción que presentan ¿no? Y lo que nosotros planteamos, el punto 2 y el punto 3, que se 
aprobasen tal cual como se lo presentan. Y en el primer punto, la única modificación que 
nosotros planteamos es que en vez de decir, instar al Govern d’Espanya a garantir la 
universalitat del descompte, seria, continuar garantint. Es el único cambio que sugerimos.” 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"1. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda instar al Govern d’Espanya a continuar 
garantint la universalitat del descompte per el transport aeri i marítim del 75% per als 
residents de les Illes Balears i de la resta de territoris de fora de la Península, en les 
condicions actualment establertes.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja qualsevol intent de vincular el descompte de 
resident amb el nivell de renda o de limitar el seu ús en un determinat nombre de 
viatges.  
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern d’Espanya a convocar l’Observatori 
de Preus i Connectivitat per el transport aeri de Canàries i Balears per al correcte control 
dels preus finals i evitar possibles augments abusius de preus." 
 
Aprovat per unanimitat, la transaccional 
 
116. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor 
responsable de l'Àrea de Mobilitat Sostenible 
 
Sol·licita: 
 
"La comparecencia del Sr. Francesc Dalmau, regidor responsable del Área de Movilidad 
sostenible para que exponga las líneas estratégicas y políticas que llevará a cabo para 
mejorar la movilidad de los ciudadanos de Palma." 
 
Sobre la taula 
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117. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX  i Grup Cs de la 
regidora de l'Àrea de Seguretat Ciutadana 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, hace solo unas escasas semanas, los medios de comunicación se 
hicieron eco, pues del balance de criminalidad, publicado por el Ministerio del Interior. Eso se 
publica cada trimestre. Y ese informe sitúa a las Islas Baleares de nuevo, en cabeza de un 
ranking, y no precisamente de los buenos. Liderando la tasa de criminalidad, y a nivel de Palma 
también con una serie de datos que son como poco preocupantes ¿no? Estamos en un total de 
infracciones penales, comparados en el 2018 y 2019. En el 2018 eran 13.757, en el 2019 eran 
14.994 infracciones penales, eso supone un aumento de un 9% en ese periodo, cuando a nivel 
estatal estamos en unas cifras del 4,6. No tenemos intención por parte de este grupo municipal, 
ni es objeto de la comparecencia generar alarma, ni generar ningún tipo de catastrofismo, 
porque Palma es una ciudad cosmopolita y europea, pero esto es de momento. Desde aquí nos 
gustaría indicar que esta no es la buena dirección. Y para tomar la dirección correcta, entre otros 
dispositivos, necesitamos a un Cuerpo de Policía local con efectivos y dotado de medios 
suficientes, a parte de motivado y dignificado. Y de momento otra vez no es el caso. Tenemos 
una Policía Local con la misma plantilla que hace más de 20 años, y hemos crecido bastante en 
este periodo, y lo que se propone desde el Equipo de Gobierno municipal, desde la Regiduría, lo 
que se propone es un proceso selectivo, para incorporar poco más de 100 plazas, cuando en 
breve se van a jubilar 150 policías, eso sin tener en cuenta los que se van a jubilar el año que 
viene. Y en cuanto a medios materiales, que les voy a decir ya que no hayan dicho ya los 
medios de comunicación, tenemos un parque móvil que es un desastre. Los vehículos averiados 
inundan San Fernando, y muchos agentes se tienen que desplazar a pie o en autobús. Y también 
hay Policías que se tienen que desplazar en vehículos de otros organismos. El otro día sin ir más 
lejos, esto fue la semana pasada, había policías locales desplazándose en vehículos de 
Infraestructuras. Y luego, hablando de Infraestructuras, el cuarte de San Fernando es un capítulo 
a parte, con instalaciones obsoletas. Unas instalaciones en la que los agentes, agentes que a lo 
mejor han tenido que atender un incendio, a lo mejor que vienen después de asistir a alguien que 
ha sufrido una agresión con arma blanca, no pueden ir ahí y ducharse. Y el gimnasio por otra 
parte también, bueno, pues tiene una maquinaria digna de museo de la Segunda Guerra 
Mundial. Y también afectan a los Policías Locales una serie de cuestiones, que tampoco son 
menores. No cobran horas extras, ni festivos, ni asistencia a juicios, desde el año 2018, desde 
julio concretamente. Tienen la sala del 092 por encima de la saturación, y han estado más de dos 
años sin recibir formación en tiro, cuando lo que lleva un Policía Local en la cadera es una 
herramienta, que a parte de disuadir, sirve para herir y matar. Pero bueno, tenemos mucha suerte 
de contar con este Cuerpo de Policía que tenemos, porque tiene vocación de servicio público, a 
parte de una enorme capacidad de trabajo y profesionalidad, que le permite doblar esfuerzos, 
para llegar ahí donde no pueden llegar con esos medios, tanto materiales como personales. El 
problema está en que no se puede dejar la eficacia a la suerte, ni a que se expriman nuestros 
servidores públicos. Por tanto, el objeto de esta comparencia, hemos pedido esta comparencia al 
Pleno de la Regidora, para que nos explique qué medidas va a tomar, qué actuaciones tiene 
planeadas para esta legislatura, y que remedio le va a poner a situaciones que necesitan una 
solución ya, ahora, no en el medio ni en el largo plazo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Sra. Regidora, lo primero que queremos hacer, en la línea, con la 
moción que hemos presentado anteriormente, y la que ustedes han votado en contra, cuando 
queremos reconocer y por escrito, el trabajo y entrega de todos los funcionarios, por supuesto 
que reconocemos el trabajo y el sacrificio de la Policía Municipal, de la Policía Local de Palma, 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
03

1_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
31

/1
0/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

9B
E

F
7F

E
28

95
A

05
78

1
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 167 - 

que es ejemplar. O sea, quede eso muy claro. Cuando nosotros venimos aquí a interpelarla o 
traemos mociones, no es en demérito de la Policía, sino precisamente porque en muchas 
ocasiones nos queremos hacer eco de lo que los policías vienen a contarnos de las deficiencias 
que padecen. Nosotros tuvimos oportunidad de reunirnos con usted al principio, y creo que fue 
la primera reunión que tuvimos con un regidor del Equipo de Gobierno, porque realmente es un 
tema que nos preocupa especialmente. Nos preocupa especialmente porque ha heredado usted 
una situación muy complicada, no se nos oculta, de que viene no solo de la gestión anterior, 
sino de la anterior a la anterior. Y somos plenamente conscientes de ello. E igual que somos 
plenamente conscientes de que no puede solventar los problemas en un minuto. Usted nos 
informó de los problemas que tenían con los vehículos, que necesitaba licitar talleres, etcétera, 
etcétera. Todos sabemos que algunas comisarías de Policía son auténticos almacenes de 
vehículos inservibles o inoperativos. Pero el hecho de que los problemas sean graves, en ningún 
caso significa que no nos tengamos que poner manos a la obra, pico y pala, desde el primer día. 
Y yo estoy plenamente convencido de que usted es consciente de ello. Nos llegan constantes, o 
sea, problemas con los chalecos, falta de munición para el entrenamiento, que no funcionan los 
tres canales del 092, la falta de seguridad de las propias instalaciones. Y ya para remate, y como 
ha dicho mi compañero de Ciudadanos, asistimos al espectáculo bochornoso de la Policía Local 
teniendo que desplazarse en transporte público, en vehículos de otras Regidurías, incluso 
algunos nos ha dicho que han tenido que llegar a utilizar vehículos decomisados, que no reúnen 
las características ni las condiciones para prestar el servicio. Insisto, no vea usted en nuestra 
solicitud de comparecencia, ni un ataque, ni una voluntad de no ser colaboradores, todo lo 
contrario. Lo que nosotros pedimos y está bien claro en esta comparecencia, es que nos 
queremos interesar por cuales son sus planes, por como piensa usted subsanar, a la mayor 
brevedad posible, al menos aquellos problemas más sangrantes. Y por último, insistir, yo sé que 
ustedes nunca toman en cuenta o parece que no oyen, las consideraciones que les hacemos, pero 
es cierto que tenemos un problema de plantilla, es cierto que hay una ley que tenemos que 
cumplir, a la que ustedes siempre se acogen, la Ley Montoro, y es cierto que además tenemos 
policías en activo, pero que en este momento no están operativos, por problemas sobrevenidos 
de hace dos legislaturas, algunos de ellos de hecho creo que serían recuperables, y que habría 
que luchar por recuperarlos. Pero entre tanto, no se amplían las plantillas, y en tanto este 
problema no se soluciona, no veo el porque ni siquiera se plantean ustedes la posibilidad de que 
precisamente para aquellas funciones, donde no es necesario ser un agente de la autoridad, no 
podemos echar mano del recurso de emplear vigilantes jurados, o empresas privadas de 
seguridad. Porque no se trata de privatizar la seguridad ciudadana, se trata de que es un recurso 
que está a nuestro alcance, de manera inmediata, sin necesidad de convocar plazas ni hacer 
oposiciones, precisamente, y usted antes me hablaba de las competencias, es que asumimos 
competencias, que no son nuestras, que son del Estado, etcétera, etcétera, pues es cierto que en 
algunas ocasiones, la Policía municipal tiene que perder tiempo en hacer cosas que no son de 
primera necesidad, pero que deben, funciones que deben cumplir. Entonces yo, me permito 
volver a rogar, que se vuelva a replantear la posibilidad puntual de la contratación de agentes de 
seguridad privada, para realizar meramente funciones de disuasión, control. Nada más, muchas 
gracias Sra. Regidora.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sí, bé, els he de traslladar que aquesta sol·licitud de compareixença la 
rebo amb bon to i amb bon talant, és a dir, no hi ha cap problema. De fet agraeixo que me donin 
l’opció de poder explicar quines són les tasques que s’estan portant endavant des de la meva 
àrea, i repetir-los els objectius que tenim per aquesta legislatura. Un dels objectius primordials 
de l’Ajuntament de Palma en aquesta legislatura, respecte a Seguretat Ciutadana, és incrementar 
el nombre de policies, i avançar també en el model de policia comunitari, de policia de barri. De 
fet, dins els acords de govern que tenim, que després la ciutadania ens jutjarà per haver o no 
complert aquests acords, tenim dues qüestions que fan referència en això. Incorporarem 100 
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nous efectius a la Policia de Palma, i podem dir que dins el primer mes de legislatura, hem 
portat endavant la negociació de les bases per poder-ho fer efectiu, i no només 100 sinó que 
seran més de 100. I recuperarem i potenciarem el model de Policia local de proximitat. En això 
estam treballant. Volem i tindrem més policies a Palma, perquè volem esser més efectius en el 
compliment de les ordenances, i perquè volem empoderar la nostra Policia Local, fer-la més 
propera, que estigui en contacte amb els ciutadans i amb les ciutadanes del barri. En tres mesos 
hem estat molt proactius Sr. Rodríguez, ens hem coordinat amb altres àrees, especialment amb 
Funció Pública, i des d’aquí vull agrair el talant i la bona feina de la regidora, na Carmen 
Palomino. En el mes de juliol la nostra àrea va esser realment molt intens, va esser un mes de 
moltíssimes reunions, d’aterratge, de coneixement, de coordinació, i moltes d’aquestes reunions 
eren invisibles completament a la opinió pública, però varen donar i estan donant els seus fruits. 
Ja hem estat capaços de reestructurar les competències de l’àrea, i retornar Recursos Humans a 
Funció Pública, després d’un acord polític que va prendre la Junta de Govern. Setmanalment 
treballem de manera conjunta amb la Regidoria de Funció Pública de la mà, per anar amb 
envestint tots els projectes, tots els tràmits que estaven endarrerits o que estaven en procés, i 
poder-los portar endavant. La feina coordinada s’està fent. Hem posat en marxa també, com han 
vist vostès, la roda de contractació. Hem posat en marxa un procés extraordinari per la 
consolidació de places per policies interins, que ja estan a la plantilla, i a demés un procés 
ordinari per noves contractacions, per nous policies de torn lliure, amb més de 100 places pel 
2019. A més de la convocatòria de Policia, dels policies base, també s’ha reactivat el procés que 
estava iniciat de comissari, i se va impulsant perquè continuï endavant. Estan preparant també ja 
unes bases per dur a taula de negociació en el proper mes d’octubre, esperem arribar-hi, que són 
les bases de l’oposició de majors. I també s’ha reactivat el concurs de trasllat. Ja està convocada 
l’oferta pública del nou cap de policia, els ho vaig explicar a la reunió que varem tenir. Dia 7 
d’octubre acaba el termini per presentar proposicions en aquesta plaça, i esperem que, poder 
contar abans de final d’any amb un nou o nova, cap de policia. Anem avançant tràmits, i ja va 
esser a la Junta de Govern de dia 11 de setembre, que se va aprovar l’oferta pública d’ocupació 
de l’Ajuntament de Palma, on hi havia aquests procediments dels quals li he estat, li he parlat 
ara mateix. En aquest punt, respecte a la convocatòria d’oposicions, també li vull deixar, els vull 
deixar clar, tant a Ciutadans com en el partit de VOX, que hem introduït un punt clau en la 
legislatura per nosaltres, que és la feina proactiva cap a la igualtat. Policia de Palma és un Cos 
molt masculinitzat, on només hi ha un 6% de dones dins la plantilla. Nosaltres lo que hem fet ha 
estat, que el 40% de les places que traiem, i que és el màxim que ens permet la llei, s’ha reservat 
perquè les dones se puguin presentar en aquestes places. Des d’aquí també vull llançar 
novament un agraïment en els sindicats, perquè aquest acord de reserva del 40% va esser dut a 
mesa de negociació, i se va aprovar també per unanimitat de tots els presents. No ens aturarem 
aquí, duim tres mesos, traurem places amb tanta freqüència com puguem, se trauran des de 
l’Àrea de Funció Pública, perquè tenir molt més policies, és una necessitat per poder dur 
endavant el nostre model, més policies de barri. Tenim les idees molt clares, un objectiu de la 
legislatura, definit des del primer moment. Crec que no m’han sentit variar ni una coma de tot el 
que els vaig explicar a les primeres reunions que varem tenir. Aviat començarem a desenvolupar 
aquest model amb un nou cap de policia, que esperem que sigui a San Ferran, com els he dit, 
abans de final d’any. I com he dit abans, volem que aquestes noves places de policia, se destinin 
en la major part, a policia de barri, per fer complir les ordenances, i per donar servei de 
proximitat a la ciutadania. Des de l’àrea de Seguretat Ciutadana però també me toca recordar 
que la policia local, és molt més que un Cos repressiu, és, hem d’entendre la seguretat ciutadana 
de la nostra ciutat, com un treball transversal de la resta d’àrees de l’ajuntament. I de fet, la 
campanya contra el incivisme de neteja i d’eliminació de grafits que s’està portant endavant per 
part d’altres àrees d’aquest ajuntament, és també seguretat ciutadana. La policia de Palma, la 
Policia Local, ha de fer feina en contacte estret amb la població, s’ha de nodrir dels veïnats, de 
l’èxit policial, i l’èxit de ciutat dependrà en bona part del suport de les comunitats. Aquest és el 
nostre model, i per dur-lo a terme per suposat necessitem més policies. En paral· lel en aquesta 
roda de contractacions, la nostra àrea també ha posat en marxa la maquinaria per atendre 
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aquestes necessitats urgents, que vostès ben han evidenciat, tant del Cos de policia, com del de 
bombers. Vull recordar que l’àrea de Seguretat Ciutadana, conté aquests dos cossos 
professionals, policia i bombers. Necessitem modernitzar la flota de vehicles, perquè els que 
tenim estan obsolets, i perquè en tenim molts per reparar. En coordinació, i essent proactius i 
conscients de les necessitats urgents que tenim, estam explorant totes les vies de negociació 
possibles per reparar i per renovar també la flota, ja sigui a través de romanent de 2018, ja sigui 
en capitalitat o amb els pressuposts de 2020. Dir-los que volem, tant comprar nous vehicles de 
patrulla com bicicletes elèctriques, com motocicletes, com tot aquest tipus d’eines de les que 
vostès estaven parlant i material que se necessita, per dur endavant la seva feina. Necessitem 
arreglar els cotxes, i estam fent feina també, i de valent, per agilitzar i optimitzar i millorar, el 
servei de reparació i de manteniment de vehicles, de vehicles que ja tenim, per no posar en perill 
en cap moment la prestació del servei públic. Ara mateix Policia Local té 60 turismes avariats, 
però en les darreres setmanes els he de dir que ja he donat ordre de reparar-ne 27, per no posar 
en perill aquest servei públic del que estam parlant. De la mateixa manera també he donat ordre 
de reparar 4 de les furgonetes que estaven inoperatives, i seguirem. L’adquisició d’aquests nous 
vehicles, la millora del manteniment, no s’aturarà aquí, tenim més de tres anys per endavant. 
També estam impulsant el buidatge i l’adequació del dipòsit de Son Toells, haureu pogut veure 
alguna noticia sobre aquest tema. Dia 29 d’agost varem adjudicar el servei de retirada de 154 
vehicles, i ara mateix estam ja enllestint un darrer lot bastant important en nombre de vehicles, 
per la setmana que ve traure-ho també. En això sumem 260 bicicletes que s’han donat a Caritas i 
a Deixalles, que van alliberant espai en aquest indret. Tenim un equip a l’àrea proactiu, 
professional, que està fent molta de feina per intentar enllestir temes pendents a policia i a 
bombers. A principis d’agost, dir-los que ja me vaig reunir amb el gerent de l’entitat pública 
IBTEC, per conèixer com funciona la xarxa de comunicacions mòbils de seguretat i 
d’emergències del Govern de les Illes Balears. I volem incorporar en aquest sistema en els 
bombers. Ja estam enllestint a nivell tècnic, uns plecs per poder dur endavant la licitació, i per 
millorar així les comunicacions que tenim. A principis de setembre també me vaig reunir amb el 
president d’Autoritat Portuària, per tancar l’execució d’un conveni que hi havia de l’any 2012, 
segons el qual s’havia de dotar a bombers d’un tipus de vehicle que un BUL, una bomba urbana 
lleugera. Doncs bé, aquest vehicle ja està en licitació, per tant en breu podrem disposar d’aquest 
nou mitjà. I en això s’hi sumaran espais i materials de descontaminació dels equips d’extinció 
d’incendis, renovacions de sistemes de climatització dels parcs, seguirem impulsant la 
relicitació de l’autoescala, entre altres coses. I en col·laboració institucional, cerquem 
finançament allà on sigui. Tindrem en aquesta legislatura més mitjans. En resum dir-li que 
l’àrea de Seguretat Ciutadana, està en procés de reordenació i estabilització. Per això necessitem 
el suport dels ciutadans i també dels grups de l’oposició. Notem el Cos policial i de bombers, 
amb una bona predisposició, els he d’esser sincera, a mirar cap endavant, i a complir de la 
millor manera amb la prestació del servei públic de Seguretat Ciutadana. Durant.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“S’ha acabat el temps. No, ho dic perquè són les 5, jo sé que tenim molt de temps però.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Pues no dic res més. Gràcies.” 
 
Sr. Díez Herreros (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, Sra. Adrover, el Área de Seguridad Ciudadana, está en una situación, 
está en la UCI. Está en la UCI y yo me pregunto que se ha hecho la pasada legislatura en esta 
área, con 200 millones de euros más de presupuesto. He estado muy atento a la exposición que 
ha hecho, a su comparecencia, del Plan Renove, que he tenido oportunidad de adelantarlo en 
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prensa, que esta mañana aparecía en un medio de comunicación. Y he estado comprobando pues 
el tema de los 60 vehículos averiados, es una cosa que yo no sé como se ha podido llegar a este 
extremo. Es decir, tenemos a los Policías Locales desplazándose por otros medios, menos en sus 
vehículos. Hay cosas que me llaman la atención en cuestión de gestión. Ustedes el 10 de junio, 
ofertaron la licitación de reparación en mecánica y de carrocería de los vehículos, del parque 
móvil, quedándose excluidos de esta licitación, los coches de la Policía Local y los Bomberos. 
Es una cosa que sinceramente no entiendo. Hablaba de furgonetas, de furgonetas ustedes 
formalizaron el contrato el 21 de mayo de 6 vehículos, patrulla tipo furgón, se han entregado 
vehículos, lo sabemos porque ya se encargaron ¿no? De dar bombo y platillo a esta entrega. El 
plazo de ejecución era de 75 días, quedan 4 vehículos, y si hacemos cálculos, se han pasado ya 
estos días. Es decir, hay que gestionar, ustedes decían que más altos cargos, más músculo, pues 
aquí se aprecia, se aprecia que el músculo no sirve para nada, o no hay músculo. Más cosas, la 
unidad canina de la Policía local, a punto de disolverse ¿no? El cierre de oficinas como la del 
Arenal. Bueno, toda una serie de aspectos, que no me voy a repetir como, no me voy a repetir lo 
que ya han dicho mis compañeras de Ciudadanos o de VOX. Luego, claro, la seguridad 
ciudadana también está incluida en los Bomberos. Los Bomberos que entre 365 plazas 
convocadas, tan solo en estas OPES hay dos de Bomberos, que son las tasas de reposición. Otro 
tema más de este tema de gestión que le hablo yo del tema de músculo, el 4 de junio hubo un 
informe de la Comisión técnica, respecto a la autoescala de 32 metros. La autoescala que 
hablamos en el pasado mes de julio, en el Pleno anterior, del que el Sr. Noguera me dijo que ya 
estaba esta autoescala. Pues no, no tenemos autoescala, no hay autoescala. Ahora nos vamos a 
pasar 8 meses, 10 meses, ni está licitada, este contrato ha quedado desierto por un tema de 
pliegos. Ese sí es un tema de gestión. Hay buenas intenciones, ha habido un cambio de talante, 
esto es totalmente cierto, doy constancia de ello, porque de todos los profesionales, tanto en la 
Policía Local como en los Bomberos que me he podido entrevistar, que han sido amplios, hay 
que reconocerle que usted tiene una serie de buenas intenciones, veremos luego si la Ley de 
capitalidad, si la Sra. Francina Armengol no vienen los recortes por ese campo, y al final nos 
vamos a quedar un poco cortos. La situación al final la están sufriendo los ciudadanos. No 
tenemos suficiente presencia policial en Palma, para que se cumpla la normativa de las 
ordenanzas, en detrimento a la seguridad, la seguridad de los ciudadanos. Este es un tema, el 
área de Seguridad Ciudadana es un tema bajo nuestro criterio, de nuestro grupo municipal, del 
Partido Popular, esencial, clave, básica, capital. Quizás es de las áreas más importantes. Porque 
sin unos buenos servicios, vamos a tener algún día alguna desgracia que podría llegar, que 
podría llegar. Ojala que no sea así. Por tanto, bueno, como le había dicho, la situación que le 
han dejado el área, con la gestión anterior, ha sido muy deficiente por parte de su antecesora. 
Por tanto nada más, muchas gracias.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Gracias Sra. Regidora por el tono y por la capacidad de propuesta. Ojala 
podamos llegar a acuerdos esta legislatura. Pero no salen las cuentas. Es decir, si se van 150 y 
entran 100, a mí no me salen las cuentas. Sobretodo teniendo en cuenta, valga la redundancia, 
que estamos bajo mínimos. Es decir, estamos con una plantilla de 650 policías, cuando más o 
menos teníamos que estar cerca de los 900. Entonces las cuentas no salen. Y llevan ya mucho 
tiempo acogiéndose al comodín de la llamada de la Ley Montoro, que ha hecho tanto mal como 
bien, porque también como excusa viene de maravilla para según que menesteres, ¿no? Y en 
este caso siempre viene bien. No han hecho, no han hecho uso de las excepciones de la Ley 
Montoro. La Ley Montoro permitía tasas de reposición del 100 y el 115% en materias de cubrir 
personal de Fuerzas y Cuerpos de Seguridad por ejemplo. No ha sido el caso, no se ha hecho el 
uso y nos acogemos a la Ley Montoro, y no tenemos personal por culpa de la Ley Montoro, 
etcétera. Y luego cuestiones que se pueden arreglar ya, se puede arreglar ya, hacer una autopista 
es difícil, es complicado, hay que hacer contratos, hay que poner en marcha pues toda una serie 
de técnicos, arquitectos, etcétera. Cambiar una batería a un coche no. Cambiarle los frenos a un 
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coche tampoco. Pagarle al mecánico para que haga ambas cosas, tampoco es complicado. No 
puede ser que nuestros policías se estén desplazando en autobús. No puede ser, no puede ser, 
porque eso a parte de dar una imagen extraña, como esta. Son los nuestros eh, son los nuestros, 
los nuestros van en autobús o van a pie. A parte de dar una imagen extraña, afecta también a la 
honorabilidad también del Policía ¿de acuerdo? vamos a permitir que vaya en un coche 
uniformado a un servicio. Vamos a permitir que cuando vaya a un servicio, se pueda servir de 
las luces y de la uniformidad del vehículo, para dar una imagen de seriedad, no de ir en autobús. 
O bajarse de un vehículo de Infraestructuras. Por eso hay cosas que son difíciles. El arreglar 
coches no lo es, y creo que se podrían arreglar muchos coches, para que nuestros agentes se 
pudieran desplazar para hacer servicios. Y lo que más oigo, y no solo en materia de Seguridad 
Ciudadana, es la frase, estamos en proceso, estamos en proceso, estamos en ello, estamos 
aterrizando. Dejen de aterrizar ya eh. Dejen de aterrizar ya. Es decir, ya no hay herencia, 
diremos hablar continuamente a Isern y hacía atrás. O sea, ya no hay herencia que valga en 
torno a esto. O sea, han estado 4 años, ahora la Regiduría está en las mismas manos, el mismo 
color político, vamos a mirar ya de dejar de hablar en proceso, y vamos a pasar un poquito de 
los procesos, de la presentación de maquetas, del proyecto de no sé que o del dossier de no sé 
cuantos, vamos a pasar de las palabras a los hechos. De los en procesos, al vehículo que tiene 
batería, que tiene frenos, que está uniformado y que va a atender una violencia de género, o que 
va a atender a una persona que ha sufrido, pues, yo que sé, una precipitación o lo que tenga que 
atender en ese caso un Policía. Entonces por ello, agradezco el tono desde luego propositivo, 
nosotros como oposición tenemos una capacidad reactiva, pero también tenemos una capacidad 
propositiva. Tenemos capacidad de proponer y tenemos capacidad de llegar a acuerdos. Ojala 
lleguemos a eso. Pero que nuestros policías tengan vehículos uniformados, que a nuestros 
policías se les paguen las horas extras, que cuando un policía venga a un servicio y venga lleno 
de humo y de hollín, y hecho una porquería, porque viene de atender un incendio, o viene de 
arrastrase por no sé donde, se pueda dar una ducha en el cuartel. Simplemente al menos 
empecemos por eso. Y que no sea en proceso, porque eso se puede arreglar ya. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde, Sra. Regidora. Le agradezco toda la información que nos ha 
proporcionado. Una vez más, insisto, tenemos el pleno convencimiento de que su voluntad es 
empezar a desandar los errores que se cometieron en el pasado. Y el primero de todos, la 
devolución de los Recursos Humanos a la Función Pública. Se lo aplaudimos en su momento y 
no me duelen prendas en volverlo a hacer. Ese era el camino adecuado. Por otra parte, estamos 
plenamente de acuerdo en su idea de lo que ha de ser la Policía municipal, una policía de 
proximidad, una policía de barrio. Pero precisamente a veces, ese es el problema, el problema es 
que la ciudadanía, siente como suya la Policía local. Y cuando tiene un problema, llama a la 
Policía local. Y es cierto que muchas veces no le corresponde a la Policía local el tipo de delito 
que el ciudadano quiere denunciar, pero no le podemos decir a una persona que llama a un 
teléfono de emergencias, porque tiene un problema que a veces es grave, pues es que esto no es 
nuestra competencia. De hecho no se hace. Pero, es muy importante precisamente, el poder 
cubrir la plantilla, para que la Policía local de Palma, pueda seguir atendiendo al ciudadano con 
el nivel que tenía antes de que entrase en esta crisis que ha padecido los últimos 8 años. 
También me interesa saber, si está usted haciendo gestiones, del tipo que sea, para no solo 
incorporar nuevos policías, sino recuperar alguno de esos policías que justamente fueron 
separados del servicio, y que creemos que se podrían reincorporar. Por otra parte, veo que no 
me contesta usted nunca al tema de la seguridad privada. Hay funciones precisamente, y vuelvo 
a insistir en el mismo tema, en que es absurdo que un policía, de hecho muchas veces dos, 
porque por el nivel de alerta terrorista y tal, tienen que patrullar en pareja, tenga que hacer 
ciertas funciones, que son necesarias, vigilancia de parques, vigilancia de jardines, etcétera, 
etcétera. Yo creo que es, y sobretodo atendiendo a la escasez que tenemos, y que como muy 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
03

1_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
31

/1
0/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

9B
E

F
7F

E
28

95
A

05
78

1
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 172 - 

bien se ha indicado aquí, la tasa de reposición no va a ser la adecuada, no conseguimos, no 
vamos a conseguir cubrir la plantilla necesaria para esta ciudad, pues acudir a otros mecanismos 
más imaginativos, que nos puedan solventar el problema, sin necesidad del complicado proceso 
de crear plazas de funcionario de policía. Y en general pues también insistir en lo que se ha 
dicho aquí. Nosotros de nuevo estamos completamente de acuerdo en que una de las funciones 
fundamentales de la policía, ha de ser el cumplimiento de las ordenanzas. En su momento el Sr. 
Perpinyà nos dijo que bueno, habíamos tenido o había tenido el Consistorio una gran, había 
desarrollado una gran tarea de concienciación, pero que había llegado el momento de que a lo 
mejor teníamos que pasar a la sanción, que no todo se podía fiar, porque ya se había realizado 
este trabajo. Entonces, es una función muy importante la de la Policía municipal, la de hacer 
cumplir las ordenanzas. Y a este respecto las ordenanzas, no solo me preocupan los grafitis, no 
solo me preocupa el incivismo en las basuras. También querría saber si está entre sus proyectos 
indicar a la Policía Local, que empiece a tomar algún tipo de determinación con la situación de 
inseguridad. Y de inseguridad, ya no digo solo, y no se malentienda por Dios, con el tema de la 
delincuencia. Inseguridad en el sentido, inseguridad de que ya no se puede andar por ciertas 
zonas de Palma, por la acumulación de manteros y vendedores ambulantes. Yo veo todos los 
días la Plaza Mayor, veo pasear la Policía Local por delante, no se les indica absolutamente 
nada, van ocupando, ocupando, ocupando, la Plaza Mayor. Y llegará un momento que es que 
realmente no se puede pasar por las vías públicas, o sea nos dedicamos a hacer normativas para 
cerrar terrazas, o para delimitar terrazas, y sin embargo permitimos que, convertir en una 
especie de centro a cielo abierto, todas nuestras calles. Muchísimas gracias Sra. Regidora.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno, muchas gracias. Bueno, decirles que no llevo ni 100 días en el cargo. Creo que 
llegados a este punto estaría incluso justificado, que les estuviera trasladando que sigo 
conociendo el funcionamiento del área. Que sigo presentándome a los distintos mandos y 
personal del área. Y, mucho más lejos de la realidad, he venido a hablarles de cuestiones 
concretas, trámites concretos que se están cerrando, de mesas de negociación que se han 
celebrado, de ofertas públicas de ocupación que se han llevado a aprobación y que se han 
llevado a Junta de Gobierno, concretamente el día 11 de septiembre. Entonces, entramos a 
finales de junio. Hemos hecho, a través de un acuerdo de Junta de Gobierno, el traslado de 
competencias y las reestructuraciones del área. Les he explicado a lo largo de mi intervención, 
que ya se han llevado a reparar, que hemos conseguido presupuesto. Se han llevado ya a reparar 
vehículos, que a nivel técnico se están trabajando los pliegos, se están sacando todas estas 
cuestiones adelante. Entonces, recordarles que no llevo ni 100 días, y que nos quedan más de 
tres años para continuar sumando a la Policía de Palma. Decirles que respecto a las 
convocatorias de plazas, nosotros también pensamos que no son suficientes 100 policías más en 
la plantilla, para dar cobertura a las necesidades que tiene nuestra ciudad. Una ciudad que en los 
últimos 10 años ha crecido de manera exponencial. Pero creo que hemos cumplido con creces, 
yendo al máximo de lo que se nos permitía sacar en la mesa de, en esta convocatoria. Y lo que 
hemos hecho ha sido poner un proceso en marcha, que esperamos continúe en marcha y sacando 
nuevas plazas para llegar a los niveles que esta ciudad necesita de profesionales. Decirles que 
también, vale, de acuerdo, tenemos necesidades que hemos dicho que es cierto que lo 
reconocemos desde el primer momento. Pero, no hay nada malo en que un Policía que no está 
en servicio reactivo, vaya en un autobús de la EMT. Decirles que los usuarios de las líneas, 
están encantados, y los ciudadanos están encantados, de ver a un Policía vestido de uniforme, 
dentro de un autobús. Todos los policías que están en servicio reactivo, tienen sus vehículos, 
vehículos adecuados para poder prestar el servicio público. Entonces, no monten un escándalo 
por algo que no es malo ni negativo para esta ciudad. Estamos hablando de sostenibilidad en el 
transporte público. Estamos hablando de transporte público también para los ciudadanos y para 
los trabajadores de la casa, y para nosotros. Entonces, no pasa nada. Y le aseguro que los 
ciudadanos de ese autobús en concreto están encantados. Y Sr. Diez, bueno, yo ya le expliqué 
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en la reunión que tuvimos. No, fue con su portavoz, yo ya se lo expliqué que mi manera de 
trabajar era mirar hacía adelante y de manera constructiva. En la anterior legislatura hice 
exactamente el mismo planteamiento, cuando me tocó gestionar el Palacio de Congresos, miré 
hacía adelante para sacar una gestión sobre la que no solamente yo, sino que tras una sentencia 
judicial firme, se ha puesto en evidencia que era nefasta para el interés público. Y tengo que 
decirle que era su partido, detrás del que yo venía. Seguí mirando para adelante y seguí sacando 
la cuestión hacía adelante. Esta es mi manera de trabajar, este es mi talante. Van a encontrar 
siempre mi puerta abierta. Y decirles, que mientras todas estas cosas van sucediendo, también 
hay pequeños, pequeñas cosas en la ciudad, de las que me siento muy orgullosa, solamente en 
estos 100 días. Y es que por ejemplo la Policía Montada de Palma, la unidad más antigua de 
nuestra policía, pues está yendo a las entradas y salidas de los colegios de todos los barrios de 
nuestra ciudad, y alegrando y asegurando el momento de entrada y de salida de los colegios de 
niños de todas las edades, de todas las procedencias, que tienen en común una sonrisa de oreja a 
oreja, por ver a su policía ahí. Y ese es parte del empoderamiento y de la pedagogía, que 
nosotros queremos hacer hacía la policía de Palma y agradecer desde aquí su trabajo.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Bueno, 40 minutos después pasamos al siguiente punto.” 
 
Sol·licita el Grup VOX: 
 
"La comparecencia de la Sra. Joana María Adrover Moyano, regidora responsable del 
Área de Seguridad Ciudadana, para que nos explique cuáles son sus planes a corto y 
medio plazo para solucionar los problemas operativos de la policía local." 
 
Sol·licita el Grup Cs: 
 
"La comparecencia de la regidora responsable del área de Seguridad Ciudadana para 
que dé cuenta sobre qué tipo de actuaciones tiene prevista esta regiduría en materia de 
prevención y actuación frente a la delincuencia. Ello, visto el informe publicado por el 
Ministerio del Interior "Balance de Criminalidad. Segundo Trimestre 2019", en el que 
sitúa a las Islas Baleares como la Comunidad Autónoma que ha registrado la mayor tasa 
criminalidad de España. Por su parte, Palma ha sufrido un aumento de nueve puntos en 
comparación con el segundo trimestre del año 2019. Y, también, vistas las 
condicionesen la que los agentes de la policía local de nuestro municipio están 
desempeñando su trabajo, entre las que destacan, entre otras, el gran número de 
vehículos averiados en su parque móvil que obliga a los agentes a desplazarse a pie o en 
autobús." 
 
Compareix la Sra. Adrover 
 
118. Donar compte al Ple del "Pla d'ajust de l'article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de 
febrer  informe del seguiment del Pla 2n trimestre 2019 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Complint el que disposa l’article 10 del RDL 7/2012, pel que s’aprova el Fons pel 
finançament de pagos a proveïdors, aquesta intervenció sotmet a la consideració de 
l’Ajuntament en Ple el donar compte de l’informe del Pla d’ajust 2n de 2019 trimestre 
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remes al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, remes el 31 de juliol de 
2019. 
 
INFORME DE INTERVENCIÓN 
 
En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, por el 
que se crea el Fondo para la financiación de los pagos a proveedores y en el caso de las 
Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los artículos 111 y 135 
del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, esta intervención informa:  
 
Normativa aplicable 

• Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
• Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 

Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales (en adelante RDL 
2/2004). 

• RDL 500/1990, de 20 de abril, por el que se desarrolla el capítulo primero del 
título sexto de la Ley 39/1988. 

• Orden EHA 3565/2008, de 3 de diciembre, por la que se aprueba la estructura de 
los presupuestos de las entidades locales. 

• Real Decreto Ley 4/2012, de 24 de febrero, por el que se determinan obligaciones 
de información y  procedimientos necesarios para establecer un mecanismo de 
financiación para el pago a los proveedores de las entidades locales. 

• Real Decreto Ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que se crea el Fondo para la 
financiación de los pagos a proveedores. 

• Orden HAP/537/2012, de 9 de marzo, por la que se aprueban el modelo de 
certificado individual, el modelo para su solicitud y el modelo de plan de ajuste, 
previstos en el Real Decreto-ley 4/2012, de 24 de febrero, por el que se 
determinan obligaciones de información y procedimientos necesarios para 
establecer un mecanismo de financiación para el pago a los proveedores de las 
entidades locales. 

• Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por el que se desarrollan las obligaciones 
de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de 
abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera. 

 
Antecedentes de hecho 
El 30 de marzo de 2012, en cumplimiento con lo regulado en el artículo 7 del RD Ley 
4/2012, el Pleno del Ayuntamiento de Palma de Mallorca aprobó el Plan de Ajuste para 
una duración de 10 años y que es acorde al modelo previsto en la Orden HAP/537/2012, 
de 9 de marzo, por la que se aprueban el modelo de certificado individual, el modelo 
para su solicitud y el modelo de plan de ajuste que constaba de 5 páginas. 
El Ministerio de Administraciones Públicas, a través de la secretaria general de 
coordinación autonómica y local, con fecha 30 de abril de 2012 emitió informe 
favorable al Plan de Ajuste del Ayuntamiento de Palma de Mallorca. 
El Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, ha liberado la plataforma de 
captura de datos relativa al “Informe de seguimiento del plan de ajuste aprobado y otra 
información conforme a los apartados 4 y 6 de la disposición adicional primera de la 
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Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad 
Financiera”, plataforma que estará disponible hasta el 31 de julio de 2019. 
Por todos los hechos y fundamentos de derecho descrito se emite el siguiente; 
 
INFORME: 
 
I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, 
el interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del 
plan de ajuste. De dicho informe se dará cuenta al Pleno, y del contenido del mismo se 
dará traslado al Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, a través de la 
plataforma telemática que habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los 
artículos 111 y 135 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se deberá presentar el informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del 
Ayuntamiento de Palma. 
 
II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en el 
artículo 10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información 
sobre los siguientes extremos: 
- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de crédito contratadas 

identificando la entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 
- Deuda comercial contraída clasificada por su antigüedad y su vencimiento. 

Igualmente, se incluirá información de los contratos suscritos con entidades de 
crédito para facilitar el pago a proveedores. 

- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviaciones producidas en el calendario de ejecución o en las 

medidas del plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay que volcar en la plataforma del MHAP y que 
se adjunta como anexo esta Intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.- Información relativa a la evolución de los ingresos a 30/06/2019 y comparativa con 
la previsión de cierre contenida en el plan de ajuste. 
 
La proyección de cierre estimada a 31/12/2019 es de 428.415,83 miles de euros de 
ingresos totales, frente a los 441.469,32 del plan de ajuste, lo que significa una 
desviación en términos globales negativa del -2,96 %.  
 
2. Información relativa a la evolución de los gastos a 30/06/2019 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 
 
Según la aplicación para la captura de datos del plan de ajuste del MINHAFP, existe 
una desviación negativa en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y la  
proyección anual estimada para 31/12/2019 del -36,42 %.  
 
La desviación es negativa porque en los datos del plan de ajuste de la operación de 
endeudamiento del RD 4/2013 (gastos financieros) se introdujo en millones y no en 
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miles. En caso contrario, la previsión correcta de gastos totales del plan de ajuste para 
2019 sería de 410.451,27, y la previsión de cierre es de 442.869,61 miles de euros, por 
lo que la desviación sería positiva del 7,9 %. 
 
3. Información relativa a la evolución del endeudamiento y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento respecto al 
Plan de ajuste debido a la consolidación de la deuda de los Consorcios Mirall Eixample, 
Museu d’Art Modern i Contemporani i Consorci Parc de Ses Estacions. Estos tres 
Consorcios se han disuelto por acuerdo de Pleno de 21 de octubre de 2012 y el 
Ayuntamiento de Palma ha asumido la parte de la deuda viva pendiente. También hay 
que tener en cuenta la concertación de operaciones de crédito por el Ayuntamiento de 
Palma a través del ICO en el marco del Fondo de Impulso Económico para la ejecución 
de sentencias firmes. 
 
Asimismo, debemos destacar que en el año 2017 el Ayuntamiento aprobó un Plan de 
Saneamiento Financiero para los años 2017-2021. La adhesión a esta medida implica un 
plazo de carencia adicional de 3 años de las operaciones de préstamos del FFPP, por lo 
que ello implicará una desviación en las previsiones de endeudamiento del Plan de 
ajuste aprobado en 2012. 
 
Además, desde el año 2018 la aplicación para la remisión de la ejecución del trimestral, 
en los formularios F.1.1.13 Deuda viva y vencimiento mensual previsto en próximo 
trimestre, y F.1.1.14 Perfil de vencimiento de la deuda en los próximos 10 años, añadió, 
entre otros, la deuda derivada de las asociaciones público privadas, por lo que en el 
primer trimestre de 2018 se incluyó por primera vez la deuda derivada del contrato de 
asociación público privada para el alquiler del nuevo parque de bomberos, que a 
30/06/2019 asciende a 25.171,70 miles de euros.  
 
En los datos del endeudamiento existe una incidencia referida a la operación derivada 
del RD 4/2013. La cifra que aparece en gris no está en miles, sino en millones y eso 
implica que todos los porcentajes de endeudamiento salen desvirtuados. Igualmente 
sucede con los gastos financieros derivados de esta operación, que están en millones y 
no en miles y esto hace que el porcentaje de gasto corriente aumente y el de ingresos 
financieros también. Teniendo en cuenta los datos correctos, la desviación de la 
previsión de cierre 2019 respecto del plan de ajuste es del -126,19 %, por los motivos 
explicados en el párrafo anterior. 
 
4. Capacidad o necesidad de financiación. 
Tras realizar los ajustes SEC, la capacidad de financiación es positiva en 31.414,47 
miles de euros, frente a los 47.182 previstos en el Plan de ajuste, modificado por la 
concertación de nuevas operaciones del FFPP en aplicación del Real Decreto ley 
8/2013, de 28 de junio. Sin embargo, debemos destacar que estas previsiones se han 
hecho bajo un criterio de prudencia.  
 
5.- Información de avales recibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
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6.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos 
con entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva a 30/06/2019. 
 
7.- Informe trimestral de seguimiento de deuda comercial.  
La deuda comercial a 30/06/2019, correspondiente a las obligaciones reconocidas 
pendientes de pago, procedentes de los periodos que se especifican, se ha cifrado en 
26,75 millones de euros.  
En el cálculo de la deuda comercial se ha incluido la deuda comercial de Organismos 
Autónomos, Fundaciones y el propio Ayuntamiento. 
 
8.- Información sobre operaciones con derivados y otro pasivo contingente. 
A la largo del ejercicio 2019 se han devengado intereses de operaciones con derivados 
(SWAPS) por importe de 245,75 miles de euros. 
 
A los efectos oportunos, este es mi informe que emito sin perjuicio de cualquier otro, 
mejor fundado en derecho. Remitiendo copia del presente informe al señor Alcalde de la 
Corporación, para que proceda a dar cuenta del mismo en la primera sesión plenaria que 
se celebre.  
Los datos contenidos en el mismo deberán ser volcados en la plataforma telemática de 
captura de datos habilitada al efecto antes del 31 de julio de 2019. 
Será necesario continuar con las medidas contenidas en el plan de ajuste del 
Ayuntamiento de Palma en el futuro para ver si se consolida el cumplimiento de los 
objetivos contenidos en el mismo.” 
 
119. Donar compte al Ple acord Junta Govern 5/6/2019 "Pròrroga i revisió preus 
contracte prestació Servei seguretat i vigilància immobles i instal·lacions 
Ajuntament" adoptat amb informe Intervenció amb objeccions (reparo) Inf. n. 
133/2018 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
" En compliment del que disposa l'article 218.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, pel que s’aprova el text refús de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, que 
estableix l’obligació d’elevar informe al Ple de totes les resolucions adoptades pel 
President de l’Entitat Local contràries a les objeccions efectuats, aquesta Intervenció 
General sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent 
informe:  
 
Únic.- Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de 05/06/2019  de 
“Pròrroga i revisió de preus del contracte per a la prestació del Servei de Seguretat i 
vigilància dels immobles, dependències i instal·lacions de l’Ajuntament de Palma” UTE 
SALZILLO SEGURIDAD SA – SALZILLO SERVICIOS INTEGRALES SL (UTE 
SALZILLO MALLORCA) (CIF U73967663), adoptat amb informe d’Intervenció amb 
OBJECCIONS (Reparo):  informe nú. 133/2018   
 
INFORME DE FISCALITZACIÓ PRÈVIA LIMITADA 
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CONTRACTE: Contracte del Servei de seguretat i vigilància dels immobles, 
dependències i instal·lacions de l’Ajuntament de Palma. 
ADJUDICATARI: UTE SALZILLO SEGURIDAD SA – SALZILLO SERVICIOS 
INTEGRALES SL (UTE SALZILLO MALLORCA) (CIF U73967663) 
IMPORT D’ADJUDICACIÓ: 1.626.210,40€ (Base imposable 1.343.975,54€ més 21% 
IVA 282.234,86€), a raó de 813.105,20€ anuals.  
PREUS UNITARIS D’ADJUDICACIÓ: 
Serveis ordinaris i 
extraordinaris 

Vigilant de seguretat sense 
armes Auxiliar de serrveis 

 Sense IVA Amb IVA Sense IVA Amb IVA 
Hora laboral diürna 14,61 17,68 9,25 11,19 
Hora laboral 
nocturna 15,65 18,94     
Hora festiu diürna  15,50 18,75 9,25 11,19 
Hora festiu 
nocturna 16,60 20,09     
DURADA: 2 anys prorrogables per 2 anys més. 
INICI DEL CONTRACTE:  4 d’agost de 2017. 
REVISIÓ DE PREUS: No procedeix. 
MODIFICACIONS APROVADES: NO. 
ÒRGAN COMPETENT: Junta de Govern. 
 
1. PRORROGUA SOL·LICITADA:  
NÚM. PRÒRROGA: 1a. Pròrroga 
PERÍODE: 5 MESOS, des del 4 d’agost de 2019 fins al 3 de gener de 2020. 
IMPORT DE LA PRÒRROGA: 522.628,63€ (IVA inclòs). 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 06.92000.22701 
ANUALITATS: 

- Exercici 2019: 418.102,90€ 
- Exercici 2020: 104.525,73€ 

 
2. REVISIÓ SOL·LICITADA:  
1a. REVISIÓ:  
PERÍODE: 5 MESOS, des del 4 d’agost de 2019 fins al 3 de gener de 2020. 
CÀLCUL DE LA REVISIÓ: Preus any 2019 amb aplicació dels increments salarials: 

- Vigilant de seguretat sense armes: 2% per a 2018 i 2% per a 2019 Conveni 
Col·lectiu. 

- Auxiliar de serveis: 4% per a 2018 i 22,3% per a 2019. 
IMPORT DE LA REVISIÓ:  
Serveis ordinaris i 
extraordinaris 

Vigilant de seguretat sense 
armes Auxiliar de serrveis 

 Sense IVA Amb IVA Sense IVA Amb IVA 
Hora laboral diürna 15,20 18,39 11,77 14,24 
Hora laboral 
nocturna 16,28 19,70     
Hora festiu diürna  16,13 19,52 11,77 14,24 
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Hora festiu 
nocturna 17,27 20,90     
 
Aplicant als preus unitaris revisats a les 29.560,97 hores de prestació de servei de 
vigilants de seguretat i auxiliars de serveis per un període de 5 mesos (del 4 d’agost al 3 
de gener) resulta una despesa de 522.628,63€. 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 06.92000.22701 
ANUALITATS: 

- Exercici 2019: 418.102,90€ 
- Exercici 2020: 104.525,73€ 

 
En compliment del que disposa l'article 213 del RD Leg. 2/2004 pel que s'aprova el text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i de conformitat amb l’article 4.1.a) 
del RD 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el Règim Jurídic dels Funcionaris 
d’Administració Local amb habilitació de caràcter nacional, s’ha sol·licitat l’emissió 
d’informe de fiscalització prèvia de l’expedient de referència. 
 
I. Relació de la documentació que acompanya l’expedient: 

a. Sol·licitud d’informe de fiscalització prèvia de l’expedient (Registre 
d’entrada núm. 144/106277, de 15 de maig de 2019), 

b. Plecs de Clàusules Administratives (PCAP), Quadre Annex característiques 
tècniques i Plecs de prescripcions tècniques que regulen el contracte, 

c. Acord de la Junta de Govern de 12 de juliol de 2017 d’adjudicació del 
contracte, 

d. Informe tècnic de 13 de maig de 2019, de l’àrea responsable del contracte, 
justificatiu de la necessitat durada i quantia de la prorroga del contracte, de 
que la revisió de preus està prevista als PCAP, i es descriu la part dispositiva 
de la proposta d’Acord de la Junta de Govern Local. 

e. Escrit acceptació de l’adjudicatari a la pròrroga i revisió de preus del 
contracte, signat per l’entitat UTE SALZILLO MALLORCA, en data 26 
d’abril de 2019 (art. 303.1 TRLCSP contractes de serveis),  

f. Certificat d’existència de crèdit: consten RC (núm. oper. 22019/19554) i RC 
plurianual (núm. oper. 220199/330), 

 
II. Legislació aplicable: 

• Llei 7/1985, de 2 d’abril, de bases de règim local. 
• Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 

Balears. 
• RDLeg. 3/2011, de 14 de novembre, que aprova el Text Refós de la Llei de 

Contractes del Sector Públic (TRLCSP). 
• Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el text refós de la 

Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL) 
• Llei 47/2003, de 26 de novembre, General Pressupostària (LGP). 
• Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i 

sostenibilitat financera (LOEPSF). 
• Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre, pel que s’aprova el Reglament 

general de la Llei de contractes de les administracions públiques (RLCAP), 
en tant continuï vigent. 
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• Reial Decret 817/2009, de 8 de maig, de desplegament parcial de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, en tot el que no s’oposi a l’establert a la LCSP. 

• RD 424/2017, de 28 d’abril, que regula el règim jurídic del control intern en 
les entitats del Sector Públic Local. 

• Resolució de 25 de juliol de 2018, de la Intervenció General de 
l’Administració de l’Estat, per la que es publica l’Acord del Consell de 
Ministres de 20 de juliol de 2018, per el que es dona aplicació a la previsió 
dels arts. 152 i 147 de la Llei General Pressupostària, respecte a l’exercici de 
la funció interventora en règim de requisits bàsics a l’àmbit dels contractes 
del sector públic i encàrrecs a mitjans propis. 

• Règim de fiscalització i intervenció limitada prèvia de requisits bàsics en 
quan a les despeses i obligacions i de substitució de la fiscalització prèvia 
dels drets i ingressos per la presa de raó en comptabilitat de la Tresoreria de 
l’Ajuntament de Palma, dels seus organismes autònoms i les seves entitats 
dependents amb pressupost limitatiu, aprovat per acord del Ple de 
l’Ajuntament de Palma de 31 de gener de 2019. 

• Reglament Orgànic del Govern i de l’Administració de l’Ajuntament de 
Palma, aprovat pel Ple de data 29 de juliol de 2004 (BOIB núm. 127 de 11 
de setembre de 2004). 

• Bases d’Execució del Pressupost General de l’Ajuntament de Palma de 
2019, aprovades definitivament pel Ple de dia 27 de desembre de 2018. 

• Instrucció de l’Ajuntament de Palma per a una contractació pública amb 
responsabilitat social, mediambiental i lingüística, aprovada per la Junta de 
Govern de 15 d’octubre de 2016 (BOIB núm. 131 de 15 d’octubre de 2016).  

 
III. Requisits bàsics objecte de comprovació dins el marc del règim de fiscalització 

prèvia limitada: 
De conformitat amb el previst a l’acord del Ple de l’Ajuntament de Palma de sessió de 
31 de gener de 2019 i a la Resolució de 25 de juliol de 2018, de la Intervenció General 
de l’Administració de l’Estat, per la que es publica l’Acord del Consell de Ministres de 
20 de juliol de 2018, respecte a l’exercici de la funció interventora en règim de requisits 
bàsics a l’àmbit dels contractes del sector públic i encàrrecs a mitjans propis, són 
objecte de comprovació i s’han comprovat, al seu cas, els següents extrems: 
 

 - Compleix � - No compleix 
NAE - No aplicable a 
l’expedient 

 
1. Extrems de general comprovació:    Estat 

1.1 
L’existència de crèdit pressupostari i que el proposat és l’adequat i suficient 
a la naturalesa de la despesa que es proposi contreure. Que s’incorpora 
certificat d’existència de crèdit (RC). 

 

 
1.1.1 - En el cas de despeses amb finançament afectat, que els recursos que 
les financen són executius i que s’acredita la seva efectivitat amb 
documents fefaents.  

NA
E 

 
1.1.2 - En el cas despeses de caràcter plurianual, que es compleix el 
preceptuat als arts. 174 del TRLRHL i 47 de la LGP.  
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1.1.3 - En el cas de tramitació anticipada de l’expedient, que es compleix el 
preceptuat a l’art. 47 de la LGP. 

NA
E 

1.2 
L’existència d’autorització del Ple, en aquells tipus de despeses que la 
normativa específica ho exigeixi. 

NA
E 

1.3 Que la despesa es proposa per a l’aprovació de l’òrgan competent.  

1.4 
L’existència dels informes preceptius favorables exigits per la norma 
(autorització despesa plurianual Bases execució Pressupost) 

NA
E 

 
2. Extrems de comprovació addicional:     Estat 
2.1 Que la pròrroga està prevista al PCAP.   

2.2 
Que no es superen els límits de durada que preveuen el PCAP (o document 
descriptiu, al seu cas).  

2.3 Que existeix informe favorable a la pròrroga emès pel Servei interessat.  
2.4 Que consta informe favorable dels Serveis Jurídics Municipals. � 

2.5 

En el supòsit de que resulti d’aplicació el que s’estableix al darrer paràgraf 
de l’art. 29.4 de la LCSP, que consta justificació a l’expedient i que se ha 
publicat el corresponent anunci de licitació del nou contracte en el termini 
assenyalat a dit precepte. 

NA
E 

2.6 
Que es compleix els requisits recollits a l’art. 89.3 del TRLCSP i que el 
PCAP estableix la fórmula de revisió aplicable. 

� 

 
IV. Conclusions: 
Analitzat l’expedient de referència, aquesta Intervenció General el FISCALITZA DE 
DISCONFORMITAT, formulant les següents objeccions: 

1) En l’apartat G dels PCAP no es detalla la fórmula aplicable per a determinar la 
revisió de preus que estableix l’apartat 3 i 4 de l’article 89 del TRLCSP, extrem 
que s’ha de complir.  

2) No es compleixen les circumstàncies previstes en l’article 89.2 del TRLCSP per a 
considerar com a revisables els costos associats a aquest contracte de serveis: 
“Los costes de mano de obra de los contratos distintos de los de obra, 

suministro de fabricación de armamento y equipamiento de las 

Administraciones Públicas, se revisarán cuando el período de recuperación de 

la inversión sea igual o superior a cinco años y la intensidad en el uso del factor 

trabajo sea considerada significativa, de acuerdo con los supuestos y límites 

establecidos en el real decreto”.  
Llavors, en el contingut de l’expedient, no es compleix el requisit del període de 
recuperació de la inversió, atès que es tracte d’un contracte on no hi ha inversions, En 
definitiva, conforme al previst a l’art. 89.2 del TRLCSP, d’aplicació a l’expedient, NO 
es compleix el supòsit per a dur a terme la revisió de preus proposada. 
Així mateix, conforme al previst a l’art. 14 del RD 424/2017, aquesta Intervenció 
formula les observacions complementàries que es descriuen a continuació, sense que les 
mateixes tinguin efectes suspensius en la tramitació de l’expedient: 

1. La proposta d’acord “1r Aprovar la primera prorroga i la revisió de preus..”  
s’hauria de d’haver tramitat com dos punts independents sense condicionar la 
primer aprovar la primera prorroga a la revisió de preus. 

2. No consta l’informe favorable dels Serveis Jurídics Municipals sobre la pròrroga 
sol·licitada. El 26 de març de 2019 aquesta Intervenció, en relació a les 
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pròrrogues ordinàries dels contractes de serveis i subministres, varen emetre 
l’informe 81.2019, en el que es conclou: “L’obligació de que s’acompanyi 

informe dels serveis jurídics en els  expedients de prorroga dels contractes 

públics de servei i de subministres, ja venia recollit per l’acord del Consell de 

Ministres de 30 de maig de 2008 i ve igualment imposat a l’acord del Consell de 

Ministres de 20 de juliol de 2018, amb independència de  que estigui establert o 

no a la normativa de contractació pública.  
La Llei 9/2017, de 8 de novembre, a la disposició addicional tercera, més que preveure 

una nova obligació, estableix com a obligatòria  la pràctica administrativa que ja 

s’estava fent de incorporar en els expedients de pròrroga dels contractes 

administratius, els informes dels Serveis Jurídics d’acord amb la normativa sobre 

procediment administratiu”.  
Ateses les objeccions assenyalades, en relació a l’art. 216 del TRLRHL i art. 12 del RD 
424/2017, s’ha de suspendre la tramitació de l’expedient fins que no siguin resoltes. 
Així mateix, cal advertir al Centre Gestor que haurà de rectificar els actes objectats a 
tenor del que s’ha indicat en aquest informe o aplicar el procediment que preveu l’art. 
217 del TRLRHL i art. 15 del RD 424/2017. 
D’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL i art. 15 del RD 424/2017, l’òrgan 
competent pel resoldre les objeccions formulades és el President de la Corporació, sent 
indelegable dita facultat. 
Cal advertir que, en els termes del previst a l’art. 218 del TRLRHL l’òrgan interventor 
elevarà informe al Ple de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local 
contràries a les objeccions efectuades, de la mateixa manera que el President podrà 
presentar al Ple informe justificatiu de la seva actuació. 
Aquest és l’informe que emet l’interventor que subscriu a la vista únicament dels 
documents facilitats i relacionats.” 
 
120. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 26/06/2019  de “SEGONA 
PRORROGA EXTRAORDINARIA del contracte de servei de prevenció 
d’accidents, salvament i socorrisme...”, adoptat amb informe d'Intervenció amb 
OBJECCIONS (Reparo):  inf. nú. 151/2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
“En compliment del que disposa l'article 218.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, pel que s’aprova el text refús de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, que 
estableix l’obligació d’elevar informe al Ple de totes les resolucions adoptades pel 
President de l’Entitat Local contràries a les objeccions efectuats, aquesta Intervenció 
General sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent 
informe:  
 
Únic.- Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de 26/06/2019  de 
“SEGONA PRORROGA EXTRAORDINARIA del contracte de servei de prevenció 
d’accidents, salvament i socorrisme, així com l’assistència al bany per accessibilitat a 
les platges de Palma, Emergencias Setmil SL (CIF B57227175), adoptat amb informe 
d’Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo):  informe nú. 151/2019   
 
INFORME DE FISCALITZACIÓ PRÈVIA LIMITADA 
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CONTRACTE: Contracte de servei de prevenció d’accidents, salvament i socorrisme, 
així com l’assistència al bany per accessibilitat a les platges de Palma  
ADJUDICATARI:  Emergencias Setmil SL (CIF B57227175) 
IMPORT D’ADJUDICACIÓ: 603.537,79 euros  (Base imposable 510.712,07 euros més 
21% IVA), per un any de contracte.  
DURADA: Un any 
INICI DEL CONTRACTE:  1 de maig de 2018 
REVISIÓ DE PREUS: No  
MODIFICACIONS APROVADES: NO  
ÒRGAN COMPETENT: Junta de Govern/Consell Rector Organisme Autònom. 
 
1 PRORROGA :  
NÚM. PRÒRROGA: 1a. Pròrroga EXTRAORDINAIRA 
PERÍODE: dos mesos, des del 1 de maig de 2019 fins al 30 de juny de 2019. 
IMPORT DE LA PRÒRROGA: 188.549,79 euros (IVA inclòs). 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 14.17220.22721 
 
2. PRORROGA SOL·LICITADA:  
NÚM. PRÒRROGA: 2a. Pròrroga EXTRAORDINAIRA 
PERÍODE:  mesos de juliol, agost, setembre i octubre de 2019. 
IMPORT DE LA PRÒRROGA: 360.683,62 euros (IVA inclòs). 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 14.17220.22721 
 
En compliment del que disposa l'article 213 del RD Leg. 2/2004 pel que s'aprova el text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i de conformitat amb l’article 4.1.a) 
del RD 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el Règim Jurídic dels Funcionaris 
d’Administració Local amb habilitació de caràcter nacional, s’ha sol·licitat l’emissió 
d’informe de fiscalització prèvia de l’expedient de referència. 
 
IV. Relació de la documentació que acompanya l’expedient: 

a. Sol·licitud d’informe de fiscalització prèvia de l’expedient Registre 
d’entrada177/135.750 de 19 de juny de 2019), 

b. Plecs de Clàusules Administratives (PCAP), Quadre Annex característiques 
tècniques i Plecs de prescripcions tècniques que regulen el contracte, 

c. Acord de la Junta de Govern de 30/04/2018 d’adjudicació del contracte, 
d. Acord de la Junta de Govern de 17/04/2019 de 1ª prorroga extraordinària, 
e. Informe tècnic de 18/06/2019 justificatiu de la necessitat, durada i quantia 

de la prorroga del contracte, 
f. Certificat d’existència de crèdit: consten RC núm. oper. 220190026195, 
g. Proposta d’acord de la Junta de Govern de la pròrroga del contracte i 

d’autorització i disposició de la despesa resultant (Fase AD). 
 
V. Legislació aplicable: 

• Llei 7/1985, de 2 d’abril, de bases de règim local. 
• Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 

Balears. 
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• RDLeg. 3/2011, de 14 de novembre, que aprova el Text Refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic (TRLCSP) (al seu cas). 

• Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del Sector Públic (LCSP) (al 

seu cas). 
• Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el text refós de la 

Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL) 
• Llei 47/2003, de 26 de novembre, General Pressupostària (LGP). 
• Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i 

sostenibilitat financera (LOEPSF). 
• Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre, pel que s’aprova el Reglament 

general de la Llei de contractes de les administracions públiques (RLCAP), 
en tant continuï vigent. 

• Reial Decret 817/2009, de 8 de maig, de desplegament parcial de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, en tot el que no s’oposi a l’establert a la LCSP. 

• RD 424/2017, de 28 d’abril, que regula el règim jurídic del control intern en 
les entitats del Sector Públic Local. 

• Resolució de 25 de juliol de 2018, de la Intervenció General de 
l’Administració de l’Estat, per la que es publica l’Acord del Consell de 
Ministres de 20 de juliol de 2018, per el que es dona aplicació a la previsió 
dels arts. 152 i 147 de la Llei General Pressupostària, respecte a l’exercici de 
la funció interventora en règim de requisits bàsics a l’àmbit dels contractes 
del sector públic i encàrrecs a mitjans propis. 

• Règim de fiscalització i intervenció limitada prèvia de requisits bàsics en 
quan a les despeses i obligacions i de substitució de la fiscalització prèvia 
dels drets i ingressos per la presa de raó en comptabilitat de la Tresoreria de 
l’Ajuntament de Palma, dels seus organismes autònoms i les seves entitats 
dependents amb pressupost limitatiu, aprovat per acord del Ple de 
l’Ajuntament de Palma de 31 de gener de 2019. 

• Reglament Orgànic del Govern i de l’Administració de l’Ajuntament de 
Palma, aprovat pel Ple de data 29 de juliol de 2004 (BOIB núm. 127 de 11 
de setembre de 2004). 

• Bases d’Execució del Pressupost General de l’Ajuntament de Palma de 
2019, aprovades definitivament pel Ple de dia 27 de desembre de 2018. 

• Instrucció de l’Ajuntament de Palma per a una contractació pública amb 
responsabilitat social, mediambiental i lingüística, aprovada per la Junta de 
Govern de 15 d’octubre de 2016 (BOIB núm. 131 de 15 d’octubre de 2016).  

 
VI. Requisits bàsics objecte de comprovació dins el marc del règim de fiscalització 

prèvia limitada: 
De conformitat amb el previst a l’acord del Ple de l’Ajuntament de Palma de sessió de 
31 de gener de 2019 i a la Resolució de 25 de juliol de 2018, de la Intervenció General 
de l’Administració de l’Estat, per la que es publica l’Acord del Consell de Ministres de 
20 de juliol de 2018, respecte a l’exercici de la funció interventora en règim de requisits 
bàsics a l’àmbit dels contractes del sector públic i encàrrecs a mitjans propis, són 
objecte de comprovació i s’han comprovat, al seu cas, els següents extrems: 
 
 - Compleix � - No compleix NAE - No aplicable a 
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l’expedient 
 
1. Extrems de general comprovació:    Estat 

1.1 
L’existència de crèdit pressupostari i que el proposat és l’adequat i suficient 
a la naturalesa de la despesa que es proposi contreure. Que s’incorpora 
certificat d’existència de crèdit (RC). 

 

 
1.1.1 - En el cas de despeses amb finançament afectat, que els recursos que 
les financen són executius i que s’acredita la seva efectivitat amb 
documents fefaents.  

NA
E 

 
1.1.2 - En el cas despeses de caràcter plurianual, que es compleix el 
preceptuat als arts. 174 del TRLRHL i 47 de la LGP. 

NA
E 

 
1.1.3 - En el cas de tramitació anticipada de l’expedient, que es compleix el 
preceptuat a l’art. 47 de la LGP. 

NA
E 

1.2 
L’existència d’autorització del Ple, en aquells tipus de despeses que la 
normativa específica ho exigeixi. 

NA
E 

1.3 Que la despesa es proposa per a l’aprovació de l’òrgan competent.  
1.4 L’existència dels informes preceptius favorables exigits per la norma � 
 
2. Extrems de comprovació addicional:     Estat 
2.1 Que la pròrroga està prevista al PCAP.  � 

2.2 
Que no es superen els límits de durada que preveuen el PCAP (o document 
descriptiu, al seu cas). 

� 

2.3 Que existeix informe favorable a la pròrroga emès pel Servei interessat.  
2.4 Que consta informe favorable dels Serveis Jurídics Municipals. � 

2.5 

En el supòsit de que resulti d’aplicació el que s’estableix al darrer paràgraf 
de l’art. 29.4 de la LCSP, que consta justificació a l’expedient i que se ha 
publicat el corresponent anunci de licitació del nou contracte en el termini 
assenyalat a dit precepte. 

NA
E 

 
V. Conclusions: 
Analitzat l’expedient de referència, aquesta Intervenció General el FISCALITZA DE 
DISCONFORMITAT, formulant les següents objeccions: 

3) Que la pròrroga NO està prevista al PCAP. 
4) No consta informe dels serveis Jurídics 

 
Així mateix, conforme al previst a l’art. 14 del RD 424/2017, aquesta Intervenció 
formula les observacions complementàries que es descriuen a continuació, sense que les 
mateixes tinguin efectes suspensius en la tramitació de l’expedient: 
1) S’ha d’adjuntar a l’expedient l’escrit acceptació de l’adjudicatari a la pròrroga del 

contracte (al seu cas: art. 303.1 TRLCSP contractes de serveis), 
 
Ateses les objeccions assenyalades, en relació a l’art. 216 del TRLRHL i art. 12 del RD 
424/2017, s’ha de suspendre la tramitació de l’expedient fins que no siguin resoltes. 
Així mateix, cal advertir al Centre Gestor que haurà de rectificar els actes objectats a 
tenor del que s’ha indicat en aquest informe o aplicar el procediment que preveu l’art. 
217 del TRLRHL i art. 15 del RD 424/2017. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
03

1_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
31

/1
0/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

9B
E

F
7F

E
28

95
A

05
78

1
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 186 - 

D’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL i art. 15 del RD 424/2017, l’òrgan 
competent pel resoldre les objeccions formulades és el President de la Corporació, sent 
indelegable dita facultat. 
Cal advertir que, en els termes del previst a l’art. 218 del TRLRHL l’òrgan interventor 
elevarà informe al Ple de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local 
contràries a les objeccions efectuades, de la mateixa manera que el President podrà 
presentar al Ple informe justificatiu de la seva actuació. 
 
Aquest és l’informe que emet l’interventor que subscriu a la vista únicament dels 
documents facilitats i relacionats.” 
 
121. Donar compte al Ple de l’informe de morositat del mes de juny de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
" En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la 
Llei 3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 

1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de JUNY de 2019 de 
l’Ajuntament de Palma : 27,29 dies  

2. Detall per entitats mes de JUNY de 2019 

Entidad 
Ratio de  
Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 
de  
Pago 

Periodo 
Medio 
de  
Pago 
Mensual 

Palma 24,87 29,94 27,91 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 26,99 14,31 22,16 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 31,94 22,05 31,38 
Inst. M. l'Esport 15,74 20,82 17,58 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 22,40 7,34 16,08 
P. M. d'Escoles d'Infants 1,00 0 1,00 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris 
(P.M.H. i Riba) 

36,16 2,31 11,69 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 
    

 
3. Entitats que no han remes informació. 

Entidad Observaciones 

Palau de Congressos de Palma 
S.A. 

Deberíamos entender a la Sociedad Palau de 
Congressos como "sociedad no financiera". El 
porcentaje de ingressos de mercado es superior al 50% 
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según la previsión de ingresos y gastos para el 
ejercicio 2018 y siguientes. 

 
122. Pregunta oral Grup VOX relativa al pressupost per arreglar voravies i vies 
públiques 
 
"¿Que presupuesto anual tiene previsto invertir en el arreglo de las aceras y vías 
públicas para evitar accidentes debido a su mal estado?" 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Por mi como ya en el debate anterior hemos hablado, le agradezco la contestación.” 
 
Es dóna per contestada per la Sra. Pastor 
 
123. Pregunta oral Grup VOX relativa a la seguretat a la Platja de Palma 
 
"Dada la falta de efectivos, ¿Cómo tiene previsto reforzar la seguridad y prevención del 
crimen en la Playa de Palma para el próximo verano 2020?" 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Si me permite, aquí venía mi felicitación. Lo siento no haberla hecho antes, pero la tenía 
anotada aquí. Quiero trasladar la felicitación a la Policía Local, porque hemos visto que se ha 
desarticulado una organización criminal dedicada al tráfico de drogas en la Playa de Palma, 
también en la zona del Arenal, colaborando con la Policía Nacional. Con esto, hay que 
agradecer a la Policía aquí implicada, el trabajo es lento, es de riesgo, y es de tiempo, pero luego 
da sus frutos. Y todo lo que pueda ser detener estas bandas de criminales, que tanto daño hacen 
con la droga, es un aplauso y muy fuerte, a la Policía Local que ha participado, ha colaborado, 
ha pasado información, ha estado tiempo vigilando, estando detrás, con la Policía Nacional. Y la 
felicitación aquí es de verdad, a los policías locales, al Jefe de la Policía Local, y a la Regidora. 
Dicho esto, la pregunta es, ¿cómo piensa el próximo verano, teniendo en cuenta la falta de 
policías, y en cierto momento a lo mejor de medios, como podemos garantizar, evitar, el crimen 
organizado que habitualmente hay en ciertas zonas, y concretamente en la Playa de Palma?” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, volviendo un poquito a lo mismo. Es decir, prevención del crimen, crimen organizado, 
son competencias de otro ámbito, no de la Policía Local, aún así estamos colaborando en todas 
estas investigaciones. La respuesta es muy sencilla, vamos a confiar en el trabajo, en el buen 
trabajo que hace la Policía Nacional en Playa de Palma. Vamos a seguir en colaboración con 
ellos, y vamos a contratar más policías para poder realizar y dedicarnos al cumplimiento de 
ordenanzas. Y como usted dice, se van consiguiendo avances, como el de ayer, pero también 
recordarle que la situación de Playa de Palma en este verano por ejemplo, hay incluso 
felicitaciones por parte del sector hotelero, o de los propios vecinos, respecto a lo bien que ha 
ido la temporada, y a la seguridad que sienten los hoteleros de Playa de Palma, aplauden el 
incremento de policías en la zona, aplauden la seguridad que hay este verano en Playa de Palma. 
Felicitan a la Policía por su operativo en locales de ocio nocturno, es decir.” 
 
Contesta la Sra. Adrover 
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124. Pregunta oral Grup VOX relativa a la cessió d'ús de l'antiga presó a l'entitat 
"SOM SA PRESÓ" 
 
"¿En base a qué criterio jurídico se otorgó a la entidad Som Sa Pressó la cesión de uso 
de un espacio municipal cómo la antigua cárcel de Palma?" 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“¿En base a qué criterio jurídico se otorgó a la entitat Som Sa Presó la cesión de un espacio 
municipal como la antigua cárcel de Palma?” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“A veure, Som la Presó no s’ha cedit a ningú, les activitats que s’han fet allà, s’han estat 
organitzant també amb l’Ajuntament de Palma. Per tant, l’ajuntament era el promotor. I me 
diuen, que aquesta entitat de Som la Presó, va organitzar conjuntament amb l’ajuntament, 
només una activitat que és un mercadet artístic, per juny del 2018, però no era una cessió que li 
fèiem en aquesta entitat.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Un momento, Sra. Truyol, en el pasado Pleno, yo hablé de este tema, y usted me contestó, 
pregunté por lo mismo, porque se había cedido el uso, y le pregunté si esta entidad estaba 
registrada en el Registro municipal de entidades ciudadanas. Y usted me dijo que no, que estaba 
formada por una serie de entidades que sí que estaban inscritas en este Registro, pero que Som 
Sa Presó no estaba inscrita en este Registro. Entonces, sí que se le cedió el espacio para realizar 
una actividad en este espacio municipal. Se hicieron varias actividades.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Bé, si te vaig contestar que li varem cedir la presó, me vaig equivocar, no li hem cedit a ningú 
les instal· lacions de l’antiga presó. Les activitats que s’han fet, com el Festival de cinema, o 
altres, els ha organitzat l’ajuntament, i algunes d’elles han estat organitzades entre l’ajuntament 
i algun altre entitat. I me diuen que Som la Presó, que és aquesta plataforma de diferents 
entitats, va participar conjuntament amb l’ajuntament, en aquesta activitat que te dic de juny del 
2018.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Pero ¿en qué sentido va participar?” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“Pues no sé exactament com però a lo millor va proposar, és un mercadet, és un mercadet 
artístic.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No és un diàleg, és una pregunta, contesten, si no.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
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“No me contesta la pregunta, perquè si me diu que va fer una activitat.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS – Estimam Palma): 
 
“La pregunta és, s’ha cedit? 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Ja li ha contestat, no sempre t’agrada lo que te contesten o creus que no te la contesten, però ja 
s’ha contestat. Si després ho volen xerrar i.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Bé, jo ho xerraré amb l’altre, pròxim Ple.” 
 
Contesta la Sra. Truyol 
 
125. Pregunta oral Grup VOX relativa a la firma per part del Sr. Carrió d'un 
document conjunt de sanció d'AENA 
 
"¿En base a qué criterios objetivos se involucró al Ayuntamiento de Palma en la firma 
de un documento contra la sanción impuesta por AENA a una trabajadora por incumplir 
las normas de seguridad?" 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“¿En base a qué criterios objetivos se involucró al Ayuntamiento de Palma en la firma de un 
documento contra la sanción impuesta por AENA a una trabajadora por incumplir las normas de 
seguridad?” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Abans de res aclarir que encara no s’ha demostrat que aquesta treballadora hagués incomplert 
cap norma. En aquest sentit recordar-li també que AENA és una entitat pública, i també ha de 
donar compte de les seves actuacions. I davant aquesta situació, Govern, Consell i Ajuntament, 
simplement hem demanat que s’aclareixin aquests fets, perquè podria haver ocorregut un cas de 
discriminació lingüística, i nosaltres entenem que s’hauria d’aclarir. Justament passa en el 
municipi de Palma, i per això també nosaltres hem volgut sabre exactament que ha passat. I lo 
que varem fer a demés de demanar aclariments, és sol·licitar poder fer una reunió amb AENA, 
per també, no només aclarir aquest fet, sinó també col·laborar per si de cas el dia de demà no se 
pogués, no s’hagin de tornar a produir episodis com aquest.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Sr. Dalmau, usted lo que ha hecho ha sido, bueno ustedes lo que han hecho ha sido suscribir un 
documento contra la sanción impuesta por AENA. Según consta en el escrito de sanción, la Sra. 
Rotger incumplió el programa nacional de seguridad, concretamente la instrucción de seguridad 
SA7. La Sra. Rotger puso una denuncia contra la Guardia Civil, por supuesta discriminación 
lingüística, que ha sido archivada por los ciudadanos, por los Juzgados de Palma. Tal como nos 
confirma, tanto el Cuerpo de seguridad, como nos confirma la propia Sra. Rotger, que dice que 
va a volver a presentar un recurso, que todavía no hemos visto. Ella cifra en 200.000 euros la 
multa que le van a poner, pero ella misma también asume que no, que es lo que ella se imagina, 
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que realmente no tiene, no le han impuesto ninguna sanción en este sentido. Desde AESA 
insisten que esa sanción es de 200.000 euros, es para actividades muy graves, en las que desde 
luego este acto no estaría cubierto. Por lo tanto, ni la denuncia presentada por la Guardia Civil 
acusa a la Sra. Rotger de haber hablado catalán, ni su denuncia ante los juzgados por 
discriminación ha prosperado, ni se ha pedido para ello una multa de 200.000 euros hasta la 
fecha. ¿Y en base a todo esto firman ustedes un documento contra la acción de AENA? Es usted 
un irresponsable Sr. Carrió. Le ciega la ideología, es que le ciega el sectarismo. Deje de 
involucrar a esta institución en temas que desconoce.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Torn a repetir, amem, si tenim aquests tres minuts i vostè m’ha fet la pregunta, jo l’he contestat 
i després té un dret a rèplica, etcètera, és a dir.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Es que no me ha contestado.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“La pregunta, li he de dir, hem posat una reunió per demanar que.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No, però a veure, Sr. Carrió.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“No voy a entrar en debate.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Carrió, Sra. Amat.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Tengo tres minutos para exponer mi pregunta, con mi comentario, y es lo que estoy haciendo, 
le guste o no.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Tiene tres minutos ¿me dejan hablar?” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Pregunta resposta.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“No, pregunta resposta no.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“¿Me dejan hablar? Tiene tres minutos. No me dejan ¿no? Tiene tres minutos, ha empleado 15 
segundos en la primera parte, le quedan 2 minutos 45 segundos. Con lo cual ya le queda menos, 
pero acabe.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Vale, pues lo que le digo, en base a todo esto, ustedes firman un documento contra una acción 
de AENA. Vuelvo a repetir, es usted un irresponsable Sr. Carrió, le ciega la ideología y le ciega 
el sectarismo, póngase a trabajar para los ciudadanos de Palma, y deje el sectarismo y de perder 
el tiempo. Y sobretodo dejen de involucrar a esta institución en temas que desconocen, y 
sobretodo que no les competen.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Venga idò per això hem demanat.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“En uso de mi tiempo.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Per això hem demanat aclariments i també recordar-li que les persones que han tingut aquest 
cas.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Por eso.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“També són ciutadans i també deuen tenir.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Espera els aclariments.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“Tenir més explicació. Lo que a jo preocupa és perquè vostès no han demanat tampoc els altres, 
com han vist el cas, i només se preocupen.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Faci les coses bé.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS Estimam-Palma): 
 
“D’una part de la informació. Vostès també facin la seva feina.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Ja està.” 
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Contesta el Sr. Carrió 
 
FOD 1. Proposta de nomenament de representants a la Fundació Turisme Palma 
de Mallorca 365 
 
Sra. Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Porque necesitamos el acuerdo de nombramiento para poder convocar el Patronato.” 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
"1. Designar els representants de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació 
Palma de Mallorca 365 (FTPM365):  
 
President  
- José F. Hila Vargas, batle de Palma 
 
Vicepresidenta 1a 
- Joana Maria Adrover Moyano, regidora de l’Àrea de Seguretat Ciutadana 
 
Vicepresidenta 2a  
- Elena Navarro Duch, regidora Delegada de Turisme, Sanitat i Consum 
 
Vocals  
- Iago Negueruela Vázquez, conseller d’Economia, Treball i Turisme 
- Andreu Serra Martínez,conseller Executiu de Turisme del Consell de Mallorca 
- Antoni Noguera Ortega, regidor de Cultura i Benestar Social 
- Francisco Ducrós Salvà, regidor de l’Àrea Delegada d’Esports 
- Francesc Josep Dalmau Fortuny, regidor de Mobilitat Sostenible 
- Angélica Pastor Montero, regidora de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat 
- M. Mercedes Celeste Palmero, regidora portaveu del Grup Municipal PP 
- Sergio Rodríguez Farré, regidor del Grup Municipal VOX 
- Eva María Pomar Juan, regidora portaveu del Grup Municipal Cs 
- María Isabel González Carrasco, directora general de Turisme de l’Ajuntament 
- Alberto Rosauro Vivancos, director general de Justícia Social, Feminisme i LGTBI de 
l’Ajuntament 
- José María González Navarro, gerent de Palau de Congressos de Palma 
- Alvaro Medina Ballester, gerent del Parc Bit 
-Javier Bustamante Moreno, expert independent 
- Josep Ginard Vallcaneras (CCOO), expert independent 
- Antonio Copete González (UGT), expert independent 
- Antoni Tarabini Castellani, expert independent 
- Jordi Llabrés Bordoy, representant de la UIB 
- Mercè Peñaranda Carrasco, Federación Hotelera de Mallorca 
- Isabel Vidal Tomás, Federación Hotelera de Mallorca 
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2. Designar els representants de l’Ajuntament de Palma a la Comissió Executiva dela 
Fundació Palma de Mallorca 365(FTPM365):  
 
 Presidenta 
- Joana Maria Adrover Moyano, regidora de l’Àrea de Seguretat Ciutadana 
 
Vicepresidenta 
- Elena Navarro Duch, regidora de l’Àrea Delegada de Turisme, Sanitat i Consum 
 
Vocals 
- M. Mercedes Celeste Palmero, regidora portaveu del Grup Municipal PP 
- Sergio Rodríguez Farré, regidor del Grup Municipal VOX i Sra. Eva María Pomar 
Juan, regidora portaveu del Grup Municipal Cs, alternativament 
- M. Isabel González Carrasco, directora general de Turisme de l’Ajuntament 
- José María González Navarro, gerent de Palau de Congressos de Palma  
 
Formen part del Patronat i de la Comissió Executiva sense tenir la condició de 
membres, la Secretaria i la Intervenció de l’Ajuntament o personal en qui delegui i la 
Gerència de la FTPM365. 
 
3. Cessen els representants de l’Ajuntament del Patronat i de la Comissió Executiva 
designats anteriorment. 
 
4. Comunicar el present acord a la FTPM365, la qual, notificarà a les persones 
interessades." 
 
Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència  també per unanimitat 
 
FOD 2. Aprovar la modificació de crèdit número 25 de transferència de crèdit 
entre aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2019 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, el punto 2 es un requisito, tenemos pago de suministros del poblado de Son Riera 
pendiente, y necesitamos hacerlo para pagarlos ahora y no podemos esperar un mes. El Fuera 
de Orden 3 es una modificación de crédito, tenemos que, es un elemento de transporte pendiente 
de pago, se liberó esta partida con una reciente adjudicación y está pendiente y no podemos, 
el vehículo ya está en servicio, no podemos retrasarlo más. El Fuera de Orden 4, pronto hay 
elecciones, y si queremos que Ávalos siga siendo Ministro, pues tenemos que hacer esta 
modificación. Y el 5 es una modificación de remanente de crédito, de modificación para 
gastar usar el remanente. Como sabéis es necesario, es requisito, como saben, que esté en fase 
A, a final de año, y no podemos esperar un mes más para, para retrasaríamos varios de estos 
proyectos, y probablemente no llegarían a su finalización. Por eso todos estos puntos son 
urgentes, y se traen como urgencia.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
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“A ver, mire, yo puedo entender lo de las elecciones Sr. García, de urgencia. No, luego hablaré 
de Son Busquets, no se preocupe. Yo puedo entender, pero repartir 30 millones de euros del 
remanente, recortando los derechos que tenemos los grupos municipales para presentar una 
alternativa, yo entiendo los gastos pequeños, bueno pequeños desde el punto de vista municipal, 
100.000 euros es dinero. Pero 30 millones de euros, sí que les pediríamos que esto, por favor, no 
lo traigan de urgencia, y que nos den la posibilidad de presentar una alternativa. El remanente de 
Tesorería no es tan rápido, usted sabe que si los grupos municipales presentamos alegaciones, 
tendrá que venir al próximo Pleno. Nosotros no, lo que entendemos que haya la urgencia, pero 
la justificación de la urgencia de que el remanente liquido de Tesorería tenga que venir hoy, y 
que haya venido de urgencia. Oiga, si no se pusieron ustedes de acuerdo antes, no nos tienen 
que recortar derechos a nosotros. Y 30 millones de euros es una cantidad muy importante. 
Muchas gracias.” 
 
A continuació es vota conjuntament la ratificació de la urgència de les  propostes FOD2, 
FOD3, FOD4 i FOD 5, que s’aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 14 abstencions (PP, VOX-Actua Palma i Cs). 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit número 25 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
  

A) Augment de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Inicials Augment Crèd. Def.  

06 23140 48000 
POBLAT SON BANYA.- SUBMINISTRAMENT POBLAT 
SON RIERA 350.000,00 125.000,00 475.000,00 

      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   125.000,00   
B) Disminució de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. anteriors Disminució  Crèd. Def.  

06 93320 22101 
EDIF.MPAL.-SUBMINISTRAM. 
D'AIGUA.EDIF.MÚLTIPLES I ALTRES 450.000,00 125.000,00 325.000,00 

      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   125.000,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució.” 
 
Aprovada per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
FOD 3. Aprovar la modificació de crèdit número 30 de transferència de crèdit 
entre aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2019 
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Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit número 30 de transferència de crèdit entre 
aplicacions pressupostàries, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. anteriors Augment Crèd. Def.  
15 13400 62400 MOBILITAT.- ELEMENTS DE TRANSPORTS 16.000,00 28.923,00 44.923,00 

      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   28.923,00   
B) Disminució de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. anteriors Disminució  Crèd. Def.  
02 93201 22729 GESTIÓ.- CONTR. NOTIFICACIONS 2.755.000,00 28.923,00 2.726.077,00 

      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   28.923,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució.” 
 
Aprovada per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
FOD 4. Aprovar la modificació de crèdit núm. 12, de suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost propi de la Corporació per a 2019 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 12, de suplement de crèdit finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES       
Org. Pro. Eco. Descripció C. Ant. Aug. Crèdi Def. 
09 92080 1510001 POBLACIÓ.- ELECCIONS GENERALS 125.000,00 80.000,00 205.000,00 

      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   80.000,00   
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES       
Org. Pro. Eco. Descripció C. Ant. Dismin. Crèdi Def. 

02 92900 50000 
FONS DE CONTINGÈNCIA.- ART. 31 LLEI 
ORGÀNICA 2/2012 2.096.858,48 80.000,00 2.016.858,48 

      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   80.000,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
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2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució.” 
 
Aprovada per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
FOD 5.  Aprovar la modificació de crèdit n. 12, de crèdit extraordinari finançat 
amb romanent de tresoreria per despeses generals en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2019 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 12, de crèdit extraordinari finançat  amb 
romanent de tresoreria per despeses generals en el Pressupost Propi de la Corporació per 
a 2019, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment de 
Despeses         

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèd. 
Anterior Augment Crèdit Def. 

03 33390 6220072 SALES D'ASSAIG 0,00 500.000,00 500.000,00 
03 33210 6296072 BIBLIOTECA.- FONS LLIBRES 0,00 70.000,00 70.000,00 
03 33220 6230072 ARXIUS.-Reixes finestres 0,00 18.000,00 18.000,00 
03 33312 6230072 MUSEUS.- SOLLERIC.- Instal· lacions 0,00 18.000,00 18.000,00 
03 33313 6220072 MUSEUS.- BALAGUER.-  EDIFICIS 0,00 50.000,00 50.000,00 
03 33313 6230072 MUSEUS.- BALAGUER.- INVERSIO Instal· lacions 0,00 28.400,00 28.400,00 
03 33330 6290072 TEATRES.- MATERIAL INVENTARIABLE (NOU) 0,00 32.600,00 32.600,00 

03 33330 6330072 
MAQUINÀRIA, INSTAL·LACIONS TÈCNIQUES I 
UTILLATGE 0,00 38.000,00 38.000,00 

03 33330 6390072 
TEATRES.- MATERIAL INVENTARIABLE DE 
REPOSICIÓ 0,00 18.000,00 18.000,00 

03 33330 6320072 TEATRES.- INVERSIO EDIFICIS 0,00 51.000,00 51.000,00 
03 33600 6190072 Restauració escultures i béns artístics 0,00 98.000,00 98.000,00 
03 33210 6250072 BIBLIOTECA. INVERS. NOVA MOBILIARI 0,00 28.000,00 28.000,00 
05 23130 6250072 Equipament Centres de dia i Casals d’autonomia 0,00 35.000,00 35.000,00 
05 23130 6290072 Electrodomèstics i altres  Centres de dia i Casals d’autonomia 0,00 25.000,00 25.000,00 

05 23130 6250072 
Adquisició mobiliari Equip. CMSS Son Xigala i CMSS Son 
Gregal 0,00 80.000,00 80.000,00 

05 23130 6320072 Reforma CMSS Son Gregal 0,00 157.800,00 157.800,00 

08 15210 7110072 
SUBV C+apital Reforma, realit. i adequació vivendes 
PMHiRIBA 0,00 1.335.000,00 1.335.000,00 

08 93300 6320072 Planta 1 del edificio avenidas Reforma 0,00 227.000,00 227.000,00 
08 93300 6230072 Planta 1 del edificio avenidas Instalacions 0,00 63.000,00 63.000,00 
08 93300 6250072 Planta 1 del edificio avenidas Mobiliario 0,00 460.000,00 460.000,00 
11 15320 6190172 ESTUDIS I PROJECTES  REFORMES RAFAL VELL  0,00 2.189.803,89 2.189.803,89 
11 15320 6190272 ESTUDIS I PROJECTES  CALLE BARRERA  0,00 476.066,67 476.066,67 
11 15320 6190372 ESTUDIS I PROJECTES  CALLE VILLALONGA  0,00 854.364,00 854.364,00 
11 15320 6190472 ESTUDIS I PROJECTES  CALLE BORGUNY  0,00 284.051,05 284.051,05 
11 15320 6110072 OBRES VIALITAT 0,00 650.000,00 650.000,00 
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11 16502 6190072 ENLLUMENAT  LA SEU  0,00 1.250.000,00 1.250.000,00 
11 17100 6110172 CASTELL PARC DE LA RIERA 0,00 350.000,00 350.000,00 
       
11 93320 6230072 EDIFICIS  AIRE COND. EDIF.  MUNICIP. 0,00 300.000,00 300.000,00 
12 13600 6290072 Equipaments Respiració - ERAS 0,00 600.000,00 600.000,00 
12 13200 6230072 Càmares Vídeo Vigilància Instal.lacions Platja de Palma 0,00 30.000,00 30.000,00 
12 13200 6290072 Armament i Armilles antibales  Policia 0,00 45.000,00 45.000,00 
12 13200 6240172 Bicicletes elèctriques Policia 0,00 47.000,00 47.000,00 
12 13200 6240272 VEHICLES PATRULLA POLICIA LOCAL 0,00 750.000,00 750.000,00 
12 13600 6290172 Adquisició d’equipaments de transmissions tetra & atex 0,00 200.000,00 200.000,00 
12 13600 6290272 Descontaminació d’equips BOMBERS 0,00 43.000,00 43.000,00 

12 13600 6330072 
REP. MAQUIN., INSTAL. TÈC. I UTILLATGE. Subparc 
Platja Palma 0,00 14.525,00 14.525,00 

15 13300 6190072 
SEGURETAT VIAL.-INVERS. SENYAL. HORIT. I VERT. 
(CONT. NOU) 0,00 237.583,50 237.583,50 

14 16210 6240072 COMPRA VEHICLES RECOLLIDA FEMS 0,00 4.594.000,00 4.594.000,00 
10 34200 7100072 SUBV. CAPITAL EQUIPAMENTS ESPORTIUS IME 0,00 2.748.025,09 2.748.025,09 

10 32110 7120072 
Execució d'instal· lacions de climatització i ventilació 
Escoletes Municipals 0,00 1.452.198,03 1.452.198,03 

02 15150 7110072 
PMH-RIBA.- PAG. AMORTITZACIÓ ANTICIPADA 
PRÉSTEC 0,00 235.575,35 235.575,35 

02 01100 91339 
AMORTITZACIÓ PRÉSTEC BCO.SABADELL RD 8/2013 
(23.469.771,08) 0,00 2.880.859,61 2.880.859,61 

02 01100 91340 
AMORTITZACIÓ PRÉSTEC CAIXABANK RD 8/2013 
(23.469.771,02) 0,00 2.880.859,61 2.880.859,61 

02 01100 91341 
AMORTITZACIÓ PRÉSTEC B.POPULAR RD 8/2013 
(23.469.771,05) 0,00 2.880.859,61 2.880.859,61 

      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   29.326.571,41   
              
B) Augment 
d'Ingressos          
    Eco. Descripció Prev. Inicial AUGMENT Prev. Total 

    87000 
ROMANENT DE TRESORERIA.- PER A DESP. 
GENERALS 2.927.847,01 29.326.571,41 32.254.418,42 

      TOTAL AUGMENT  D'INGRESSOS   29.326.571,41   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
Aquesta modificació de crèdit resta condicionada al compliment del període mig de 
pagament màxim establert a la normativa sobre morositat. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
Aprovada per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
FOD 6. Moció Grup VOX relativa al cessament de la regidora de Justícia Social, 
Feminisme i LGTBI Sonia Vivas 
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Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. La justificación de la urgencia viene motivada porque nosotros queremos 
solicitar el cese de la Regidora por unas declaraciones realizadas el 19 de septiembre. Era 
imposible que lo hubiéramos hecho por otro trámite. Por otra parte también hay que decir que 
hemos esperado hasta el último momento a presentarla, porque tal y como lo solicitamos 
públicamente, hubiéramos aceptado simplemente unas excusas, cosa que no se ha producido. 
Entonces, en base a la necesidad de llevar adelante esta propuesta, por nuestra parte, y al 
habernos sido imposible hacerlo con anticipación, por eso pedimos la urgencia.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, desde el Equipo de Gobierno, consideramos que no es un tema 
urgente, por lo que votaremos en contra y rechazaremos la urgencia.” 
 
No aprovada la urgència per manca de ratificació de la urgència  per 15 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-
ACTUA PALMA i Cs) 
 
FOD 7. Moció Grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma 
relativa a l’adhesió de l’Ajuntament de Palma a la vaga mundial pel clima 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, la justificació de la urgència és que l’adhesió a la vaga mundial pel clima, és que la vaga 
mundial pel clima és demà. Per lo qual o votem ara o no tindria cap sentit.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Perdone, ¿es posible explicación de voto?” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, sí, sí. Bé, fem un torn d’intervenció i que intervingui el grup que consideri. Sr. Perpinyà, 
fem un torn d’intervenció de la proposta. Si vol explicar, sí ràpidament, no fa falta.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, la proposició que nosaltres duim aquí és l’adhesió a la vaga mundial que es fa pel clima. El 
sentit és molt senzill. La sostenibilitat és un dels reptes que tenim com humanitat més 
importants, amb els que ens estam enfrontant en aquest moment. I a més és un repte a nivell 
mundial. La cimera que s’està fent en aquest moment, durant aquesta setmana a Nova York ens 
ho diu molt clar. Ens queden uns 11 anys per prendre les mesures necessàries, per corregir la 
direcció en la que anem, sinó arribem a un punt de no retorn. I és qualque cosa que ens 
correspon a tots, fer la feina que, les actuacions que siguin necessàries, justament per corregir 
aquesta situació. És molta feina, molt complicada, i que ens hi hem de posar tots, perquè 
requereix molts de sectors que canviïn el sentit de les seves actuacions, tant a nivell econòmic 
com d’administracions com tot. Per això és la nostra adhesió en aquest moviment, i en concret a 
la vaga pel camí, en contra del canvi climàtic, que es fa el dia de demà.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
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“Sí, nosotros recibimos esta propuesta, moción de urgencia, ayer por la tarde. Lo hemos estado 
estudiando pero es que no sé si por las prisas de querer presentarla, pues hay una serie de cosas 
que no quedan claras, que es exactamente lo que vamos a votar aquí. Por un lado es la huelga 
mundial, que está en el cabecero. Luego, en la proposición es participar en los actos que se 
realizaran. Solamente se va a realizar la huelga, ¿habrá otros actos? ¿Qué actos van a ser? 
Nosotros si tenemos que votar a favor, queremos saber exactamente a que nos vamos a adherir. 
Por otro lado, también queríamos decirles que nosotros tenemos un posicionamiento muy claro, 
con el tema del cambio climático. Y consideramos que es un desafío global, no lo vamos a 
negar, y que tiene unas consecuencias nefastas para todos. El desafío del cambio climático no 
puede ni debe diluirse mezclando otras causas ideológicas en el debate. Y nosotros vamos a 
seguir apoyando todas las medidas que sean necesarias. De hecho, el pacto de Alcaldes y 
Alcaldesas para la lucha del cambio climático, hemos votado a favor. Porque son medidas 
concretas. Por eso requerimos qué es exactamente las medidas concretas que se van a afirmar 
aquí. Y luego también en Ciudadanos nos comprometemos con la lucha, y lo vamos a seguir 
haciendo obviamente. Estamos a favor del manifiesto, pero actos de concienciación así 
abstractos nos vamos a abstener. Y no vamos a secundar la huelga. Vamos a votar en contra de 
la huelga porque no la vamos a secundar. ¿Por qué? Por un tema, porque no queremos que la 
causa contra el cambio climático, se convierta en una causa contra la libertad de movimiento, de 
circulación de capitales o de oportunidades. Nos parece que hay partidos y corrientes que 
quieren convertir en culpable de la crisis climática, a un sistema que ha garantizado las mayores 
cotas de progreso y libertad, conciliar las oportunidades con el sostenimiento del planeta, no es 
incompatible, son dos objetivos ambiciosos, para los que no hay que escatimar recursos 
obviamente. Pero tienen una cosa en común, y es que deben abordarse desde una perspectiva 
global. Estamos a favor del manifiesto, nos abstendremos ante los actos de concienciación, que 
no se enumeran aquí, y no secundaremos la huelga.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Muchas gracias. Aquí iba a leer pero es lo mismo. Es decir, el compromiso que tenemos todos 
con el cambio climático, es algo importante. Me sorprende que haya urgencias con el cambio 
climático y no haya urgencias para otras cosas, que afectan directamente al honor o a injurias 
contra una persona, pero en fin, esto ya hablaremos luego. Con relación a esto decir que la 
exposición de motivos, y siento haberle contrariado Sr. Perpinyà, hay cosas que no las veo 
claras. En primer lugar, hay muchas cosas que son aceptables y muy aceptables y de aplaudir. 
Todos tenemos que concienciarnos y trabajar. Pero que enfoquen y pongan el dedo en que la 
juventud nos ha abierto los ojos, me parece absurdo. Usted y yo hemos tenido nuestro padrí, la 
padrina, mon pare, ma mare, apaga el llum, no gastes agua, no gastes más de lo que puedas. Y la 
concienciación de esto lo tenemos todos, no hay que enfocar solamente desde el punto de vista 
electoralista o populista un sector, todos estamos implicados. Y luego, difícilmente podemos 
decir y no estar en contra, cuando no viene con claridad lo que se va a hacer en los actos del 
viernes, y luego actitudes como una huelga para hacer esto, por lo tanto la explicación de 
nuestro grupo es, primero porque no compartimos la exposición de motivos de una manera 
clara, y en segundo lugar porque tampoco tenemos claro que es lo que se va a hacer, no hemos 
recibido un programa detallado. Por esta razón votaremos en contra. Gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, muchas gracias Sr. Alcalde. Nosotros nos vamos a abstener de esta propuesta. Desde el 
Partido Popular no somos partidarios de la huelga, como mecanismo de resolución de 
problemas. Sino que apostamos por la negociación y la adopción de políticas eficaces, y 
sobretodo realistas. Su modelo para afrontar los grandes retos de futuro son, es paradójicamente 
dejar de trabajar. Y después la nada más absoluta. ¿Qué hay después de la huelga? Nada. 
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Nuestro modelo es el de continuar trabajando contra el cambio climático, alineados con la nueva 
Presidenta de la Comisión Europea del Partido Popular Europea, que ha señalado que el mayor 
reto hoy en día es mantener el planeta saludable. La mayor responsabilidad y oportunidad de 
este tiempo. Y para ello, frente a su propuesta de huelga, nosotros proponemos un Plan de 
inversiones sostenibles, y una transición justa, para convertir Europa en el primer continente 
climáticamente neutro en 2050. Menos propuestas inútiles y más ponerse las pilas. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Amem, voldria aclarir una cosa i és que haureu vist en els diaris, a lo millor a l’exposició no 
surt, però que la vaga és d’estudiants, aleshores, nosaltres no proposem fer vaga, lo que fem és 
adherir-nos en aquesta vaga d’estudiants. Com que és una vaga d’estudiants, es fa aquesta 
referència a la joventut. D’acord? Era en aquest sentit. Lo únic que es demana, demà hi ha una 
manifestació d’estudiants, i es diu si se pot algú participar amb recolzament a la vaga que fan els 
estudiants. Res més, era d’això. I aquí ve l’acord, l’adhesió de Palma a la iniciativa la setmana, i 
anima a la ciutadania per si va en els actes que es realitzaran aquest divendres 27, per ajudar a 
conscienciar la necessitat de prendre mesures tal. I és solidaritat amb aquesta vaga d’estudiants. 
Amb lo qual, evidentment nosaltres vaga no en farem, perquè no som els que estam convocats. 
A lo millor faltava aquest punt, però s’entenia que era qualque cosa que estava en els diaris i 
s’estava comentant.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Hila, es cuestión de orden. No hablaré de Son Busquets, no se preocupe.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Diga, diga.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Escuche, es verdad que dirige usted esto, pero aprobábamos las urgencias, póngase tranquila 
Sra. Pastor, aprobábamos las urgencias y luego cada uno de los puntos hay que debatirlos. Hay 
otros que había que debatir, no, no los hemos debatido los puntos, solo habíamos votado las 
urgencias, no hemos votado ninguno de los puntos, y nos hemos ido. No, no habíamos votado, 
pues si le digo, no, no.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“¿Cuál no se ha votado?” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“No estic fatal, hem votat només les urgències.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“¿Cuál no se ha votado?” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Hombre, sino hubiera pedido para debatir.” 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
03

1_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
31

/1
0/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

9B
E

F
7F

E
28

95
A

05
78

1
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 201 - 

 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Pero si me han pedido. Respondo yo. Si me han pedido, cuando he dicho, pasamos a votación 
el punto 2. No, las urgencias ya las habíamos votado. Cuando he dicho, pasamos. Yo, bueno yo 
creo que nos hemos entendido la mayoría Bueno, debe ser la hora, sí, llevamos 8 horas, se 
nota.” 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
"-L’adhesió de Palma a la iniciativa de la setmana pel clima i anima a la ciutadania a 
participar en els actes que es realitzaran aquest divendres dia 27 de setembre per ajudar 
a conscienciar de la necessitat de prendre les mesures necessàries per aturar el canvi 
climàtic." 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma), 10 abstencions (PP i Cs) i 4 vots en contra (VOX-
ACTUA PALMA) s’aprovada  per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, 
MÉS-Estimam Palma), 8 vots en contra (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions 
(PP). 
 
FOD 8. Presa en consideració de la renúncia al càrrec de la regidora Sra. María 
del Carmen Palomino Sánchez, amb efectes a partir de dia 27 de setembre de 2019, 
sol·licitant a la Junta Electoral Central la credencial del nou  regidor del Grup 
Municipal PSIB-PSOE 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, el darrer punt de l’ordre del dia, que encara que és una urgència jo crec que no fa falta 
justificar-la, és la renúncia al càrrec de la regidora Carmen Palomino, amb efectes de, a partir de 
dia 27 de setembre, sol·licitant a la Junta Electoral la credencial del nou regidor. Bueno, yo en 
este punto, que siempre es triste despedir a alguien ¿no? Con quien trabajas. Sí quería como 
Alcalde dar las gracias a Carmen por este tiempo que ha formado parte del Equipo de Gobierno, 
por las ganas que le ha puesto, la ilusión, sobretodo por el trabajo que ha hecho, que ha sido 
parecido mucho más que tres meses, lo que ha hecho en ese tiempo. Pero también gracias por la 
honestidad de viendo que no puedes dedicar el 100% a este cargo, pues en lugar de quedarte, 
has decidido dar un paso atrás y que venga otra persona que pueda dedicar el 100% de su 
tiempo. Yo creo que esos gestos también son de agradecer, aunque también es una tristeza tener 
que despedirme de ti tan pronto, me hubiese gustado que pudieses estar los 4 años, pero como 
hemos hablado las razones son de peso para tomar esta decisión. Así que quiero agradecerte 
como Alcalde estos tres meses de servicio a la ciudad, y espero que en el futuro pues tengas 
oportunidad de volver a prestarlos. Muchas gracias por todo Carmen. Y ahora le doy la palabra 
a Carmen, a la Sra. Palomino, para que pueda también dirigirnos unas palabras.” 
 
Sra. Palomino Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, yo agradecer los apoyos que he recibido, siento si lloro, creo, perdón, es un momento 
emotivo para mí, ha sido un orgullo pertenecer a este Equipo de Gobierno, un orgullo que 
contases conmigo para formar parte de la candidatura del Partido Socialista, y ha sido un 
orgullo poder estar este breve espacio de tiempo, pero conocer a los funcionarios que están en 
esta casa, y ahora sí lo digo, con letras muy grandes, mayúsculas, por la profesionalidad que 
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tienen los funcionarios y funcionarias del Ayuntamiento de Palma. Y también añadir ese 
agradecimiento a todos los regidores y regidoras de todos los grupos, y como no a los 
sindicatos, con los que hemos tenido pues en estos pocos meses varias reuniones, y el talante de 
negociación y el talante dialogante que han tenido, ha sido de agradecer. Gracias a todos de 
verdad. Y me hubiese gustado estar los 4 años, pero las circunstancias mandan. Gracias.” 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
"1. Prendre en consideració la renúncia al càrrec de regidora de l’Ajuntament de Palma 
de la Sra. María del Carmen Palomino Sánchez, del Grup Municipal PSIB-PSOE, amb 
efectes des del dia 27 de setembre de2019.  
 
2. Sol·licitar a la Junta Electoral Central,  amb efectes de dia 27 de setembre de 2019, la 
credencial del següent candidat, Sr. Daniel  Oliveira de Souza de la llista electoral 
PSIB-PSOE, dins la qual  va concórrer a les eleccions." 
 
PRECS I PREGUNTES 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“I encara que pareixi que s’ha acabat el Ple, no és veritat, ens queda el punt de Precs i 
Preguntes, i el Sr. Noguera me diu que en té una.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Bé, en primer lloc voldria agrair a tots els grups municipals el suport que vaig rebre quan me 
varen amenaçar de mort a jo i a la meva família. Sincerament moltes gràcies a tots els regidors, 
perquè me vaig sentir amb molt de suport d’aquest ajuntament. En segon lloc, dia 17 d’octubre, 
en el Cicle de música antiga, a Sant Felip Neri, a les 7 de l’horabaixa, abans de que comenci el 
concert, farem un petit reconeixement a la tasca que va fer en Rogelio Araujo com a regidor de 
Cultura en aquest ajuntament. I està tothom convidat. Simplement eren dues notes per que ho 
tingueu en compte.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX ACTUA-PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Yo quiero aprovechar muy brevemente este momento para decir que veo 
como no solo en esta institución sino en la otra en la que participo, se están rompiendo 
tradiciones de usos democráticos, una vez y otra, aplicando el rodillo que ustedes tienen, porque 
tienen la mayoría. Tradicionalmente se aceptaba la urgencia si la proponía el grupo, ustedes no 
aceptaron nuestra primera solicitud de urgencia, que era con respecto a una visita de los Reyes, 
bueno, el año que viene volverán, volveremos a proponerlo en forma de moción, pero ahora 
tampoco nos aceptan la urgencia ante creo las injurias gravísimas que se han vertido contra uno 
de los miembros regidores de este ayuntamiento. Hasta ahora pensábamos que ciertas faltas eran 
adorno únicamente de aquella persona que había proferido los insultos. Empiezo a ver con 
tristeza, que algunos de ustedes se ve que comparten esta actitud. Nada más Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Hemos aceptado preguntas por urgencia, propuestas muchas más, pero bueno 
no se puede todo. Muchas gracias i bones tardes. 8 hores de Ple. Gràcies.” 
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Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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